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Αθήνα, σήµερα στις 13 Ιουλίου 2021, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.01’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΔΥΣΣΕΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής Άµυνας,
Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, Υγείας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτε-
ρικών, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού, οι
Υπουργοί Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών,
Ανάπτυξης, Επενδύσεων, Εξωτερικών, Εσωτερικών, καθώς και ο
Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κατέθεσαν στις 12-7-2021
σχέδιο νόµου «Ολοκληρωµένο πλαίσιο για τη διαχείριση των
αποβλήτων -ενσωµάτωση των Οδηγιών 2018/851 και 2018/852
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 30ής
Μαΐου 2018 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2008/98/ΕΚ περί
αποβλήτων και της Οδηγίας 94/62/ΕΚ περί συσκευασιών και
απορριµµάτων συσκευασιών, πλαίσιο οργάνωσης του Ελληνικού
Οργανισµού Ανακύκλωσης, διατάξεις για τα πλαστικά προϊόντα,
επείγουσες διατάξεις για την προστασία του φυσικού περιβάλ-
λοντος, χωροταξικές-πολεοδοµικές και ενεργειακές ρυθµίσεις». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφο-
ρών: «Κύρωση της από 24.06.2021 Συµφωνίας Τροποποίησης
Διατάξεων της από 31-05-2007 Σύµβασης Παραχώρησης για το
Έργο «Μελέτη, Κατασκευή, Χρηµατοδότηση, Λειτουργία, Συντή-
ρηση και Εκµετάλλευση του Αυτοκινητοδρόµου Κεντρικής Ελλά-
δος (Ε65)» που κυρώθηκε µε τον ν.3597/2007 (Α’ 168), όπως
αυτή τροποποιήθηκε: 1) µε την από 28-11-2013 «Συµφωνία Τρο-
ποποίησης Διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης» που κυρώ-
θηκε µε το άρθρο δεύτερο του ν.4219/2013 «Κύρωση των
Συµφωνιών Τροποποίησης των συµβάσεων παραχώρησης των
µεγάλων οδικών έργων και ρύθµιση συναφών θεµάτων» (Α’ 269),
2) µε την από 19-12-2013 «Συµφωνία Τροποποίησης Διατάξεων
της από 28-11-2013 Συµφωνίας Τροποποίησης Διατάξεων Σύµ-
βασης Παραχώρησης» που κυρώθηκε µε το άρθρο 44 του

ν.4354/2015 «Διαχείριση των µη εξυπηρετούµενων δανείων, µι-
σθολογικές ρυθµίσεις και άλλες επείγουσες διατάξεις εφαρµο-
γής της συµφωνίας δηµοσιονοµικών στόχων και διαρθρωτικών
µεταρρυθµίσεων» (Α’ 176) και 3) µε την από 11-12-2018 «Συµφω-
νία Τροποποίησης Διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης» που
κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.4586/2018 (Α’ 217)».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
από 8 Ιουλίου 2021 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µια συνε-
δρίαση, ενιαία επί της αρχής και επί των άρθρων. Ως προς την
οργάνωση της συζήτησης προτείνεται µε φυσική παρουσία να
συµµετέχουν εισηγητές, ειδικοί αγορητές, Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι, ένας κύκλος κατά προτεραιότητα, που θα περιλαµ-
βάνει έναν οµιλητή από κάθε Κοινοβουλευτική Οµάδα και ένας
δωδεκαµελής κύκλος οµιλητών µε την εξής αναλογία: πέντε από
τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον ΣΥΡΙΖΑ, ένας από το Κίνηµα
Αλλαγής, ένας από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ένας από
την Ελληνική Λύση και ένας από το ΜέΡΑ25. Με υπηρεσία τηλε-
διάσκεψης ή και µε φυσική παρουσία προτείνεται επίσης ένας
δωδεκαµελής κύκλος οµιλητών µε την ίδια ως άνω αναλογία. Τα
ονόµατα των οµιλητών έχουν ήδη οριστεί από τις Κοινοβουλευ-
τικές Οµάδες µε σχετικές επιστολές.

Ερωτάται το Σώµα αν συµφωνεί.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

συνεφώνησε οµοφώνως.
Τον λόγο έχει τώρα ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θε-

µιστοκλής Χειµάρας για δεκαπέντε λεπτά. 
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Καληµέρα και ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Γενικέ Γραµµατέα, αγαπητοί συνάδελ-

φοι, η συµφωνία που έρχεται προς κύρωση σήµερα αποτελεί το
επιστέγασµα µιας τεράστιας προσπάθειας σχεδόν δύο χρόνων,
προκειµένου το βόρειο τµήµα του Ε65 να πάρει επιτέλους σάρκα
και οστά, ύστερα από µια σειρά καθυστερήσεων, αναβολών και
τροποποιήσεων της αρχικής σύµβασης, που ούτε λίγο ούτε
πολύ, είχαν σχεδόν βγάλει από τον χάρτη την υλοποίησή του.
Πρόκειται για ένα ακόµη απτό αποτέλεσµα της πολιτικής και συ-
στηµατικής εργασίας της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
και προσωπικά του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, το
οποίο ανταποκρίνεται στις προεκλογικές µας δεσµεύσεις απέ-
ναντι στον ελληνικό λαό για έργα υποδοµής αντίστοιχου βεληνε-
κούς, έργα τα οποία µπορούν να ενδυναµώσουν την ελληνική
οικονοµία και να επιταχύνουν δραστικά την οριστική ανάκαµψη
της χώρας µας. 

Ο αυτοκινητόδροµος κεντρικής Ελλάδας, µε συνολικό µήκος
181,5 χιλιόµετρα, είναι ένα έργο κοµβικής σηµασίας για τη χώρα
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µας. Συνδέει την ανατολική µε τη δυτική Ελλάδα, συµβάλλει κα-
θοριστικά στην ανάπτυξη της ελληνικής περιφέρειας και εντάσ-
σεται στα διευρωπαϊκά δίκτυα µεταφορών. Κατασκευάζεται εξ
ολοκλήρου σε νέα χάραξη και ο σχεδιασµός του βασίζεται στα
πλέον σύγχρονα διεθνή πρότυπα, µε απόλυτο σεβασµό στο πε-
ριβάλλον. 

Η σηµερινή σύµβαση εκκινεί στην κυριολεξία αυτήν τη φορά
την κατασκευή του βόρειου τµήµατος του Ε65 από τα Τρίκαλα
και την Καλαµπάκα έως την Εγνατία, που θα συνδέσει τις δύο
σηµαντικότερες εθνικές οδικές αρτηρίες, τον ΠΑΘΕ και την
Εγνατία Οδό. Το τµήµα αυτό, µήκους 70,5 χιλιοµέτρων, µε ση-
µερινό προϋπολογισµό που φθάνει τα 442 εκατοµµύρια ευρώ,
έχει χαρακτηριστεί «αναβαλλόµενο» από την τροποποίηση της
σύµβασης το 2013, εξαιτίας της αδυναµίας χρηµατοδότησης του
έργου από την πλευρά του εθνικού σκέλους. Με το άρθρο 1 του
παρόντος νοµοσχεδίου εισάγεται η προτεινόµενη συµφωνία τρο-
ποποίησης των διατάξεων της σύµβασης παραχώρησης, ώστε
να ενεργοποιηθεί το δικαίωµα του δηµοσίου να εκκινήσει τις ερ-
γασίες κατασκευής του έργου. 

Ας πάρουµε, όµως, τα πράγµατα από την αρχή. Συνολικά, ο
Ε65 αποτελείται από 181,5 χιλιόµετρα οδικού δικτύου, εκτείνεται
από την Ανθήλη Φθιώτιδας, όπου ενώνεται µε τον ΠΑΘΕ, και δια-
τρέχοντας τον Φθιωτικό και Θεσσαλικό κάµπο φτάνει στην ορο-
σειρά των Χασίων, η οποία και ενώνεται µε την Πίνδο για να
συνδεθεί τελικά µε την Εγνατία. 

Η ιστορία του, ως γνωστόν, ξεκινά το 2007 µε την υπογραφή
ένα χρόνο αργότερα -το 2008 δηλαδή- της πρώτης σύµβασης
για την κατασκευή του µεγαλόπνοου τότε έργου ενός άξονα-συν-
δετικού κρίκου, ο οποίος στην ουσία θα ένωνε την ανατολική µε
τη βόρεια και δυτική Ελλάδα και κατ’ επέκταση τη χώρα µε την
Ευρώπη, µιας και εντάσσεται στο διευρωπαϊκό οδικό δίκτυο. Το
2011, στην καρδιά της οικονοµικής κρίσης, το έργο παγώνει, για
να εκκινήσει το 2013 µόνο το µεσαίο τµήµα του, Τρίκαλα-Ξυ-
νιάδα, το οποίο θεωρήθηκε ως το πλέον ώριµο, µε τα 570 από
τα 825 συνολικά εκατοµµύρια ευρώ να καλύπτονται από ευρω-
παϊκούς πόρους. Το 2013 η τότε κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας επαναδιαπραγµατεύεται τη σύµβαση παραχώρησης µε την
Κοµισιόν, προκειµένου να βρεθεί λύση στο θέµα της χρηµατο-
δότησης. 

Στα τέλη του 2017 δίνονται στην κυκλοφορία τα ογδόντα χι-
λιόµετρα του τµήµατος αυτού, ενώ τον Οκτώβριο του 2018 η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή εγκρίνει 306 εκατοµµύρια ευρώ για το νότιο
τµήµα, Ξυνιάδα-Λαµία, το οποίο ξεκινά να κατασκευάζεται το
2019 και αναµένεται να ολοκληρωθεί το 2022. 

Το βόρειο τµήµα εξακολουθεί να µένει χωρίς χρηµατοδότηση
ως τον περασµένο Ιανουάριο. Οι επίµονες διαπραγµατεύσεις της
ελληνικής Κυβέρνησης και του ίδιου του Πρωθυπουργού µε την
Κοµισιόν, οι διαδοχικές επαφές του Υπουργού Υποδοµών µε την
Ευρωπαία Επίτροπο αποδίδουν καρπούς και έτσι το βόρειο
τµήµα παίρνει το δρόµο της κατασκευής. Το Ταµείο Ανάκαµψης
θα αποτελέσει την πηγή άντλησης των πολύτιµων χρηµατοδοτι-
κών πόρων για την κατασκευή του, αφού το έργο είναι άρρηκτα
συνδεδεµένο µε την ενεργειακή µετάβαση της δυτικής Μακεδο-
νίας.

Πιο αναλυτικά, το έργο -είπα- είναι µήκους 70,5 χλµ., προϋπο-
λογισµού 442 εκατοµµυρίων ευρώ, διάρκεια κατασκευής τρία
χρόνια, µε διατοµή 2+2 λωρίδες και βεβαίως ΛΕΑ. Συγκεκριµένα,
θα κατασκευαστούν: Δύο σήραγγες µε συνολικό µήκος εξήντα
πέντε µέτρα και τετρακόσια µέτρα. Δύο σήραγγες µε εκσκαφή
και επανεπίχωση µε συνολικό µήκος διακόσια εξήντα τέσσερα
µέτρα και εκατόν ογδόντα µέτρα ανά διεύθυνση. Τριάντα µία γέ-
φυρες και άνω διαβάσεις. Έξι κόµβοι, ενώ θα ολοκληρωθεί ο
κόµβος Τρικάλων. Δύο κέντρα εκµετάλλευσης και συντήρησης.
Ένας µετωπικός σταθµός διοδίων και τρεις πλευρικοί σταθµοί. 

Σε όλο το µήκος του έργου θα κατασκευαστούν χώροι στάθ-
µευσης και ανάπαυσης, καθώς και νέο δευτερεύον οδικό δίκτυο
για την εξυπηρέτηση, προφανώς, των γειτονικών περιοχών. 

Σήµερα έχουν ολοκληρωθεί όλες οι περιβαλλοντικές µελέτες
του τµήµατος, σηµαντικό µέρος των απαλλοτριώσεων, ενώ ειδι-
κότερα από το εκατοσιοστό ενδέκατο χιλιόµετρο έως και το εκα-
τοσιοστό τριακοστό έκτο χιλιόµετρο έχουν υλοποιηθεί οι

τεχνικές µελέτες, έχουν ολοκληρωθεί οι απαλλοτριώσεις, οι µε-
τακινήσεις δικτύων και οι αρχαιολογικές έρευνες. Η γενική κατα-
σκευαστική πρόοδος, πριν την αναβολή εργασιών, βρισκόταν
στο 7%, ενώ για το τµήµα από Τρίκαλα έως Καλαµπάκα, αυτό το
ποσοστό ανέρχεται σε 25%. Έχουν ήδη κατασκευαστεί αντιπληµ-
µυρικά έργα, δίκτυο οµβρίων, χωµατουργικά και µικρά τεχνικά
έργα.  

Η νέα χάραξη από το εκατοσιοστό τριακοστό έκτο χιλιόµετρο
έως το τέλος του έργου σε χαµηλότερο υψόµετρο από την αρ-
χικά προβλεπόµενη χάραξη, ευνοεί τις συνθήκες ασφάλειας και
λειτουργίας, µειώνοντας το κόστος κατασκευής και τις περιβαλ-
λοντικές επιπτώσεις. 

Έρχοµαι στα οφέλη που θα απορρέουν από την κατασκευή
και βεβαίως, την παράδοση του Ε65 σε πλήρη λειτουργία, τα
οποία όπως όλοι αντιλαµβανόµαστε είναι πολλαπλά και άµεσα
εµφανή. 

Πρώτον, ασφάλεια και ταχύτητα στις µεταφορές. Η διασύν-
δεση της κεντρικής µε την βόρεια Ελλάδα, µέσω ενός υπερσύγ-
χρονου αυτοκινητόδροµου, θα µειώσει δραστικά τον απαιτού-
µενο χρόνο ταξιδιού, αυξάνοντας το επίπεδο της οδικής ασφά-
λειας. Στην ουσία πρόκειται για τον αυτοκινητόδροµο κλειδί που
θα συνδέει την Αθήνα µε την δυτική Μακεδονία, αλλά και µε την
Ιταλία µέσω του λιµένα της Ηγουµενίτσας, καθώς και µε τα Δυ-
τικά Βαλκάνια και από εκεί µε την Κεντρική και Βόρεια Ευρώπη.
Ενδεικτικά αναφέρω ότι η απόσταση Αθήνα-Γρεβενά καλύπτεται
σε τέσσερις περίπου ώρες, Αθήνα-Καρπενήσι και Αθήνα-Τρίκαλα
σε τρεις ώρες, η διαδροµή Λαµία-Εγνατία σε 1,5 ώρα από 2,5
ώρες που είναι σήµερα, ενώ θα µειωθεί κατά περίπου 2 ώρες το
συνολικό ταξίδι από το λιµάνι του Πειραιά προς τα Δυτικά Βαλ-
κάνια. 

Δεύτερον, προφανές όφελος η απορρόφηση κοινοτικών
πόρων µε συµβολή στην γρήγορη και βιώσιµη µετάβαση της δυ-
τικής Μακεδονίας. Όπως προείπα, το έργο χρηµατοδοτείται από
πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης. Η περιοχή της δυτικής Μακε-
δονίας, που ξεκινά µία θεµελιώδης αλλαγή οικονοµικής και κοι-
νωνικής πορείας µέσα από την απολιγνιτοποίηση, αποκτά
προσπελασιµότητα. Η περιοχή µέσω του Ε65 βγαίνει από την
αποµόνωση και συνδέεται µε την υπόλοιπη Ελλάδα, εύκολα, γρή-
γορα, µε ασφάλεια, αλλά και µε θετικό περιβαλλοντικό αποτύ-
πωµα, γεγονός που θα συµβάλλει καταλυτικά στην στήριξη των
επιχειρήσεων και στην προσέλκυση νέων επενδυτικών εγχειρη-
µάτων. 

Τρίτον, δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας και συµβολή στην
περιφερειακή ανάπτυξη. Επιτυγχάνεται τόνωση της αγοράς των
κατασκευών, ενός νευραλγικού κλάδου της οικονοµίας, καθώς
και της απασχόλησης στις περιοχές εκτέλεσης του έργου. Η κα-
τασκευή του βόρειου τµήµατος αναµένεται να συνεισφέρει πε-
ρίπου 0,5% στο ΑΕΠ της χώρας ενώ κατά την διάρκεια των
εργασιών, αναµένεται να δηµιουργηθούν πάνω από χίλιες θέσεις
εργασίας διαφόρων ειδικοτήτων και τεχνικών επαγγελµάτων.
Ταυτόχρονα, η µείωση του χρόνου ταξιδιού θα επιφέρει θετικό-
τατη επίδραση στην τουριστική κίνηση, καθώς προορισµοί όπως
το Καρπενήσι, τα Μετέωρα, το Μέτσοβο και άλλα θα έρθουν «πιο
κοντά» στα µεγάλα αστικά κέντρα.

Ανάλογα θετικές θα είναι και οι επιπτώσεις στη χρήση των
µέσων µαζικής µεταφοράς και βεβαίως στη µεταφορά αγαθών
και προϊόντων πιο εύκολα και πιο γρήγορα από άκρη σε άκρη της
Ηπειρωτικής Ελλάδας, από και προς τις ευρωπαϊκές αγορές. Επι-
τυγχάνεται µε αυτό τον τρόπο ώθηση στην ανάπτυξη των περι-
φερειών της Δυτικής Μακεδονίας, της Ηπείρου, της Θεσσαλίας
και φυσικά της Στερεάς Ελλάδας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Αυτοκινητόδροµος Κεντρικής
Ελλάδας ενώνει στην κυριολεξία την χώρα. Βγάζει ολόκληρες
περιοχές από την αποµόνωση και δηµιουργεί τις αναγκαίες συν-
θήκες ανάπτυξης της ελληνικής περιφέρειας. Ένα τέτοιο παρά-
δειγµα είναι και ο τόπος  µου, η Φθιώτιδα, η Λαµία. 

Με την ολοκλήρωση του Ε65, σε συνδυασµό µε τον σύγχρονο
ΠΑΘΕ, που αποτελεί µέλος της ευρωπαϊκής οδού Ε75, καθώς
και µε την αναβάθµιση της σιδηροδροµικής γραµµής και των λι-
µένων της περιοχής, αποκτά τη δυναµική ενός εθνικού στρατη-
γικού εµπορευµατικού και µεταφορικού κέντρου. 
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Σε αυτό το σηµείο, δεν θα µπορούσα να παραλείψω µια ανα-
φορά σε ένα ακόµη φιλόδοξο πολύπλοκο έργο, το οποίο όµως
µπορεί να δώσει µεγάλη ώθηση στις εµπορικές σχέσεις της Στε-
ρεάς Ελλάδας και της Πελοποννήσου και βεβαίως στην τουρι-
στική κίνηση. 

Πρόκειται για το «Διαγώνιο Άξονα Λαµία-Ιτέα-Αντίρριο», για το
οποίο έχει ήδη εκκινήσει εκ νέου η συζήτηση για χρηµατοδότηση
µέσω κοινοτικών πόρων. Είναι άξια επαίνων η πρωτοβουλία του
καλού συναδέλφου φίλου και Γενικού Γραµµατέα της Κοινοβου-
λευτικής µας Οµάδας, τον Βουλευτή Φωκίδας κ. Γιάννη Μπούγα,
προσπάθεια, στην οποία δήλωσα από την αρχή πως θα είµαι
παρών. 

Αγαπητέ κύριε Υπουργέ, ο συγκεκριµένος οδικός άξονας θα
επιτρέψει την ταχύτερη και ασφαλέστερη µετακίνηση από τη Στε-
ρεά Ελλάδα και τη Θεσσαλία προς τη Δυτική και Νότια Ελλάδα
και θα συνδέσει τον ΠΑΘΕ µε την Ιόνιο Οδό. Αποτελεί µείζον
έργο υποδοµής και ανάπτυξης το οποίο µπορεί να µειώσει την
απόσταση Πάτρα-Λαµία κατά είκοσι πέντε χιλιόµετρα, να κάνει
ασφαλή τη µετακίνηση σε έναν δρόµο, που τώρα χαρακτηρίζεται
για την επικινδυνότητά του, να ανοίξει νέους εµπορικούς και τα-
ξιδιωτικούς δρόµους, συνδέοντας το λιµένα Πατρών µε το λιµένα
Στυλίδας και Βόλου και αναβαθµίζοντας τον ρόλο της γέφυρας
Ρίου-Αντιρρίου. Είναι το τελευταίο κοµµάτι του οδικού παζλ -γι’
αυτό και το θέτω- ώστε κάθε περιοχή της χώρας να είναι από-
λυτα προσβάσιµη µε το βέλτιστο, ασφαλή και γρήγορο τρόπο. 

Η Κυβέρνησή µας έχει αποδεδειγµένα ευαίσθητα αντανακλα-
στικά. Είµαι βέβαιος ότι εξαντλήσουµε κάθε δυνατότητα υλοποί-
ηση του έργου αυτού και ένταξής του ενδεχοµένως σε πόρους
του Ταµείο Ανάκαµψης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ύστερα από δύο χρόνια δύ-
σκολα, µε την παγκόσµια υγειονοµική κρίση να διαµορφώνει νέα
δεδοµένα στις οικονοµίες και στις κοινωνικές σχέσεις, η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας συνεχίζει να πορεύεται στον δρόµο
της συνέπειας λόγων και έργων. 

Επιτρέψτε µου εδώ µια παρατήρηση, η οποία προκύπτει µέσα
από την ιστορική αναδροµή επί των σταδίων εξέλιξης της υλο-
ποίησης του έργου, του Ε65 που ανέφερα προηγουµένως. Ανα-
δεικνύεται από αυτήν την ιστορική αναδροµή ξεκάθαρα,
αγαπητοί συνάδελφοι, η διαχρονική προσφορά των κυβερνή-
σεων για την υλοποίηση των µεγάλων έργων, όπως ο οδικός άξο-
νας Ε65 που συζητούµε σήµερα. 

Όλες οι κυβερνήσεις, όλοι οι Υπουργοί, εργάζονται ακατάπαυ-
στα, παραδίδουν στους επόµενους τη σκυτάλη της προσφοράς
στα δηµόσια πράγµατα. Γι’ αυτό και τα έργα αυτά δεν έχουν
«χρώµα», δεν ανήκουν σε πολιτικές παρατάξεις, ανήκουν απο-
κλειστικά στους Έλληνες πολίτες. Επιτρέψτε µου στο σηµείο
αυτό να καταθέσω την ικανοποίησή µου ως νέος πολιτικός, διότι
αυτή την άποψη έχει εκφράσει πάµπολλες φορές ένας πολιτικός
που εκπροσωπεί αυτήν ακριβώς τη λογική της γενιάς µας, ο πα-
ριστάµενος Υπουργός ο κ. Καραµανλής. 

Ο Υπουργός Υποδοµών και οι συνεργάτες του, όχι µόνο δεν
αδράνησαν, όχι µόνο δεν αποπροσανατολίστηκαν, αλλά µε από-
λυτη στόχευση, µεθοδικότητα, προγραµµατισµό και σκληρή δου-
λειά, χωρίς βιαστικές και αναξιόπιστες ανακοινώσεις, κατάφεραν
να δώσουν νέα πνοή στα έργα δηµόσιων υποδοµών. Αυτό και
µόνο σηµαίνει αυτόµατα, επαναλαµβάνω, την επίτευξη δύο κο-
ρυφαίων στόχων της ελληνικής Κυβέρνησης, οι οποίοι είναι από-
λυτα συνυφασµένοι µε τις δηµόσιες υποδοµές, εργασία και
ανάπτυξη. 

Για τους παραπάνω λόγους, σας καλώ να ψηφίσετε την κύ-
ρωση της παρούσας τροποποιητικής συµφωνίας, για την κατα-
σκευή και ολοκλήρωση του Ε65, της ζωτικής για τη γρήγορη και
ασφαλή µετακίνηση ανθρώπων και διακίνηση αγαθών οδικής αρ-
τηρίας που αρµόζει σε µια σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς
ευχαριστούµε. 

Θα συνεχίσουµε τώρα µε τον κ. Χρήστο Γιαννούλη από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ελπίζω εισαγω-
γικά ότι η σηµερινή διαδικασία δεν θα είναι µια ακόµη επανάληψη
της κοινοβουλευτικής πρακτικής, όπου µια σύµβαση θα γίνει η
αφετηρία για ένα καταιγισµό τροπολογιών. Το θέτω ως αγωνία
στην αρχή της διαδικασίας και ελπίζω να διαψευστώ. 

Επιλέχθηκε να συζητήσουµε σήµερα την κύρωση της σύµβα-
σης του οδικού άξονα Ε65. Θέλω να θυµίσω, κύριοι συνάδελφοι,
ότι αυτός ο οδικός άξονας ξεκίνησε επί ΣΥΡΙΖΑ. Το παραβλέ-
ψατε, προφανώς, από αµέλεια. Καθυστερεί εδώ και δύο έτη και
έρχεται µέσω της σύµβασης µ’ ένα επιπρόσθετο κόστος 38 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Αυτά για τον Ε65, που η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, στη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή, τάχθηκε επί
της αρχής «υπέρ», µε µία επιφύλαξη για να το συζητήσουµε στη
συνέχεια. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Είχατε εξασφαλίσει και τη χρηµα-
τοδότηση; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Η επιφύλαξη έχει κυρίως να κάνει
µε το αδύναµο σηµείο σας. Το αδύναµο σηµείο σας, αγαπητοί
συνάδελφοι της συµπολίτευσης, όχι µόνο στις υποδοµές, αλλά
και γενικότερα, εδώ και δύο χρόνια, είναι η διαφάνεια στην χρη-
µατοδότηση των έργων και των δράσεων και η προσπάθειά σας
ν’ αναδείξετε κάτι που δεν θέλετε να το λέτε στους πολίτες. 

Έθεσε, όµως, ο Υπουργός κ. Καραµανλής την αφορµή στη συ-
ζήτηση της επιτροπής ν’ ανοίξει η ατζέντα, πέρα από τον Ε65.
Θέλησε να τη διευρύνει. Μπορώ να καταλάβω το γιατί.

Κάτω από την πίεση των πραγµατικών γεγονότων -και όχι µόνο
για την κύρωση της σύµβασης, που αναρωτιέµαι αν θα είναι και
ο µοναδικός λόγος που θα µας τιµήσει µε την παρουσία του στη
Βουλή ο Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης στις 12.00’, δεν ξέρω
εάν αυτή είναι η αφορµή και η αιτία ή η εξήγηση αυτού που είπε,
ότι τις ελευθερίες σε αυτήν την χώρα τις δικαιούνται µόνο όσοι
πρέπει ή ότι τις δικαιούνται µόνο όσοι πρέπει, δεν το λέω ως
ψόγο, θέλω απλά να το καταλάβω- ο κύριος Υπουργός  θέλησε
να διευρύνει την ατζέντα, ίσως, επειδή ήρθε πρόσφατα για
πρώτη φορά αντιµέτωπος µε την πραγµατική άποψη των πολιτών
για την Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Αυτό συνέβη στον σταθµό «Βε-
νιζέλος». Θεώρησε στη συνεδρίαση της επιτροπής ότι το Βήµα
της Βουλής µπορεί να είναι ένα βήµα που θα περνούν ανέµελα
και ανεµπόδιστα η διαστροφή της πραγµατικότητας, µ’ ένα µόνο
επιχείρηµα, µία ξεπερασµένη πλέον αντι-ΣΥΡΙΖΑ ρητορεία. 

Άκουσα χθες και πάλι κάποιους ψιθύρους από ίδιο στέλεχος
της Κυβέρνησης για «ΣΥΡΙΖΑ-channel», για δυσκολίες σε κάποια
έργα, τα οποία χρεώνεται ο ΣΥΡΙΖΑ και κάποιες τέτοιες δικαιο-
λογίες. Έχει προηγηθεί κάτι πολύ συγκεκριµένο όµως. Αφού δεν
µπόρεσαν να υπάρξουν απαντήσεις σε συγκεκριµένα ερωτή-
µατα, παραδείγµατος χάρη, για τα 38 εκατοµµύρια για τον Ε65,
ακόµα πιο σηµαντικά για τον µετρό, για το πώς σχεδιάστηκε το
Ταµείο Ανάκαµψης, για τα δύο χρόνια αδράνειας του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών, τέθηκε ένα δίληµµα, κατά τη
γνώµη µου, σωστό: Κυρίαρχο κριτήριο θα πρέπει να είναι η σύγ-
κριση των κυβερνήσεων για το τι έχει κάνει η κάθε µία στον καιρό
της. Θεωρώ ότι είναι απόλυτα σωστό. Αυτό, όµως είναι ταυτό-
χρονα και χαρακίρι για µια τόσο κακή κυβέρνηση, όσο του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη. Διότι δεν πάει ο νους σας, λόγω του εθισµού
στον αυτοθαυµασµό, ότι υπάρχει κι ένα άλλο ακροατήριο εκτός
από τους κόλακες και τους εξαρτηµένους από τη λίστα Πέτσα,
αλλά και τους Φουρθιώτηδες, που βρίσκονται πάντα δίπλα στην
εξουσία. Αν όχι πάντα, κυρίως στις µέρες σας.

Για να συγκρίνουµε, λοιπόν, τι έχει γίνει αυτά τα δύο χρόνια
από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη και πού υπάρχει αδράνεια: στις
συνδέσεις λιµανιών, σιδηροδροµικές και οδικές -εκεί υπάρχει
πλήρης αδράνεια- σε λιµάνια, δίκτυα, µεγάλα έργα, συγκοινω-
νίες. Εδώ, σταµατάµε. 

Δεν θα σταθώ πολύ στα µέσα µεταφοράς. Ξέρετε, θεωρείται
πλέον αυταπόδεικτο, ακόµα και για την καλύτερη δηµοσκόπηση
για τη Νέα Δηµοκρατία, η δυσαρέσκεια των πολιτών για τα θέ-
µατα αυτά. Είναι κόλαφος, όπως ήταν και η εισήγηση της Επι-
στηµονικής Επιτροπής της Βουλής για το εργασιακό. Επειδή εγώ
δεν συνηθίζω να ακολουθώ τη λογική «έπεα πτερόεντα», ας πά-
ρετε να την έχετε στη βιβλιοθήκη σας, µία έρευνα του Ινστιτού-
του Καταναλωτών της Θεσσαλονίκης, όπου τρεις στους τέσσερις
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πολίτες διατυπώνουν σε µία έρευνα κόλαφο για την Κυβέρνηση
τη δυσαρέσκειά τους για το τι έχει γίνει τα δύο τελευταία χρόνια,
την ώρα που περιγραφόταν ως µεγάλη επιτυχία η παρέµβαση
στις συγκοινωνίες.

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Γιαννούλης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στον τοµέα µεταφορές και συγκοινωνίες τα µονά µανίκια, που
σκοτώθηκαν πραγµατικά είναι για φωτογραφίες και ρετουσαρι-
σµένες πρόζες. Γι’ αυτό και δεν θα βρείτε ποτέ ούτε µία φωτο-
γραφία των αρµόδιων Υπουργών µέσα σε κόσµο, σε πραγµατικές
συνθήκες. Δεν θα βρείτε καµµία. Εκεί, δεν µιλούν τα δελτία
Τύπου. Εκεί, δεν µιλά η πραγµατικότητα. Μιλάει η επικοινωνία.
Δεν θα βρείτε καµµιά φωτογραφία στο µετρό, στον ΟΣΥ, σ’ ένα
από τα πυροκίνητα -δεν είναι λάθος η λέξη- λεωφορεία της Λει-
ψίας στη Θεσσαλονίκη, αυτά που φλέγονται στη µέση του δρό-
µου για να διανύσουν κάποια µέτρα και πληρώθηκαν χρυσάφι. 

Φυσικά, είµαι απόλυτα βέβαιος -έχω µπροστά µου τον κ. Μπου-
κώρο- ότι δεκάδες αυτόφωτοι και αυτοδηµιούργητοι πολιτικοί
της Νέας Δηµοκρατίας δεν θα είχαν παρασυρθεί στην πρωτό-
γνωρη παγίδα, το κραυγαλέο φαινόµενο, επί δέκα µήνες να υπε-
ρασπίζεται κάποιος εµµονικά και ατεκµηρίωτα πως ο ιός δεν
µεταδίδεται ιδιαίτερα στα µέσα µεταφοράς. Ξέρετε, τι χρει-
άστηκε; Χρειάστηκε να προκύψει απευθείας ανάθεση, για να
δούµε για πρώτη φορά σε νοµοθετικό έγγραφο του Υπουργείου
Υποδοµών την παραδοχή ότι ο ιός κολλάει και στα λεωφορεία
και στο µετρό. Αυτό είναι ένα δείγµα, πραγµατικά, του τι σηµαίνει
ανευθυνότητα και αλαζονεία. Όταν δεν συνοδεύεται από Power-
point, λεζάντα και σφετερισµό της δουλειάς των άλλων είναι
ακόµα χειρότερα. 

Μπορώ να προσθέσω και άλλα: εγκαίνια, φιέστες, κορδέλες,
αναπαραγωγή του ίδιου σεναρίου στον Βόρειο Οδικό Άξονα της
Κρήτης, την ΕΥΑΘ, η οποία κινδυνεύει το εσωτερικό υδροδοτικό
δίκτυο να γίνει «φιλέτο» ίσως και αδιαφανούς πολιτικής διεργα-
σίας. Να θυµίσω ότι θεσµοθετήθηκε η Αρχή Προστασίας Της Πο-
λιτικής Αεροπορίας κι αυτή τη στιγµή, οι έλεγχοι στα αεροδρόµια
είναι σχεδόν ανέκδοτο.

Πάµε παρακάτω, γιατί υπάρχει το πιο σηµαντικό. Το πιο ση-
µαντικό σε αυτό το Υπουργείο, συζητώντας για ένα σηµαντικό
έργο, όπως ο Ε65, που έχει σχέση µε υποδοµές και µεταφορές,
πέρα από το ερωτηµατικό και το κενό για τα 38 εκατοµµύρια,
είναι -το µεταφέρω ως στοιχείο πολιτικής, που φέρει την υπο-
γραφή της βαρβαρότητας και του διεθνούς διασυρµού- η από-
σπαση των αρχαίων της Βενιζέλου. Τι αποφάνθηκε το Συµβούλιο
της Επικρατείας; Με οριακή πλειοψηφία δεκατρία, δώδεκα, δε-
κατρείς δικαστές θεωρούν νόµιµη την απόσπαση, ενώ δώδεκα
δικαστές θεωρούν ότι είναι µη νόµιµη η απόσπαση. Μ’ ένα πολύ
πιο λιτό σκεπτικό, βέβαια, οι δεκατρείς δικαστές της πλειοψη-
φίας. Απόφαση σεβαστή. 

Τι λέει, όµως, πραγµατικά, αυτή η απόφαση; Δεν είναι παρά-
νοµη η απόσπαση, αλλά δεν ορίζεται από πουθενά ότι είναι και η
µόνη λύση. Αυτό το ισχυρίζονται δόλια µόνο τα κυβερνητικά στε-
λέχη, γιατί και πάλι φοβούνται την αλήθεια και την κοινωνία των
πολιτών. Ξέρετε, ποια είναι η κοινωνία των πολιτών;

Οι πολίτες που παρατήρησαν εύστοχα -το είπα και προχθές
και το λέω µε πολύ σεβασµό και προστασία του πολιτικού κύ-
ρους και της ιδιότητας ενός Υπουργού- και σας χαρακτήρισαν,
κύριε Καραµανλή, ότι περπατήσατε µε σκυφτό το κεφάλι στη
Θεσσαλονίκη, δυστυχώς για εσάς, δεν είναι γραφικοί, δεν είναι
ελάχιστοι, δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ, ούτε προβοκάτορες. Είµαι µέλη της
κοινωνίας των πολιτών, µία αξιακή συνθήκη, που σέβεται και ενι-
σχύει και η Ευρωπαϊκή Ένωση, η Ευρώπη που θέλουµε να γί-
νουµε, όχι η µπανανία που µας οδηγείτε να καταλήξουµε. 

Αυτοί, λοιπόν, οι γραφικοί έχουν κινητοποιήσει είκοσι χιλιάδες
πολίτες, όχι µόνο στη Θεσσαλονίκη, αλλά σε όλον τον κόσµο. Κι-
νητοποίησαν ακαδηµαϊκούς και διανοούµενους από κάθε γωνιά
της γης. Έχουν διατυπώσει, µε απόλυτα εµπεριστατωµένο και
ακριβή λόγο, πως αυτό που πάτε να κάνετε είναι παγκόσµιο πο-
λιτιστικό έγκληµα. Εσείς, όµως, ξέρετε τι ακούτε; Εσείς ακούτε

µόνο τον εαυτό σας. Ικανοποιήσετε κυρίως από την ηχώ του εαυ-
τού σας. 

Θα χρειαζόµουν πάρα πολλά λεπτά, για να σας καταθέσω έγ-
γραφα, συνεντεύξεις, µαρτυρίες, διαµαρτυρίες.

Θα µείνω µόνο σε δύο που έχουν άµεση σχέση µε το διασυρµό
της χώρας στο εξωτερικό. Το ένα είναι δηµοσίευµα της «FI-
GARO». Σας διαβεβαιώ, δεν την εκδίδει o ΣΥΡΙΖΑ, δεν είναι θυ-
γατρική της εφηµερίδας «ΑΥΓΗ» η «FIGARO». Σας δίνω τον λόγο
µου. Η δε «FRANKFURTER ALLGEMEINE», µια από τις µεγαλύ-
τερες γερµανικές εφηµερίδες, σε αυτό το πρωτοσέλιδο λέει το
εξής, επίσης δεν είναι ντοκουµέντο η εφηµερίδα που στηρίζει τον
ΣΥΡΙΖΑ. Τίτλος: «Σκάνδαλο στη Θεσσαλονίκη. Η Ελλάδα µαζεύει
τα αρχαία της». Για όσους έχουν γερµανική παιδεία, το «µαζεύει»
είναι «σκουπίζει», «ξεπετάει» στα γερµανικά. Τα καταθέτω και τα
δύο. 

Βέβαια ο κ. Κορρές και η κ. Μενδώνη συµφωνούν. Τρίτος δεν
ξέρω αν υπάρχει. Εν πάση περιπτώσει όµως, φτάσατε στο σηµείο
εκτός της σκόπιµα ιδιοτελούς παρερµηνείας της απόφασης, να
επικαλείστε και τη συµπαράσταση του Δηµάρχου Θεσσαλονίκης,
του περιφερειάρχη και άλλων φορέων. Δυστυχώς για εσάς, όπως
το συνηθίζετε, παραλείπετε το µισό µέρος της αφήγησης που
είναι και µισή αλήθεια, αυτή που περιγράφετε ως συµπαραστά-
τες την ώρα που έπρεπε, όταν ζητούσαν την ψήφο των πολιτών,
για όλα αυτά δεν είπαν κουβέντα, υποδύονταν τη «Μαρία της
σιωπής». 

Τώρα βέβαια, που είναι ώριµες οι πολιτικές συνθήκες, σαφώς
συµπαρίστανται στο έγκληµα Μητσοτάκη µε υπογραφές Καρα-
µανλή, Μενδώνη, και τα λοιπά και τα λοιπά. Το έγκληµα στη Βε-
νιζέλου όσο και αν εσείς προφανώς ως ειδικός δεν αναγνωρίζετε
ως βυζαντινή «Ποµπηία» -το αναγνωρίζουν βέβαια, διεθνώς κα-
ταξιωµένοι επιστήµονες, εσείς έχετε µεγαλύτερη τεχνογνωσία,
δεν την αναγνωρίζετε ως βυζαντινή «Ποµπηία»- µας δίνει µια
απάντηση στο γιατί γίνονται όλα αυτά. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, κατά τη γνώµη µου, λοιπόν, αυτά γίνον-
ται γιατί όσο παρατείνεται η εκκρεµότητα του Μετρό και έχουµε
την τρίλιζα των ηµεροµηνιών -23, 24, 25, κοντεύει και 26- συνεχί-
ζεται το µεγάλο «πάρτι» στις συγκοινωνίες, τον ΟΑΣΘ, που µέχρι
να ολοκληρωθεί το Μετρό έχει το µονοπώλιο για τη µεταφορά
των πολιτών. 

Είναι ένα πάρτι, του οποίου οι ψηφίδες έχουν ονοµατεπώνυµο.
Είναι το leasing των λεωφορείων, είναι οι απευθείας αναθέσεις,
είναι µία σειρά από αδιαφανείς και αυταρχικές αποφάσεις. Μία
από αυτές θέτω στην κρίση του Σώµατος. Πώς σας φαίνεται σε
αυτή τη χώρα ένας οδηγός, ο οποίος από ειλικρινή αγανάκτηση
εντέλλεται να οδηγήσει ένα λεωφορείο χωρίς χειρόφρενο, να τί-
θεται σε δεκαήµερη αργία, γιατί είπε την αλήθεια; 

Σας φαίνεται δηµοκρατικό; Σας φαίνεται στο πνεύµα και στις
απόψεις που άφησε στην ιστορία ο Βολταίρος; Όχι, βέβαια. Σας
φαίνεται παράλογο δέκα µέρες αργία, γιατί αποκάλυψε ότι τον
υποχρέωσαν να οδηγήσει αυτοκίνητο χωρίς χειρόφρενο! Ένα
παράδειγµα που καταλήγουµε στο ότι είστε τόσο άπληστοι και
γεµάτοι βουλιµία, που δεν κρατάτε ούτε τα προσχήµατα. 

Υπάρχει βέβαια και µία ακόµη προκλητική διαστροφή της αλή-
θειας που την χρεώνεται προσωπικά ο κ. Καραµανλής. Μας ψέγει
συνήθως ή µε ύφος δασκάλου µας λέει «γιατί δεν έρχεστε στον
κοινοβουλευτικό έλεγχο να τα πούµε όλα εκεί πέρα;». Μα, και
όταν ερχόµαστε, δεν απαντάτε. Συνέβη πρόσφατα µε το θέµα
της απόκρυψης της έκθεσης αποτίµησης περιουσιακής κατάστα-
σης του ΟΑΣΘ, που δεν απαντήσατε και µετατράπηκε σε επί-
καιρη ερώτηση. 

Είµαι βέβαιος πάντως ότι έχετε, κύριε Καραµανλή, την επάρ-
κεια στην ελληνική γλώσσα, όταν σας ρωτάνε απλά πράγµατα
να προκύπτουν και απλές και γενναίες απαντήσεις. Για παρά-
δειγµα, για τα 38 εκατοµµύρια για τα επτάµισι χιλιόµετρα, είναι
πολύ απλό το ερώτηµα. Τι εισπράξαµε; Ακούστε. Η απάντηση
ήταν: «Μην µε προκαλείτε, γιατί θα σας πω τι τάζατε». Ανοίγω
παρένθεση: το τάζατε προφανώς, είναι ευρωπαϊκός τεχνικός
όρος διαλόγου. «Τι τάζατε σε παραχωρησιούχους», να δούµε τι
τάζαµε.

Υπάρχουν κι άλλες απλές ερωτήσεις. Πότε θα παραδοθεί το
µετρό της Θεσσαλονίκης; Απλές κουβέντες. Γιατί οι δώδεκα
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σταθµοί που µπορούσαν να λειτουργήσουν υπέρ των πολιτών για
την πανδηµία δεν τέθηκαν σε λειτουργία ή δεν επιχειρήθηκε να
καλύψουν το κενό των συγκοινωνιών µέσω του ΟΑΣΘ; Καµµία
απάντηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ δύο λεπτά, ίσως και από τη δευ-
τερολογία µου.

Καταλαβαίνω, λοιπόν, ότι υπάρχει µια παράδοση στο Υπουρ-
γείο Υποδοµών, µια παράδοση που δύσκολα ξεριζώνεται παρά
τα τεσσεράµισι χρόνια απόλυτης διαφάνειας. Είναι η παράδοση
που κληροδότησαν οι Μιχάλης Λιάπης, Τάσος Μαντέλης και πάει
λέγοντας. Σας στοιχειώνουν δύο πράγµατα. Το ένα εξηγεί και τη
συµπλεγµατική αντι-ΣΥΡΙΖΑ εµµονή σας σε καθετί καλό ή κακό
έχετε να πείτε για τη χώρα. 

Διότι πολύ απλά ήσασταν στο προσωπικό, το οποίο συµµετείχε
στη χρεοκοπία της χώρας το 2009, επανδρώσατε τότε το σκάφος
διαφυγής του Αντώνη Σαµαρά µε την Ελλάδα χρεοκοπηµένη και
φτωχοποιηµένη, ζητήσατε τα ρέστα στη συνέχεια για να µας σώ-
σετε, επιδεινώσατε την κατάσταση και αποδράσετε το 2014.
Όταν αποδράσατε, δεν αφήσατε ούτε ένα ευρώ στα ταµεία
αυτής της χώρας, πλήρως λεηλατηµένη και εξαντληµένη.

Στον αντίποδα: Το καλοκαίρι του 2019 παραλάβατε µια χώρα
από µία κυβέρνηση που δεν ακολούθησε τις παραδόσεις σας και
γι’ αυτό είστε εµµονικά απέναντί της. Η πιο έντιµη κυβέρνηση
που δεν ακολούθησε τις παραδόσεις Λιάπη - Μαντέλη. Τι να κά-
νουµε; Αυτή είναι η αλήθεια. Θέλετε να αλλάξουµε την ιστορία;
Να την αλλάξουµε. 

Αυτή η ιστορική αλήθεια είναι ίσως και η µόνη, που θα περάσει
στην ιστορία, πέρα από εσάς, πέρα από εµένα, πέρα από ό,τι συ-
ζητηθεί σε αυτή την Αίθουσα και κυρίως, εγώ πιστεύω ότι φοβάστε
ακόµη περισσότερο, πέρα από τετράπτυχο «αυταρχισµός-ψέµατα-
πατριδοκαπηλία-τυµβωρυχία», που σας οδήγησαν στην εξουσία. 

Τώρα που υπάρχει το σοβαρό ενδεχόµενο όλα αυτά να τιµωρη-
θούν, γιατί αποκαλύψατε το πραγµατικό σας πρόσωπο και σε αυ-
τούς που εξαπατήσατε, αλλά και σε αυτούς που δείξατε ποιοι
είστε πραγµατικά µέσα στην πανδηµία, αυτό που φοβάστε είναι
τη δύναµη των προτάσεων, που αγγίζουν και τις δύο πλευρές και
τους εξαπατηµένους Έλληνες, αλλά και αυτούς που ήταν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παίρνετε
χρόνο από τη δευτερολογία σας. Έχετε πάρει ήδη τρία λεπτά. Σας
το λέω αυτό, για να το γνωρίζετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Σε ένα λεπτό τελειώνω.
Σας φοβίζει λοιπόν ο κατώτατος µισθός, σας φοβίζουν όλα αυτά

που δηµιουργούν προοπτικές, ελπίδα και αισιοδοξία στους Έλλη-
νες πολίτες. 

Κάτι τελευταίο, κύριε Καραµανλή, γιατί όταν βρίσκετε τα δύ-
σκολα, καταφεύγετε σε προσωπικές προσβολές ή νοµίζετε ότι η
οίηση, η έπαρση και η αλαζονεία, έµφυτη ή επίκτητη, είναι πολιτικό
όπλο, και για να µην νοµίζετε ότι η υπεροπλία σας σε παπαγαλάκια
και τρολ αλλοιώνει την αλήθεια ή καταφέρνει πλήγµατα στους πο-
λιτικούς µας αντιπάλους. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι δεν έχω προσβληθεί από τον ιό
της µεγαλοµανίας. Ακολουθώ όσο µπορώ τη συµβουλή ενός
άλλου Καραµανλή, του πρώην Πρωθυπουργού, που είχε συµβου-
λεύσει το πολιτικό προσωπικό «σεµνά και ταπεινά», όσο µπορώ,
δεν λέω ότι το καταφέρνω πάντα. 

Θέλω όµως να σας διαβεβαιώσω, γιατί αυτή η Νέα Δηµοκρατία
απέχει πάρα πολύ από τη σηµερινή, ότι εγώ, κύριε Καραµανλή,
δεν έχω κληρονοµήσει το παραµικρό στην πολιτική ούτε τοπάρχες
να µου στρώνουν το χαλί της εκλογής ούτε κληρονοµικές έδρες
χωρίς ηµεροµηνίες λήξης, ότι εργάζοµαι από τα δεκαεπτά µου
χρόνια στον ιδιωτικό τοµέα και στην ΕΡΤ3, που τόσο συχνά ανα-
φέρετε µε το ίδιο µένος που το 2013 την κλείσατε, διασύροντας
τη χώρα σε όλη την Ευρώπη. Ελπίζω να το θυµάστε, γιατί, όπως
έλεγε ο κ. Σταµάτης, πρώην Υπουργός, «είχε παραγίνει το κακό». 

Εκλέχτηκα, κύριε Καραµανλή, µέσα στο καµίνι της κορύφωσης
του σκοταδισµού και της πατριδοκαπηλίας, που δηµιουργήσατε
το 2019 και σκοπεύω να υπηρετήσω τον τόπο µου, χωρίς µηχανι-
σµούς και κόλπα.

Επειδή σας αρέσουν οι ιστορίες, µε αυτό θα κλείσω.  Ξέρετε,

υπήρχε µια εποχή, όχι και πάρα πολύ µακρινή -είµαι βέβαιος ότι
ο κ. Σκανδαλίδης ως πρεσβύτερος στην Αίθουσα ίσως και να το
θυµάται- που οι εφηµερίδες είχαν κάποιες αξιοπρόσεκτες ανα-
κοινώσεις, τραβούσαν την προσοχή του κόσµου, έγιναν κοµµάτι
της ιστορίας, δυστυχώς επιβεβαιώθηκαν και στο πέρασµα του
χρόνου. 

Δεν αποκλείω, λοιπόν, κάποια στιγµή κάποτε στις Σέρρες, τη
Μεσσηνία, την Κρήτη να διαβάζουν µία τέτοια ανακοίνωση ενεοί
οι πολίτες, που θα έλεγε: «Εγεννήθη άρρεν, προορίζεται να γίνει
Βουλευτής, Υπουργός, ίσως και Πρωθυπουργός». Διαλέξτε
εσείς, που θεωρείτε ότι είστε ανώτερος όλων των υπολοίπων, σε
ποιον ταιριάζει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, καταλαβαίνετε ότι έχει κλείσει ο χρόνος σας για την
δευτερολογία. Δεν έχετε δηλαδή δευτερολογία.

Συνεχίζουµε µε τον κ. Χρήστο Γκόκα από το Κίνηµα Αλλαγής. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ψήφιση του ν.4219/2013

και των συµφωνιών τροποποίησης των αρχικών συµβάσεων πα-
ραχώρησης µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και των παραχωρη-
σιούχων για τους τέσσερις µεγάλους αυτοκινητόδροµους ΠΑΘΕ,
Ολυµπία Οδός, Ιόνια Οδός και κεντρικής Ελλάδας τον Ε65,
υπήρχε και η πρόβλεψη για τα γνωστά αναβαλλόµενα τµήµατα
του Ε65, το νότιο τµήµα Ηµικόµβος ΠΑΘΕ-Ξυνιάδα τριάντα δύο
χιλιόµετρα, που µε τη σύµβαση του 2018 προχωρά στην ολοκλή-
ρωση της κατασκευής του και βρίσκεται περίπου στο 70%,
καθώς και για το βόρειο τµήµα τριάντα δύο χιλιοµέτρων Τρίκαλα-
Γρεβενά και Γρεβενά-Εγνατία τριάντα χιλιόµετρα, που µε τη ση-
µερινή συγκεκριµένη σύµβαση ορίζεται στα τριάντα οκτώ
χιλιόµετρα. 

Στη συνέχεια όµως, µετά το 2013 είχαµε το 2015 την κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που µε την ατυχή διαχείριση και τις εµµο-
νές της δηµιούργησε καθυστερήσεις τόσο στην εξέλιξη της
εκτέλεσης των συµβάσεων παραχώρησης όσο και στην κατα-
σκευή των τριών αναβαλλόµενων τµηµάτων του Ε65, µε αποτέ-
λεσµα να πάµε στα δέκα χρόνια αντί για τρία χρόνια της αρχικής
πρόβλεψης, εφόσον εξελιχθούν όλα καλά, για την ολοκλήρωση
του αυτοκινητόδροµου της κεντρικής Ελλάδας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα από την εξέλιξη αυτή των
µεγάλων ιδίως έργων πρέπει να αντλούµε εµπειρίες και διδάγ-
µατα, που θα είναι χρήσιµα για τα έργα που ακολουθούν. Μιλάµε
για έργα µε διαχρονική εξέλιξη, στα οποία εµπλέκονται διαφο-
ρετικές κυβερνήσεις στα διάφορα στάδια µέχρι την υλοποίησή
τους. Είναι έργα όµως, που, σε κάθε περίπτωση, ανήκουν στον
ελληνικό λαό.

Ανέφερα και στην επιτροπή και παρά τις όποιες αντιρρήσεις,
ότι η πραγµατικότητα είναι πως η σηµερινή και τότε Αξιωµατική
Αντιπολίτευση -του 2013- που είχε έντονα καταγγελτικό λόγο για
τη συµφωνία τροποποίησης των συµβάσεων, αλλά και για όσους
ήταν θετικοί τότε και την καταψήφισε, δεν είχε κανένα πρόβληµα
να εγκαινιάσει, µε κατάτµηση µάλιστα, κάθε µικρό τµήµα που
είχε ολοκληρωθεί και µάλιστα µόνοι τους, χωρίς πρόσκληση σε
κανέναν άλλο και ενώ οι καθυστερήσεις αυτές έως και δύο χρό-
νια σε όλους τους άξονες προκάλεσαν επιπλέον κόστος 500 εκα-
τοµµυρίων ευρώ περίπου, ως επιπλέον αποζηµιώσεις.

Την περίοδο 2015-2019 δεν προχώρησε κανένα µεγάλο έργο,
ενώ έργα δροµολογηµένα έµειναν στάσιµα όπως ο ΒΟΑΚ ή
πήγαν πιο πίσω όπως ο άξονας Πάτρα-Πύργος µετά την περιπέ-
τεια της κατάτµησής του σε οκτώ εργολαβίες, δρόµοι στους
οποίους διαρκώς έχουµε ατυχήµατα και δυστυχώς, χάνονται αν-
θρώπινες ζωές. 

Την ίδια όµως εικόνα έχουµε και στα δύο χρόνια της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας µε καθυστερήσεις και στασιµότητα
στην εκτέλεση δηµοσίων έργων. Νέα εργοτάξια δεν βλέπουµε.
Στην πράξη, για κανένα µεγάλο έργο δεν προχώρησε η κατα-
σκευή µέχρι πρόσφατα µετά την υπογραφή σύµβασης για την
ενιαία εργολαβία του άξονα Αµβρακία-Άκτιο. Η κινητικότητα που
προκύπτει τελευταία µε αφορµή βασικά τους πόρους του Τα-
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µείου Ανάκαµψης δηµιουργεί τις εξελίξεις, σε άλλες περιπτώσεις
εξαγγελίες όπως ο ΒΟΑΚ, σε άλλες περιπτώσεις υλοποίηση και
κατασκευή όπως ο Ε65, αλλά υπάρχουν και ζητήµατα που θα
πρέπει να συζητηθούν. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιλαµβανόµαστε τη ση-
µασία και την αξία των µεγάλων υποδοµών. Μιλάτε, κύριε
Υπουργέ, για το πρόγραµµα των 13 δις µε 4 δις συµβασιοποι-
ήσεις, στις οποίες κι εµείς είµαστε θετικοί όταν ήρθαν στη συζή-
τηση στη Βουλή. Πρώτον, όµως, δεν έχει γίνει συζήτηση και
διάλογος για το πρόγραµµα αυτών των έργων. Προχωράτε µε
τις δικές σας επιλογές. Δεύτερον, δεν αφορά σε ένα ολοκληρω-
µένο σχέδιο για το σύνολο υποδοµών-µεταφορών, αυτοκινητό-
δροµοι, λιµάνια, σιδηροδροµικό δίκτυο. Δεν έχει γίνει συζήτηση
για τις ανάγκες και τις δυνατότητες που υπάρχουν µε την ευκαι-
ρία των 90 δις και πλέον πόρων, που είναι διαθέσιµοι για την επό-
µενη προγραµµατική περίοδο και την ένταξη δράσεων µε
προστιθέµενη αξία. Όπως γνωρίζετε επίσης, πάντα υπάρχει µε-
ταξύ προγραµµατισµών, εξαγγελιών και υλοποιήσεων µεγάλη
απόσταση. Εποµένως, εδώ είµαστε να παρακολουθούµε τις εξε-
λίξεις.

Στα µεγάλης εθνικής σηµασίας θέµατα από την πλευρά µας
επιζητούµε τον διάλογο για κάθε τοµέα, για να στηρίξουµε αυτά
τα ζητήµατα, όπως τις αρχικές συµβάσεις για τους αυτοκινητο-
δρόµους, µια διαδικασία που ξεκίνησε το 2000 και ήρθαν προς
κύρωση οι συµβάσεις στην Βουλή το 2007. Και τότε, ως ΠΑΣΟΚ,
είχαµε ψηφίσει θετικά, παρά τις σοβαρές επισηµάνσεις µας για
λεόντειες συµβάσεις µε το µοντέλο, όπως είχε διαµορφωθεί, για
αδυναµίες σε σχέση µε τα χρονοδιαγράµµατα εγκρίσεων και
απαλλοτριώσεων που ήταν ασφυκτικά για το δηµόσιο. Ψηφίσαµε
θετικά, λόγω της µεγάλης εθνικής σηµασίας αυτών των έργων,
παρ’ ότι προηγούµενες µεγάλες συµβάσεις όπως η γέφυρα Ρίου
- Αντιρρίου, η Αττική Οδός, το αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέ-
λος» είχαν ψηφιστεί µόνο από την παράταξη του ΠΑΣΟΚ. 

Τα δεδοµένα στην οικονοµία στη συνέχεια, µετά το 2007 άλ-
λαξαν, ενώ προέκυψαν και αναµενόµενες µεγάλες καθυστερή-
σεις, που αφορούσαν στην προετοιµασία αυτών των έργων σε
εγκρίσεις περιβαλλοντικές ή αρχαιολογικών υπηρεσιών ή και για
τις απαλλοτριώσεις. Έτσι, φτάσαµε στο 2013 και την τροποποί-
ηση των συµβάσεων, που κάλυψαν και το χρηµατοδοτικό κενό
που είχε δηµιουργηθεί αποφεύγοντας τον κίνδυνο κατάρρευσης
των συµβάσεων που θα είχε µεγαλύτερο οικονοµικό κόστος και
κυρίως, θα ήταν σε βάρος της προσπάθειας για επάνοδο της
χώρας σε τροχιά ανάπτυξης.

Τέλος µετά την τροποποίηση του 2018 που επίσης ψηφίσαµε
για την υλοποιούµενη κατασκευή του νότιου τµήµατος του Ε65,
έχουµε σήµερα την κύρωση της νέας συµφωνίας µε την τροπο-
ποίηση για την κατασκευή του βόρειου τµήµατος. Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, όπως όλοι γνωρίζουµε, το έργο αυτό
χρηµατοδοτείται από το δηµόσιο µε την ένταξή του στο εθνικό
σχέδιο ανάκαµψης µαζί µε τον ΒΟΑΚ. Εδώ τίθεται το ερώτηµα
όσον αφορά και στους άλλους αυτοκινητόδροµους, που βρί-
σκονται σε εκκρεµότητα, γιατί δεν χρηµατοδοτούνται -αφού µπο-
ρούµε να εντάξουµε τέτοια έργα- και αυτοί από το Ταµείο
Ανάκαµψης ή γιατί δεν υπάρχει προγραµµατισµός ένταξης στα
άλλα χρηµατοδοτικά προγράµµατα όπως το νέο ΕΣΠΑ µε δεδο-
µένη την εθνική και στρατηγική τους σηµασία και τη δυνατότητα
να απορροφήσουν πόρους;

Βέβαια -µίλησα πιο πριν για διάλογο- φροντίσατε το Εθνικό
Σχέδιο Ανάκαµψης να µην συζητηθεί στη Βουλή και να προχω-
ρήσει σύµφωνα µε τις δικές σας επιλογές, όπου προτάξατε την
ταχύτητα απορρόφησης, χωρίς τη διασφάλιση µακρόπνοης βιώ-
σιµης ανάπτυξης, χωρίς περιφερειακή διάσταση, χωρίς παραγω-
γική διάσταση, χωρίς προτεραιότητα στην στήριξη των πολλών,
των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά στον Ε65, η ολο-
κλήρωση του πράγµατι θα συµβάλει αποφασιστικά στην ανά-
πτυξη της ελληνικής περιφέρειας, της περιφέρειας της
Θεσσαλίας της περιφέρειας της δυτικής Μακεδονίας αλλά και
της Ηπείρου, περιοχές µάλιστα, µε µεγαλύτερη υστέρηση στην
ανάπτυξη, µε µεγάλα ποσοστά ανεργίας αλλά και µε τις επιπτώ-
σεις της απολιγνιτοποίησης στη δυτική Μακεδονία. Αλλά θα

υπάρξει και σηµαντική τόνωση της τοπικής ανάπτυξης και απα-
σχόλησης, κατά τη διάρκεια της κατασκευής του έργου αυτού,
αλλά και των µονιµότερων θετικών επιπτώσεων από παράλληλες
δράσεις.

Σε σχέση µε τα οικονοµικά και τεχνικά στοιχεία του έργου,
στην οµιλία σας στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ, σχετικά µε τη
διαφορά κόστους του έργου -490 εκατοµµύρια ευρώ στην έκ-
θεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, 480 στη νέα ΣΑΕ-
αναφέρατε ότι το κόστος είναι 442 εκατοµµύρια, ενώ στο σχέδιο
ανάκαµψης αναφέρεται στα 452 εκατοµµύρια ευρώ. επίσης, ανα-
φέρατε ότι θα µιλήσετε στην Ολοµέλεια για το επιπλέον κόστος
των 38 εκατοµµυρίων ευρώ µε αναφορά σας για υπόσχεση του
ΣΥΡΙΖΑ στη σύµβαση, ενώ σε άλλο σηµείο µιλάτε για 38 εκατοµ-
µύρια ευρώ για την αρχαιολογία και για απαλλοτριώσεις. 

Κύριε Υπουργέ, µας µπερδέψατε λίγο και παρακαλώ να µας
τα εξηγήσετε σήµερα αναλυτικά, για να γνωρίζουµε όλοι τι συµ-
βαίνει. Το 38 είναι ένα νούµερο που το βλέπουµε συνέχεια µπρο-
στά µας, σαν µαγικό νούµερο, αφού επιπλέον, αναφέρετε και
ενίσχυση 38 εκατοµµύρια ευρώ στη λειτουργία του αυτοκινητό-
δροµου ως όριο έως το 2038. 

Τώρα, όσον αφορά στο πώς προκύπτουν όλα αυτά, το πώς
έγινε αυτός ο σχεδιασµός για την απόδοση του έργου, την απο-
ζηµίωση του παραχωρησιούχου, αλλά και το ύψος των διοδίων,
θα θέλαµε να µας αναφέρετε µε βάση ποιες προβλέψεις για την
πορεία της οικονοµίας προχωρήσατε. 

Επίσης, ρωτάµε ποιο είναι το επίπεδο τεχνικής προετοιµασίας
του έργου σε σχέση µε το σύνολο των µελετών –περιβαλλοντικές
και τεχνικές µελέτες, απαλλοτριώσεις, µετατοπίσεις δικτύων, αρ-
χαιολογικές εργασίες κ.λπ.- ώστε να µπορεί να υλοποιηθεί το
έργο στα τρία χρόνια που προβλέπονται, χωρίς να έχουµε αυτή
τη φορά ρήτρες αποζηµίωσης, λόγω καθυστερήσεων από την
πλευρά του δηµοσίου. 

Επιπλέον, θα µας δώσετε στοιχεία για τις αλλαγές στο τελευ-
ταίο τµήµα, Γρεβενά-Εγνατία, µε τα οκτώ χιλιόµετρα περισσό-
τερα και τις συνέπειες από τεχνικής, περιβαλλοντικής και
οικονοµικής άποψης, που προκύπτουν µε τις αλλαγές στην κα-
τασκευή του;

Παράλληλα, είναι σηµαντική η επίλυση των προβληµάτων που
δηµιουργούνται στις τοπικές δραστηριότητες -αγροτικές, κτηνο-
τροφικές, βιοτεχνικές και άλλες- και στην τοπική κυκλοφορία,
όπως και η ολοκλήρωση της κατασκευής παράπλευρων δρόµων.
Τι προβλέπεται γι’ αυτό στο συγκεκριµένο έργο;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα ο αυτοκινητόδροµος
Ε65 είναι, πραγµατικά, ένας κοµβικός οδικός άξονας. Συνδέει και
ενοποιεί τους µεγάλους αυτοκινητόδροµους µέσω ΠΑΘΕ και της
Εγνατίας Οδού και εντάσσεται στα διευρωπαϊκά δίκτυα µεταφο-
ρών. Οι επιπτώσεις για τις µεταφορές θα είναι ιδιαίτερα σηµαν-
τικές, µε τη σύνδεση των τριών µεγάλων λιµανιών -Πειραιάς,
Βόλος, Ηγουµενίτσα- αλλά και τη σύνδεση µε το σιδηροδροµικό
δίκτυο, καθιερώνοντας τη χώρα µας ως διαµετακοµιστικό κόµβο.
Μειώνει τις αποστάσεις από τα δυτικά Βαλκάνια για το λιµάνι του
Πειραιά κατά δύο ώρες και συνδέει το λιµάνι της Ηγουµενίτσας,
που είναι η πύλη εισόδου της Ελλάδας προς και από την κεντρική
Ευρώπη, µε το λιµάνι του Βόλου. Επιπλέον, θα βελτιωθεί η οδική
ασφάλεια για την κυκλοφορία των πολιτών.

Θα επαναλάβω, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η δια-
σύνδεση µε τα Βαλκάνια και κατ’ επέκταση µε την κεντρική και
βόρεια Ευρώπη µένει ηµιτελής, αφού δεν έχετε εντάξει, κύριε
Υπουργέ, πουθενά και ούτε έχετε προγραµµατίσει την ολοκλή-
ρωση προς βορρά της Ιόνιας Οδού µε την κατασκευή του τµή-
µατος Ιωάννινα - Κακαβιά ως αυτοκινητοδρόµου, έργο µε
ιδιαίτερη κοινωνική, αναπτυξιακή, αλλά και εθνική σηµασία. Αν-
τίθετα, προχωράτε στην υποβάθµισή του µε προγραµµατισµό κα-
τασκευής δίιχνης και σε ορισµένα σηµεία τρίιχνης διατοµής.
Στερείται, όµως, µε την επιλογή σας αυτή η χώρα µας της σύν-
δεσης µε διευρωπαϊκούς άξονες της κεντρικής και βόρειας Ευ-
ρώπης µέσω των δυτικών Βαλκανίων που θα µείωνε τους
χρόνους µεταφοράς και θα αξιοποιούσε το σύνολο των υποδο-
µών της ευρύτερης περιοχής: λιµάνι Ηγουµενίτσας, αεροδρόµιο
Ιωαννίνων και Ακτίου, Εγνατία Οδός, Ιόνια Οδός, τον Ε65 σή-
µερα. 
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Θέλω να τονίσω πως καµµία υποβάθµιση του έργου δεν µπο-
ρεί να είναι αποδεκτή, όπως, επίσης, να αναφέρω την απογοή-
τευση όλων των Ηπειρωτών και όχι µόνο. Το έργο αυτό Γιάννενα
- Κακαβιά πρέπει να επανενταχθεί στις προτεραιότητές σας και
να προγραµµατιστεί άµεσα προς κατασκευή ως κανονικός αυτο-
κινητόδροµος. Πλέον οι πόροι που υπάρχουν για τα επόµενα
χρόνια δεν δικαιολογούν τον αποκλεισµό αυτού του έργου, για
το οποίο, εξάλλου, πριν γίνετε Κυβέρνηση, είχατε δεσµευτεί για
την υλοποίησή του, ενώ, βεβαίως, πρέπει να προχωρήσουν και
οι κάθετες συνδέσεις που περιµένουν, όπως αυτές της Πρέβεζας
µε την Ιόνια και Εγνατία Οδό.

Ακόµη, θα πρέπει να ολοκληρωθεί και το νότιο τµήµα του δυ-
τικού άξονα, την Ιόνια Οδό σήµερα. Στο άρθρο 5 του ν.4219/2013
για τα τµήµατα Πάτρα- Πύργος - Τσακώνα υπάρχουν συγκεκρι-
µένες προβλέψεις για τα τµήµατα αυτά. Επτά χρόνια τώρα και
µέχρι σήµερα δεν έχει γίνει τίποτα και επί ΣΥΡΙΖΑ και τα δύο χρό-
νια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, που αλλάζει, βέβαια,
το σχεδιασµό. Πού βρίσκονται ακριβώς οι εξελίξεις για αυτόν τον
άξονα; Ολοκληρώθηκαν οι εγκρίσεις από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή και πως θα χρηµατοδοτηθεί, τελικά, αυτό το έργο που δεν
µπορεί να περιµένει άλλο; Ποια είναι τα καλά νέα που περιµένετε
-όπως µας είπατε στην επιτροπή- να ακούσετε, κύριε Υπουργέ; 

Για το τµήµα Πύργος - Τσακώνα η πρόβλεψη για την ολοκλή-
ρωσή του και για τη σύνδεσή του µε τον άλλο αυτοκινητόδροµο
Κόρινθος - Τρίπολη - Καλαµάτα αφορούσε αντίστοιχη διαδικασία
κατασκευής από εθνικούς και κοινοτικούς πόρους. Για το τµήµα
αυτό ούτε έγινε ούτε ακούγεται κάτι. Υπάρχει, τελικά, σχεδια-
σµός και προγραµµατισµός από την πλευρά της Κυβέρνησης για
το τµήµα αυτό; 

Επίσης, σχετικά µε τις εξαγγελίες για τον ΒΟΑΚ και µετά από
δύο χρόνια χωρίς καµµία εξέλιξη στο έργο, χωρίς εργοτάξια,
χωρίς εργασίες, όπου όλα είναι στάσιµα από το 2011, θα ήθελα
να αναφέρω τα εξής: Ο άξονας αυτός επίσης χρηµατοδοτείται,
όπως προανέφερα, από το Ταµείο Ανάκαµψης µε 427 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, αλλά και από το δηµόσιο. Είναι ένα έργο στο οποίο
ακολουθείτε τη λογική της προηγούµενης κυβέρνησης για ένα
τριχοτοµηµένο έργο, ένα τµήµα ανατολικά ως δηµόσιο έργο, ένα
τµήµα -το κεντρικό- µε ΣΔΙΤ και ένα τµήµα µε σύµβαση παραχώ-
ρησης, µε διαφορετικά, δηλαδή, χρηµατοδοτικά εργαλεία και
πρόκειται για ένα έργο µη ολοκληρωµένο, αφού το τµήµα Κίσα-
µος - Χανιά αφορά σε προαίρεση σύµβασης παραχώρησης και
το ανατολικό τµήµα µέχρι τη Σητεία, µετά τον Άγιο Νικόλαο, είναι
στον αέρα.

Ο σχεδιασµός και ο προγραµµατισµός του έργου µε το ασα-
φές χρονοδιάγραµµα -προβλέπεται έναρξη κατασκευής τµηµά-
των ως δηµόσιο έργο στο τέλος του 2022- αλλά και µε την
τριχοτόµησή του που είχατε δεσµευτεί να αλλάξετε, δηµιουργεί
εύλογα ανησυχία και αµφιβολίες ως προς την ολοκλήρωσή του,
αλλά και ως προς τον χρόνο της κατασκευής του. Επιπλέον, προ-
βλέπονται πολύ υψηλά διόδια και ενιαία για όλα τα τµήµατα, αν
και η αυξηµένη συµµετοχή του δηµοσίου µε εθνικούς και ευρω-
παϊκούς πόρους δεν δικαιολογούν αυτό το υψηλό τίµηµα. 

Το ίδιο, βέβαια, ισχύει και για τα διόδια του Ε65 που θα κατα-
σκευαστεί µε πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Η πολιτική των διοδίων είναι ένα ζήτηµα που µας απασχολεί
πολύ καιρό και θα µας απασχολήσει τόσο µε τους νέους άξονες
όσο και µε τους παλιότερους. Σε κάθε περίπτωση, όµως, θα πρέ-
πει να αποκατασταθεί η δίκαιη χρέωση και θα πρέπει να προχω-
ρήσει το ταχύτερο η εφαρµογή χιλιοµετρικής και αναλογικής
χρέωσης των χρηστών των αυτοκινητοδρόµων µε την ηλεκτρο-
νικοποίηση κατάλληλης εφαρµογής. Θα θέλαµε να ακούσουµε
για τις ενέργειες του Υπουργείου και τις εξελίξεις, που υπάρχουν
για το θέµα αυτό. 

Κλείνοντας, θέλω να επαναλάβω ότι είναι πολύ σηµαντικό να
ολοκληρωθούν όλες οι υποδοµές σχετικά µε τους αυτοκινητο-
δρόµους, όπως και οι άλλες υποδοµές που αφορούν στο Εθνικό
Δίκτυο Μεταφορών. 

Η κατασκευή του βόρειου τµήµατος του Ε65, του τµήµατος
Τρίκαλα - Εγνατία, που συζητούµε σήµερα, ολοκληρώνει τον αυ-
τοκινητόδροµο κεντρικής Ελλάδος, συνδέει την ανατολική και τη
δυτική Ελλάδα και είναι, πράγµατι, ένα έργο µεγάλης και ιδιαίτε-

ρης αναπτυξιακής και στρατηγικής σηµασίας, εντασσόµενο στα
διευρωπαϊκά δίκτυα µεταφορών. Για τον λόγο αυτό ψηφίζουµε
θετικά και αυτή την κύρωση αυτής της συµφωνίας, αυτό το νο-
µοσχέδιο, γιατί µας ενδιαφέρει να κατασκευαστεί το έργο όσο
γίνεται πιο γρήγορα, επαναλαµβάνοντας τη σηµασία του και τη
συµβολή του στην ανάπτυξη της Περιφέρειας της Θεσσαλίας,
των γειτονικών περιφερειών, αλλά και της χώρας µας, παρά την
απουσία από την πλευρά της Κυβέρνησης ενός ολοκληρωµένου
σχεδίου αναπτυξιακής και παραγωγικής ανασυγκρότησης που
επιµένει να προχωρά µε τη λογική του «βλέποντας και κάνοντας».
Επίσης, αρνείται τον θεσµικό διάλογο και τη συνεννόηση για ένα
εθνικό σχέδιο υπέρβασης των συνεπειών της υγειονοµικής, οι-
κονοµικής και κοινωνικής κρίσης, ιδιαίτερα όσον αφορά στα ζη-
τήµατα -όπως αυτό που συζητάµε σήµερα- της αξιοποίησης των
πόρων που έχουµε µπροστά µας, τα οποία ζητήµατα υπερβαί-
νουν τα όρια µιας κυβερνητικής θητείας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Γεώργιο Λαµπρούλη από το Κοµ-

µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως τοποθετηθήκαµε και στην επιτροπή, η συγκεκριµένη κύ-

ρωση είναι µια ακόµα ληστρική σύµβαση στις τόσες που έχουν
προηγηθεί τα προηγούµενα χρόνια και που ανεξάρτητα το ποιος
κυβερνούσε -Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ- Κίνηµα Αλλαγής-
έχουν στο επίκεντρό τους την παράδοση των εθνικών οδικών
αξόνων της χώρας στα συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων,
οι οποίοι θησαυρίζουν σε βάρος του λαϊκού εισοδήµατος και της
ανάγκης για µετακίνηση, µεταφορές, επιβάλλοντας συνεχείς και
µεγάλες αυξήσεις στα διόδια, χαράτσια που σε συνδυασµό µε
το υπέρογκο κόστος των καυσίµων, προσθέτουν συνεχώς νέα
βάρη στον λαό καθιστώντας το δικαίωµα στη µετακίνηση ιδιαί-
τερα δαπανηρό έως και απλησίαστο για τους εργαζόµενους, τα
λαϊκά στρώµατα. 

Εδώ υπάρχει πλήρης ταύτιση, σύµπνοια Νέας Δηµοκρατίας -
ΣΥΡΙΖΑ –– Κινήµατος Αλλαγής. Εξάλλου, δεν θα µπορούσε να
είναι διαφορετικά από τη στιγµή που αποδέχεστε, προωθείτε και
υλοποιείτε εναλλάξ είτε από κυβερνητικές θέσεις είτε από τις θέ-
σεις της αντιπολίτευσης τις στρατηγικές επιλογές Ευρωπαϊκής
Ένωσης και κεφαλαίου και µια ανάπτυξη µε σαφέστατο ταξικό
πρόσηµο υπέρ του µεγάλου κεφαλαίου, των επιχειρηµατικών οµί-
λων, προσθέτοντας και φορτώνοντας συνεχώς νέα βάρη και
δεινά στον λαό. 

Στην ουσία τι λέτε όλοι σας στον λαό; «Θα πληρώσεις για το
έργο για να κατασκευαστεί, αλλά θα πληρώνεις και τα χαράτσια
των διοδίων για να το χρησιµοποιείς». Έτσι, για παράδειγµα, η
δαπάνη του έργου, τα 490 εκατοµµύρια, όπως αναφέρεται στην
έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, θα καλυφθεί από
το δηµόσιο µέσω του περιβόητου Ταµείου Ανάκαµψης, που ση-
µαίνει πρακτικά ότι τόσο το ποσό αυτό, όπως εξάλλου και το σύ-
νολο των ποσών που προβλέπονται για τη χώρα µας από το
Ταµείο Ανάκαµψης, θα πρέπει να ξεπληρωθούν και θα πληρω-
θούν όχι µόνο από την κρατική φορολόγηση του εργατικού λαϊ-
κού εισοδήµατος που αποτελεί το 90% µε 95% των εσόδων των
κρατικών προϋπολογισµών, αλλά και µε νέους φόρους πράσι-
νους, ψηφιακούς, ων ουκ έστιν αριθµός, που θα µετακυλίονται
όλοι στις πλάτες των εργαζοµένων.

Η σύµβαση που συζητάµε είναι ένα µικρό παράδειγµα για το
πώς το κεφάλαιο πάει να φορτώσει και αυτήν την καπιταλιστική
κρίση στον λαό, για το πώς η καπιταλιστική ανάκαµψη όχι µόνο
δεν µπορεί να ικανοποιήσει τις λαϊκές ανάγκες, αλλά έχει ως
προϋπόθεση το διαρκές χτύπηµά τους. Έτσι, λοιπόν, το περι-
βόητο Ταµείο Ανάκαµψης αποτελεί άλλο ένα νέο υπερµνηµόνιο
που προβλέπει χρήµα µε ουρά για τους επιχειρηµατικούς οµί-
λους µε δάνεια, επιχορηγήσεις και επιδοτήσεις που θα πληρώσει
ο λαός µας, οι λαοί στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε χίλιους τρόπους
και κυρίως µε νέες αντεργατικές, αντιλαϊκές µεταρρυθµίσεις που
αποτελούν προαπαιτούµενο για τις εκταµιεύσεις, όπως δηλαδή
γινόταν και µε τα προηγούµενα µνηµόνια που όλοι σας ψηφίσατε.
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Ακριβώς αυτό που αναδεικνύεται και µε τη συγκεκριµένη σύµ-
βαση, όπως εξάλλου δείχνει και η έως τώρα εµπειρία των προ-
ηγούµενων παραχωρήσεων οδικών αξόνων, είναι ότι τα µεγάλα
κατασκευαστικά έργα, όπως και ο Ε65, γίνονται µε κριτήριο την
ικανοποίηση και εξυπηρέτηση των στόχων και σχεδιασµών των
επιχειρηµατικών οµίλων και όχι µε κριτήριο την ευηµερία του
λαού. Αφορούν έργα που φέρουν τη σφραγίδα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ενταγµένα στα πλαίσια ανάκαµψης της καπιταλιστικής
οικονοµίας, γι’ αυτό και χαρακτηρίζονται επιλέξιµα, εξυπηρετών-
τας τους στρατηγικούς στόχους Ευρωπαϊκής Ένωσης, επιχειρη-
µατικών οµίλων και όλων των κυβερνήσεων στη χώρα µας
διαχρονικά για µετατροπή της Ελλάδας και της ευρύτερης πε-
ριοχής σε κόµβο µεταφοράς εµπορευµάτων προς τα Βαλκάνια,
την Ευρώπη από Ασία και Αφρική και αλλού µε τη δηµιουργία
οδικών αξόνων που θα συνδέονται µε τα διευρωπαϊκά δίκτυα, τα
διαµετακοµιστικά κέντρα κ.λπ.. 

Εξάλλου µια µατιά στον χάρτη της χώρας αρκεί για να διαπι-
στώσει κάποιος ότι αυτά τα έργα αφορούν τη διασύνδεση µε εγ-
χώρια λιµάνια, αεροδρόµια, εµπορευµατικά κέντρα και την έξοδό
τους στα Βαλκάνια, την κεντρική Ευρώπη, που εξυπηρετούν τους
στόχους που έχει θέσει η ντόπια αστική τάξη προκειµένου η Ελ-
λάδα να καταστεί διεθνές διαµετακοµιστικό κέντρο, µε τον λαό
όµως να καλείται να πληρώνει βαρύτατο τίµηµα τόσο για την κα-
τασκευή των οδικών αξόνων όσο και για την κατασκευή των υπό-
λοιπων υποδοµών και δικτύων.

Επιβεβαιώνεται για µια ακόµα αφορά σε ένα ακόµα νοµοσχέ-
διο ότι η καπιταλιστική ανάπτυξη που έχει ως κριτήριο τα κέρδη
του κεφαλαίου, των επιχειρηµατικών οµίλων, πουθενά δεν δια-
σταυρώνεται µε τις ανάγκες του λαού, εν προκειµένω στο δι-
καίωµα για δωρεάν, ασφαλείς, σύγχρονες µεταφορές, αλλά και
ότι καµµία αστική κυβέρνηση, καµµία πολιτική δύναµη που υπο-
κλίνεται και προωθεί τη θωράκιση της ανταγωνιστικότητας, της
κερδοφορίας των µονοπωλιακών οµίλων, δεν µπορεί να διασφα-
λίσει την υλοποίηση δηµόσιων έργων προς όφελος της λαϊκής
ευηµερίας. Σ’ αυτό δεν υπάρχει καµµία αµφισβήτηση, αλλά
υπάρχει πλήρης ταύτιση όλων σας, Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλλαγής και των άλλων αστικών κοµµάτων. 

Μάλιστα, προκειµένου να πειστεί ο λαός, η κυβερνητική προ-
παγάνδα, όπως εξάλλου συνέβη και συνέβαινε µε όλες τις προ-
ηγούµενες συµβάσεις απ’ όλες τις προηγούµενες κυβερνήσεις,
επενδύεται µε τον ίδιο ισχυρισµό, ότι δηλαδή το ελληνικό δηµό-
σιο, δηλαδή ο λαός πληρώνει γι’ αυτά τα έργα τεράστια ποσά µε
σκοπό τις σύγχρονες υποδοµές, την περιφερειακή ανάπτυξη, την
ενίσχυση της οικονοµίας και άλλα πολλά. 

Όµως, το αποτέλεσµα τόσων χρόνων είναι ο εργαζόµενος
λαός να βλέπει πως η ζωή του δεν καλυτέρευσε. Η φτώχεια, η
ανέχεια και η ανεργία µεγάλωσαν, οι συνθήκες ζωής χειροτέρε-
ψαν και αποδείχτηκε πως ακόµα και η ζωή του είναι ουσιαστικά
απροστάτευτη απέναντι στην πανδηµία και στα φυσικά φαινό-
µενα, σεισµούς, πληµµύρες, πυρκαγιές και άλλα, µε ευθύνη κυ-
βερνήσεων, αλλά και περιφερειακών και δηµοτικών αρχών. 

Έτσι, για παράδειγµα, στη Θεσσαλία µετά από τόσα προγράµ-
µατα που εφαρµόστηκαν εδώ και δεκαετίες, µε δύο αυτοκινητό-
δροµους -ΠΑΘΕ, Ε65- να τη διασχίζουν, η ανεργία επίσηµα είναι
στο 18%, ενώ στους νέους είναι στο 30%. Η µερική και προσω-
ρινή εργασία κάνει θραύση. Οι µισθοί και οι συντάξεις µειώθηκαν
δραστικά. Τα εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα χτυπήθη-
καν και συνεχίζουν να χτυπιούνται ανελέητα. Χιλιάδες αγρότες
ξεκληρίστηκαν και πολλοί ακόµα ασφυκτιούν, το ίδιο και επαγ-
γελµατίες, µε τον απασχολούµενο πληθυσµό στον αγροτικό
τοµέα να έχει µειωθεί την τελευταία εικοσαετία κατά 9%, ενώ η
αγροτική παραγωγή παράλληλα µειώθηκε. Πολλές βιοµηχανίες
έκλεισαν ή µεταφέρθηκαν µε επιδοτήσεις στο εξωτερικό, ενώ µια
σειρά από κοινωνικές ανάγκες έγιναν πανάκριβο εµπόρευµα που
πολλοί πλέον δεν µπορούν να καλύψουν. 

Όµως, την ίδια ώρα που ο λαός χρυσοπληρώνει τους οδικούς
άξονες για να φτιαχτούν και χαρατσώνεται για τη χρήση τους µε
τα διόδια, έργα που αφορούν την αντιπληµµυρική προστασία
στον κάµπο της Θεσσαλίας, που κάθε τόσο πληµµυρίζει, όπως
πριν από λίγους µήνες στην Καρδίτσα τον Σεπτέµβρη µε τον
«Ιανό», αυτά τα έργα δεν θεωρούνται επιλέξιµα, αφού δεν θα φέ-

ρουν κέρδη στους οµίλους. Ή όπως για παράδειγµα τα αναγκαία
έργα αντισεισµικής θωράκισης της περιοχής –και όχι µόνο της
Θεσσαλίας- που ο πρόσφατος καταστροφικός σεισµός του
Μάρτη ανέδειξε µε τραγικό τρόπο τις τεράστιες διαχρονικά ευ-
θύνες όλων των κυβερνήσεων που αφήνουν τον λαό της περιο-
χής µας –και όχι µόνο της Θεσσαλίας- εκτεθειµένο σε
τεράστιους κινδύνους. 

Αντί, λοιπόν, να δώσετε προτεραιότητα, να έχετε ήδη φτιάξει
ένα επίκαιρο επιστηµονικό σχέδιο για έργα και υποδοµές µε την
εξασφάλιση κονδυλίων και προσωπικού για την αντιπληµµυρική,
την αντιπυρική, την αντισεισµική προστασία της Θεσσαλίας, για
έργα εγγειοβελτιωτικά, αρδευτικά, έργα αγροτικής οδοποιίας ή
για την προστασία από τη ρύπανση, η Κυβέρνηση αλλά και η πε-
ριφέρειες σ’ όλη τη χώρα, µε βάση τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και τις ανάγκες του µεγάλου κεφαλαίου, τι κάνετε; Προ-
ωθείτε τα µεγάλα οδικά έργα στο πλαίσιο της ανάπτυξης των
υποδοµών, µε παρεµβάσεις στον σιδηρόδροµο, στο λιµάνι του
Βόλου µέσω ΣΔΙΤ ή ιδιωτικοποιήσεων, δηλαδή τις µεταφορές
που αφορούν τη δραστηριότητα του µεγάλου κεφαλαίου που
θέλει τη Θεσσαλία και τη χώρα µας γενικότερα διαµετακοµιστικό
κέντρο για την διακίνηση των προϊόντων του ή άλλων χωρών από
και προς την Ευρώπη, την Ασία, την Αφρική και όχι για την
ασφαλή και ελεύθερη µετακίνηση του λαού που πληρώνει ακριβά
διόδια, εισιτήρια, καύσιµα και φόρους. 

Την ίδια ώρα, όµως, µε τις λεόντειες συµβάσεις παραχώρησης,
όπως και αυτή του Ε65, παρέχετε πλουσιοπάροχα και ασφαλιστι-
κές δικλείδες στους κατασκευαστικούς επιχειρηµατικούς οµίλους,
εξασφαλίζοντάς τους πως ό,τι και να γίνει δεν θα θιχτούν τα κέρδη
τους. 

Έτσι, για παράδειγµα, ο κίνδυνος της χαµηλής απόδοσης από
την εκµετάλλευση των έργων αντιµετωπίζεται µε την προβλεπό-
µενη επιδότηση του έργου από το δηµόσιο, ενώ συγχρόνως ο
κίνδυνος χαµηλής απόδοσης από την εκµετάλλευση επίσης µει-
ώνεται από την πρόβλεψη της σύµβασης για την απαγόρευση
από µέρους του δηµοσίου κατασκευής και λειτουργίας ανταγω-
νιστικών έργων, η λειτουργία των οποίων µπορεί να επηρεάσει
την κυκλοφορία των αυτοκινητοδρόµων.

Και µιλάµε για εκείνα τα έργα και τους οδικούς άξονες που
µπορεί το δηµόσιο να αναβαθµίσει, να εκσυγχρονίσει και να βελ-
τιώσει. Μάλιστα ο παραχωρησιούχος έχει το δικαίωµα να παρέµ-
βει και να ζητήσει ακόµη και τέλη. Ναι ή όχι; Το ρωτήσαµε και
στην επιτροπή. Ισχύει µε βάση τη σύµβαση ή όχι αυτή η κατεύ-
θυνση; 

Δείτε όµως, την ίδια ώρα που δίνετε όλα τα προνόµια και δη-
µιουργείτε όλες τις προϋποθέσεις δίνοντας τα πάντα στους µε-
γάλους επιχειρηµατικούς κατασκευαστικούς οµίλους, στον
αγρότη της Θεσσαλίας -και όχι µόνο- που καταστρέφεται η πα-
ραγωγή του δεν τον αποζηµιώνει στο 100% ο ΕΛΓΑ ή το κράτος
για το εισόδηµα που χάνει. Αντίστοιχα, τους επιχειρηµατικούς
οµίλους τους εξασφαλίζετε από όλες τις πλευρές και σε βάθος
δεκαετιών. 

Με βάση, λοιπόν, τα παραπάνω, όπως καταθέσαµε και στην
επιτροπή, εµείς θέτουµε σε αυτούς που µας ακούνε, στον λαό,
ένα ερώτηµα: Τα δηµόσια έργα και αντίστοιχα οι κοινωφελείς
υπηρεσίες πρέπει να αποτελούν εµπόρευµα ή αντίθετα να είναι
κοινωνικό αγαθό όπως υποστηρίζει το ΚΚΕ; Μπορεί κανείς να
ισχυριστεί πως στο πλαίσιο αυτού του συστήµατος µπορεί να
διασφαλιστεί για τον λαό φθηνή, γρήγορη, ποιοτική και σύγ-
χρονη παραγωγή δηµοσίων έργων που να καλύπτει το σύνολο
των αναγκών της κοινωνίας, την προστασία του περιβάλλοντος
και την ασφάλεια των κατοίκων και των εργαζοµένων; Μπορεί
µέσα στο ισχύον κοινωνικοοικονοµικό πλαίσιο, στον καπιταλισµό,
να δοθεί προτεραιότητα σε έργα υποδοµής, όπως, για παρά-
δειγµα, αυτά που αναφέραµε προηγουµένως: στην αντιπυρική
και αντιπληµµυρική προστασία, στην αντισεισµική θωράκιση κ.ά.;
Είναι ξεκάθαρο ότι δεν µπορεί. Και δεν µπορεί διότι η ικανοποί-
ηση του συνόλου των λαϊκών αναγκών προϋποθέτει την απαλ-
λαγή και του συστήµατος παραγωγής δηµοσίων έργων από τους
σιδερένιους νόµους του καπιταλιστικού κέρδους.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας αντιπαλεύει το καπιταλι-
στικό σύστηµα και αυτήν την ανάπτυξη που προωθούν η Ευρω-
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παϊκή Ένωση, η σηµερινή κυβέρνηση, όπως και όλες οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις, αλλά και τα άλλα αστικά κόµµατα, γιατί απο-
δεδειγµένα υπηρετεί τα συµφέροντα του µεγάλου κεφαλαίου και
εµποδίζει την ικανοποίηση των σύγχρονων αναγκών της κοινω-
νίας, σε µία εποχή µάλιστα που παράγεται από τους εργαζόµε-
νους τεράστιος πλούτος, που υπάρχουν τεράστιες παραγωγικές,
επιστηµονικές και τεχνολογικές δυνατότητες και όµως έχουµε
µεγάλη ανεργία, υποαπασχόληση, φτώχεια, εµπορευµατοποίηση
όλων των αναγκών µας, αλλά και αύξηση των ιµπεριαλιστικών αν-
ταγωνισµών και πολέµων. Και όλα αυτά για την εξασφάλιση τε-
ράστιων κερδών από µία ισχνή κοινωνική µειοψηφία. 

Διεκδικούµε µέσα από το οργανωµένο λαϊκό κίνηµα µια σειρά
άµεσα αιτήµατα σε γραµµή αντιπαράθεσης µε την πολιτική της
ανταγωνιστικότητας και της κερδοφορίας του κεφαλαίου που
απαντούν στις σύγχρονες ανάγκες της εργατικής λαϊκής οικογέ-
νειας σχετικά µε το εισόδηµα, την απασχόληση, τα εργασιακά
κοινωνικά, ασφαλιστικά και δηµοκρατικά δικαιώµατα, για την επι-
βίωση των µικροµεσαίων αγροτών και αυτοαπασχολούµενων, για
την υγεία, την παιδεία, τον αθλητισµό, τον πολιτισµό, την προ-
στασία του περιβάλλοντος, ενάντια στην ιδιωτικοποίηση και εµ-
πορευµατοποίηση των κοινωνικών αγαθών και υπηρεσιών, το
νερό, την ενέργεια, την αποκοµιδή και διαχείριση απορριµµάτων
κ.ά.. Με εφόδια ακριβώς τις πρωτοβουλίες του ΚΚΕ και του τα-
ξικού κινήµατος χρειάζεται να δυναµώσει ο λαός µας την πάλη
του για να µην πληρώσει τη νέα κρίση των κεφαλαιοκρατών, διεκ-
δικώντας να υπάρξει ουσιαστική ανακούφιση εργαζοµένων, λαϊ-
κών οικογενειών, αυτοαπασχολούµενων εν όψει και των
τεράστιων βαρών και συνεπειών που καλούνται να πληρώσουν
εξαιτίας της πανδηµίας και της κρίσης της οποίας αποτελεί κα-
ταλύτη. Το γεγονός ότι εκδηλώνεται µπροστά στα µάτια του
λαού µε τεράστια µεγέθη η αντίθεση ποιος πληρώνει και ποιος
καρπώνεται, ποιος δουλεύει και ποιος τελικά απολαµβάνει, το
κρίσιµο συµπέρασµα για την εργατική τάξη είναι ότι µπορεί να
ζήσει µε ευηµερία, αρκεί να ξεφορτωθεί τα παράσιτα, τους κα-
πιταλιστές, αυτούς και την εξουσία τους, και να χαράξει έναν ρι-
ζικά διαφορετικό δρόµο ανάπτυξης, µε την κοινωνικοποίηση των
συγκεντρωµένων µέσων παραγωγής και τη λειτουργία τους µε
κεντρικό σχεδιασµό και εργατικό έλεγχο, έτσι ώστε και η παρα-
γωγή των έργων να συγκεντρωθεί σε έναν ενιαίο κρατικό φορέα,
που θα κατέχει τα µέσα παραγωγής, θα κατανέµει κεντρικά, επι-
στηµονικά σχεδιασµένα την κρατική χρηµατοδότηση και το ερ-
γατικό δυναµικό, θα καλύπτει το σύνολο των φάσεων των
δηµοσίων έργων, θα αναλαµβάνει τον προγραµµατισµό και την
υλοποίηση των έργων σύµφωνα µε τις ανάγκες του λαού. Αυτός
είναι ο µοναδικός ελπιδοφόρος δρόµος για την ικανοποίηση των
λαϊκών αναγκών και των δικαιωµάτων των εργαζοµένων, ανά-
µεσά τους και στον κατασκευαστικό κλάδο, που πληρώνουν
ακριβά την ανταγωνιστικότητα και την καπιταλιστική ανάπτυξη.

Καταψηφίζουµε, κύριε Πρόεδρε, επί της αρχής το σχέδιο
νόµου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τον κ. Χήτα από την Ελληνική Λύση για δεκαπέντε
λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έλεγαν ότι ο Φαραώ είχε δέκα πληγές. Η Ελ-

λάδα έχει πολύ περισσότερες. Μια και µιλάµε, όµως, και για δη-
µόσια έργα είναι πολύ µεγάλη πληγή και βαθιά πληγή, πολύ
µεγάλη πληγή. Μιλάµε για παγκόσµιο ρεκόρ κατασπατάλησης
δηµοσίου χρήµατος, όταν µιλάµε για δηµόσια έργα στην Ελλάδα.
Μιλάµε για φιέστες παρουσίασης µακετών αξίας εκατοµµυρίων.
Και φυσικά µιλάµε για τεράστια επιβάρυνση των Ελλήνων πολι-
τών, των Ελλήνων φορολογουµένων. Μιλάµε για έργα κοστο-
βόρα, έργα δυσβάσταχτα, έργα που η κάθε κυβέρνηση, όποια κι
αν είναι αυτή -που συνήθως είστε οι τρεις σας, εσείς, το ΠΑΣΟΚ
και µια φορά ο ΣΥΡΙΖΑ- υπόσχεται ότι θα υλοποιηθούν, πολύ γρή-
γορα κιόλας, µε όνειρα, µε σχέδια. Τα χρόνια περνάνε, δεκαετίες
ολόκληρες, και ακόµα περιµένουµε να τα δούµε να ολοκληρω-
θούν. 

Τι έχουµε δει; Κάντε το λίγο εικόνα, να ταξιδέψουµε λίγο πίσω:
σήραγγες στη µέση του πουθενά -τα έχουµε δει-, αυτοκινητό-
δροµοι τυφλοί, χωρίς αρχή, χωρίς µέση, χωρίς τέλος, δρόµοι και

ασφαλτοστρώσεις που µετά από λίγο καιρό γεµίζουν τρύπες και
λακκούβες -τα έχουµε δει, αυτά είναι ελληνικά φαινόµενα και
όσοι έχουµε ζήσει στο εξωτερικό έχουµε δει τεράστια διαφορά-
, έργα που έµειναν ηµιτελή ή έργα που δεν ξεκίνησαν ποτέ, έργα
που εγκαταλείφθηκαν, έργα το κόστος των οποίων όχι µόνο ξε-
πέρασε τις αρχικές προβλέψεις, αλλά έγινε και δυσβάσταχτο. Σε
κάθε περίπτωση θυµάστε πάρα πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ότι
οι συµβάσεις άλλαζαν συνεχώς, έπαιρναν παράταση, δίνονταν
αναβολές και τελικά τίποτα απ’ ό,τι είχε προγραµµατιστεί, απ’
ό,τι είχε προϋπολογιστεί δεν γινόταν όπως έπρεπε και όσο
έπρεπε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα των ελληνικών δηµοσίων
έργων. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει άνθρωπος εδώ µέσα ή κάποιος
που µας παρακολουθεί που να έχει διαφορετική άποψη.

Και προκαλεί εντύπωση ότι παρ’ όλα αυτά που περιγράψαµε
η κάθε κυβέρνηση παρουσίαζε ένα έργο ή εγκαινίαζε ένα έργο
ως µια µεγάλη δική της επιτυχία. Ξέρετε, τα έργα συνήθως σέρ-
νονται τόσα χρόνια που στο µεταξύ οι κυβερνήσεις αλλάζουν και
µετά µπερδεύεστε µεταξύ σας ποιανού είναι το έργο: «όχι, εγώ
το πήρα», «όχι εγώ το υλοποίησα», «εγώ το πήγα µέχρι εκεί»,
«ναι, αλλά αν δεν ήµασταν εµείς, δεν θα κάνατε τίποτα». Μπερ-
δεύεστε. Είναι φοβερό αυτό που κάνετε. Τι κάνετε δηλαδή; Οι
αστοχίες, οι αναβολές, οι παρατάσεις, η κατασπατάληση δηµο-
σίου χρήµατος, όλα αυτά ήταν συνώνυµα µε την επιτυχία. Δη-
λαδή όλα αυτά που περιγράφω τώρα, συµβαίνουν και έρχεται
µετά η κάθε κυβέρνηση -τώρα είστε εσείς- και λέει: Επιτυχία,
γιατί εµείς το τελειώνουµε. Πώς βαφτίζετε την αποτυχία, την κα-
τασπατάληση επιτυχία, αυτό µόνο εσείς το ξέρετε πραγµατικά.
Είναι χαρακτηριστική περίπτωση και ο αυτοκινητόδροµος Ε65.
Πονεµένη ιστορία! Είναι ένας αυτοκινητόδροµος που πραγµατικά
µοιάζει µε το γεφύρι της Άρτας. Χτίζεται, ξαναχτίζεται, αλλά δεν
ολοκληρώνεται ποτέ. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, κοντοχωριανοί είµαστε εµείς οι Θεσ-
σαλονικείς µε τους Σερραίους. Ταυτιζόµαστε και µε το µετρό
πάρα πολύ. Θα θυµίσω εδώ τον κ. Ζουράρι -θα το πάω στο οπα-
δικό και όχι στο κοµµατικό γιατί και αυτός άλλαξε αρκετά κόµ-
µατα, δεν ξέρω πού είναι- που είχε πει ότι το µέτρο θα τελειώσει
όταν θα πάρει ο ΠΑΟΚ το πρωτάθληµα, τότε που ήταν ακόµα
φτωχός συγγενής ο ΠΑΟΚ, δηλαδή το είχε πει µε την έννοια
«µέχρι να βγει ο ήλιος από τη Δύση». Κάπως έτσι το είχε πει. 

Ξέρετε, ο ΠΑΟΚ το πήρε το πρωτάθληµα, κύριε Υπουργέ. Όχι
µόνο πήρε πρωτάθληµα, πήρε και κύπελλα και νταµπλ. Μετρό
δεν είδαµε πάντως ακόµα. Εγώ προχθές που ανέβηκα Θεσσαλο-
νίκη εκεί βλέπω την Εγνατία τη δύσµοιρη, µέσα στα έργα κλει-
σµένη, να µην µπορεί να προχωρήσει τίποτα. Ένα δράµα
κανονικό. 

Δεν θα πω για τα λεωφορεία που φέρατε χωρίς air condition
και χωρίς παράθυρα. Ας µη πάµε εκεί τώρα, δεν είναι η ηµέρα.

Και, ξέρετε, είναι και είναι κρίµα γιατί είναι κι ο Αντόνιο Μπαν-
τέρας στη Θεσσαλονίκη, κύριε Υπουργέ. Γυρνάνε εκεί ένα έργο
τώρα, χολιγουντιανό. Θα µπορούσε να έχει και κάνα πλάνο µες
στο µετρό, αν είχαµε µετρό. Δυστυχώς όµως µετρό δεν έχουµε.
Και το χειρότερο -µιας και αναφέρθηκα στα γυρίσµατα και στην
παραγωγή- είναι ότι δίνουµε και πολλά χρήµατα για την παρα-
γωγή αυτού του έργου και δεν θα έχει καµµία προβολή η πόλη
µας, η πατρίδα µας. Κοινώς -για να καταλήξω κάπου, γιατί και
καλά το έργο βγαίνει στο Μαϊάµι, όχι στη Θεσσαλονίκη- µας «πιά-
σανε κότσο». Αλλά «κότσο πιάνουν» και οι εργολάβοι των δηµο-
σίων έργων τις κυβερνήσεις, κύριε Υπουργέ. 

Και αυτό έχει γίνει εδώ και πολλά χρόνια µε τον Ε65. Αφού
όλες οι κυβερνήσεις απέτυχαν να τον ολοκληρώσουν, απέτυχαν
να υλοποιήσουν αυτό το µεγάλο έργο που υποσχέθηκαν στους
συµπολίτες µας, αποφάσισαν να το σπάσουν σε κοµµατάκια. Σου
λέει: αφού δεν µπορώ να το κάνω, ας το σπάσω µπας και αρχίσω
σιγά σιγά να κάνω κάτι. 

Ο Ε65 σχεδιάστηκε για να ενώσει τον αυτοκινητόδροµο Θεσ-
σαλονίκης -Αθήνας µε την Εγνατία Οδό. Μπορεί κάποιος να µην
το ξέρει, όχι από εσάς, αλλά από αυτούς που µας παρακολου-
θούν. Δηµοπρατήθηκε λοιπόν µε µια σύµβαση παραχώρησης το
2007. Δεκατέσσερα χρόνια έχουν περάσει και ακόµα τον περιµέ-
νουµε. Πόσο να περιµένουµε ακόµη; Όλες οι κυβερνήσεις έβρι-
σκαν και βρίσκατε δικαιολογίες για τις όποιες κυβερνητικές
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αστοχίες και τελικά το 2011 µε την οικονοµική κρίση αποφασί-
στηκε να υλοποιηθεί το ενδιάµεσο κοµµάτι του αυτοκινητοδρό-
µου. Είναι το κοµµάτι Ξυνιάδα - Τρίκαλα, το οποίο παραδόθηκε
για χρήση το 2017, τότε επί ΣΥΡΙΖΑ, µε τυµπανοκρουσίες, ενώ η
κατασκευή των άλλων δύο τµηµάτων, του βόρειου και νότιου,
πήγε πάρα πολύ πίσω. 

Ποια λοιπόν ήταν η χρησιµότητα, η λειτουργικότητα αυτού του
έργου; Καµµία. Ο αυτοκινητόδροµος άρχισε να λειτουργεί στις
22 Δεκεµβρίου του 2017, αλλά από τη νότια και τη βόρεια πλευρά
δεν υπήρχε σύνδεση µε τον αυτοκινητόδροµο. Φοβερό! Ένας
δρόµος δηλαδή απρόσιτος, ένας δρόµος τελείως ανεκµετάλλευ-
τος. Και φυσικά αυτοί που ήταν να χρησιµοποιήσουν την οδό βρί-
σκονταν στη µέση του πουθενά, δεν µπορούσαν να τον
χρησιµοποιήσουν. 

Και βέβαια λίγο αργότερα άρχισε και η λειτουργία «ακριβά µου
διόδια»! Άλλη πονεµένη ιστορία. Ακριβά µου διόδια! Αλίµονο, τα
διόδια δεν παίρνουν αναβολές! Η ολοκλήρωση του έργου παίρνει
αναβολή. Τα διόδια δεν µπορούν να πάρουν αναβολή, µε αποτέ-
λεσµα πολλοί οδηγοί να αποφεύγουν τον δρόµο αυτό για να γλι-
τώσουν τα διόδια. Όσο για το νότιο τµήµα Λαµία - Ξυνιάδα
άρχισε να κατασκευάζεται το 2018 και αναµένουµε, λέτε, να ολο-
κληρωθεί το 2022. 

Τώρα λοιπόν φέρνετε να κυρώσουµε τη σύµβαση για την κα-
τασκευή του βόρειου τµήµατος, σύµβαση που υπογράψατε τον
προηγούµενο µήνα αφού έκανε να πάρει έγκριση το έργο από
την Ευρωπαϊκή Ένωση αρκετά χρόνια και  δεκατέσσερα χρόνια
µετά, όπως ανέφερα και πριν, τη σύµβαση παραχώρησης. Τώρα
παραχωρησιούχος είναι η «Οδός Κεντρικής Ελλάδος Α.Ε.». Στην
ουσία µιλάµε για τη «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» που έχει αναλάβει τα περισ-
σότερα και τα µεγαλύτερα κατασκευαστικά έργα στη χώρα µας.
Τυχαίο; Μπορεί. Μπορεί να είναι πολύ ικανοί οι άνθρωποι στην
εταιρεία και να παίρνουν όλα τα έργα. Θα δούµε.

Όσο για το κόστος του έργου τα πράγµατα εδώ δεν είναι πολύ
ξεκάθαρα. Περηφανεύεστε ότι το έργο θα χρηµατοδοτηθεί από
το περιβόητο Ταµείο Ανάκαµψης. Δεν πρέπει να ξεχνάµε όµως
ότι τα λεφτά του Ταµείου Ανάκαµψης δεν είναι σίγουρα. Συνεπά-
γονται αυστηρή τήρηση των χρονοδιαγραµµάτων, που αν δεν τη-
ρηθούν θα επιβαρυνθεί ο κρατικός προϋπολογισµός. Εγώ λέω
ότι θα τηρηθούν και ελπίζουµε να τηρηθούν και να πάνε όλα
καλά. Σύµφωνα λοιπόν µε το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης, το έργο
κοστίζει 452 εκατοµµύρια, µισό δισεκατοµµύριο περίπου. Το Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους λέει 490 εκατοµµύρια. Σας ρώτησα
και στην επιτροπή προχθές. Απευθύναµε λοιπόν το συγκεκριµένο
ερώτηµα για το επιπλέον κόστος. Σας ρωτήσαµε «το επιπλέον
κόστος οφείλεται στο ότι είναι επτάµισι χιλιόµετρα παραπάνω
στο τµήµα Γρεβενών - Εγνατίας;» γιατί από τα 30,6 χιλιόµετρα
στο κοµµάτι αυτό πάµε στα 38 χιλιόµετρα. Είπατε ότι τα 38 αυτά
εκατοµµύρια έχουν να κάνουν µε την αρχαιολογία και τις απαλ-
λοτριώσεις. Τριάντα οκτώ εκατοµµύρια αρχαιολογία και απαλλο-
τριώσεις! Βρέχει λεφτά! Φοβερό! Από πού προκύπτει το ποσό
αυτό πραγµατικά; Εµείς αναρωτιόµαστε πώς προκύπτει το ποσό
αυτό. Υπάρχουν κάποιες σχετικές µελέτες; Ποια είναι τα 38 εκα-
τοµµύρια για αρχαιολογικά ευρήµατα; Δεν ξέρω πραγµατικά. 

Να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Συµφωνούµε απόλυτα, δεν το συζη-
τάµε, αλλιώς θα ήµασταν παράλογοι, πόσο µάλλον που η Ελλη-
νική Λύση είναι ένα κόµµα που στηρίζει και υπηρετεί τη λογική,
το να γίνονται έργα, να βελτιώνονται οι συγκοινωνίες, να γίνονται
οι µετακινήσεις των πολιτών πιο ασφαλείς, πιο εύκολες, πιο γρή-
γορες. Και εδώ πάµε σε κάποια σηµαντικά θέµατα. Καλά είναι
αυτά, οι σχετικές συµφωνίες όµως πρέπει να µην έχουν όρους
και ρήτρες από τους οποίους το δηµόσιο να δεσµεύεται υπέρ-
µετρα, να παγιδεύεται ουσιαστικά, γιατί τότε δεν υπάρχει θετικός
αντίκτυπος στην κοινωνία και στους πολίτες, κύριε Καραµανλή. 

Ποιος είναι όµως ο θετικός αντίκτυπος όταν προτεραιότητες
της κυβερνητικής πολιτικής και της δικής σας τώρα είναι να αυ-
ξάνει τα διόδια, να αυξάνει τα χαράτσια των Ελλήνων οι οποίοι
τελικά πληρώνουν δύο, τρεις και τέσσερις φορές έναν αυτοκινη-
τόδροµο; Και η διαχείριση των χρηµάτων των διοδίων είναι εξί-
σου σηµαντική. Ξεζουµίζετε τους Έλληνες, τουλάχιστον να πάνε
τα λεφτά κάπου. Τα χρήµατα που εισπράττονται θα πρέπει να
χρησιµοποιούνται για τη βελτίωση των παροχών υπηρεσιών ποι-

ότητας, ασφάλειας των οδών και τα λοιπά. Ποιο είναι το όφελος
για τους πολίτες όταν οι δηµόσιες συµβάσεις µεριµνούν για να
µην χάσουν ούτε ένα ευρώ οι ανάδοχοι και οι κατασκευάστριες
εταιρείες, όταν οι εταιρείες αυτές δεν βγάζουν έσοδα από διόδια
λόγω µειωµένης κίνησης; Έτσι γίνοµαι κι εγώ επενδυτής. Δηλαδή
ό,τι και να γίνει βγαίνω κερδισµένος. Και δουλειά να µην έχει δη-
λαδή το µαγαζί µου θα µε αποζηµιώσει το δηµόσιο. Αυτές είναι
οι ρήτρες που υπογράφετε. Κατά τα άλλα όµως οι Έλληνες φο-
ρολογούµενοι και τέλη κυκλοφορίας, όπως προαναφέραµε, πλη-
ρώνουν και πολύ ακριβά καύσιµα.

Κι ενώ µιλάµε για συµβάσεις που φυσιολογικά θα έπρεπε να
εξυπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον, κυριαρχούν οι ρήτρες για
πληρωµές αποζηµιώσεων από το δηµόσιο, από µας δηλαδή, για
πληρωµές ασφαλισµάτων στον παραχωρησιούχο, για αποκατά-
σταση από το δηµόσιο των «αποτελεσµάτων γεγονότων ευθύνης
του δηµοσίου», συµβατικές προβλέψεις και υποχρεώσεις δηλαδή
του δηµοσίου για καταβολή επιπλέον χρηµατικών ποσών σε µε-
γαλοεταιρείες συγκεκριµένων συµφερόντων. Το είδαµε πρό-
σφατα στη «FRAPORT». Δώσαµε και παραπάνω από ό,τι
ζητούσαν ή δώσαµε παραπάνω από ό,τι είχαν απώλειες. Εµείς
το κάναµε αυτό, εσείς δηλαδή. Εννοώ η πολιτεία, η Ελλάδα,
εµείς, εσείς η Κυβέρνηση.

Και να επισηµάνω και κάτι άλλο. Αναφέρατε στην επιτροπή -
για να δείτε ότι σας ακούµε µε πολύ µεγάλη προσοχή- κύριε Κα-
ραµανλή, ότι µεταξύ άλλων ξεµπλοκάρατε την κατασκευή του
έργου αυτού στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή µε το επιχείρηµα της
απολιγνιτοποίησης, σωστά; Ήταν ένα πρόσχηµα και είπατε στην
Ευρώπη «να το ξεµπλοκάρουµε, γιατί στην Ελλάδα έχουµε απο-
λιγνιτοποίηση και πρέπει εκεί η περιοχή να ζωντανέψει;». Έτσι
ισχυριστήκατε ότι θα στηρίξτε έµπρακτα τη δυτική Μακεδονία
την κρίσιµη περίοδο της απολιγνιτοποίησης. Η κατάργηση όµως,
κύριε Καραµανλή, της εκµετάλλευσης των κοιτασµάτων του λι-
γνίτη στη χώρα δεν είναι ένα φυσικό φαινόµενο που χτύπησε την
Ελλάδα. Η κατάργηση εκµετάλλευσης των φυσικών κοιτασµάτων
λιγνίτη στη χώρα είναι επιλογή πολιτική, κυβερνητική, είναι δική
σας επιλογή. Εσείς οδηγείτε την περιοχή εκείνη στον µαρασµό.
Εσείς καταργείτε τον λιγνίτη άκριτα, αυθαίρετα, την ίδια στιγµή
που ακόµη κι η Γερµανία -το έχουµε πει εκατό φορές- το 2035
και βλέπουµε, την ίδια ώρα που χτίζονται εργοστάσια λιγνίτη τρι-
γύρω µας εµείς, η µικρή Ελλάδα, σπεύδουµε σε ρύπανση του
πλανήτη, να καταργήσουµε τον λιγνίτη. Το να ερηµώνετε όµως
πολλές περιοχές της χώρας µας όπως της δυτικής Μακεδονίας
εκεί και το να χάνονται εκατοντάδες χιλιάδες θέσεις εργασίας,
το να αυξάνεται απότοµα η ανεργία -είκοσι χιλιάδες θέσεις θα
χαθούν εκεί- είναι δική σας επιλογή και αυτό δεν αποτελεί, ξέ-
ρετε, βιώσιµη ανάπτυξη. Αποτελεί αιτία µαρασµού και είναι αιτία
ερήµωσης της συγκεκριµένης περιοχής.

Αποτελεί αρνητικό κίνητρο να εγκαταλείψουν την περιοχή
ακόµα περισσότεροι νέοι άνθρωποι.

Και επειδή µιλάµε για δισεκατοµµύρια ευρώ, για πανάκριβα
έργα υποδοµών, πώς εξηγείτε ότι έκλεισε ο αυτοκινητόδροµος
µε την κακοκαιρία «Ιανός»; Πάρα πολλά λεφτά επενδύθηκαν στο
έργο αυτό και έκλεισε µε τον «Ιανό». Πώς εξηγείτε ότι νέες, σύγ-
χρονες υποδοµές δεν άντεξαν και έκλεισε ο δρόµος; Ακόµα και
η χρήση της σιδηροδροµικής σήραγγας Όρθιος διακόπηκε. Για
όλα αυτά τα τόσο σηµαντικά το κόµµα µας έχει ζητήσει εξηγή-
σεις από την Κυβέρνηση και έχουµε καταθέσει πάρα πολλές
ερωτήσεις. Είµαστε σε αναµονή.

Τα εµβληµατικά λοιπόν έργα, όπως τα παρουσιάζει η κάθε κυ-
βέρνηση, ο κάθε Υπουργός και εσείς τώρα, ένα εµβληµατικό
έργο ο Ε-65, ξέρετε, δεν κρίνονται από τους χαρακτηρισµούς –
επειδή το είπαµε εµβληµατικό είναι και εµβληµατικό. Όχι, κρίνον-
ται στην πράξη, κρίνονται στην εφαρµογή του, εκεί που θα πάει
ο άλλος να οδηγήσει, για παράδειγµα, ή θα έρθει µια κακοκαιρία.
Εκεί θα µας πει το έργο αν είναι εµβληµατικό ή αν είναι ελληνικό.
Αυτή είναι η µεγάλη διαφορά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα ξαναµιλήσω. Χρειάζοµαι ένα-δυο λεπτά
ακόµα.

Χρειάζεται, αλήθεια, να θυµίσω το αλαλούµ που δηµιουργή-
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θηκε µε τις εθνικές οδούς που µε το πρώτο χιόνι έκλεισαν, µε
τους οδηγούς να έχουν καταταλαιπωρηθεί; Η αστυνοµία έκλεισε
την εθνική οδό, επειδή οι οδηγοί δεν είχαν αντιολισθητικές αλυ-
σίδες, όπως ήταν υποχρεωµένοι, και έτσι δεν ήταν πλέον ευθύνη
της εταιρείας το ότι έκλεισε ο αυτοκινητόδροµος. Και αν και προ-
βλέφθηκε ρύθµιση –δείτε τώρα- περί απαγόρευσης της διακοπής
λειτουργίας µε πρόστιµα για την εταιρεία, τα πάντα ανατρέπον-
ται εάν το κράτος επιβάλει το κλείσιµο των δρόµων. Άρα το επι-
βάλατε εσείς, ο Χρυσοχοΐδης, άρα τη γλίτωσε και η εταιρεία. Άρα
τζάµπα ρήτρες υπογράφαµε, άρα µια χαρά όλα. Για να καταλά-
βει και ο κόσµος τι γίνεται λίγο. Δηλαδή µε το χιόνι εάν έκλεινε ο
αυτοκινητόδροµος θα αποζηµίωνε η εταιρεία, αλλά, επειδή ξύ-
πνησε εκείνη την ηµέρα ορεξάτος ο κ. Χρυσοχοΐδης και την
έκλεισε για µία ώρα, γλίτωσε το πρόστιµο η εταιρεία. Αυτά είναι,
απλά πράγµατα για να κατεβαίνουµε τι γίνεται.

Έτσι λοιπόν και οι δρόµοι κλειστοί και οι εταιρείες δεν πληρώ-
νουν πρόστιµα, αλλά επιπλέον ζητούν και αποζηµίωση από το δη-
µόσιο. Μας πήραν και το βόδι εκεί που µας χρωστούσαν. Όλα
καλά, τακτοποιηµένα. Δόθηκαν 40 εκατοµµύρια σε εταιρείες αυ-
τοκινητοδρόµων µόνο για το πρώτο lockdown για τη µη είσπραξη
διοδίων. Είναι φοβερό! Δηλαδή αν δεν µπει πελάτης στο µαγαζί
µου εµένα, θα µε αποζηµιώνει το δηµόσιο! Ωραία δουλειά είναι
αυτή, ρε παιδιά! Να την κάνουµε και εµείς. 

Και επειδή µιλάµε για δηµόσια έργα µικρά και µεγάλα, και τε-
λειώνω, ακόµη περιµένουµε, όπως είπα και στην αρχή, να δούµε
πότε αυτό το ρηµάδι το µετρό Θεσσαλονίκης θα λειτουργήσει.
Ακόµα περιµένουµε να ενισχυθούν τα µέσα µαζικής µεταφοράς
µε νέα, µε σύγχρονα και ασφαλή λεωφορεία και όχι κοψοχρονιά
που πήγατε και πήρατε χωρίς κλιµατιστικά και χωρίς παράθυρα
λεωφορεία. Είναι δυνατόν να κάνετε τέτοια πράγµατα; Εσείς
είστε άνθρωπος νέος, µε ανοικτούς ορίζοντες και πρεσβεύετε
µια άλλη πολιτική σκέψη. Τι είναι αυτά τα πράγµατα; 

Η χώρα µας έχει πληρώσει πολύ βαρύ τίµηµα στην άσφαλτο.
Έχουµε θρηνήσει πάρα πολλές ανθρώπινες ζωές. Είναι τρίτη
αιτία θανάτου τα τροχαία στην Ελλάδα. Πεθαίνει και από τροχαία
ο κόσµος όχι µόνο από τον κορωνοϊό. Έχει και τροχαία που πε-
θαίνουν. Είναι τρίτη αιτία θανάτου στη χώρα µας. Γι’ αυτό θα
πρέπει λοιπόν, προτεραιότητα σε τέτοιες συµβάσεις να είναι η
εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος, η εξυπηρέτηση των
πολιτών και όχι των ολίγων, των δικών µας και των συγκεκριµέ-
νων συµφερόντων. 

Για να γίνει αυτό χρειάζεται πραγµατική βούληση από τη µεριά
της πολιτείας να νοικοκυρέψει τα δηµοσιονοµικά, να ελέγχει την
υλοποίηση των δηµοσίων έργων βήµα-βήµα σε κάθε στάδιο. Όχι
προσωπικά, αλλά εσάς ως Κυβέρνηση δεν σας έχουµε καµµία
εµπιστοσύνη. Γι’ αυτό δεν πρόκειται να υπερψηφίσουµε το νο-
µοσχέδιο σήµερα ακριβώς γιατί δεν σας εµπιστευόµαστε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τον κ. Γεώργιο Λογιάδη από το ΜέΡΑ25. Αµέσως µετά
έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Μπουκώρος Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το σηµερινό σχέδιο νόµου του Υπουργείου

Μεταφορών και Υποδοµών κυρώνει την από 24-6-2021 συµφωνία
µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και του παραχωρησιούχου του
εργολάβου της «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ», η οποία συµφωνία τροποποιεί για
τέταρτη συνεχόµενη φορά την από 31-5-2007 αρχική σύµβαση
παραχώρησης του έργου, της µελέτης, κατασκευής, χρηµατο-
δότησης, λειτουργίας, συντήρησης και εκµετάλλευσης του αυ-
τοκινητοδρόµου της κεντρικής Ελλάδος, του Ε-65.

Η αρχική σύµβαση είχε κυρωθεί µε τον ν.3597/2007 επί Σου-
φλιά και µετά έγιναν τρεις τροποποιήσεις µε τον ν.4219/2013 επί
Σαµαρά, τον ν.4354/2015 και τον ν.4586/2018 επί Τσίπρα. Το
έργο παρουσίασε σκανδαλώδεις καθυστερήσεις από το ξεκίνηµα
των εργασιών και µέχρι τη διακοπή τους λόγω ανεδαφικών συµ-
βατικών προβλέψεων, απαλλοτριώσεων, µη ολοκλήρωσης αρχαι-
ολογικών ερευνών κ.λπ. µε συνέπεια ο εργολάβος να διεκδικεί
και να πετυχαίνει αποζηµιώσεις εκατοµµυρίων ευρώ σε βάρος
του ελληνικού δηµοσίου. Αυτό είναι η χαρά του εκάστοτε εργο-

λάβου που αναλαµβάνει δηµόσια έργα, δηλαδή να γίνονται µετά
την ανάληψη του έργου τροποποιήσεις στην αρχική µελέτη.
Έχοντας πάρει το έργο, δίδοντας τεράστιες και παράνοµες, ου-
σιαστικά, εκπτώσεις στον αρχικό από το Υπουργείο προϋπολο-
γισµό του έργου, στηριζόµενος στις ανεδαφικές αρχικές µελέτες
εξακοντίζει το κόστος σε πολλαπλάσιο ύψος από το αρχικό υπο-
λογισµένο ποσό για το έργο λόγω των αλλαγών αυτών που γί-
νονται. 

Πέρα από αυτά µετά από την κρίση του 2009 τα δεδοµένα οδή-
γησαν στη αδυναµία περαιτέρω χρηµατοδότησης του έργου επί
τη βάση των υφιστάµενων δανειακών συµβάσεων και κατά συνέ-
πεια στη διακοπή των κατασκευαστικών εργασιών το 2011. Με
αυτά τα δεδοµένα το δηµόσιο και ο εργολάβος προχώρησαν στη
συµφωνία τροποποίησης. Στη σύµβαση του 2013 το δηµόσιο
αναλαµβάνει πλέον την πλήρη χρηµατοδότηση του έργου και
επιπλέον δεσµεύεται να παραχωρήσει και το µερίδιο του επί των
εσόδων της Ιόνιας Οδού στον εργολάβο του αυτοκινητοδρόµου
κεντρικής Ελλάδος που είναι ο ίδιος µε τον εργολάβο της Ιόνιας
Οδού και την κάλυψη των δαπανών του αναβαλλόµενου έργου. 

Στην αρχική σύµβαση το 2007 προβλεπόταν η συνολική συµ-
µετοχή του δηµοσίου στη χρηµατοδότηση του έργου µε 518 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Σήµερα έχουµε φτάσει το ποσό αυτό να
ανέρχεται σε 1371 εκατοµµύρια ευρώ περίπου. 

Σε ό,τι αφορά το περιβαλλοντικό, το οικολογικό σκέλος σηµει-
ώνεται ότι η αρχική χάραξη του αναβαλλόµενου τµήµατος Β είχε
εγείρει σωρεία αντιδράσεων τότε λόγω του ότι προέβλεπε λαν-
θασµένα τη διέλευση του αυτοκινητοδρόµου µέσα από τη ζώνη
προστασίας της καφέ αρκούδας στη Βάλια Κάλντα. Για τον λόγο
αυτόν η αρχική χάραξη άλλαξε µετατοπιζόµενη ανατολικότερα
µε σαφή µείωση των περιβαλλοντικών επιπτώσεων του έργου,
αλλά και µε εκτίναξη του κόστους κατασκευής του. Αυτό ακρι-
βώς είναι η ευτυχία του εργολάβου που περιγράψαµε προηγου-
µένως και παράλληλα η δυστυχία του ελληνικού δηµοσίου µε την
κατασπατάληση τεράστιων ποσών, αλλά και του χρόνου εκτέλε-
σης του έργου. 

Αναγνωρίζοντας µεν τον θετικό ρόλο που θα παίξει η ολοκλή-
ρωση του έργου στη σύνδεση ανατολικής µε δυτική Ελλάδα,
αλλά και τις τοπικές κοινωνίες στεκόµαστε κατά του σχεδίου
νόµου, καταγγέλλοντας τόσο τη συγκεκριµένη όσο και τις προ-
ηγούµενες νοµοθετικές ρυθµίσεις που έχουν επιφέρει διαχρο-
νικά από το 2007 και µέχρι σήµερα µία εντυπωσιακή επιδείνωση
της θέσης του δηµοσίου ως συµβαλλόµενου µέρους προς όφε-
λος του εθνικού εργολάβου. 

Περαιτέρω το Ταµείο Ανάκαµψης θα αποτελέσει χρυσορυχείο
για την ολιγαρχία η οποία και θα το ξεκοκκαλίσει. Και εδώ έχουµε
ακριβώς µία τέτοια περίπτωση µε τα 490 εκατοµµύρια ευρώ για
το κόστος του έργου αυτού. Βλέπουµε λοιπόν, ότι ο Ε-65 έχει
γίνει ένα σύγχρονο γεφύρι της Άρτας µε κατασπατάληση πόρων
και χρόνου. Οι Κινέζοι σε είκοσι εννέα ώρες έχτισαν δεκαώροφη
πολυκατοικία. Είναι κοινό µυστικό διαχρονικά ότι τα δηµόσια
έργα στην Ελλάδα είναι σαν ένα βαρέλι χωρίς πάτο και βασίζον-
ται σε µεγάλες αναπτυξιακές µελέτες µε αρχικά ΜΑΜ. Μην απο-
ρείτε λοιπόν όταν διαχρονικά ο πολίτης δεν έχει εµπιστοσύνη
στην πολιτεία και παραδείγµατος χάριν σήµερα δεν πάει να εµ-
βολιαστεί.

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, να αναφερθώ εν τάχει και
σε κάποια άλλα θέµατα.

Πρώτον, πρόσφατα µας ανακοινώσατε τη κατασκευή της
γραµµής 4 του µετρό στην Αθήνα. Πολύ σωστό το έργο, αλλά
µας είπατε επίσης ότι δεν έχετε προβλέψει, µελετήσει χώρους
στάθµευσης, πάρκινγκ στους σταθµούς αυτούς του µετρό. Δεν
θα έχει την επιτυχία το έργο που θα µπορούσε να είχε, εάν δεν
υπάρχουν χώροι στάθµευσης στους σταθµούς. Άρα µειώνεται
πάρα πολύ το όποιο όφελος για το περιβάλλον και για την ποι-
ότητα ζωής των ανθρώπων. 

Δεύτερον, ως Βουλευτής από το Ηράκλειο Κρήτης θα ήθελα
να τονίσω την αναγκαιότητα ο νέος Βόρειος Οδικός Άξονας της
Κρήτης, ο ΒΟΑΚ, που εξήγγειλε ο κύριος Πρωθυπουργός, να
διατρέχει όλη την Κρήτη από το Καστέλι Κισσάµου στα Χανιά
έως το Παλαιόκαστρο στη Σητεία. Η Κρήτη είναι µία και ενιαία. 

Στις 26-6-2021 κατέθεσα επιστολή-αναφορά που αναφέρει την
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εξαίρεση µεγάλου τµήµατος του Νοµού Λασιθίου από τον σχε-
διασµό αυτό, δηµιουργώντας συνθήκες περιθωριοποίησης και
αποµόνωσης σε ένα τµήµα της Κρήτης όπου το έλλειµµα ανά-
πτυξης είναι ήδη καταγεγραµµένο και επιβεβαιωµένο. 

Περαιτέρω για τον ΒΟΑΚ, για το τµήµα Νεάπολης-Χερσονή-
σου, το Περιφερειακό Συµβούλιο Κρήτης, την προηγούµενη
εβδοµάδα, ζητάει να µελετηθούν τα απαραίτητα, αναγκαία και
κατάλληλα έργα αντιπληµµυρικής προστασίας για να µην επα-
ναληφθούν τα φαινόµενα καταστροφικών πληµµυρών που είχαµε
τον προηγούµενο Νοέµβριο. Ο Περιφερειάρχης Κρήτης ανέφερε
ότι όλα γίνονται για εµάς, χωρίς εµάς. Από τα πρακτικά του Πε-
ριφερειακού Συµβουλίου Κρήτης, την προηγούµενη εβδοµάδα,
7 Ιουλίου, διαβάζω ότι «για την υδραυλική διαχείριση όµβριων
υδάτων δεν είχαµε στη διάθεσή µας την υδραυλική µελέτη του
οδικού τµήµατος και τη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων».
Εκλήθη λοιπόν το Περιφερειακό Συµβούλιο Κρήτης να γνωµοδο-
τήσει για τη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων χωρίς να έχει
τη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Διαβάζω, επίσης, ότι
πολύ µεγάλο πρόβληµα είναι για το υπ’ όψιν οδικό τµήµα η µη
ολοκληρωµένη διαχείριση των οµβρίων, για να µην επαναλη-
φθούν οι πρόσφατες µεγάλες καταστροφές των πληµµυρών στις
περιοχές αυτές τον Νοέµβριο του 2020. Τι µελέτες τους στείλατε
είναι απορίας άξιον. Να γιατί µετά από τη δηµοπράτηση κάθε
έργου εκτινάσσεται το κόστος του στο πολλαπλάσιο. 

Επίσης, πρέπει να µελετηθεί η σύνδεση από τον ΒΟΑΚ, από
το τµήµα Χερσόνησος-Νεάπολη, µε το λιµάνι Μαλίων, που δεν
έχει προβλεφθεί στην αρχική αυτή µελέτη, και το τµήµα της πα-
λαιάς εθνικής οδού στον Δήµο Χερσονήσου, στην περιοχή Κοκ-
κίνη Χάνι, η οποία είναι µια πολυσύχναστη τουριστική περιοχή,
πρέπει να αποκατασταθεί άµεσα, γιατί εδώ και χρόνια είναι
άκρως επικίνδυνο και αποτελεί µεγάλη δυσφήµιση για τον του-
ρισµό το τµήµα αυτό. 

Τέλος, θα πρέπει να δοθούν οι αποζηµιώσεις στους ιδιοκτήτες
ακινήτων, τα οποία έχουν απαλλοτριωθεί για να γίνουν έργα στον
ΒΟΑΚ, όπως παραδείγµατος χάριν στους κόµβους στην Αγία Πε-
λαγία Ηρακλείου Κρήτης και οι άνθρωποι δεν έχουν πληρωθεί
ακόµη. 

Το ΜέΡΑ 25 τονίζει ότι ο ΒΟΑΚ δεν πρέπει να έχει διόδια και
αναδεικνύει, επίσης, την παντελή έλλειψη µέσων σταθερής τρο-
χιάς, τρένου ή τραµ, για το αεροδρόµιο Καστελίου από το Ηρά-
κλειο αλλά και γενικά σε όλη την Κρήτη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε. 
Τώρα τον λόγο έχει ζητήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπουλος Κυριάκος. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα, ξεκινώντας, να εκφράσω την έκπληξή µου, γιατί

έµαθα πριν µισή ώρα ότι θα είναι σε λίγο ο Πρωθυπουργός εδώ.
Μου θυµίζει κάποιους που περιµένουν να λείπουν οι υπόλοιποι
και έρχεται κρυφά. Δεν ξέρω για ποιον λόγο. Όπως, επίσης, ήταν
απών όταν αναφερθήκαµε στο µεσοπρόθεσµο, που είναι πάρα
πολύ σηµαντικό θέµα για τη χώρα µας γιατί αναφερόταν στα
επόµενα τρία, τέσσερα, πέντε χρόνια. Λείπει λοιπόν στα µείζονος
σηµασίας ζητήµατα. Δεν µιλάω για ρίψασπι, εγώ δεν λέω ότι φυ-
γοµαχεί ή φυγοπονεί, δεν µε απασχολούν αυτά. Μιλάω, όµως,
για τα αυτονόητα. Δεν µπορεί να µην είσαι εδώ ως Πρωθυπουρ-
γός ή οι Βουλευτές του να µαζεύονται σιγά-σιγά, γιατί έµαθαν
ότι έρχεται ο Πρωθυπουργός της χώρας να µιλήσει και απαξιώ-
νουν το Κοινοβούλιο και τη δηµοκρατία µε τις επιλογές τους πολ-
λές φορές. 

Ας το αφήσουµε, να πάµε στον Ε65, έναν δρόµο-γιοφύρι της
Άρτας από το 2007 -επειδή, κύριε Υπουργέ, όλοι προερχόµαστε
από τη Μακεδονία- έναν δρόµο ο οποίος θα µπορούσε να είναι
δρόµος εξωστρέφειας και όχι εσωστρέφειας, έναν δρόµο, κύριε
Υπουργέ, που αν είχε πραγµατικά κάθετες οδούς εδώ και περί-
που δεκαπέντε χρόνια προς την Ανατολική Ευρώπη -αναφέροµαι
σε Βουλγαρία, Ρουµανία- µε συνδέσεις, θα µπορούσε να είναι η
πύλη της Βαλκανικής, η πραγµατική πύλη από πολλούς νοµούς
της χώρας. Ούτε ο Νοµός Πέλλας έχει διέξοδο πραγµατική ούτε

και η Φλώρινα έχει διέξοδο πραγµατική. Ακόµη και στον Νοµός
Σερρών, τελευταία, ποιος είχε τη φαεινή ιδέα να βάλει διόδια πε-
νήντα µέτρα µετά το τελωνείο, δεν το κατάλαβα. Λείπει ο Υπουρ-
γός, φαντάζοµαι ότι θα µας απαντήσει σε λίγο. 

Όσο για την εταιρεία τη συγκεκριµένη, δεν θα µπω στη σκαν-
δαλολογία, δεν είµαι από αυτούς, που µπαίνουν στα κολλητιλίκια
ή στις φιλίες και στις εξυπηρετήσεις ανθρώπων, που είναι δίπλα
σε ένα κόµµα ή σε µια κυβέρνηση. Όµως, πρέπει να πω ότι αυτό
το συγκεκριµένο κονσόρτσιουµ, η συγκεκριµένη εταιρεία, έχει
τουλάχιστον πάρει τη µερίδα του λέοντος από την Κυβέρνηση
συµπτωµατικά -εύχοµαι να µην είναι σύµπτωµα σήψεως, συναλ-
λαγής και διαπλοκής. 3 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου, απ’ ό,τι
αντιλαµβάνοµαι, είναι οι δρόµοι, αυτά που ετοιµάζονται, οι υπο-
δοµές και τα λοιπά. Η συγκεκριµένη εταιρεία δροµολογεί και
άλλου είδους έργα. Ως επιχειρηµατίας εγώ δεν έχω τίποτε µε την
εταιρεία. Ο επιχειρηµατίας κάνει τη δουλειά του. Η Κυβέρνηση
πρέπει να σταθµίσει αν αυτό, που κάνει είναι ορθό και σωστό και
αν η µονίµως εξυπηρέτηση συγκεκριµένων ανθρώπων -µόνιµα γί-
νεται αυτό- είναι προς το καλό της πολυµορφίας, ποικιλίας, αλλά
και κυρίως -θα το πω ευθέως- της διαφάνειας. Διότι µυρίζει, µυ-
ρίζει η ιστορία. Η ίδια εταιρεία θα πάρει και µαζικά έργα 1,7 δι-
σεκατοµµύριο σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. 

Είµαστε η µοναδική χώρα στον κόσµο που ένας άνθρωπος, µια
επιχείρηση µπορεί να έχει δεκαπέντε διαφορετικές επιχειρήσεις
µε διαφορετικά αντικείµενα. Μην αφήσουν τίποτα όρθιο, ρε παιδί
µου. Πέντε, έξι, δέκα ολιγάρχες στην Ελλάδα, από την καρφίτσα
µέχρι τον δρόµο, από το διαστηµόπλοιο -λέω τώρα έτσι διασταλ-
τικά- µέχρι και το τελευταίο άχυρο το θέλουν δικό τους, να µην
υπάρχουν οι επόµενοι ή οι προηγούµενοι, να µην υπάρχει κανέ-
νας άλλος. Είναι η λογική του να πεθάνει ο άλλος για να ζήσω
εγώ. Λάθος λογική. Πήρε και 40 εκατοµµύρια απ’ ό,τι έµαθα
λόγω κλειδώµατος, εισπράττει βέβαια και σταθερή αποζηµίωση
γιατί δεν βάλαµε διόδια στη Βαρυµπόµπη, στον Διόνυσο, στη
Νέα Οδό, ύψους 11 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Ξέρετε, µε έναν πολύ εύσχηµο τρόπο, µου λέτε ότι επιχειρη-
µατίας ο όποιος επενδύει, όταν δεν πάει καλά η δουλειά, πρέπει
να αποζηµιώνεται σώνει και καλά από την πολιτεία. Με το ίδιο
σκεπτικό στις επιχειρήσεις τις δικές µου πρέπει να αποζηµιωθώ
εγώ για τη χασούρα και να βγάλω και κέρδος. Είναι παγκόσµια
πρωτοτυπία σε µία κυβέρνηση, που είναι εναντίον του κρατικι-
σµού ή µάλλον του κρατισµού καλύτερα και είναι υπέρ της φιλε-
λεύθερης αντίληψης να είναι φιλελεύθερη µόνο για τα
δικαιώµατα των εργαζοµένων, µόνο για την καταδυνάστευση των
µικρών επιχειρήσεων, αλλά για τις µεγάλες επιχειρήσεις και την
ελίτ η κρατική βοήθεια δίδεται απλόχερα. 

Με αυτά εµείς διαφωνούµε. Εµείς είµαστε υπέρ του να βοη-
θηθεί η µικροµεσαία επιχείρηση, ο Έλληνας εργαζόµενος, ο Έλ-
ληνας πολίτης, αυτός που πεινάει. Σταµάτησε να µοιράζετε
χρήµατα στους πλουσίους, δεν τα χρειάζονται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Από την άλλη, είµαστε ο πιο ευφυής, πολυµήχανος λαός. Αλλά

δεν ξέρω ποιος εφηύρε αυτή την εξαιρετική ιδέα, να έχουµε σε
κάθε δρόµο και διόδια. Δηλαδή πρέπει να είναι πολυµήχανος
Οδυσσέας αυτός. Μηχανεύτηκε ο Οδυσσέας να βάλει διόδια. Η
µοναδική χώρα που έχει τόσα πολλά διόδια, που πληρώνουµε
τόσα πολλά χρήµατα, είµαστε εµείς. Δεκατρείς ευρωπαϊκές χώρες
έχουν δωρεάν χρήση αυτοκινητοδρόµων. Στη δε Γερµανία –το
έχω πει δεκαπέντε φορές- είναι διαφορετικό καθεστώς: Ανάλογα
µε τα χιλιόµετρα που κάνεις -και το λέω έτσι για να το καταλάβετε-
θα έπρεπε να πληρώνεις και κάτι. Αυτό το αντιλαµβάνοµαι. Αλλά
τα χρυσοφόρα αυτά διόδια δεν τα καρπούται ο ελληνικός λαός.
Διότι ακόµη και οι δρόµοι, που χρησιµοποιούµε δεν έχουν παρά-
δροµους, που είναι συµβατική υποχρέωση του εργολάβου να δη-
µιουργήσει παράδροµους. Εγώ δεν θέλω να πάω τίποτα από τη
µεγάλη εθνική οδό, θέλω να πω από τη µικρή, δίπλα. Ούτε αυτό
υπάρχει. Είναι πανευρωπαϊκή η πρωτιά µας.

Κύριε Υπουργέ, να ρωτήσω κάτι; Μόνο εµείς είµαστε έξυπνοι,
µόνο οι Έλληνες Υπουργοί είναι έξυπνοι και βάζουν διόδια, µόνο
οι Έλληνες Πρωθυπουργοί εφευρίσκουν τα διόδια για να εξυπη-
ρετούνται οι φίλοι τους και η ελίτ; Τι λέµε εµείς; Τα διόδια ανή-
κουν στον λαό. Δεν θα πληρώνει ο Έλληνας χρήµατα σε κανέναν
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µεγαλοεργολάβο για να περνάει από τον δρόµο και να πάει σπίτι
του και στη δουλειά του. Είναι απίστευτα πράγµατα αυτά. 

Και ξέρετε, πίστευα ότι η Νέα Δηµοκρατία, τουλάχιστον στα
οικονοµικά, θα είναι καλύτερη. Δυστυχώς, ούτε τη βάση δεν περ-
νάτε µε τα αλλεπάλληλα λάθη. Η Κοµισιόν σάς εξανάγκασε να
τροποποιήσετε το πρόγραµµά σας για το Ταµείο Ανάκαµψης.
Αλλά είστε τόσο καλά παιδιά µε τα µέσα ενηµέρωσης, διότι δί-
νονται τόσα εκατοµµύρια ευρώ, που δεν πρόκειται να πουν το
παραµικρό. Τι έκανε Ευρωπαϊκή Ένωση; Σας ζήτησε να αλλάξετε
πρόγραµµα, σας έθεσε µπλόκο στο σχέδιο της Κυβέρνησης.
Διότι όπως κατάλαβα -εµείς το καταλάβαµε, τα υπόλοιπα κόµ-
µατα δεν το κατάλαβαν, δεν ξέρω γιατί- επιχειρήθηκε µέσω του
Ταµείου Ανάκαµψης να ενισχύσετε τις δικές σας ελίτ, τους δι-
κούς τους ολιγάρχες, τους λίγους και εκλεκτούς.

Και πιστεύατε ότι εύκολα η Ευρώπη αυτή τη διαπλοκή την ιδιό-
τυπη, ιδιώνυµη, µεταξύ ολιγαρχών ελίτ καναλιών, θα την κατα-
πιεί; Εµ, δεν την κατάπιε. Ζήτησαν, λοιπόν, εγγυήσεις διά
κυβερνήσεως για να διασφαλιστεί ότι τα δάνεια θα δοθούν µε
υγιή οικονοµικά κριτήρια. Κοινώς, δεν θα δοθούν σε εκλεκτούς
σας. 

Για εµάς η πανδηµία ήταν µία χρυσή ευκαιρία για τη χώρα.
Πραγµατικά, µία χρυσή ευκαιρία για να επανασχεδιάσουµε τον
πρωτογενή µας τοµέα. Να δηµιουργήσουµε τις προϋποθέσεις,
γιατί ερχόταν το Ταµείο Ανάκαµψης τρέιλερ και να πάρουµε χρή-
µατα να τα επενδύσουµε στον πρωτογενή τοµέα. Και αναφέρο-
µαι µε σχέδιο για τον τέταρτο και πέµπτο βαθµό αγροτικής
ανάπτυξης, όχι πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια. Η πανδηµία,
λοιπόν, του COVID –και σας διαβάζω τι λέει ο ΟΗΕ- θα έχει συ-
νέπειες στην παγκόσµια επισιτιστική ασφάλεια. Έχουµε αύξηση
του αριθµού των ανθρώπων, που βρέθηκαν αντιµέτωποι µε την
πείνα και προειδοποιεί ο Οργανισµός Τροφίµων και Γεωργίας
του ΟΗΕ! Αυτό σας το λέγαµε από την πρώτη στιγµή εµείς εδώ.
Η µόνη που το έλεγε ήταν η Ελληνική Λύση γιατί όλοι οι άλλοι
έλεγαν άλλα. Σας λέγαµε ότι είναι ευκαιρία να σχεδιάσουµε τον
πρωτογενή τοµέα. Είναι ευκαιρία να κάνουµε ένα σχέδιο δεκαε-
τίας, ώστε να έχουµε επάρκεια ή αυτάρκεια όσο µπορούµε πε-
ρισσότερη στα αγαθά. Ήταν µία χρυσή ευκαιρία και την
δολοφονήσατε. Τη χάσατε για να βάλετε ανεµογεννήτριες, να
κάνετε δρόµους και τσιµέντα, τα οποία είναι απαραίτητα, αλλά
είναι δευτερευούσης σηµασίας για την οικονοµία και για αυτά
που έρχονται από εδώ και πέρα. 

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, πριν δύο µήνες ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός -που φαντάζοµαι ότι θα έρθει σε λίγο- έλεγε στη
«BILD» «θα έχουµε ένα κανονικό καλοκαίρι µε διπλάσιο τουρι-
σµό». Το αποτέλεσµα; Ζάκυνθος, Κεφαλονιά µείον 60%, Κυκλά-
δες µείον 50%, Κρήτη µείον 40%, Μύκονος µείον 40%. Καλά εκεί
ξεχειλίζουν και τα αφοδεύµατα, από τη γελοιότητα ενός κράτους
που δεν έχει καταλάβει ότι στα διαµάντια του τουρισµού –Σαν-
τορίνη, Μύκονος, Κέρκυρα, Χαλκιδική- προσέχεις τις υποδοµές.
Αυτό είναι κράτος; Κάνατε ένα σάπιο κράτος. Τουριστική βιοµη-
χανία χωρίς υποδοµές και αποχετευτικό σύστηµα; Πού το έχετε
δει αυτό; Μία-µία, λοιπόν, οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης µας
βάζουν κόκκινο και ο Πρωθυπουργός µας έλεγε άλλα πράγµατα. 

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, και κυβερνήτης αγαθός ενίοτε
ναυαγεί. Είναι µια αρχαία ελληνική έκφραση. Και ανήρ σπου-
δαίος ατυχεί. Εσείς, όµως, και ναυαγείτε και ατυχείτε, δυστυχώς
µε τις επιλογές σας. Ε, έως πότε θα ανέχεται ο ελληνικός λαός
αυτές τις επιλογές; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Στο τελευταίο µου ταξίδι στην Κρήτη µε έπιασε θλίψη, κύριοι

συνάδελφοι. Δεν ξέρω πόσοι είστε από την Κρήτη. Πήγα στο αε-
ροδρόµιο Ηρακλείου. Το κρατικό αεροδρόµιο Ηρακλείου να µην
έχει air condition, µε σαράντα βαθµούς θερµοκρασία και να ιδρώ-
νουµε; Ρώταγα τον υπεύθυνο του αεροδροµίου και µου έλεγε ότι
αυτό συνέβαινε επί δέκα µέρες. Σοβαρά; Να µην έχει air condi-
tion καλοκαιριάτικα και να µου µιλάτε για υποδοµές και για του-
ρισµό; Είναι δυνατόν; Για τα αυτονόητα; Δεν σας λέω για το
αποχετευτικό που σας είπα προηγουµένως, αλλά για το air con-
dition! 

Ήµασταν µε τον καλό συνάδελφο κ. Μυλωνάκη και τους υπό-
λοιπους και έτρεχε ο ιδρώτας. Φώναζαν οι τουρίστες, φώναζαν

σε µας οι Έλληνες του Ηρακλείου. Θα σας πω, όµως, γιατί το
κάνετε. Το κάνετε, δυστυχώς για να απαξιώσετε το κρατικό αε-
ροδρόµιο και όταν ετοιµαστεί το ιδιωτικό –που ετοιµάζεται- να
πουν όλοι «ανακουφιστήκαµε». Ε, αιδώς! Αιδώς Αργείοι! Δεν είναι
λογικές αυτές, δυστυχώς!

Επίσης, θα το πω ευθέως και θα ακουστεί ωµά, δεν είχε χαρτί
υγείας στις τουαλέτες για να σκουπιστούν οι άνθρωποι. Ήρθαν
τουρίστες Γερµανοί και µου το κατήγγειλαν. Πού πάτε βρε µε
τουρισµό έτσι; Σας λέω απλά πράγµατα. Πώς µπορείτε να µιλάτε
ακόµη για τουριστική βιοµηχανία εσείς, που ταξιδεύετε µε τα αε-
ροπλάνα, από Θεσσαλονίκη, από Κρήτη, δεν βλέπετε ότι τα λε-
ωφορεία που µεταφέρουν τον κόσµο δεν έχουν air condition;
Πού πάτε µωρέ; Πού πάµε επιτέλους; Αφήστε την Κυβέρνηση,
πού πάµε όλοι µαζί; Λεωφορεία, µε πενήντα βαθµούς θερµοκρα-
σία µέσα, δεν έχουν air condition. Δεν τα βλέπετε εσείς αυτά; Δεν
σας µεταφέρουν µε το λεωφορείο στο αεροδρόµιο; Είµαστε µε
τα καλά µας; Σας λέω τα απλά πράγµατα. Δεν µπορεί να σηκώσει
το τηλέφωνο ο κ. Καραµανλής και να πει στη «FRAPORT» ή στο
«Ελευθέριος Βενιζέλος», «ρε παιδιά, πάρτε πέντε λεωφορεία
ακόµη και βάλτε air condition µέσα, γιατί θα σκάσουν οι άνθρω-
ποι σαν τα ποντίκια». Σας λέω στα αυτονόητα. Για ποιον τουρισµό
µιλάτε; Φύκια για µεταξωτές κορδέλες πουλάτε. Αυτό είναι το
δυστύχηµα. 

Βουλιάζει η «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ», το έµαθε το παραµύθι η πολιτεία
-η όποια πολιτεία- και την πουλάει. Βουλιάζει ο ΟΟΣΕ, το έµαθε
η πολιτεία, τον πουλάει. Βουλιάζουν τα αεροδρόµια, το έµαθε η
πολιτεία, τα πουλάει. Βουλιάζει η ΔΕΗ, το έµαθε η πολιτεία, την
πουλάει. Βουλιάζει η ΕΛΒΟ, το έµαθε η πολιτεία, την πουλάει.
Βουλιάζουν η ΕΥΔΑΠ, τα ΕΛΠΕ, το ΕΣΥ, τα πουλάµε κι αυτά. Ε,
πού είναι η χρηστή διοίκηση; Πού είναι το σχέδιο για κάποια
πράγµατα, τα οποία είναι και µονοπωλιακού χαρακτήρα και δί-
νουν υπερκέρδος, όπως το νερό, το ρεύµα; 

Το νερό δε, θα είναι αγαθό πολλαπλών συγκρούσεων τα επό-
µενα χρόνια. Δεν δικαιούστε να πουλήσετε το νερό. Το καταλα-
βαίνετε; Δεν πωλείται το νερό, καταλάβετέ το! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εξωτερικό χρέος, 341 δισεκατοµµύρια στο 205% του ΑΕΠ. Έλ-

λειµα 16,1 δισεκατοµµύρια, ήτοι 9% του ΑΕΠ. Υπερδιπλάσιος δα-
νεισµός σε σχέση µε τον προβλεπόµενο και µου λέτε για success
story, µου λέτε για επιτυχίες; Πρόβλεψη για ανάδειξη του ΑΕΠ
κατά 6% στην Ελλάδα και κατά 3% στην Κύπρο, λένε τα site της
Νέας Δηµοκρατίας και τα γνωστά µέσα ενηµερώσεως, που τα
ελέγχετε έτσι κι αλλιώς και µας έχουν φιµώσει. Ειλικρινά, πώς
χαίρεστε εσείς, οι άνθρωποι της Νέας Δηµοκρατίας, να βλέπετε
τα υπόλοιπα κόµµατα να φιµώνονται –όχι όλα, βέβαια- και να µην
τα καλούν; Πείτε µου πώς χαίρεστε; Τι είδους δηµοκρατική ευαι-
σθησία διακατέχει Βουλευτές και εκπροσώπους του ελληνικού
λαού, όταν βλέπει τα υπόλοιπα κόµµατα να µην καλούνται ποτέ
επί δύο έτη, σε µία ιδιότυπη –θα το πω ευθέως- φασιστική, αυ-
ταρχική φίµωση της Ελληνικής Λύσης και των υπολοίπων κοµµά-
των. Πείτε µου πώς το ανέχεστε και πώς το δέχεστε, εσείς οι
δηµοκράτες; Και µην µου πείτε ότι δεν ελέγχετε τα κανάλια; Αφή-
στε το να πάει! Βαριά η ιστορία της διαπλοκής της χώρας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είχαµε ύφεση, λοιπόν, για δύο χρόνια 11%. Χάσαµε ένα τερά-

στιο ΑΕΠ, αλλά θα έχουµε και ανάπτυξη. Είχα, δηλαδή, 10 ευρώ
στην τσέπη µου, έχασα 11, δανείστηκα κιόλας και θα έχω ανά-
πτυξη µισό ευρώ µετά. Δεν βγαίνουν τα νούµερα. Ρωτήσαµε τον
Πρόεδρο της ΔΕΗ στην επιτροπή αν κάνει συµβόλαια προαγο-
ράς -τα futures που λέµε- για το πετρέλαιο, για να εξασφαλίσετε
χαµηλότερες τιµές. Το πιο απλό απ’ όλα το είπαµε στον Πρόεδρο
της ΔΕΗ. Δεν είχε ιδέα ο άνθρωπος, ο Πρόεδρος της ΔΕΗ! Πού
είναι οι µεγάλοι τεχνοκράτες σας, όταν ο Πρόεδρος της ΔΕΗ δεν
ξέρει πώς λειτουργεί το σύστηµα; Έτσι δεν είναι, κύριε Βιλιάρδο;
Δεν ήξερε ο Πρόεδρος της ΔΕΗ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι!
Αυτός είναι ο ειδικός; Τι να πω, δεν ξέρω! Και η απάντησή του
ξέρετε ποια ήταν; Θα γελάσει κάθε πικραµένος. Δεν θέλει να παί-
ζει τα χρήµατα του ελληνικού λαού στο χρηµατιστήριο. Εκτός
τόπου και χρόνου! Άλλα του λες, άλλα λέει. 

Την επόµενη µέρα ακριβώς ο κ. Χατζηδάκης λέει ότι τις επι-
κουρικές θα τις παίξει στο χρηµατιστήριο κάποιος άλλος, ο
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οποίος έχει το ακαταδίωκτο. Βγάλτε συµπεράσµατα για µία Κυ-
βέρνηση, η οποία πηγαίνει από εδώ και από εκεί, γιατί δεν έχει
σχέδιο. Και εµείς δεν θέλουµε να κάνουµε κακή κριτική σε κανέ-
ναν. Επιχειρούµε κάθε φορά να σας δείχνουµε τη σωστή οδό.
Εκατόν πενήντα είναι αντιµέτωπες µε την χρεοκοπία. Δεν είναι
δικά µου λόγια, Επαγγελµατικό Επιµελητήριο. Αυτό θ’ αρχίσει να
συµβαίνει µετά το τέλος των 41 δισεκατοµµυρίων µετρητών στή-
ριξης λόγω της πανδηµίας. Θα τελειώσει αυτή η ιστορία. Και
αυτά είναι δανεικά. Με άδεια ταµεία και µε χρέη, πραγµατικά φαί-
νεται ότι ο Πρωθυπουργός κατάλαβε ότι κάτι δεν πάει καλά. Του
το έχουν πει οι σύµβουλοί του και γι’ αυτό και κλιµακώνει η Αντι-
πολίτευση. Άκουσα τον κ. Τσίπρα και θλίβοµαι για τα όσα άκουσα
να λέει, χτυπώντας µε ύβρεις και µε λάσπη, ως ένα βαθµό, σε
πράγµατα, που έχουν να κάνουν µε την ηθική υπόσταση της
Νέας Δηµοκρατίας. Πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτικοί. Όλα
προς άγραν ψήφων; Όχι, είναι λάθος τακτική. Μόνο µε επιχειρή-
µατα και προτάσεις µπορείς να αντιπαρατεθείς. Και πρέπει να
είναι προσεκτική η Αξιωµατική Αντιπολίτευση όταν αναφέρεται
σε θέµατα ηθικής και –θα το πω ευθέως- γενικεύει το ειδικό. Είναι
αρχή του φασισµού. Και αυτό ισχύει και για µας και για σας. Το
έκανε πρώτος ο Πρωθυπουργός διχάζοντας τους Έλληνες µι-
λώντας για ψεκασµένους και αψέκαστους και τώρα το κάνει ο κ.
Τσίπρας, που φαίνεται ότι µυρίζει εκλογές και αυτός και θέλει να
κλιµακώσει. 

Όχι, δεν θα πέσουµε στον βούρκο της συκοφαντίας, της
ύβρεως, της λάσπης ως Ελληνική Λύση. Θα πορευτούµε µε επι-
χειρήµατα και προτάσεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και αυτό να το σταµατήσουν όλοι. Αντιλαµβάνοµαι ότι πολλοί

Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας δεν άκουσαν τι είπε ο κ. Τσί-
πρας. Ψάξτε το, για να το καταλάβετε. 

Η αλήθεια, πάντως, είναι ότι ετοιµάζονται µνηµόνια. Ερωτώ
τους καλούς συναδέλφους από τη Νέα Δηµοκρατία: Για ποια µε-
ταρρύθµιση του κράτους µιλάτε, όταν από το 2014 έως το 2020
οι δηµόσιοι υπάλληλοι πήγαν από εξακόσιες χιλιάδες στις επτα-
κόσιες; Ενώ στο µεσοπρόθεσµο, η ίδια η Νέα Δηµοκρατία, που
απείχε ο Πρωθυπουργός και δεν ήταν εδώ, µιλάει για τριάντα
πέντε χιλιάδες ακόµα προσλήψεις έως το 2024-2025. Μα, οι
προσλήψεις γίνονται για να βάλετε τα δικά σας παιδιά, για να
έχετε ψηφοφόρους. Διογκώνετε, όµως, το ήδη διογκωµένο
χρέος και υπερχρεώνετε την επόµενη γενιά, τους επόµενους Έλ-
ληνες που έρχονται.

Θα το πω, για να το καταλάβουν κάποιοι: Φέρνουν µήλα από
Ιταλία, έτοιµα, συσκευασµένα µε 0,60 και από την Πολωνία. Τα
Σκόπια έβαλαν χιλιάδες στρέµµατα κρασιού. Ναι, όπως τα
ακούτε. Διότι τα κεράσια άρχισαν να ευδοκιµούν στον Νοµό Πέλ-
λας, απ’ όπου κατάγοµαι εγώ, µε νέες ποικιλίες. Το πήραν χαµ-
πάρι οι Σκοπιανοί και µε ειδικά προγράµµατα από την Ευρωπαϊκή
Ένωση βάζουν χιλιάδες στρέµµατα κερασιών. Και δεν υπάρχει
µία αντίδραση, µία αντίσταση, κάτι να κάνουµε. Τιµή καλαµπο-
κιού στις 10 Ιουλίου 2021: 0,30 το κιλό. Και όλο αυτό βουλγαρι-
κής προέλευσης, γιατί η Ελλάδα δεν έχει καλαµπόκι. Δεν
παράγουµε καλαµπόκι και δεν έχουµε αποθήκευση καλαµποκιού. 

Τα λέω όλα αυτά, γιατί για εµάς -θα το πω ευθέως- ο πρωτο-
γενής τοµέας, η αγροτική, κτηνοτροφική, αλιευτική οικονοµία
είναι η πυξίδα, που θα αναδείξουν την πραγµατική ανάπτυξη στη
χώρα µας για τα επόµενα δέκα χρόνια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Η σκάλα της επιτυχίας πρέπει να στηριχθεί σταθερά πριν την

ανέβεις. Γιατί αν επιχειρήσεις να ανέβεις τη σκάλα της επιτυχίας
χωρίς να τη σταθεροποιήσεις, θα πέσεις κι εσύ και θα πέσει και
ο λαός, που στήριξε ελπίδες επάνω σ’ έναν τύπο, ο οποίος δεν
ξέρει τι σηµαίνει σκάλα, δουλειά, εργασία, επιτυχία. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω και για τα εθνικά θέµατα µερικά
πράγµατα. Είµαστε ιδιαίτερα χαρούµενοι που αντιγράφει η Νέα
Δηµοκρατία συνεχώς ό,τι της λέµε, και στρεβλά πολλές φορές.
Πριν ένα χρόνο, είχα πει στον κ. Δένδια να βρει την Ινδία, η οποία
είναι εχθρός του Πακιστάν. Φίλη της Τουρκίας είναι το Πακιστάν.  

Χθες, το ανακοίνωσε περιχαρής. Τον επιδοκιµάζουµε και εµείς
για αυτή την επιλογή του, όπως θα επιδοκιµάζουµε κάθε θετικό.
Θα αποδοκιµάζουµε, όµως, δηλώσεις Δένδια, ότι θα τηρήσει η

Νέα Δηµοκρατία τη Συµφωνία των Πρεσπών, άσχετα αν είναι
προδοτική. Το αποδοκιµάζουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επιδοκιµάζω και επικροτώ και επιχαίρω τον Έλληνα Πρωθυ-

πουργό που άκουσε την Ελληνική Λύση και επιχειρεί να κάνει επι-
τέλους Συµβούλιο Εθνικής Ασφαλείας. Εύγε του! Πρόκειται για
µία επιλογή, που από την πρώτη στιγµή πιέσαµε να γίνει, µία επι-
λογή που φωνάζαµε, ουρλιάζαµε ότι πρέπει να υλοποιηθεί.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Απορώ, όµως: Πάλι το ΕΛΙΑΜΕΠ θα είναι µπροστά; Πάλι ο κ.
Ντόκος; Έτσι θα κάνουµε Συµβούλιο Εθνικής Ασφαλείας; Ας κα-
λούσατε την κ. Γεννηµατά, τον κ. Τσίπρα, τον κ. Κουτσούµπα, τον
κ. Βαρουφάκη, εµάς. Το Συµβούλιο Εθνικής Ασφαλείας δεν είναι
συµβούλιο ΕΛΙΑΜΕΠ. Εδώ, λοιπόν, αποδοκιµάζουµε και απορρί-
πτουµε την επιλογή του κ. Ντόκου για να σχεδιάσει το Συµβούλιο
Εθνικής Ασφάλειας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επιδοκιµάζουµε και πάλι την επιλογή της Νέας Δηµοκρατίας

για τα drones. Μπράβο, στον κ. Παναγιωτόπουλο. Έστω και αργά
µας άκουσε. Ενάµιση χρόνο του έχω δώσει σχέδια. Και στο Κιλ-
κίς υπάρχει εταιρεία και στην Κρήτη. Να κάνουµε ΣΔΙΤ, να οργα-
νωθούµε σωστά, γιατί αυτά που έρχονται είναι πολύ πιο δύσκολα
απ’ ό,τι φανταζόµαστε. Μπράβο, στον κ. Παναγιωτόπουλο.

Αποδοκιµάζουµε, όµως, την επιλογή του να µην κοιτάξει τα
συγκεκριµένα drones να έχουν και πυραυλικά συστήµατα επάνω.
Δεν θέλουµε κατόψεις. Δεν θέλουµε κατοπτεύσεις µόνο, να βλέ-
πουµε τι κάνει ο εχθρός. Θέλουµε ν’ αποκτήσουµε ισχύ, δύναµη
πυρός, για να αποτρέψουµε τον οποιοδήποτε εχθρό. Αυτό θέλει
η Ελληνική Λύση και αυτό θα επιβάλουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επίσης, απορώ µε τον ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής. Δύο

Βουλευτές του πήγαν σε µία πορεία στη Θράκη. Είναι δικαίωµά
τους να κάνουν ό,τι θέλουν. Στην πορεία αυτή φώναζαν: «Είµα-
στε Τούρκοι. Είµαστε Τούρκοι». 

Και αυτό είναι δικαίωµά τους, να αισθάνονται Τούρκοι. Δεν
είναι δικαίωµα κανενός κόµµατος του ελληνικού Κοινοβουλίου,
όµως, να έχουν στους κόλπους τους ανθρώπους, που µε τη διά-
θεσή τους, τις επιλογές τους, αλλά κυρίως τις πράξεις τους κιν-
δυνεύει η χώρα µε ακρωτηριασµό στη Θράκη. Έπρεπε να
διαγραφούν και οι δύο από την πρώτη στιγµή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είµαι βέβαιος ότι αν ήταν άλλο κόµµα, θα το έκανε. Τι φοβούν-

ται και δεν το κάνουν; 
Χαίροµαι, όµως, που οι αδελφοί µουσουλµάνοι είναι περίπου

εκατόν είκοσι χιλιάδες. Τετρακόσιοι, πεντακόσιοι νοµαταίοι. Οι
υπόλοιποι εκατόν δεκαεννιά χιλιάδες πεντακόσιοι µουσουλµάνοι
αδελφοί µας ούτε καν πήγαν, ούτε καν ασχολήθηκαν, ούτε καν
τους λογάριασαν. Και αυτό µε χαροποιεί ιδιαίτερα. Είµαι πεπει-
σµένος ότι µε την καλή πολιτική που πρέπει ν’ ασκηθεί σοβαρά
από το Ελληνικό Κοινοβούλιο, οι αδελφοί µουσουλµάνοι Έλλη-
νες πολίτες είναι πάνω απ’ όλα και πάνω απ’ όλους Έλληνες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κλείνοντας, θα ήθελα να είναι εδώ ο Πρωθυπουργός, αλλά δεν

είναι. Χθες, η δήλωση του Πρωθυπουργού προσωπικά µε σό-
καρε. «Θα δώσω ελευθερία σε όσους το δικαιούνται». Η ελευθε-
ρία, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν είναι δικαίωµα για
ολίγους, της ελίτ, ή ολιγάρχες ή αυτούς που µας ακούν. Η ελευ-
θερία, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κατακτήθηκε µε αίµα
αθώων και όχι µόνο Ελλήνων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μην απειλείτε µε στέρηση ελευθερίας. Η δράση φέρνει αντί-

δραση. Για να είστε πειστικοί πρέπει να είστε πιστευτοί, κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας. Για να είστε πιστευτοί πρέπει να είστε
αξιόπιστοι, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Και εσείς ως Κυβέρ-
νηση, δεν είστε ούτε πιστευτοί ούτε αξιόπιστοι. 

Πόσα λάθη θα κάνετε ακόµη στη διαχείριση της πανδηµίας;
Σας λέγαµε για πρωτοβάθµια περίθαλψη και φάρµακα, για να κα-
ταλάβετε ότι κάνετε λάθη. Είναι δυνατόν, ακόµη και τώρα ο Πρω-
θυπουργός να µιλάει για κλείσιµο νοσοκοµείων; Είναι λάθος,
άκαιρο, εκτός τόπου και χρόνου δήλωση.
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Κάναµε αγώνα ως χώρα για να δηµιουργήσουµε µια δηµοκρα-
τία. Όταν δεν έχεις τη συναίνεση του ελληνικού λαού, συνολικά
του λαού, και την αποδοχή, τότε επιχειρείς διά της βίας, λοιδο-
ρίας ή ύβρεως να επιβληθείς. Τότε έχεις ξεφύγει από τα όρια της
δηµοκρατίας. Έχει περάσει η επιλογή της Κυβέρνησης στα όρια
του αυταρχισµού. Το υποχρεωτικό του εµβολίου είναι ό,τι χειρό-
τερο για τη δηµοκρατία. Γι’ αυτό αγωνίζεται η Ελληνική Λύση,
για την ελευθερία, τη δηµοκρατία και τη µη υποχρεωτικότητα.
Καταλάβετέ το. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όποιος θέλει θα το κάνει. Δεν υποχρέωσα κανέναν -ρωτήστε-

στο κόµµα µου, τους Βουλευτές µου και τα µέλη του κόµµατός
µου, να κάνει ή να µην κάνει το εµβόλιο. Αυτό λέµε εµείς. Κανέ-
ναν δεν αποτρέψαµε και σε κανέναν δεν είπαµε να το κάνει µε το
ζόρι. 

Καταλάβετέ το, µόνο µε την πειθώ, µόνο µε το να πείσετε τον
Έλληνα ότι έχετε δίκιο –αν έχουµε άδικο εµείς- θα µπορέσετε να
δώσετε λύση. Όχι µε τη βία. Όχι µε την αντιδηµοκρατική επιλογή.
Όχι, µε τον αυταρχισµό. Όχι, µε τον τρόµο. Δηµιουργείτε άλλου
είδους ανακλαστικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου της Ελληνικής Λύσης) 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι µε λυπεί που η Εκκλησία της
Ελλάδος, ο Αρχιεπίσκοπος, οι ιεράρχες δεν αισθάνονται την
ανάγκη να συσκεφτούν και εν Αγίω Πνεύµατι να απευθύνουν
λόγο παρηγοριάς -όπως ακριβώς το λέω- στηρίξεως και ελπίδας
στο ποίµνιο και στους ορθοδόξους. Δεν εντοπίζει η σεπτή Ιεραρ-
χία ότι στο πλήρωµα πρέπει να δώσει απαντήσεις για συγκεκρι-
µένα πράγµατα; 

Εµείς ως Ελληνική Λύση λέµε ότι πρέπει να µιλήσει ο κλήρος,
πρέπει να µιλήσουν οι ιεράρχες, αλλά όχι να γίνουν δεκανίκι της
όποιας κυβέρνησης. Άλλο είναι το ένα, άλλο είναι το άλλο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κύριοι συνάδελφοι, ο κόσµος θέλει αξιοπρέπεια. Ο ελληνικός

λαός θέλει σεβασµό, θέλει αγαθά και τροφή. Δεν θέλει χλιδή.
Θέλει καλό βιοτικό επίπεδο. Ο σεβασµός για την Ελληνική Λύση
προς τον άνθρωπο είναι το ύψιστο αγαθό της δικής µας πολιτι-
κής αντίληψης. Όλα τα κινήµατα, όλες οι αντιδράσεις, όλες οι
επαναστάσεις και µη έγιναν γιατί η Πολιτεία δεν σεβάστηκε τον
πολίτη, δεν σεβόταν τον πολίτη, γιατί η πολιτεία άλλα τους έλεγε
προεκλογικά και άλλα έκανε µετεκλογικά. 

Για εµάς ο σεβασµός στον Έλληνα είναι η πυξίδα, που θα οδη-
γήσει στην πραγµατική αλλαγή του τόπου. Μια τετραετία θέ-
λουµε. Θ’ αλλάξουµε την Ελλάδα. Θα πορευτούµε προς τα
µπροστά, γιατί αξίζει στον Έλληνα και στην Ελληνίδα µια καλύ-
τερη Ελλάδα. Πρώτα η Ελλάδα, λοιπόν, και πρώτα οι Έλληνες. 

Να είστε καλά. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει τώρα ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρή-
στος Μπουκώρος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι θέλει αρετή και τόλµη

η ελευθερία, δεν ανθίζει ούτε µε µικρότητες ούτε µε υστεροβου-
λίες ούτε µε προτάγµατα κοµµατικού συµφέροντος µπροστά σε
µεγάλα ζητήµατα που θα έπρεπε να ενώνουν ολόκληρο τον ελ-
ληνικό λαό. 

Ακούσαµε πολλές αναφορές, αντιλαµβάνοµαι τη δυσκολία της
αντιπολίτευσης να µιλήσει για την ουσία του σηµερινού νοµοσχε-
δίου, που έρχεται να ολοκληρώσει ένα πολύ µεγάλο αναπτυξιακό
έργο, που ουσιαστικά είχε παραπεµφθεί στις ελληνικές καλέν-
δες. 

Κι έρχεται η σηµερινή Κυβέρνηση, µε την εµπλοκή του ίδιου
του Πρωθυπουργού, µε τη µεθοδευµένη εργασία δεκαοκτώ
µηνών της ηγεσίας του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών,
να το ξεµπλοκάρει, να εξασφαλίσει τη χρηµατοδότηση και να
δροµολογήσει την υλοποίηση αυτού του έργου που ολοκληρώνει
τα βασικά, τα µεγάλα οδικά δίκτυα της χώρας. 

Ακούσαµε για το µετρό της Θεσσαλονίκης, το µετρό της Αθή-
νας, τα εθνικά θέµατα, αλλά ποια συζήτηση για εθνικά θέµατα,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάνουµε; Δεν έχει αποδειχθεί η
στάση και η ικανότητα αυτής της Κυβέρνησης στα εθνικά θέ-
µατα; 

Δεν αποδείχθηκε από την αντιµετώπιση της υβριδικής επίθε-
σης στον Έβρο; Δεν είχαµε την απόδειξη της αντίδρασης των
Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας στις προκλήσεις της ανατολικής
Μεσογείου; Δεν είναι ο Ερντογάν που από την ελληνική διπλω-
µατία αποµονώθηκε και αναγκάστηκε να ανακαλέσει στάση; 

Δεν είναι τούτη η Κυβέρνηση που για πρώτη φορά, µετά από
δέκα και πλέον χρόνια, υλοποιεί ένα πελώριο εξοπλιστικό πρό-
γραµµα πολλών δισεκατοµµυρίων ευρώ, αυξάνοντας την αµυν-
τική ισχύ της χώρας, αυξάνοντας την αποτρεπτική δυνατότητα
των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας; Δεν είναι η Κυβέρνηση, που
αντιµετωπίζει τη χειραγώγηση του µεταναστευτικού-προσφυγι-
κού προβλήµατος από την Τουρκία, µειώνοντας τις ροές κατά
95%;

Θέλετε να µιλήσουµε µε εύκολα λόγια και µεγαλοστοµίες ή µε
βάση τα αποτελέσµατα που επέτυχε η προηγούµενη κυβέρνηση,
σε σύγκριση µε τα αποτελέσµατα, που πετυχαίνει η σηµερινή Κυ-
βέρνηση σε όλους τους τοµείς;

Και για να έρθουµε στα δηµόσια έργα, που συζητάµε σήµερα,
τα δηµόσια έργα ανήκουν στον ελληνικό λαό, είτε γίνονται από
εθνικούς πόρους είτε από ευρωπαϊκούς πόρους. Αυτό το έχει πει
και ο Πρωθυπουργός και ο κ. Καραµανλής, ο Υπουργός Μετα-
φορών και Υποδοµών. 

Όµως η διαφορά έγκειται στο γεγονός ποιος µε αξιοπιστία και
αποτελεσµατικότητα προχωράει την υλοποίηση αυτών των
έργων και ποιος τα οδηγεί σε απραξία και αβελτηρία, µε αποτέ-
λεσµα να µειώνεται η υπεραξία τους για την οικονοµία, την ανά-
πτυξη και την ίδια την κοινωνία. 

Τι έγινε λοιπόν; Τι συµβασιοποίησε σε µεγάλα δηµόσια έργα
η σηµερινή Κυβέρνηση; Περίπου 4 δισεκατοµµύρια ευρώ σε δύο
χρόνια. Τι είχε συµβασιοποιήσει η προηγούµενη κυβέρνηση σε
δηµόσια έργα; Μόλις 500 εκατοµµύρια. Υλοποιούµε ένα πρό-
γραµµα, το προεκλογικό µας πρόγραµµα που εγκρίθηκε από τον
ελληνικό λαό, ύψους 13 δισεκατοµµυρίων ευρώ, πράγµατα για
τα οποία έχουµε δεσµευτεί και τα οποία φιλοδοξούµε ότι µέχρι
το τέλος της τετραετίας θα έχουν συµβασιοποιηθεί στο σύνολό
τους. 

Υπάρχει λοιπόν καµµία σύγκριση; Υπάρχει καµµία σύγκριση
για την αποτελεσµατικότητα και την αξιοπιστία της σηµερινής
Κυβέρνησης µε την προηγούµενη; Και τι είναι ο Ε65; Είναι ένας
ασήµαντος οδικός άξονας; 

Κατ’ αρχάς ανήκει στην οµάδα των µεγάλων οδικών έργων,
που πρώτη φορά επελέγη το πρωτοποριακό σύστηµα της παρα-
χώρησης για τη χώρα µας το 2007, της υλοποίησης της κατα-
σκευής διά της παραχώρησης. Μία µέθοδος, που είχε
χρησιµοποιηθεί αµέσως µετά τον δεύτερο µεγάλο πόλεµο και
στην Ευρώπη και την Ασία και κυρίως, την Ιαπωνία και είχε ως
αποτέλεσµα να αποδίδονται έργα τεχνικά άρτια µέσα στα χρο-
νοδιαγράµµατα, χωρίς να εκτινάσσεται το κόστος κατασκευής.
Αυτά είναι και τα τρία ζητούµενα, για να είναι ωφέλιµα τα έργα
για την κοινωνία. 

Και τι έγινε λοιπόν τα προηγούµενα χρόνια; Εφόσον επελέγη
το σύστηµα παραχώρησης το 2007, ήρθε η κρίση, ήρθε µία άλλη
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να αρχίσει να ξεµπλοκάρει και
πάλι αυτά τα έργα, περάσαµε τεσσεράµισι χρόνια απραξίας και
στο Πάτρα-Πύργος και στον Ε65 και στο βόρειο οδικό άξονα της
Κρήτης. Κι αναφέροµαι σε αυτά τα έργα γιατί είναι τα τρία έργα
που αποµένουν για να ολοκληρωθούν τα µεγάλα οδικά έργα της
χώρας. 

Κι έρχεται η σηµερινή Κυβέρνηση να τα ξεµπλοκάρει και τα
τρία µέσα σε δύο χρόνια, µε την εµπλοκή του Πρωθυπουργού
και του Υπουργού Μεταφορών και Υποδοµών, σε δύο µόλις χρό-
νια, ενώ έχουµε να αντιµετωπίσουµε τη µεγάλη πρόκληση έναντι
των εθνικών µας συµφερόντων και την παγκόσµια πρόκληση της
πανδηµίας, σε ένα εντελώς ασταθές περιβάλλον. 

Αυτό σηµαίνει ότι το µεταρρυθµιστικό έργο της Κυβέρνησης
δεν υποχώρησε ούτε ένα λεπτό µε την πανδηµία, αλλά και τα µε-
γάλα έργα υποδοµής προωθήθηκαν και εξασφαλίζεται τώρα η
χρηµατοδότηση των 442 εκατοµµυρίων ευρώ για τον Ε65, ο
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οποίος θα δώσει νέες αναπτυξιακές δυνατότητες στη δυτική Μα-
κεδονία, προκειµένου να αντιµετωπίσει τις προκλήσεις της µετά-
βασης από την εποχή του λιγνίτη στην εποχή της απολιγνιτο-
ποίησης. Διότι η Ελλάδα είναι περιβάλλον.

Άκουσα κάποιες ενστάσεις γιατί η Ελλάδα υποχρεούται να πε-
τύχει πρώτη τους στόχους, που θέτει το Green Deal και να είναι
πρώτη στην υπεράσπιση του περιβάλλοντος. Γιατί το ελληνικό
περιβάλλον είναι που µας κάνει ξεχωριστούς, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι.

Το έργο αυτό λοιπόν, κατ’ αρχάς, βγάζει από την αποµόνωση
τη δυτική Μακεδονία και δίνει νέες αναπτυξιακές δυνατότητες.
Όµως, βγάζει από την αποµόνωση και τη δυτική Θεσσαλία, τα
Τρίκαλα και την Καρδίτσα. 

Άκουγα για δεκαετίες, ως προερχόµενος από τον Βόλο, για
την ανάπτυξη του δίπολου Βόλου-Λάρισας, η οποία αδικεί και
στερεί από αναπτυξιακές δυνατότητες τη δυτική Θεσσαλία, τα
Τρίκαλα και την Καρδίτσα. 

Τώρα λοιπόν αυτός αυτοκινητόδροµος διέρχεται από την καρ-
διά των Νοµών Καρδίτσας και Τρικάλων και δίνει δυνατότητες
ανάπτυξης και σε αυτό το κοµµάτι της Θεσσαλίας, ενώνει τον
βορρά µε το νότο, είναι στο πλαίσιο των διευρωπαϊκών δικτύων
συνδυασµένων µεταφορών, διότι εκτός από την οδική σύνδεση,
φέρνει πιο κοντά τα λιµάνια του Πειραιά, της Ηγουµενίτσας και
του Βόλου. 

Μιλάµε λοιπόν για ένα σπουδαίο αναπτυξιακό έργο που, όπως
προείπα, µπαίνει στις ράγες της υλοποίησης, µε την παρέµβαση
του ίδιου του Πρωθυπουργού και µε την άοκνη προσπάθεια του
Υπουργού Μεταφορών. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, πρέπει να το δούµε αυτό και σε συν-
δυασµό µε ένα άλλο έργο, που επίσης µε τις προσπάθειες της
Κυβέρνησης µετά από επτά χρόνια ξεµπλοκάρει και είναι το έργο
της ηλεκτροκίνησης Βόλου - Λάρισας, που ξαναφέρνει την πε-
ριοχή της Μαγνησίας, το κεντρικό σιδηροδροµικό δίκτυο και το
λιµάνι του Βόλου στο ευρωπαϊκό σιδηροδροµικό δίκτυο. 

Μόλις χθες λήφθηκε η απόφαση από τα ΣΥΠΟΘΑ, τελείωσε η
τελευταία εκκρεµότητα, έχετε δηµοπρατήσει το έργο της ηλε-
κτροκίνησης ύψους 68 εκατοµµυρίων ευρώ, που η προηγούµενη
κυβέρνηση κατόρθωσε να κάνει µε την τροποποίηση µιας µελέ-
της και να µας κληροδοτήσει τεράστιες εκκρεµότητες. 

Κατά συνέπεια, και σε αυτό το έργο, το σιδηροδροµικό έργο
που πρέπει να το δούµε σε συνδυασµό µε τον ΠΑΘΕ, µε τα λιµά-
νια που προανέφερα, µε τον Ε65, η διαφορά αποτελεσµατικότη-
τας των προκατόχων µας σε σχέση µε την αποτελεσµατικότητα
της σηµερινής Κυβέρνησης δεν έχει καµµία σύγκριση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, θα ήθελα να υπο-
γραµµίσω ότι τώρα που βγαίνουµε στο ξέφωτο και µετά την αν-
τιµετώπιση της πανδηµίας, θα φανεί όλη η δουλειά που
σκεπάστηκε από τις ανάγκες αντιµετώπισης της πανδηµίας, αλλά
και των εθνικών µας θεµάτων. Γιατί οι µεταρρυθµίσεις δεν στα-
µάτησαν, η προεργασία και η προετοιµασία που απαιτούν τα δη-
µόσια έργα και οι δηµόσιες υποδοµές ολοκληρώθηκε και η
επόµενη διετία της διακυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη και
της Νέας Δηµοκρατίας θα φέρει στην επιφάνεια τα αποτελέ-
σµατα και τους αναπτυξιακούς ρυθµούς, που όλοι επιδιώκουµε,
ώστε επιτέλους η χώρα µας, η Ελλάδα µας να κατακτήσει τη
θέση που της αναλογεί ανάµεσα στις ευρωπαϊκές χώρες και ανά-
µεσα στους ευρωπαϊκούς λαούς. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε και
εµείς τον κ. Μπουκώρο. 

Καλείται τώρα στο Βήµα αφού αυτό τακτοποιηθεί υγειονοµικά,
ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης για τη δική του
οµιλία επί του νοµοσχεδίου.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τέτοιες ηµέρες το 1881 η Θεσ-
σαλία γιόρταζε την είσοδό της στο νεαρό και µικρό ακόµα τότε

ελληνικό κράτος. Σήµερα εκατόν σαράντα χρόνια µετά η ίδια πε-
ριοχή γνωρίζει µια άλλου είδους ενσωµάτωση στον εθνικό
κορµό, ειρηνική, δηµιουργική και αναπτυξιακή. Γιατί µε την κύ-
ρωση της σύµβασης για τη µελέτη, την κατασκευή και τη λει-
τουργία του βορείου σκέλους του αυτοκινητόδροµου κεντρικής
Ελλάδος γνωστού σε όλους µας ως Ε65, η µεγάλη αυτή περιφέ-
ρεια εντάσσεται πια στον σύγχρονο εθνικό οδικό σχεδιασµό. Και
όταν το έργο αυτό ολοκληρωθεί, θα συνδέει τις δύο σηµαντικό-
τερες αρτηρίες της χώρας, τον άξονα Πάτρα-Θεσσαλονίκη και
την Εγνατία Οδό. Με άλλα λόγια αποτελεί µία επιλογή που ενώνει
δυναµικά τη χώρα.

Και µάλιστα η κύρωση αυτού του σηµαντικού έργου συµπίπτει
και µε ένα άλλο πολύ σηµαντικό γεγονός, που επίσης σηµαίνει
πολλά για το µέλλον της Ελλάδας, την πανηγυρική έγκριση του
Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµψης «Ελλάδα 2.0» από το ECOFIN.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η εξέλιξη αυτή δεν έρχεται µόνο να διαλύσει τα έωλα επιχει-

ρήµατα που κάποιοι διατύπωναν περί δήθεν αδυναµιών του σχε-
δίου, αλλά κυρίως να πιστοποιήσει ότι αντίθετα ανταποκρίνεται
απόλυτα στις αναπτυξιακές ανάγκες της χώρας, διότι και ο Ε65
ανήκει στις δράσεις του προγράµµατος «Ελλάδα 2.0» Και όπως
αυτός γεφυρώνει µεταξύ τους τις εθνικές περιφέρειες, έτσι και
εκείνο γεφυρώνει το εθνικό παρόν µε το εθνικό µέλλον, διαλύον-
τας την αποµόνωση και χαράζοντας νέους ορίζοντες.

Η ψήφιση της σύµβασης από τη Βουλή σήµερα σηµατοδοτεί
το τέλος µιας εκκρεµότητας δεκατεσσάρων ετών, στην οποία
αναφέρθηκαν εκτενώς ο εισηγητής µας και οι οµιλητές, που έλα-
βαν τον λόγο και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Γιατί θέλω
να θυµίσω στο Σώµα ότι ο Ε65 ήταν ένας από τους πέντε αυτο-
κινητόδροµους, που δηµοπρατήθηκαν το 2007 από την κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας τότε. Οι πρόδροµες εργασίες όµως
σκόνταψαν στην οικονοµική κρίση και σταµάτησαν το 2011. Για
να ξεκινήσουν και πάλι δύο χρόνια µετά όταν µε επαναδιαπραγ-
µάτευση επελέγη να προχωρήσει το πιο ώριµο από πλευράς
απαλλοτριώσεων τµήµα, αυτό το οποίο συνδέει την Ξυνιάδα µε
τα Τρίκαλα. Είναι αυτό το οποίο παραδόθηκε τα Χριστούγεννα
του 2017, ενώ στις αρχές του 2019 ακολούθησε το νότιο κοµµάτι,
που ενώνει τη Λαµία µε την Ξυνιάδα και από εκεί τα Τρίκαλα. 

Ήταν αυτό το εργοτάξιο των τριάντα τριών χιλιοµέτρων το
οποίο είχα τη χαρά να επισκεφθώ µαζί µε τον Υπουργό και τον
Γενικό Γραµµατέα πριν από κάποιους µήνες. Παρακολουθώ προ-
σεκτικά την πορεία των εργασιών. Έχει ήδη ολοκληρωθεί, αν δεν
κάνω λάθος, σχεδόν κατά το 75% και σύντοµα µάλιστα θα παρα-
δοθούν στην κυκλοφορία και τα πρώτα δεκατέσσερα χιλιόµετρα. 

Απέµενε ωστόσο ο πιο δύσκολος και σύνθετος βόρειος κλάδος.
Ένας κλάδος ο οποίος είχε και έχει ιδιαίτερες γεωµορφολογικές
και τεχνικές απαιτήσεις και έχει µήκος εβδοµήντα χιλιόµετρα. Το
µεγαλύτερο πρόβληµά του όµως, αυτό που κληρονοµήσαµε εµείς
ως Κυβέρνηση, ήταν το απόλυτο κενό χρηµατοδότησης και σε
αυτό το έργο. Το έργο όµως όλοι αναγνωρίζαµε ότι ήταν κρίσιµο.
Και έτσι στις 20 Δεκεµβρίου του 2019 δεσµεύτηκα ότι παρά τα µε-
γάλα εµπόδια τα οποία κληρονοµήσαµε, το έργο αυτό θα προχω-
ρούσε πάση θυσία, κάτι που σήµερα επιβεβαιώνεται, επιβε-
βαιώνοντας και το σύνθηµά µας «Το είπαµε, το κάναµε»! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί παρεµβαίνοντας και ο ίδιος προσωπικά προς τη Γενική Δι-

εύθυνση Ανταγωνισµού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής µαζί µε τα
στελέχη Του Υπουργείου Υποδοµών πετύχαµε µε επίπονες προ-
σπάθειες τον περασµένο Ιανουάριο να πάρουµε επιτέλους το πρά-
σινο φως για τη χρηµατοδότηση. Και σε λιγότερο από έξι µήνες
ολοκληρώσαµε τους όρους παραχώρησης, την κατάρτιση και την
υπογραφή της σύµβασης, που σήµερα κυρώνουµε στην Βουλή.
Έτσι ένα έργο το οποίο έµενε µετέωρο επί δεκαπέντε χρόνια,
τώρα απεµπλέκεται στο ένα δέκατο του διαστήµατος αυτού, δια-
ψεύδοντας για µια φορά ακόµα όσους είχαν σπεύσει να χαρακτη-
ρίσουν αυτήν την εξέλιξη περίπου αδύνατη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βόρεια απόληξη του αυτοκινη-
τόδροµου κεντρικής Ελλάδος διαθέτει πλέον και τα δύο αναγκαία
στοιχεία για την άµεση έναρξη κατασκευής του. Αφ’ ενός τα σχε-
δόν 450 εκατοµµύρια µε τα οποία προικοδοτείται από το Ταµείο
Ανάκαµψης και αφ’ ετέρου τον πλήρη σχεδιασµό ώστε το έργο να

16314 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



είναι έτοιµο σε τρία χρόνια. Μιλάµε για εβδοµήντα χιλιόµετρα, τέσ-
σερις σήραγγες, τριάντα µία γέφυρες, έξι κόµβοι. Θα είναι µία τε-
χνική πρόκληση. Αλλά δεν έχω καµµία αµφιβολία ότι ο ανάδοχος
θα ανταποκριθεί και θα είναι συνεπής στα χρονοδιαγράµµατα τα
οποία έχει δεσµευτεί. 

Ταυτόχρονα όµως είναι πολύ σηµαντικό να τονίσουµε ότι ως
πηγή απασχόλησης για τη Θεσσαλία θα δηµιουργήσει χίλιες πε-
ρίπου θέσεις εργασίας στην κατασκευή του και σχεδόν εκατόν πε-
νήντα θέσεις εργασίας στη φάση λειτουργίας. 

Τα οφέλη ωστόσο από την ολοκλήρωση του Ε65 απλώνονται
πολύ πιο µακριά. Ως εθνική αρτηρία ακολουθεί ουσιαστικά τη
σπονδυλική στήλη της χώρας, εξυπηρετώντας τρεις περιφέρειες
τη Θεσσαλία, τη δυτική Μακεδονία και την Ήπειρο. Και µία µατιά
στο χάρτη δείχνει πως αυτός ο σηµαντικός δρόµος θα εξυπηρετεί
ταχύτερα και ασφαλέστερα µεγάλες περιοχές της χώρας. Για πα-
ράδειγµα η διαδροµή από τη Λαµία µέχρι τον κόµβο της Εγνατίας
οδού σε σχέση µε το οδικό δίκτυο πριν από τον Ε85 θα είναι συν-
τοµότερη κατά σχεδόν µιάµιση ώρα, ενώ οι δύο λωρίδες ανά κα-
τεύθυνση θα παρέχουν τη µέγιστη ασφάλεια αντικαθιστώντας τη
σηµερινή δύσβατη και σε πολλά σηµεία επικίνδυνη χάραξη. 

Πολύ σηµαντικό να τονίσουµε επίσης είναι ότι η νέα αρτηρία θα
συνδέει επίσης τον Βόλο µε την Ηγουµενίτσα, δηλαδή τα δύο ση-
µαντικότερα διαµετακοµιστικά λιµάνια της κεντρικής Ελλάδας και
της Ηπείρου. Θα διευκολύνει έτσι τις µεταφορές και το εµπόριο
στο οριζόντιο τόξο της χώρας. 

Ταυτόχρονα, όµως, θα ενώνει και καθέτως όλη τη δυτική Θεσ-
σαλία µε τη Θεσσαλονίκη και την Αθήνα, ανοίγοντας σηµαντικές
τουριστικές προοπτικές τόπων όπως η λίµνη Πλαστήρα, τα πανέ-
µορφα ορεινά χωριά των Τρικάλων, τα Μετέωρα, η Πίνδος, αλλά
και τα αξιοθέατα της δυτικής Μακεδονίας.

Οφέλη, προφανώς, θα υπάρξουν και για την γεωργική και την
κτηνοτροφική παραγωγή, αλλά και για τη µεταποίηση, καθώς η
µεταφορά προϊόντων θα γίνεται πολύ πιο εύκολα και πολύ πιο
φτηνά. 

Τέλος, ο Ε65 είναι ένας «πράσινος» δρόµος, που οδηγεί στο
µέλλον και οδηγεί και τη δυτική Μακεδονία στη «δίκαιη µετάβαση»,
γιατί θα γεφυρώσει, µέσω της Εγνατίας, τα αστικά και διαµετακο-
µιστικά κέντρα της χώρας µε τη δυτική Μακεδονία της απολιγνι-
τοποίησης. Και στις επικοινωνίες που είχα προσωπικά µε την κ.
Βεστάγκερ τόνισα ακριβώς αυτό το σηµαντικό στοιχείο προκειµέ-
νου να εξασφαλίσουµε την έγκριση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
ότι είναι ένα έργο το οποίο θα συµβάλλει και στην περαιτέρω ανά-
πτυξη της δυτικής Μακεδονίας, επιβραβεύοντας µε αυτό τον
τρόπο και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή την τολµηρή απόφαση, που
πήρε η Ελλάδα να προχωρήσει σε γρήγορη απολιγνιτοποίηση,
προσφέροντας, ταυτόχρονα, στη δυτική Μακεδονία ένα σηµαντικό
χρηµατοδοτικό πακέτο ύψους σχεδόν 5 δισεκατοµµυρίων για να
µπορέσει η περιφέρεια αυτή να σχεδιάσει την επόµενη µέρα της
ανάπτυξής της, δηµιουργώντας -γιατί όχι;- ακόµα περισσότερες
καλές και ποιοτικές θέσεις εργασίας. 

Είναι πολύ σηµαντικό ότι µέσω και αυτού του έργου αυτή η πε-
ριφέρεια της χώρας ξεφεύγει από τη µονοδιάστατη και ρυπογόνα
παραγωγή και ότι οι νέες επιχειρήσεις που θα ιδρυθούν εκεί, θα
λειτουργούν συνολικά σε πολύ καλύτερες συνθήκες. Η δυτική Μα-
κεδονία θα είναι, µε την ολοκλήρωση του έργου, πλέον ενταγµένη
στις διεθνείς εφοδιαστικές αλυσίδες και, φυσικά, πιο κοντά στην
καρδιά όλων των οικονοµικών εξελίξεων. 

Με λίγα λόγια το Ε65 αποτελεί τµήµα ενός νέου παραγωγικού
µοντέλου, το οποίο οικοδοµείται µε µεθοδικό σχέδιο, αλλά και µε
προγραµµατική συνέπεια. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η απεµπλοκή του βόρειου σκέ-
λους του Ε65 από τα πολλά γραφειοκρατικά εµπόδια και η θέση
του σε τροχιά υλοποίησης πιστοποιούν τη βούληση αυτής της
Κυβέρνησης να µετατρέψει τις υποδοµές σε εφαλτήριο ανάπτυ-
ξης. Πιστοποιούν, ταυτόχρονα, και την αποτελεσµατικότητά της,
αφού µε την ίδια αποφασιστικότητα κινούµαστε τόσο για την
απελευθέρωση από το τέλµα εκκρεµών δηµόσιων έργων που µας
έρχονται από το παρελθόν, όσο και για την προώθηση νέων. 

Θυµίζω ένα ακόµα έργο-φάντασµα, τον Βόρειο Οδικό Άξονα
της Κρήτης ο οποίος ξέφυγε από τη στασιµότητα δεκαετιών και
τώρα, επιτέλους, προχωρά. Και εδώ χρειάστηκε επίπονη δουλειά

για να εξασφαλιστεί χρηµατοδότηση ύψους 427 εκατοµµυρίων
ευρώ, που βάζει, επιτέλους, σε κίνηση τον µεγαλύτερο υπό κα-
τασκευή αυτοκινητόδροµο της Ευρώπης. 

Μένει ένα άλλο ζωτικό κοµµάτι του εθνικού δικτύου, το τµήµα
Πάτρα - Πύργος της Ολυµπίας Οδού. Και εδώ, φυσικά, η ολέθρια
επιλογή της προηγούµενης κυβέρνησης, της κατάτµησης σε
οκτώ σκέλη για να δοθούν τα τέσσερα γνωρίζετε πολύ καλά σε
ποιον, εγκαταλείφθηκε και το έργο πια ενσωµατώθηκε στη σύµ-
βαση της Ολυµπίας Οδού. Εξασφάλισε, έτσι, τη δυνατότητα να
χρηµατοδοτηθεί και πέραν του 2023. Υπάρχει, πλέον, και η σύµ-
φωνη γνώµη της Διεύθυνσης Εσωτερικής Αγοράς της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής. Και µε την έγκριση της Διεύθυνσης Ανταγω-
νισµού -είµαστε σε συνεχείς διαπραγµατεύσεις µαζί της και εκτι-
µούµε ότι αυτή θα έρθει πολύ σύντοµα- αναµένουµε άµεσα τα
µηχανήµατα να πιάσουν δουλειά, ώστε να εκλείψει αυτή η
«µαύρη» τρύπα στο υπόλοιπο δίκτυο των αυτοκινητοδρόµων της
Πελοποννήσου. 

Θέλω να τονίσω, όµως, ότι και στο δευτερεύον επαρχιακό δί-
κτυο οι παρεµβάσεις είναι πολλαπλές. Από το Ταµείο Ανάκαµψης
450 εκατοµµύρια ευρώ -όσα, δηλαδή, είναι και τα κεφάλαια τα
οποία διοχετεύουµε για την ολοκλήρωση του Ε65- θα κατευθυν-
θούν στην αποκατάσταση, στην επισκευή, στην αναβάθµιση των
οδοστρωµάτων σε επτά χιλιάδες διαφορετικά σηµεία του επαρ-
χιακού δικτύου, που σήµερα γνωρίζουµε πια από τη µελέτη που
έχουµε κάνει, ότι εγκυµονούν πολύ σοβαρούς κινδύνους για την
οδική ασφάλεια. 

Την ίδια στιγµή πληθαίνουν τα εργοτάξια στον άξονα Άκτιο -
Αµβρακία µετά την υπογραφή της σχετικής σύµβασης για αυτά
πριν από οκτώ µήνες. Θυµίζω ότι ένας δρόµος σαράντα οκτώ χι-
λιοµέτρων µε δύο λωρίδες ανά κατεύθυνση και επτά ανισόπε-
δους κόµβους θα συνδέσει την Ιόνια Οδό µε τη Βόνιτσα, το
Άκτιο, τη Λευκάδα και την Πρέβεζα. 

Παράλληλα, προχωρά το τµήµα Καλαµάτα - Ριζόµυλος µε προ-
ϋπολογισµό λίγο παραπάνω από 250 εκατοµµύρια, το οποίο εκτι-
µούµε ότι θα έχει ανάδοχο µέσα στο έτος, όπως και η νέα
περιφερειακή της Θεσσαλονίκης, το γνωστό «Flyover», και δύο
οδικές συνδέσεις για τις οποίες είχα δεσµευτεί προσωπικά, ο
δρόµος Θεσσαλονίκη - Έδεσσα και ο δρόµος Δράµα - Αµφίπολη,
τρεις αρτηρίες µε συνολικό κόστος κοντά στο 1 δισεκατοµµύριο,
που απαντούν σε µεγάλες εκκρεµότητες που µας έρχονται από
το χθες. 

Συµπερασµατικά, αυτή τη στιγµή ξεδιπλώνεται στη χώρα ένα
πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων το οποίο αγγίζει τα 13 δισε-
κατοµµύρια ευρώ µε έργα τελµατωµένα, τα οποία, επιτέλους, κι-
νούνται, αλλά και µε την έναρξη κατασκευής και το σχεδιασµό
πολλών νέων. 

Θυµίζω τα δεκατέσσερα περιφερειακά αεροδρόµια που άλλα-
ξαν όψη κυριολεκτικά -παραδόθηκαν, µάλιστα, τρεις µήνες νω-
ρίτερα από το χρονοδιάγραµµα παρά τα εµπόδια της πανδηµίας-
τη δροµολόγηση του νέου αερολιµένα στο Καστέλλι στο Ηρά-
κλειο. 

Όσο για τις υποδοµές στις συγκοινωνίες θα αναφέρω µόνο την
οριστικοποίηση της σύµβασης για τη Γραµµή 4 του µετρό της
πρωτεύουσας, την πρώτη µετά από δεκαετίες τελείως νέα
γραµµή, το µεγαλύτερο δηµόσιο έργο που θα γίνει στη χώρα -δε-
κατρία χιλιόµετρα, δεκαπέντε σταθµοί- το οποίο θα συνδέσει πυ-
κνοκατοικηµένες γειτονιές της πρωτεύουσας µε το υπόλοιπο
δίκτυο. 

Στην τελική ευθεία είµαστε πια και για το µετρό της Θεσσαλο-
νίκης. Μετά από την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας
ανοίγει, επιτέλους, ο δρόµος για την ολοκλήρωση του έργου µε
απόλυτο σεβασµό στην πολιτιστική κληρονοµιά της πόλης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ε, όχι!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Αγαπητοί συνάδελφοι…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Σκεφτείτε το λίγο, κύριε Πρόεδρε.

Ντροπή είναι!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): …

θα σας καλέσουµε στην πραγµατική λειτουργία του έργου, όχι
στους µουσαµάδες. Μην ανησυχείτε!
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Καλέστε και τον κόσµο!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σας παρακαλώ! Εί-

χατε τον λόγο πριν και δεν σας διέκοψε κάποιος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία αναντίρρητη αλήθεια
µε διαχρονική ισχύ. Η ανάπτυξη στην πατρίδα µας συµπορεύτηκε
πάντα µε την επένδυση σε έργα υποδοµής. Απλά αυτή τη φορά
τα έργα υποδοµής µπορεί να αλλάζουν χαρακτήρα, αν και η ολο-
κλήρωση των µεγάλων οδικών αξόνων, όπως σας είπα, είναι µια
εκκρεµότητα από το παρελθόν, η οποία θα ολοκληρωθεί από
αυτήν την Κυβέρνηση. Αυτά τα έργα υποδοµής γέννησαν πολλές
νέες θέσεις εργασίας, έδωσαν ώθηση στον πρωτογενή τοµέα,
στη βιοµηχανία, στο εµπόριο, στις υπηρεσίες. Και αυτό είναι το
συµπέρασµα από τα τέλη του 19ου αιώνα µε το µεγαλόπνοο
όραµα του Χαρίλαου Τρικούπη µέχρι την πρώτη ορµητική τετρα-
ετία του Ελευθερίου Βενιζέλου, από τη δηµιουργική οκταετία του
Κωνσταντίνου Καραµανλή µέχρι τα έργα όλων των κυβερνήσεων
της Μεταπολίτευσης που έγιναν µε εθνικούς και ευρωπαϊκούς
πόρους.

H συµβολή των χειρισµών της δικής µας Κυβέρνησης έγκειται
στην τεκµηριωµένη και επίπονη νοµική προσπάθεια, ώστε να απεµ-
πλακούν δεκάδες συµβάσεις έργων που έµεναν στα χαρτιά. Θέλω
να ευχαριστήσω γι’ αυτό όλη την ηγεσία του Υπουργείου, τον
Υπουργό, τον Υφυπουργό, τους γενικούς γραµµατείς για την πολύ
συστηµατική δουλειά που έχει γίνει σ’ αυτό το χαρτοφυλάκιο.

Η συµµετοχή της Κυβέρνησής µας έγκειται επίσης στη γνώση
των ευρωπαϊκών δεδοµένων, ώστε να εξασφαλιστεί τελικά η κοι-
νοτική συµµετοχή στη χρηµατοδότηση, αλλά κυρίως στον σωστό
σχεδιασµό και την κατάλληλη οργάνωση, ώστε οι υποδοµές της
χώρας να ανταποκρίνονται στον πραγµατικό τους ρόλο, να υπη-
ρετούν δηλαδή τους πολίτες και την ανάπτυξη της χώρας για
ανάπτυξη για όλους, µε δουλειές για όλους. 

Την ίδια στιγµή θα επαναλάβω –το έχω πει πολλές φορές απ’
αυτό το Βήµα- ότι τα µεγάλα έργα δεν ανήκουν σε κυβερνήσεις,
αλλά στον ελληνικό λαό, καθώς η εκκίνησή τους, η υλοποίησή
τους, η ολοκλήρωσή τους µπορεί –συνήθως έτσι συµβαίνει- να
συµπίπτουν µε διαφορετικά κόµµατα στην εξουσία, γι’ αυτό και
ουδέποτε διστάσαµε να αναγνωρίσουµε τα όποια θετικά προηγή-
θηκαν. Ειδικότερα, µάλιστα, για τον Ε65 δεν γίνεται να µην µνη-
µονεύσω ότι δηµοπρατήθηκε επί κυβέρνησης Σαµαρά, αλλά και
ότι ένα µέρος του ολοκληρώθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ. 

Αυτό για το οποίο θέλει να είναι υπερήφανη η δική µας Κυβέρ-
νηση είναι κάτι διαφορετικό, ότι εργάζεται για να µετατραπεί το
αρνητικό σε θετικό και ενεργοποιεί ό,τι έµεινε καθηλωµένο και
κάνει το καλό καλύτερο, όπου µπορεί να το πετύχει αυτό.

Δεν είναι, όµως, σήµερα η ώρα για απολογισµούς, αλλά είναι
η ώρα για αισιόδοξους προγραµµατισµούς. Σήµερα η Βουλή
βάζει τον θεµέλιο λίθο σ’ ένα έργο ανάπτυξης και προόδου και
µάλιστα την ίδια µέρα της πανηγυρικής έγκρισης του εθνικού
σχεδίου ανάκαµψης «Ελλάδα 2.0» από το ECOFIN, διαψεύδοντας
ξανά όσους µίζερα το αµφισβήτησαν, ένα σχέδιο που περιλαµ-
βάνει ανάµεσα στις πάρα πολλές του δράσεις και το έργο, την
κύρωση του οποίου συζητάµε σήµερα.

Καλώ, λοιπόν, όλη την Εθνική Αντιπροσωπεία, όλα τα κόµµατα
να την ψηφίσουµε, γιατί ο Ε65 είναι ένας νέος δρόµος που ανοί-
γει νέους δρόµους για την πατρίδα µας και ειδικά για τη Θεσσα-
λία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εάν ο Ε65, κύριε

Πρόεδρε, τελειώσει το ίδιο εγκαίρως µε την οµιλία σας, τότε θα
έχει ολοκληρωθεί η επιτυχία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΣΥΡΙΖΑ κ. Χρήστος Σπίρτζης, ο οποίος και ανέρχεται στο Βήµα
για την οµιλία του.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Με

προλάβατε στο να ευχηθώ κι εγώ για τον Ε65.
Πριν περάσω στο θέµα της σηµερινής συζήτησης, θα ήθελα

να κάνω µια αναφορά σ’ αυτό που µας έχει συγκλονίσει όλους,
στο θέµα της δεκαοκτάχρονης από την Ηλιούπολη. Ζητάµε δη-
µόσια µερικές εξηγήσεις, προφανώς όχι από τον Υπουργό Υπο-
δοµών, τον κ. Καραµανλή, αλλά από την Κυβέρνηση. Το λέµε
αυτό γιατί είναι η τρίτη µέρα που είναι στη δηµοσιότητα το θέµα
και δεν έχει δοθεί το όνοµα του αστυνοµικού και η φωτογραφία
του και ρωτάµε από καταγγελίες που µας έχουν έλθει δύο πράγ-
µατα. 

Το πρώτο: Πότε ακριβώς τέθηκε σε διαθεσιµότητα, διότι η κα-
ταγγελία που έχουµε είναι ότι υπήρχε φύλλο πορείας στις 26
Μαρτίου του 2021, άρα πότε µπήκε σε διαθεσιµότητα, όπως λέει
η Κυβέρνηση και η Ελληνική Αστυνοµία; Το δεύτερο είναι αν είναι
µέλος της Νέας Δηµοκρατίας. Το ρωτάµε αυτό διότι οφείλουν
και η Ελληνική Αστυνοµία και η Νέα Δηµοκρατία και η Κυβέρνηση
να µας πουν για τις ολιγωρίες που υπάρχουν στη δηµοσιότητα
για τη συγκεκριµένη υπόθεση και βέβαια στις καταγγελίες που
έχουν γίνει και να απαντήσουν πολύ συγκεκριµένα.

Κλείνω αυτό το θέµα και µπαίνω στο θέµα της ηµερήσιας διά-
ταξης. 

Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, εµείς δεν είµαστε µεµψίµοιροι και µάλιστα µπορώ να
δηλώσω και προσωπικά -νοµίζω και όλος ο ΣΥΡΙΖΑ- πολύ χαρού-
µενος που ένα µεγάλο έργο υποδοµής συνεχίζει την πορεία για
την ολοκλήρωσή του. Άκουσα και τον Πρωθυπουργό, άκουσα και
τον Υπουργό Υποδοµών. Ο Υπουργός Υποδοµών το έχει υιοθε-
τήσει πολύ καιρό τώρα, αλλά έχει υιοθετήσει τη µισή θέση µας. 

Εµείς και ως κυβέρνηση και πριν ως αντιπολίτευση και µετά
και όχι µόνο εµείς, αλλά και πολλά κόµµατα του προοδευτικού
κόσµου, λέγαµε ότι τα έργα δεν ανήκουν σε καµµία κυβέρνηση,
σε κανέναν Υπουργό, σε κανέναν περιφερειάρχη ή δήµαρχο.
Ανήκουν στον ελληνικό λαό που τα πληρώνει. Αυτό είναι το µισό.
Το άλλο µισό που λέγαµε και δεν έχετε υιοθετήσει –το πρώτο
µέρος το έχετε υιοθετήσει- είναι ότι εµείς ελεγχόµαστε και κρι-
νόµαστε από τον ελληνικό λαό για τη διαφάνεια, την αποτελε-
σµατικότητα και τον σεβασµό σε κάθε ευρώ του Έλληνα πολίτη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, θα τα εξηγήσουµε και για τον Ε65
και για τα υπόλοιπα έργα υποδοµών που ακούστηκαν στη συζή-
τηση που θα γίνει.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης πριν πανηγύρισε για την έγκριση του
σχεδίου του ECOFIN «Ελλάδα 2.0», αλλά αυτό που περιγράφει
αυτό το σχέδιο δεν είναι οι αναπτυξιακές ανάγκες της χώρας.
Είναι οι αναπτυξιακές ανάγκες των µεγάλων εταιρειών. Δεν είναι
αναπτυξιακή ανάγκη της χώρας η εξαφάνιση των µικρών και µε-
σαίων επιχειρήσεων. Δεν είναι αναπτυξιακή ανάγκη της χώρας η
µηδενική στήριξη στις παραγωγικές δοµές. Δεν είναι αναπτυ-
ξιακή ανάγκη της χώρας η στήριξη µόνο µεγάλων εταιρειών,
αυτό δηλαδή που έχετε σαν σχέδιο. 

Είπε, επίσης, ο Πρωθυπουργός ότι έχουν γνώση των ευρωπαϊ-
κών δεδοµένων. Όµως, αν είχατε γνώση των ευρωπαϊκών δεδο-
µένων για όλα τα έργα που αναφέρατε πριν, κύριε Μητσοτάκη,
δεν θα πηγαίνατε σε πολιτική διαπραγµάτευση. Ποτέ δεν βάλαµε
τον Αλέξη Τσίπρα ως Πρωθυπουργό να διαπραγµατεύεται µε
τους επιτρόπους κατά παρέκκλιση των ευρωπαϊκών κανονισµών
για να πάρει µια έγκριση, να ικετεύει για έγκριση στα έργα, ό,τι
κάνετε εσείς, δηλαδή. 

Θα γίνω πολύ συγκεκριµένος. Δεν γνωρίζετε ότι τα οδικά έργα
στο Ταµείο Ανάκαµψης βαθµολογούνται µε 00; Το γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά. Δεν γνωρίζετε ότι δεν υπήρχε καµµία περί-
πτωση να εγκριθούν οδικά έργα στο Ταµείο Ανάκαµψης και πάτε
µε αλχηµείες δήθεν για την απολιγνιτοποίηση και λέτε «κοιτάξτε
εκεί τον Ε65 και τον ΒΟΑΚ»; Συνεχίζετε και µε τα έργα το εµπόριο
ελπίδας και θα απογοητεύσετε τον ελληνικό λαό και θα στοχο-
ποιήσετε τα έργα και έχετε µεγάλη ευθύνη γι’ αυτό.

Λέει ο Πρωθυπουργός: «Παρακολουθώ την πορεία των εργα-
σιών του Ε65. Θα παραδοθούν τα δεκατέσσερα χιλιόµετρα».

Κύριε Καραµανλή, έπρεπε να ενηµερώσετε τον Πρωθυπουργό
ότι η σύµβαση που υπήρχε προέβλεπε ότι στις 31 Δεκεµβρίου θα
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παραδοθεί ολόκληρο το έργο. Φέρατε τροποποίηση για να µην
παραδοθεί ολόκληρο το έργο και να παραδοθούν τα πρώτα δε-
κατέσσερα χιλιόµετρα. Γιατί; Θα ενηµερώσετε το Κοινοβούλιο
γιατί; Διότι το νότιο τµήµα του Ε65 είναι άρρηκτα συνδεδεµένο
µε το βόρειο τµήµα του Ε65. Γιατί, λοιπόν, δεν το παραδίδετε και
τρέχετε να κάνετε εγκαίνια για τα πρώτα δεκατέσσερα χιλιόµε-
τρα; Επικοινωνιακά καλά κάνετε.

Πάµε στην ουσία. Στις 31 Δεκεµβρίου θα παραδώσετε όλο το
νότιο τµήµα του Ε65; Έχουν ξεκινήσει οι εργασίες στο υπόλοιπο
κοµµάτι, στο δύσκολο, στον Δοµοκό, στις στροφές, εκεί που είναι
το επικίνδυνο, όπως είπε ο Πρωθυπουργός; Όχι. Με ποιανού ευ-
θύνη δεν έχουν ξεκινήσει; Τι κρύβετε; Και πόσο θα απεµπλέξετε
το έργο από άλλα πράγµατα που έχετε µπλέξει και που έχετε ευ-
θύνες;

Και επειδή δεν τα λέτε, θα τα πούµε εµείς. Αντί να σπεύδετε
σε επικοινωνιακά σόου και εµπόριο ελπίδας για το νότιο τµήµα
του Ε65, πείτε ότι δεν θα είναι έτοιµο στις 31 Δεκεµβρίου του
2021. Πείτε το. Το έργο αυτό ήρθε στη Βουλή από την Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2018. Ξεκίνησε το 2019. Το επισκεφτήκατε
µε τον Πρωθυπουργό. Ούτε σε αυτό πήγε γούρι που το επισκε-
φτήκατε. Διαλύθηκε το σύµπαν. Το µισό έργο δεν θα γίνει. 

Και ρωτάµε: Έχει µπει στην ΕΔΕΛ το νότιο τµήµα γιατί έχει
εκτραπεί το χρονοδιάγραµµά του; Έχει σηκώσει η ΕΔΕΛ κίτρινη
κάρτα και εγείρει σοβαρές αµφιβολίες για το εµπρόθεσµο της
ολοκλήρωσής του; Και βέβαια ποιο είναι το πρόβληµα που πέ-
σατε εκτός χρονοδιαγράµµατος για τα υπόλοιπα δεκαέξι χιλιό-
µετρα και όχι για τα δεκατέσσερα; Να δώσετε ξεκάθαρες
απαντήσεις.

Ξέρουµε ότι ο παραχωρησιούχος ζητά αποζηµίωση για αλλαγή
της χάραξης, ενώ η σύµβαση λέει άλλα. Πείτε, όµως, ότι το λύ-
νετε αυτό. Πόσο καιρό θα κάνετε πάλι, δεύτερη φορά µετά από
το 2013, για να τροποποιήσετε τη χάραξη στο συγκεκριµένο ση-
µείο που υπάρχει πρόβληµα; Πόσο καιρό; Πόσο καιρό για να
γίνει η τροποποίηση, πόσο καιρό για να εγκριθεί η περιβαλλον-
τική µελέτη, πόσο για να γίνουν οι απαλλοτριώσεις, για να πείτε
πότε θα τελειώσει το έργο, το νότιο τµήµα; Πάλι εµπόριο ελπί-
δας. Είναι η µοίρα της παράταξής σας να µην τελειώνετε έργα.
Και είναι και άλλη η παράδοση της παράταξής σας. Θα τα πούµε
σε λίγο. Πάει το νότιο τµήµα του Ε65. Πάει αυτό. 

Πάµε στο βόρειο τµήµα του Ε65. Είστε δύο χρόνια Κυβέρνηση.
Τι έχετε κάνει µε τις απαλλοτριώσεις; Τίποτα. Δεν φτάνει που δεν
έχετε κάνει τίποτα, δεν φτάνει που θα χρηµατοδοτηθεί στο 100%
αυτό το έργο από δηµόσιο χρήµα -δεν είναι παραχώρηση το
νότιο και το βόρειο τµήµα, δηµόσιο έργο είναι επί της ουσίας-
αλλά βάζετε και χρονικό διάστηµα εννέα µήνες για την ολοκλή-
ρωση των απαλλοτριώσεων. Γιατί; Γιατί δεν θέλετε να ξεπερά-
σετε την παράδοση των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και
του κ. Σουφλιά που είχαν βάλει στις αρχικές συµβάσεις δώδεκα
µήνες, που δεν κάνεις απαλλοτρίωση σε δώδεκα µήνες ούτε για
το σπίτι σου, ούτε για να χτίσεις σε ένα οικόπεδο; Και βάζετε
τώρα εννέα µήνες. Και ξέρετε ότι τα δικαστήρια τον Ιούλιο και
τον Αύγουστο δεν λειτουργούν. Άρα από Σεπτέµβρη, άρα επτά
µήνες, άρα πάλι αποζηµιώσεις. Δηλαδή, η παράδοση της Νέας
Δηµοκρατίας είναι συµβάσεις µαζί µε όλο το πλαίσιο και το θε-
σµικό και των συµβάσεων για να υπάρχουν αποζηµιώσεις συνέ-
χεια. Γιατί βάζετε εννέα µήνες, κύριε Καραµανλή; Γιατί φέρνετε
την κύρωση σήµερα και δεν περιµένετε να ολοκληρώσετε τις
απαλλοτριώσεις, να κηρυχθούν οι απαλλοτριώσεις, για να φέ-
ρετε τη σύµβαση; Ποιος θα πληρώσει αυτά τα χρήµατα;

Ας δούµε λίγο το θεσµικό κοµµάτι γιατί βλέπω και µηχανικούς
στην Αίθουσα. Στον ν.4412/2016 προβλέπαµε ως προϋπόθεση
για την εκκίνηση της διαδικασίας ανάθεσης δηµόσιας σύµβασης,
για τον διαγωνισµό δηλαδή, να έχει προηγηθεί η κήρυξη των
απαιτούµενων απαλλοτριώσεων. Το αλλάξατε αυτό σε θεσµικό
επίπεδο και κάνατε για την εκκίνηση της διαδικασίας ανάθεσης
δηµόσιας σύµβασης έργου ή σύµβαση παραχώρησης έργου να
είναι προαπαιτούµενο να έχει συζητηθεί ενώπιον του αρµοδίου
δικαστηρίου η αίτηση προσωρινού ή οριστικού καθορισµού απο-
ζηµίωσης. Έστω. Ούτε αυτό δεν έχετε στη σηµερινή σύµβαση.
Γιατί βάζετε εννέα µήνες; Δεν σας λένε Κώστα Σουφλιά, Κώστα
Καραµανλή σάς λένε. Κι άλλο εµπόριο ελπίδας, λοιπόν, µε το βό-

ρειο κοµµάτι του Ε65 και βέβαια πολύ µεγάλες ευθύνες για τις
µελλοντικές αποζηµιώσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο την ανοχή σας γιατί ακούστη-
καν και άλλα.

Δεν µου αρέσει να αναφέροµαι στο παρελθόν. Τι κόψαµε εµείς
από τις αποζηµιώσεις που ζητούσαν οι παραχωρησιούχοι εργο-
λάβοι από τους τέσσερις αυτοκινητόδροµους; Πάνω από 900
εκατοµµύρια ευρώ. Γιατί το ξανακάνετε; Το ίδιο είχε γίνει µε τον
Ε65 το 2013. Πάλι είχατε τροποποιήσει συγκεκριµένο τµήµα του
έργου και συγκεκριµένα τον κόµβο Λαµίας και το εικοστό πέµπτο
χιλιόµετρο. Και βλέπω και τον κ. Καλογιάννη εδώ που µας έλεγε
στις επιτροπές -σας άκουσα- ότι άλλαξε η χάραξη για την αρ-
κούδα. Όχι, κύριε Καλογιάννη. Η χάραξη άλλαξε από τον ΣΥΡΙΖΑ
γιατί στοιχίζει αρκετές εκατοντάδες εκατοµµύρια λιγότερο. Και
δεν είναι για την αρκούδα. 

Το κάνατε για τον παλαιοκοµµατισµό του Μετσόβου, γιατί
έβγαινε είκοσι χιλιόµετρα πιο µακριά από την Ήπειρο. Έχετε εθι-
στεί -και απορώ γιατί ο Κώστας Καραµανλής συνεχίζει αυτήν την
παράδοση Σουφλιά- στον παλαιοκοµµατισµό, όπως κάνατε και
στην παλιά εθνική οδό το ’50, το ’60, στο όριο του οικοπέδου του
«µπάρµπα-Μήτσου».

Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε αυτό…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Δεν σας έχω διακόψει ποτέ, κύριε Κα-

λογιάννη. Σας αγαπάω κιόλας. Το ξέρετε. Είστε και συνάδελφος,
είστε και φίλος, αλλά τα πολιτικά θα λέγονται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην διακόπτετε πα-
ρακαλώ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Πόσα; Δώστε στοιχεία. Δώστε
έναν αριθµό. Σας προκαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Τα στοιχεία είναι εδώ. Τα στοιχεία είναι
ότι το βόρειο τµήµα του Ε65 κατατέθηκε στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή τον Μάρτιο του 2019 από την κυβέρνηση…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Θα σταµατήσετε για να ολοκληρώσω

και εγώ ή δεν σας βολεύουν;
Τον Μάρτιο του 2019 κατατέθηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Κάνατε δύο χρόνια, επειδή ξέρετε πολύ καλά τα ευρωπαϊκά δε-
δοµένα, να πάρετε την έγκριση, που την πήρατε στις 18 Ιανουα-
ρίου του 2021, και έχουν περάσει επτά µήνες για να τη φέρετε
από το Υπουργείο στη Βουλή. Ούτε µε γαϊδούρι να την φέρνατε!
Και είστε και Υπουργείο Μεταφορών εκτός από Υποδοµών.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Και έρχοµαι τώρα -και κλείνω µε αυτό-

στο καλό επενδυτικό, αναπτυξιακό κλίµα που άκουσα από τον
Πρωθυπουργό, ότι κτίζεται όλη η Ελλάδα, ένα εργοτάξιο όλη η
Ελλάδα. Η Κυβέρνηση σε ακινησία δύο χρόνια. 

Έχω και µία παράκληση, κύριε Καραµανλή. Να βάλετε στο βό-
ρειο τµήµα του Ε65 τον δρόµο για τη Δεσκάτη. Δεν είναι ανάγκη
να γίνει αυτοκινητόδροµος, αλλά βάλτε τον για να έχουν οι άν-
θρωποι έναν δρόµο που να µην σκοτώνονται. Δίπλα είναι αφού
πήραµε τη χάραξη όχι του Μετσόβου, αλλά την κανονική που
έπρεπε να πάρουµε. 

Πάµε στα υπόλοιπα. Το «έργο - σύµβολο», η «µεγάλη ανά-
πλαση», το «εµβληµατικό έργο για τη χώρα, την Αθήνα και την
Ευρώπη», το Ελληνικό, που δεν έχει µπει ούτε σκαλιστήρι µέσα,
κατάντησε από µεγάλη ανάπλαση, µεσιτικό γραφείο πώλησης
διαµερισµάτων. Τόσο αναπτυξιακή κυβέρνηση! Την πρώτη εβδο-
µάδα θα τα λύνατε όλα! Έναν διαγωνισµό δεν µπορέσατε να ολο-
κληρώσετε για το καζίνο. Και απορώ -και θα τα πούµε αυτά στη
συνέχεια- ποιος είναι ο λόγος που η «LAMDA» υπέγραψε χωρίς
το καζίνο όταν έσκιζε κάτω µέσω των θεσµών και την κυβέρνηση
Σαµαρά και την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, του Αλέξη Τσίπρα, ότι
«αν δεν γίνει ο διαγωνισµός για το καζίνο δεν θα υπογράψουµε».
Για πείτε µας. Πού είναι ο κ. Σαµαράς να µας τα πει; Φοβερό, εµ-
βληµατικό έργο! Μεσιτικό γραφείο «Πουλάµε διαµερίσµατα µε
θέα τη θάλασσα»! Αυτό είναι το εµβληµατικό έργο.
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Πάµε στο υπόλοιπο εµπόριο ελπίδας που κάνετε, λέγοντας ψέ-
µατα στον ελληνικό λαό. Θεσσαλονίκη - Έδεσσα. Ποτέ. Ακούω
και διάφορους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν µπορέ-
σατε τέσσερα χρόνια να κάνετε τις απαλλοτριώσεις. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ηρεµήστε, κύριοι

συνάδελφοι. Μην διακόπτετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Να τα πείτε στον περιφερειάρχη σας

αυτά. Σας είχαµε βγάλει λεφτά. Τέσσερα χρόνια. Ποτέ δεν θα το
κάνετε.

Περιφερειακή Θεσσαλονίκης. Μου θυµίζει κάτι άλλο. Θα το
λύσει η δική σας κυβέρνηση αυτό, γιατί η δική σας παράταξη το
δηµιούργησε. Περιφερειακή Θεσσαλονίκης - Υποθαλάσσια Θεσ-
σαλονίκης. 

Αυτά είναι τα έργα σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: ‘80 εκατοµµύρια. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: 140 έχει φθάσει. Αυτά είναι τα έργα σας

-η Υποθαλάσσια Θεσσαλονίκης- και ο απολογισµός σας για τη
χώρα. 

Μετρό Θεσσαλονίκης. Αφήστε τα συριζαίικα αυτά, τον σεβα-
σµό στην πολιτιστική κληρονοµιά, τη διεθνή επιστηµονική κοινό-
τητα και όλα τα υπόλοιπα που λένε αυτοί εδώ της Αριστεράς,
άντε και άλλοι. Βγάζετε τα αρχαία -κοινή λογική είναι- της βυζαν-
τινής και της ρωµαϊκής περιόδου, από κάτω µε της ελληνιστικής
τι θα κάνετε; Άλλα δέκα χρόνια µετά; Δύο χρόνια δεν έχετε βάλει
ένα µέτρο καλώδιο κι έχετε µούτρα και µιλάτε!

Βέβαια έχετε φέρει τα λεωφορεία της Λειψίας στη Θεσσαλο-
νίκη και δεν έχει πρόβληµα η πόλη, αλλά αυτά θα τα συζητή-
σουµε µετά. 

Άλλο έργο, Γραµµή 4. Μαζί σας. Να κάνετε την αυτοκριτική
σας, διότι όταν εµείς βγάλαµε τον διαγωνισµό µάς καταγγέλλατε
ότι είναι κουτσή η Γραµµή 4 και ο σχεδιασµός. Θέλετε να µπείτε
στην ιστοσελίδα της Νέας Δηµοκρατίας -κύριε Καραµανλή, ήσα-
σταν εσείς, ο µετέπειτα γενικός γραµµατέας και ο κ. Μητσοτά-
κης, ο σηµερινός Πρωθυπουργός- να δείτε τι λέγατε γι’ αυτά που
σήµερα πανηγυρίζετε, να κάνετε λίγο την αυτοκριτική σας; Και
που έχετε πάει; Να το πείτε. Και ελπίζω να µη γίνει ό,τι έγινε και
στον Ε65. Έχετε πάει στους τρεις σταθµούς της γραµµής του
µετρό Πειραιά -έτοιµους τους βρήκατε-, στο Καστέλι για να βά-
λετε την πλάκα έναρξης των εργασιών -έκανε δύο χρόνια από
την ώρα που πήγατε για την πλάκα, αλλά τα προηγούµενα µέχρι
και τη σύµβαση τα έχει κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ. Πώς τα ξεµπλοκάρατε
αφού τα βρήκατε έτοιµα πραγµατικά δεν το καταλαβαίνω!- και
τώρα στον Ε65, που «κολλήσατε» και το νότιο κοµµάτι που είχε
ξεκινήσει. Είναι καταπληκτικό!

Και πάµε στην Υποθαλάσσια της Σαλαµίνας -το «τρέχετε» µε
γοργούς  ρυθµούς-, στην παράκαµψη της Χαλκίδας -µε πιο γορ-
γούς ρυθµούς-, στο Πάτρα-Πύργος. Ενηµερώστε τον κ. Μητσο-
τάκη ότι ο «γνωστός» που λέει δεν πήρε κανέναν κι ενηµερώστε
τον ότι δεν θα το τελειώσετε. Άλλη κυβέρνηση, προοδευτική κυ-
βέρνηση θα τα τελειώσει αυτά τα έργα, κύριε Καραµανλή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μην κάνετε εµπόριο ελπίδας. Δεν µπορείτε ή δεν θέλετε, δεν

θα τα τελειώσετε. Είστε πιστοί στην παράδοση της παράταξής
σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σπίρτζη, ολο-
κληρώστε. Έχετε φθάσει να πάρετε και τον χρόνο της τριτολο-
γίας σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Τελειώνω µε ένα «έγκληµα» ακόµα.
Γιατί δεν φτάνει που τα έχετε «κολλήσει» όλα και τα έχετε ακυ-
ρώσει, κάνετε και «εγκλήµατα» για τη χώρα.

Αττική Οδός. Τι έγινε, κύριε Καραµανλή, µε αυτή, που είχατε
δεσµευτεί κιόλας  µετά τις εκλογές; Δεν έγινε ο έλεγχος; Έληξε
η σύµβαση ή δεν έληξε; 

Και τέλος, γιατί τη δώσατε στο ΤΑΙΠΕΔ; Γιατί φτιάξατε πλαίσιο
παράνοµο κιόλας, έξω από την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, το ΤΑΙΠΕΔ
να είναι αναθέτουσα αρχή; Γιατί δεν έκανε τον διαγωνισµό το
Υπουργείο να µπορέσει να βάλει και τα υπόλοιπα έργα επέκτα-
σης 3 δισεκατοµµυρίων και τη δίνετε για την «τρύπα» του µαύρου
χρέους; Γιατί βάζετε ως δηµόσιο έργο την επέκταση της Κύµης
για να την κάνετε δώρο σε όποιον κερδίσει τον διαγωνισµό της

υπάρχουσας Αττικής Οδού;
Κλείνω λέγοντας το εξής. Είµαστε πραγµατικά πιστοί σ’ αυτό

που λέγαµε και πριν ως κυβέρνηση, που λέγαµε πιο πριν ως αν-
τιπολίτευση, που λέµε σήµερα ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση και
θα το λέµε αύριο, µαζί µε άλλους, ως προοδευτική κυβέρνηση:
Τα έργα δεν ανήκουν σε καµµία κυβέρνηση, σε κανέναν
υπουργό, περιφερειάρχη ή δήµαρχο. Ανήκουν στον ελληνικό λαό
που τα πληρώνει. Αλλά θα σας ελέγξουµε µέχρι τελευταία στιγµή
και για τη διαφάνεια και για τη µη αποτελεσµατικότητά σας και
βέβαια για το κάθε ευρώ του Έλληνα πολίτη που δαπανάται µε
τον τρόπο που δαπανάται.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ζη-
τήσατε να κάνετε µία παρέµβαση. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Κύριε Υπουργέ, ζήτησα τον λόγο για µία πολύ
µικρή παρέµβαση  γιατί δεν θα ήθελα να πάρω τον χρόνο των
συναδέλφων.

Αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Σπίρτζη, δεν θέλω
πραγµατικά να µηδενίσω όσα έγιναν τα χρόνια της κυβέρνησής
σας κι όπως άλλωστε κι ο Πρωθυπουργός και εµείς σας είπαµε,
εκεί που µπορούσαµε να συνεχίσουµε κάποια έργα τα συνεχί-
σαµε.

Όµως ας δούµε τα νούµερα, γιατί τα νούµερα µιλάνε. Στα τεσ-
σεράµισι χρόνια της κυβέρνησής σας συµβασιοποιήσατε έργα
συνολικού ύψους κάτω από 800 εκατοµµύρια, ενώ µέχρι σήµερα
στα δύο χρόνια της Κυβέρνησής µας έχουµε συµβασιοποιήσει
έργα ύψους 3,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να το ξαναπώ να το ακούσουν οι αγαπητοί συνάδελφοι του

ΣΥΡΙΖΑ. Κάτω από 800 εκατοµµύρια ευρώ σε τεσσεράµισι χρό-
νια,…  

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Το Καστέλι δεν το βάζετε µέσα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην διακόπτετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών):…τότε που παίζατε στα ζάρια την ευρωπαϊκή
πορεία της χώρας και µετά γυρνάγατε εσείς µε σκυµµένο το κε-
φάλι πίσω κι υπογράφατε µνηµόνια. Αυτοί είστε.

Και αυτή η παράταξη είναι η παράταξη που εγγυάται την ευ-
ρωπαϊκή προοπτική της χώρας και µε τα λεφτά της Ευρώπης
κάνει τα έργα που εσείς δεν µπορείτε να κάνετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον

πρώτο κύκλο οµιλητών µε φυσική παρουσία και καλούµε στο
Βήµα τον πρώτο οµιλητή κ. Μάξιµο Χαρακόπουλο από τη Νέα
Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει η κ. Πέρκα, ο κ. Κωνσταντόπουλος
και η κ. Απατζίδη. 

Ορίστε, κύριε Χαρακόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τα µεγάλα έργα, όπως είπε νωρίτερα κι ο Πρω-

θυπουργός, ανήκουν στον ελληνικό λαό και όχι σε µία κυβέρ-
νηση, καθώς συνήθως δεν ολοκληρώνονται εντός του βίου µιας
κυβέρνησης. Συχνά µάλιστα αδικούνται αυτοί που τα υλοποιούν
σε σχέση µε αυτούς που τα οραµατίστηκαν. Χαρακτηριστικό πα-
ράδειγµα η λίµνη Πλαστήρα, ένα έργο που συνέλαβε ως ιδέα ο
«Μαύρος Καβαλάρης» το 1925, αλλά υλοποιήθηκε από τον Κων-
σταντίνο Καραµανλή. Τόσο η λίµνη όσο και το υδροηλεκτρικό ερ-
γοστάσιο θεµελιώθηκαν από τον Καραµανλή το 1955 και
εγκαινιάστηκαν από τον Καραµανλή το 1960. 

Στα µεγάλα έργα δοκιµάζεται η συνέχεια του κράτους. Κι αν
στη λίµνη Πλαστήρα η µετέπειτα κυβέρνηση Καραµανλή υλοποί-
ησε το όραµα του Στρατηγού δεν συνέβη το ίδιο µε ένα άλλο εµ-
βληµατικό έργο για τη Θεσσαλία, τον Αχελώο, την αποτροπή
ερηµοποίησης του θεσσαλικού κάµπου και την παραγωγή πρά-
σινης υδροηλεκτρικής, φιλικής προς το περιβάλλον, ενέργειας.
Η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ αναθεώρησε τα σχέδια
διαχείρισης υδάτων της Θεσσαλίας αφαιρώντας τη δυνατότητα
µεταφοράς νερού από τον Αχελώο, µε αποτέλεσµα να σταµατή-
σουν τα έργα. 
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Σήµερα είναι επιβεβληµένη η αναθεώρηση των σχεδίων δια-
χείρισης, µε επαναφορά της δυνατότητας µεταφοράς νερού από
τον Αχελώο, προκειµένου να συνεχιστούν τα ηµιτελή έργα. Με
δεδοµένη την εκπεφρασµένη βούληση της Κυβέρνησης, είµαι πε-
πεισµένος για την άρση των εµποδίων που θα επιτρέψει τη δρο-
µολόγηση της ολοκλήρωσης του πολύπαθου έργου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Ε65 είναι ο τελευταίος από
τους δρόµους της ανάπτυξης που µελετήθηκαν και αδειοδοτή-
θηκαν από τις κυβερνήσεις του Κώστα Καραµανλή την περίοδο
2004-2007 χάρη στην επιµονή του τότε Υπουργού ΠΕΧΩΔΕ, του
συµπατριώτη µου Γιώργου Σουφλιά. 

Με τον Ε65 και τη σύνδεση της ΠΑΘΕ µε την Εγνατία ανοίγουν
αναπτυξιακές προοπτικές όχι µόνο για τη Θεσσαλία, τη Μακεδο-
νία και την Ήπειρο, αλλά συνολικά για τη χώρα, καθώς αποκτά
µια σύγχρονη οδική αρτηρία που πραγµατικά έλειπε. 

Η γεωγραφική θέση της Ελλάδας την καθιστά σταυροδρόµι
µεταξύ Ευρώπης, Ασίας και Αφρικής και συγκοινωνιακό κόµβο
στην ανατολική Μεσόγειο. Αρκεί να έχει τις κατάλληλες υποδο-
µές λιµάνια και σύγχρονο οδικό δίκτυο. 

Η αναβάθµιση της χώρας µας ως πύλη εισόδου στην ευρω-
παϊκή αγορά, που συντελείται τα τελευταία χρόνια, αναµφίβολα
έχει πολλαπλά ευεργετικά αποτελέσµατα στην οικονοµία τα
οποία απαρίθµησε αναλυτικά νωρίτερα ο Πρωθυπουργός. Οι
υποδοµές, όµως, στις µεταφορές δεν εξυπηρετούν µόνο αυτόν
τον στόχο. Οι σύγχρονοι ασφαλείς αυτοκινητόδροµοι µειώνουν
τον κίνδυνο των τροχαίων ατυχηµάτων. Το επαρχιακό δίκτυο,
γνωρίζετε πολύ καλά κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεµάτο
µε εικονοστάσια στη µνήµη αυτών που έχασαν τη ζωή τους. Δυ-
στυχώς, ιδιαίτερα στις νεότερες ηλικίες πρώτη αιτία θανάτου
είναι τα τροχαία. Το αρνητικό αυτό ρεκόρ οφείλεται και στο κακό
οδικό δίκτυο. 

Αλλά εξίσου σηµαντικό αν όχι σηµαντικότερο είναι η καλλιέρ-
γεια οδικής συµπεριφοράς. Και θέλω και από αυτό το Βήµα να
συγχαρώ την Κυβέρνηση Μητσοτάκη για την εισαγωγή του µα-
θήµατος της οδικής ασφάλειας στην εκπαίδευση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Ε65 πέρασε από σαράντα κύ-
µατα µέχρι να διασφαλιστεί η ολοκλήρωσή του. Ανυπέρβλητα
προβλήµατα δηµιούργησαν αρχικά οι προσφυγές κατά του ελ-
ληνικού δηµοσίου, προκαλώντας αλλαγές σε αδειοδοτήσεις και
επαναχαράξεις, προσφυγές που εν τέλει ήρθησαν αλλά κατόπιν
εορτής αφού επέφεραν αδικαιολόγητες καθυστερήσεις. Αναφέρ-
θηκε αναλυτικά στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου ο συ-
νάδελφος Σταύρος Καλογιάννης, που λόγω των χαρτοφυλακίων
που είχε στις κυβερνήσεις Καραµανλή και Σαµαρά έχει βαθύτατη
γνώση του ζητήµατος. Και, βεβαίως, το έργο δεν έµεινε ανεπη-
ρέαστο από την οικονοµική κρίση που χτύπησε τη χώρα. Ευτυ-
χώς βρέθηκε η χρηµατοδότηση και το κεντρικό κοµµάτι του
έργου, το Τρίκαλα-Ξυνιάδα, κατασκευάστηκε. 

Ωστόσο άδηλη ήταν η τύχη του βόρειου και δυσκολότερου
τµήµατος του έργου, του Τρίκαλα-Εγνατία, χωρίς την ολοκλή-
ρωση του οποίου το έργο θα ήταν κολοβό και δεν θα επιτελούσε
τον ρόλο του συνδέοντας την ΠΑΘΕ µε την Εγνατία. 

Χάρη στο προσωπικό ενδιαφέρον του Πρωθυπουργού Κυριά-
κου Μητσοτάκη και τη συστηµατική δουλειά του Υπουργού Υπο-
δοµών και Μεταφορών Κώστα Καραµανλή και των συνεργατών
του ξεπεράστηκαν τα εµπόδια και το βόρειο τµήµα το Τρίκαλα-
Εγνατία εντάχθηκε στο Ταµείο Ανάκαµψης. 

Επιτρέψτε µου, όµως, κύριε Υπουργέ, να πω ότι µετά την ολο-
κλήρωση των µεγάλων οδικών αξόνων θα πρέπει να διευθετη-
θούν σηµαντικά έργα περιφερειακού και τοπικού επίπεδου.
Αναφέροµαι πρωτίστως στη σύνδεση της ανατολικής Θεσσαλίας
µε τη δυτική Μακεδονία µέσω του οδικού άξονα Λάρισας-Κοζά-
νης. Δεδοµένου ότι ο δρόµος Λάρισας-Φαρσάλων που κι αυτός
πέρασε από µύρια κύµατα υλοποιείται πλέον από την περιφέρεια
Θεσσαλίας η σύνδεση της Λάρισας µε την Κοζάνη µέσω Ελασ-
σόνας είναι ένα έργο που θα προσδώσει σε αµφότερες τις πε-
ριοχές, που παραδοσιακά επικοινωνούν, επιπρόσθετη
αναπτυξιακή προοπτική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ωστόσο και από το ιστορικό αυτού του δρόµου θα πρέπει να

αντλήσουµε χρήσιµα συµπεράσµατα και να αποφύγουµε τα
λάθη. Καθώς ο Λάρισα-Κοζάνη δεν µπορεί να χρηµατοδοτηθεί
από την Ευρωπαϊκή Ένωση -θα χρειαστώ τη µικρή ανοχή, κύριε
Πρόεδρε- ως ένας ακόµη δρόµος µε προδιαγραφές ΠΑΘΕ µοι-
ραία θα πρέπει να υποβιβαστούν τα χαρακτηριστικά του µε µεί-
ωση διατοµών και εξορθολογισµό χαράξεων. Θα είναι
σουρεαλιστικό να συνεχίζεται µια µελέτη για ένα έργο που δεν
µπορεί να χρηµατοδοτηθεί και να µη γίνεται αναθεώρηση της σε
πιο ρεαλιστική βάση. 

Κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι το γνήσιο ενδιαφέρον σας για
έργα που σχεδιάζονται σε ορθολογική βάση, µε προδιαγραφές
που εγγυώνται ασφάλεια στις µετακινήσεις ανθρώπων και εµπο-
ρευµάτων θα προσδώσει και σε αυτό το έργο, που εκκρεµεί χρό-
νια, έναν σαφέστερο ορίζοντα υλοποίησης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στην κ. Πέρκα Θεοπίστη από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η αλήθεια είναι ότι µετά την τοποθέτηση και την παρουσία του

Πρωθυπουργού της χώρας µού έρχεται να πω άλλα πράγµατα
και να δηλώσω κατ’ αρχάς ότι η ανησυχία των λιγνιτικών περιο-
χών, των τοπικών κοινωνιών και η δική µας έχει αυξηθεί κατά
πολύ µετά από αυτή την οµιλία. Η λύση για την απολιγνιτοποίηση
και ανάπτυξη είναι το βόρειο τµήµα του Ε65, που θα συνδέσει τα
Γρεβενά µε την Πτολεµαΐδα, που συνδέονται µε την Εγνατία, που
θα συνδέσει την Κοζάνη και την Καστοριά, που έχουν κάθετους
άξονες µε την Εγνατία  -η Φλώρινα βέβαια δεν έχει ούτε κάθετο
άξονα µε την Εγνατία- και θα λυθεί το πρόβληµα της απολιγνιτο-
ποίησης. Και κάνουν συνεχώς ερωτήσεις, και θα έπρεπε να ντρέ-
πεται και όλη η παράταξη, που ερηµοποιείται µία περιοχή που
στο Ταµείο Ανάκαµψης δεν βρίσκουµε πόρους γι’ αυτή την αλ-
λαγή του παραγωγικού προφίλ µιας περιοχής που τόσα χρόνια
δίνει φως στην Ελλάδα και ακούµε ότι ένας δρόµος µε το µυστρί
και το φτυάρι, όπως παλιά, θα έρθει η ανάπτυξη της δυτικής Μα-
κεδονίας.

Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ τουλάχιστον για τον κάθετο άξονα,
τα αρδευτικά έργα πρέπει να προχωρήσουν. Θέλει ενίσχυση η
περιοχή και θέλει άλλα πράγµατα. Είναι ντροπή αυτή τη στιγµή
που έχουµε ένα Ταµείο Ανάκαµψης του οποίου έχουµε δει µόνο
περίληψη, δεν έχουµε δει άξονες δράσης, σε ποιους τοµείς τα
12 δισεκατοµµύρια δάνεια, να έχουµε τίποτα για την απολογνι-
τοποίηση, αλλά µόνο αποκαταστάσεις. Να χρησιµοποιείται για
να βουλώνει τρύπες όπου υπάρχει επενδυτικό ενδιαφέρον κά-
ποιων εργολάβων. Αυτό γίνεται. 

Και έρχεται ο ίδιος ο πρωθυπουργός της χώρας και αντί να πει
«εντάξει είναι ένα κοµµάτι, ένα έργο. Γίνεται, ΟΚ» έρχεται και τι
µας λέει; Έτσι έλεγε και ο Σουφλιάς. «Θα πάω θα κάνω ανα-
δροµή», «Οι δρόµοι της ανάπτυξης». 

Βεβαίως, ο Συνασπισµός τότε καταψήφισε τις συµβάσεις πα-
ραχώρησης το 2007 και δυστυχώς επιβεβαιωθήκαµε µε τις δυ-
σµενείς επιπτώσεις λόγω των αρχικών επιλογών, ανώριµα έργα
χωρίς προετοιµασία. 

Εγώ θα θυµίσω µερικές χρονικές συµβατικές προβλέψεις.
Αστεία πράγµατα και θα πρέπει όλοι να ντρέπεστε γι’ αυτό. Δώ-
δεκα µήνες, λέει, παράδοση του χώρου για να γίνουν τα έργα
χωρίς καµµία απαλλοτρίωση. Όποιος λίγο ξέρει από δηµόσια
έργα ξέρει ότι οι απαλλοτριώσεις παίρνουν πολύ χρόνο. Δεν είχε
γίνει τίποτα. Και, βεβαίως, για την αρχαιολογία τέσσερις µήνες.
Στην Ελλάδα έργο και ρήτρα για το ελληνικό δηµόσιο αν δεν πα-
ραδώσει το χώρο σε τέσσερις µήνες ελεύθερο από την αρχαι-
ολογία. Και η µεταφορά των δικτύων των οργανισµών κοινής
ωφελείας θα γίνεται µε δική τους δαπάνη και δικές τους ενέρ-
γειες. Ακόµη κι η ΔΕΗ είχε προσφύγει στο Σ.τ.Ε.. Το ευρύτερο
δηµόσιο µε το δηµόσιο ήταν σε αντιπαράθεση. Αυτές ήταν οι
συµβάσεις! Και βεβαίως οι ρήτρες απίστευτες, και συνεχής πίεση
των παραχωρησιούχων και των κατασκευαστικών εταιρειών για
την αναθεώρηση προς το συµφέρον τους των συµβάσεων των
ήδη λεόντειων. 

Το 2010, λοιπόν, και το 2011 άρχισε η διακοπή των εργασιών,
σταµάτησαν γιατί είχε, λέει, µείωση των εσόδων από τα διόδια.
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Συνέχισαν, όµως, να τα εισπράττουν παρά τη διακοπή και ακο-
λούθησε η συµφωνία αποζηµιώσεων παρελθόντος, 353 εκατοµ-
µύρια ευρώ, στις κατασκευαστικές –προσέξτε- όχι στους
παραχωρησιούχους, γιατί θεωρήθηκε ότι οι καθυστερήσεις βα-
ρύνουν πλήρως το ελληνικό δηµόσιο. Άσχετα αν οι κατασκευα-
στές δεν είχαν υποβάλει µελέτες για έγκριση. Αυτό αγνοήθηκε.
Και έρχεται και ένα εξτραδάκι 50 εκατοµµυρίων ευρώ γιατί, λέει,
αφού διακόπηκαν οι εργασίες λόγω έλλειψης χρηµατοδότησης
έπρεπε να αποζηµιωθούν. Ναι, αλλά η ίδια η σύµβαση έλεγε ότι
για την εξασφάλιση της χρηµατοδότησης είχε την ευθύνη ο πα-
ραχωρησιούχος προς τους κατασκευαστές όχι το ελληνικό δη-
µόσιο. Δόθηκαν αυτά τα λεφτά. 

Τον Απρίλιο του 2013 έγιναν κάτι φιέστες -όποιος θυµάται- και
εξαγγέλθηκε η επανεκκίνηση των έργων. Στην πραγµατικότητα
εξαγγέλθηκε η υπογραφή συµφωνιών µε τους παραχωρησιού-
χους και τις κατασκευαστικές κοινοπραξίες λόγω γεγονότων κα-
θυστέρησης, ενώ οι αποζηµιώσεις καταβαλλόντουσαν, 400
εκατοµµύρια ευρώ κατ’ ελάχιστο. 

Τότε είχαµε αναδείξει µε κοινοβουλευτικό έλεγχο ότι τα ποσά
που είχαν εισπράξει οι παραχωρησιούχοι µέχρι εκείνη τη στιγµή
ήταν πολύ µεγαλύτερα από το κόστος των τµηµάτων των έργων
που είχαν µέχρι τότε κατασκευαστεί. Εδώ είχαµε, όµως, και άλ-
λους αντισυµβαλλόµενους, που ήταν οι τράπεζες. Αυτές οι τρά-
πεζες, λοιπόν, δεν είχαν κανένα λόγο να επιδιώξουν την
επανεκκίνηση των έργων. Γιατί; Διότι εισέπρατταν από το ελλη-
νικό δηµόσιο, εκβιαστικά, απειλώντας ότι αλλιώς θα καταρρεύ-
σουν οι συµβάσεις παραχώρησης, τις οικονοµικές υποχρεώσεις
των παραχωρησιούχων, τα swaps, και εκείνη την εποχή οι τρά-
πεζες κερδοσκόπησαν γύρω στο 1 δισεκατοµµύριο. Όταν έγινε
ανακεφαλαιοποίηση καµµία κυβέρνηση δεν πήγε να τους πει «Θα
έχετε, όµως, την υποχρέωση να χρηµατοδοτείτε τις συµβάσεις
παραχώρησης.». Αυτά έχουν γίνει. Είµαστε περήφανοι; Οι δρόµοι
της ανάπτυξης, λοιπόν, βάλτωσαν. Έτσι λέγονταν, µε αυταρέ-
σκεια, «δρόµοι της ανάπτυξης». Διότι αυτή η συνεχής δηµιουργία
αδιεξόδων οδήγησε σε έναν προεπιλεγµένο µονόδροµο. Ευτυ-
χώς, βεβαίως, ήρθε η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, έγινε επανέναρξη
των εργασιών, για να µην συνεχίζεται κι η προϊούσα απαξίωση
όλων αυτών των εκτελεσµένων έργων. Δεν µπορούσαν να µεί-
νουν έτσι τα έργα. Εν πάση περιπτώσει, αυτά δεν πρέπει να επα-
ναληφθούν, αλλά πολύ φοβάµαι, µετά από αυτά που άκουσα
σήµερα, ότι αυτά θα επαναληφθούν και η κρίση η οικονοµική της
χώρας και η κατάρρευση θα επαναληφθεί, αν συνεχίσουµε έτσι.

Συζητάµε για το βόρειο τµήµα του Ε65. Ακόµα και για να ολο-
κληρωθεί αυτό έχει πάλι ένα καπέλο 38 εκατοµµύρια ευρώ και
φυσικό αντικείµενο λιγότερο κατά επτάµισι χιλιόµετρα. Στο νότιο
τµήµα, που προχώρησε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, τουλάχιστον
αυτό το είχαµε γλιτώσει. Πάλι δίνουµε. Όλα καλά. 

Αλλά πάµε τώρα λίγο παρακάτω. Ούτε κουβέντα για στρατη-
γικό σχεδιασµό. Και όταν λέµε «σχεδιασµό», εµείς δεν εννοούµε
µια τακτοποίηση του οικοδοµείν, του επιχειρείν και τα λοιπά,
αλλά άσκηση πολιτικής µε αποτέλεσµα τη δηµόσια ρύθµιση και
παρέµβαση. Αυτή ακριβώς η τάση εγκατάλειψης πολιτικού σχε-
διασµού φαίνεται από τη σύνδεση του βορείου τµήµατος µε την
απολιγνιτοποίηση. Είχαµε πει, λίστα έργων έχετε στο Ταµείο Ανά-
καµψης, µια περίληψη και µια λίστα έργων. Ποιος επενδυτής;
Εµένα ο κ. Σκυλακάκης προχθές µου το απάντησε µε µεγάλη ει-
λικρίνεια και µου είπε «Δεν έχουµε στο Ταµείο Ανάκαµψης σχε-
διασµό και τι θέλουµε». Διότι στρατηγικός σχεδιασµούς σηµαίνει
και πολιτική θεώρηση, πού πάει η χώρα, και οικονοµική, και πε-
ριβαλλοντική, και τα λοιπά, και κοινωνική. Όχι, ό,τι µας φέρνει
επενδυτές, θα δούµε το επενδυτικό ενδιαφέρον και έτσι θα προ-
χωρήσουµε. Αδρανή κεφάλαια, χαµένα λεφτά. Δεν γίνεται έτσι.
Τέλος πάντων, για την απολιγνιτοποίηση, τι να σας πω, είναι τρα-
γικό. Αλλά κοιτάξτε λίγο τώρα, είπαµε, µυστρί και ασηµένιο
φτυάρι, ό,τι κάνετε, έτσι το πάτε, καταστροφή. 

Θα πω, όµως, και κάτι ακόµη για το συγκεκριµένο Υπουργείο.
Αν αυτή την Κυβέρνηση τη χαρακτηρίζει το ράβε-ξήλωνε παντού,
το Υπουργείο αυτό είναι η επιτοµή αυτής της πολιτικής. Θα µείνω
λίγο στον σιδηρόδροµο. Μας είπατε, κύριε Υπουργέ, για τα έργα
και τις απορροφήσεις. Τι ακριβώς γίνεται µε τον σιδηρόδροµο;
Τρία Κοινοτικά Πλαίσια Στήριξης και δύο ΕΣΠΑ φαγώθηκαν από

τη χώρα, µε δηµοσιονοµικές διορθώσεις συνεχώς από την Ευ-
ρώπη. Γιατί δεν κάναµε σιδηρόδροµο; Κάναµε δρόµους, δρό-
µους, δρόµους, δρόµους. Σε λίγο θα αρχίσουµε να συνδέουµε
γειτονικές πόλεις µε αυτοκινητόδροµο. Πού τα είδατε αυτά; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και ολοκληρώστε
µε αυτό, κυρία συνάδελφε.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Για να πάµε στον σιδηρόδροµο,
λοιπόν. Ο πρόεδρος και διευθύνων σύµβουλος της ΕΡΓΟΣΕ ανα-
κοίνωσε την έναρξη, λέει, ανταγωνιστικού διαλόγου για σιδηρο-
δροµικά έργα αξίας 3,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Σας έχουµε πει
ότι µε τον ανταγωνιστικό διάλογο στα σιδηροδροµικά έργα µόνο
χρόνο θα χάσετε και δεν ενδείκνυται. 

Αλλά να δούµε λίγο και τις απορροφήσεις. Στο διάστηµα των
τεσσερισήµισι ετών διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ απορροφήθηκαν
περίπου 970 εκατοµµύρια ευρώ, µέσος όρος 215 εκατοµµύρια
ευρώ το έτος. Το 2020 λοιπόν, κύριε Υπουργέ µου, 45 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Είναι αρνητικό ρεκόρ από την ίδρυση της ΕΡΓΟΣΕ.
Δεν έχει ξαναϋπάρξει. Για το µετρό της Θεσσαλονίκης νοµίζω τα
έχετε ακούσει από πολλούς και εντός της Αιθούσης και έξω κι
έξω από τη χώρα. Είναι ντροπή το κολοβό αυτό έργο. Και, βε-
βαίως, για το Πάτρα-Πύργος τι να πω; Μ’ αρέσει, όµως, που εί-
µαστε αισιόδοξοι, γιατί είστε κι εσείς αισιόδοξοι. Δεν έχετε πάρει
την έγκριση ακόµα από την Κοµισιόν, αλλά αφού είστε αισιόδο-
ξοι, δεν µπορούµε παρά να περιµένουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

ο κ. Κωνσταντόπουλος Δηµήτριος από το Κίνηµα Αλλαγής και
θερµή παράκληση να τηρείται ο χρόνος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευ-
χαριστώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητοί Υπουργοί, ο αυτοκι-
νητόδροµος Κεντρικής Ελλάδος Ε65 είναι ένα έργο ειδικής ση-
µασίας για τη χώρα µας, ένας άξονας που θα συνδέσει την
ανατολική µε τη δυτική Ελλάδα και φυσικά ένα έργο το οποίο εν-
τάσσεται στα διευρωπαϊκά δίκτυα µεταφορών. Ο σχεδιασµός της
κατασκευής του έργου εντάσσεται στη διαδικασία που έχουµε
ξεκινήσει ήδη από το 2000 µε την προετοιµασία των έργων για
τους αυτοκινητοδρόµους. Να θυµίσω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι
η κατασκευή κυρώθηκε µε τον ν.3597/2007, ενώ το 2013 η σύµ-
βαση τροποποιήθηκε και προβλέφθηκαν τα τρία αναβαλλόµενα
τµήµατα του Ε65. Εξ αυτών η σηµερινή συµφωνία για τροποποί-
ηση της σύµβασης που έρχεται προς κύρωση, αγαπητοί Υπουρ-
γοί. Η κύρωση αυτή αφορά το βόρειο τµήµα του Ε65 και τα
αναβαλλόµενα τµήµατα Τρικάλων-Γρεβενών, που είναι τριάντα
δυόµισι χιλιόµετρα, καθώς και Γρεβενών-Εγνατίας, µήκους
τριάντα εννέα χιλιοµέτρων. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το έργο χρηµατοδοτείται από το δηµό-
σιο, µε την ένταξή του στο σχέδιο ανάκαµψης και ανθεκτικότητας
«Ελλάδα 2.0» και µάλιστα µε εκτιµώµενο προϋπολογισµό που
ανέρχεται στα 452 εκατοµµύρια ευρώ, όπου θα έλεγα ότι µαζί µε
τον ΒΟΑΚ, δηλαδή τον Βόρειο Οδικό Άξονα της Κρήτης, είναι οι
δύο οδικοί άξονες που θα χρηµατοδοτηθούν από το Ταµείο Ανά-
καµψης. Άρα αφότου υπάρχει χρηµατοδότηση, θα υπάρξει και
ολοκλήρωση των έργων αυτών. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, εµείς, το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής
έχουµε αφήσει ανεξίτηλο, θα έλεγα, το στίγµα µας στην κατα-
σκευή των µεγάλων έργων. Είµαστε το κόµµα το οποίο έκανε τα
µεγάλα έργα στη χώρα. Είµαστε η παράταξη που έβαλε τη χώρα
σε αναπτυξιακή τροχιά και τη θέση αυτή την υπηρετήσαµε και
ως κυβέρνηση και ως αντιπολίτευση. Να θυµίσω το 2006-2007
την κύρωση των συµβάσεων για τους αυτοκινητοδρόµους, αλλά
και συγκεκριµένα για τον Ε65. Είχαµε θέσει εµείς ως ΠΑΣΟΚ τις
επισηµάνσεις µας για λεόντειες συµβάσεις και για αδυναµίες στα
χρονοδιαγράµµατα εγκρίσεων και απαλλοτριώσεων, που ήταν
φυσικά ασφυκτικά και τότε για το δηµόσιο. Ωστόσο, αγαπητοί
συνάδελφοι, στηρίξαµε την εθνική προσπάθεια, αναγνωρίζοντας
τη µεγάλη εθνική σηµασία των έργων αυτών. Εµείς διαχρονικά
είµαστε υπέρ της γόνιµης και εποικοδοµητικής αντιπολίτευσης,
όχι φωνές, όχι κραυγές. 
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Ωστόσο, κύριοι Υπουργοί, σήµερα η κύρωση της σύµβασης
τροποποίησης για τον Ε65 θα περιµέναµε να εντάσσεται σε µια
ολοκληρωµένη στρατηγική εκ µέρους της Κυβέρνησης. Και
τούτο φυσικά για την υλοποίηση των µεγάλων οδικών αξόνων
της χώρας. Άλλωστε, το Ταµείο Ανάκαµψης αποτελεί µια χρυσή
ευκαιρία για τη χώρα και οι πόροι του θα µπορούσαν να αξιοποι-
ηθούν και για περισσότερους άξονες, που η κατασκευή φυσικά
αυτών βρίσκεται σε εκκρεµότητα εδώ και δεκαετίες. Κύριε
Υπουργέ, µε διαδοχικές ερωτήσεις µου, αλλά και µε πρόσφατη
επίκαιρη ερώτηση που έφερα στη Βουλή σε εσάς, σας έχω θέσει
κατ’ επανάληψη την αναγκαιότητα κατασκευής του οδικού άξονα
Πλατυγιάλι - Ιόνια Οδός – Αγρίνιο – Καρπενήσι - Λαµία Ε65, ένας
οδικός άξονας, θα έλεγα, που ανήκει στους αναγνωρισµένους
διευρωπαϊκούς οδικούς άξονες από το 1985, γεγονός που επι-
βεβαιώθηκε τούτο φυσικά και το 2005. Εδώ θα πρέπει να τονι-
στεί, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η σηµασία του άξονα είναι
τεράστια, αφού θα συνδέσει το λιµάνι του Πλατυγιαλίου µε την
Ιόνια Οδό και την ΠΑΘΕ µε τον Ε65, τον δυτικό, δηλαδή, µε τον
ανατολικό άξονα και θα υπάρξει ένα σύγχρονο οδικό δίκτυο, που
θα προσφέρει ασφάλεια, αλλά και ταχύτητα στις µετακινήσεις,
ένας οδικός άξονας που θα δώσει νέα ώθηση στο εµπόριο, στον
τουρισµό και στην οικονοµική ανάπτυξη. 

Ωστόσο, αγαπητοί συνάδελφοι, η κατασκευή και η λειτουργία
του οδικού άξονα αυτού υπηρετεί κι άλλα εθνικά, αλλά και ευ-
ρωπαϊκά συµφέροντα. Έχει µείνει, όµως, µια απλή υπόσχεση επί
δεκαετίες, χωρίς το Υπουργείο να δίνει συγκεκριµένες απαντή-
σεις, παρά το ότι αποτελεί ένα µέρος, θα έλεγα, µεγάλου οδικού
άξονα για χώρα που θα αλλάξει, όπως είπα, την εικόνα της
χώρας µας. Μελέτες, λοιπόν, που θα πρέπει να τρέξουν άµεσα
για την εκπόνηση των έργων. 

Κύριε Υπουργέ, κατά τη συζήτηση της επίκαιρης ερώτησής
µου για τον παραπάνω άξονα αναφερθήκατε στην ανάγκη εκπό-
νησης νέων µελετών, ώστε επιτέλους να προχωρήσει η σύνδεση
του Αγρινίου µε την Ιόνια Οδό και µάλιστα εσείς πρόσφατα τη
χαρακτηρίσατε «έργο ειδικού, σηµαντικού εθνικού επιπέδου».

Αναφερθήκατε, επίσης, στις συµπληρωµατικές µελέτες στο
τµήµα Ιόνια Οδός – Γουριά – Πλατυγιάλι - Αστακός, καθώς και
στην αναγκαιότητα µελετών για το τµήµα Αγρίνιο – Καρπενήσι -
Λαµία, ώστε στη συνέχεια τα έργα αυτά να µπορέσουν να χρη-
µατοδοτηθούν µε την αξιοποίηση ευρωπαϊκών πόρων. 

Η ουσία, κύριε Υπουργέ, ποια είναι; Είναι να µη χαθεί άλλος
χρόνος µε το µπρος-πίσω. Ιδίως για τη σύνδεση Αγρινίου και Ιό-
νιας Οδού. Να θυµίσω τις µεγάλες δεσµεύσεις από πλευράς κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, όπου ουσιαστικά δεν είχαµε κανένα
µα κανένα αποτέλεσµα. Σήµερα, κύριοι Υπουργοί, κρίνεστε εσείς
και η Κυβέρνησή σας γιατί εσείς αποφασίζετε. Διότι είναι ένα ση-
µαντικό έργο που θα πρέπει να προχωρήσει άµεσα και να τρέ-
ξουν οι επικαιροποιηµένες µελέτες. Δεν είναι δυνατόν το
µεγαλύτερο αστικό κέντρο της Αιτωλοακαρνανίας και της δυτι-
κής Ελλάδας να µένει εκτός του έργου της Ιόνιας Οδού. Δεν είναι
δυνατόν να υπονοµεύεται η προοπτική ανάπτυξης του λιµένα του
Πλατυγιαλίου, εξαιτίας της έλλειψης σύνδεσής του µε ένα σύγ-
χρονο οδικό άξονα. Ένα οδικό δίκτυο που δεν τιµά φυσικά κανέ-
ναν µας. Αφορά στο οδικό δίκτυο Αγρινίου - Καρπενησίου. Σας
παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να το επισκεφθείτε και ιδίοις όµµασι
να δείτε την τραγική επικινδυνότητα και την κάκιστη εικόνα του.
Είναι ώρα για πράξεις, κύριε Υπουργέ. Το συγκεκριµένο αυτό
έργο θα µπορούσε άµεσα να ενταχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης
και να αποτελέσει προτεραιότητα, όπως και οι άλλοι οδικοί άξο-
νες.

Θα αναφερθώ ακόµη στον διαγώνιο οδικό άξονα Λαµία-Ιτέα-
Αντίρριο που θα συνδέσει τις Περιφέρειες Θεσσαλίας, Στερεάς
Ελλάδας και Δυτικής Ελλάδας. Ένα έργο που αναφέρεται στην
έκθεση του Πισσαρίδη και το οποίο µπορεί να αποτελέσει µοχλό
ανάπτυξης για την ευρύτερη περιοχή. Για το έργο αυτό αναµέ-
νουµε τις ενέργειες του Υπουργείου για τη χρηµατοδότηση και
κατασκευή του φυσικά µε αξιοποίηση χρηµάτων και κονδυλίων
από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Τέλος δεν µπορώ να µην αναφερθώ και στη θετική έκβαση, θα
έλεγα, της Αµβρακίας Οδού, δηλαδή στον αυτοκινητόδροµο που
θα συνδέσει την Ιόνια Οδό µε το Αεροδρόµιο του Ακτίου και την

υποθαλάσσια σήραγγα Ακτίου-Πρέβεζας και το νησί της Λευκά-
δας. Ένα έργο που εκκρεµούσε επί µια δεκαετία. Μέσα από τις
παλινωδίες που ζήσαµε µε τις τέσσερις εργολαβίες, το πάγωµα
του έργου την ακύρωση του διαγωνισµού και τις δικαστικές δια-
µάχες, φτάσαµε, εν πάση περιπτώσει, σήµερα να υλοποιείται και
είναι πολύ σηµαντικό. Αναµένουµε φυσικά την ολοκλήρωσή του,
γιατί δεν πρέπει να ξεχνάµε και ουδείς ξεχνά τα τραγικά δυστυ-
χήµατα που έχουν σηµειωθεί στο οδικό δίκτυο Αµφιλοχίας-Βόνι-
τσας και ο φόρος αίµατος που έχουν πληρώσει οι Έλληνες
πολίτες και οι Έλληνες φορολογούµενοι. Με σεβασµό, λοιπόν,
στη µνήµη όλων αυτών πιστεύουµε και προσδοκούµε την ολο-
κλήρωση του έργου. 

Ολοκληρώνοντας αγαπητοί συνάδελφοι, η κατασκευή του βό-
ρειου τµήµατος του Ε65 είναι ένα µεγάλο έργο για την κεντρική
Ελλάδα που θα βελτιώσει τη ζωή των πολιτών και θα προωθήσει
την ανάπτυξη στην περιοχή. Ψηφίζουµε θετικά και αναµένουµε
από την Κυβέρνηση να υλοποιήσει τις δεσµεύσεις της και για
τους υπόλοιπους οδικούς άξονες στους οποίους αναφέρθηκα. 

Τέλος, άκουσα ένα συνάδελφο να αναφέρεται ξανά στην επι-
τροπή του Αχελώου. Ένα έχω να πω. Είναι ένα θέµα το οποίο κρί-
θηκε στο Σ.τ.Ε., κρίθηκε στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, άρα κακώς
αναφέρεται και πάλι ως θέµα προς συζήτηση. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια
η κ. Απατζίδη από το ΜέΡΑ25. 

ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ο αυτοκινητόδροµος Ε65 µοιάζει µε ένα σηµερινό γεφύρι
της Άρτας λόγω των πολλών περιπετειών στην κατασκευή του
που θα άξιζαν ένα σύγχρονο λαϊκό µοιρολόι. Αναβολές, αναστο-
λές, σκανδαλώδεις καθυστερήσεις, συχνά και διακοπές. Και τι
δεν έχει αυτή η ιστορία. Μόνο που το στοιχειωµένο θύµα σε αυτή
τη σύγχρονη εποχή είναι ο ελληνικός λαός και το δηµόσιο που
καλείται πάλι να βάλει πλάτη για να κερδοφορίσουν οι ιδιώτες. 

Πρόκειται για µία ιστορία που κρατάει από το µακρινό 2007 µε
κυρώσεις και τροποποιήσεις από όλες τις µνηµονιακές κυβερνή-
σεις. Σήµερα, δεκατέσσερα χρόνια µετά, ο αυτοκινητόδροµος
εξακολουθεί να είναι ανολοκλήρωτος και η σύνδεση της ανατο-
λικής Ελλάδας µε τη δυτική να εκκρεµεί. Το µεγάλο πρόβληµα,
όµως, είναι ότι τις καθυστερήσεις των εργασιών τις πληρώνει
όλα αυτά τα χρόνια το στοιχειωµένο δηµόσιο, καθώς η παραχω-
ρησιούχος εταιρεία διεκδικούσε µε επιτυχία αποζηµιώσεις πολ-
λών εκατοµµυρίων ευρώ εις βάρος του ελληνικού λαού. 

Πολλή χαρακτηριστική είναι η τροποποίηση που συνέβη το
2013 κατά τη διάρκεια της οξείας φάσης της χρηµατοπιστωτικής
κρίσης. Το δηµόσιο ανέλαβε την πλήρη χρηµατοδότηση του
έργου, αλλά και επιπλέον δεσµεύθηκε να παραχωρήσει το µερί-
διό του από τα έσοδα της Ιονίας Οδού στην παραχωρησιούχο
εταιρεία του αυτοκινητόδροµου κεντρικής Ελλάδας για να καλύ-
ψει τις δαπάνες για το αναβαλλόµενο τµήµα. Αυτό συνέβη ακρι-
βώς γιατί η παραχωρησιούχος στην κεντρική Ελλάδα είναι η ίδια
µε αυτή της Ιόνιας Οδού. Και γι’ αυτό µπορούµε να µιλάµε και
σε αυτή την περίπτωση για έναν εθνικό εργολάβο. 

Στη συνέχεια οι δύο βασικές µνηµονιακές κυβερνήσεις του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας είχαν µία αγαστή συνεργασία
µεταξύ τους. Ο µεν ΣΥΡΙΖΑ κύρωσε σύµβαση που αφορούσε το
νότιο τµήµα από τον ηµικόµβο Αθηνών-Θεσσαλονίκης ως την Ξυ-
νιάδα το 2018, ενώ η Νέα Δηµοκρατία προχώρησε πρόσφατα σε
νέα τροποποίηση της σύµβασης για να ολοκληρωθεί το βόρειο
τµήµα από τα Τρίκαλα µέχρι την Εγνατία Οδό. Όταν µιλάµε για
συνεργασία των δύο µνηµονιακών κοµµάτων δεν υπερβάλλουµε
καθόλου. Στην πραγµατικότητα, οι διατυπώσεις των δύο νοµο-
σχεδίων, δηλαδή αυτή του 2018 επί ΣΥΡΙΖΑ και του προτεινόµε-
νου της Νέας Δηµοκρατίας είναι εντυπωσιακά όµοιες. Δίνουν την
αίσθηση ότι προέρχονται από το νοµικό τµήµα της παραχωρησι-
ούχου της εταιρείας, όντας κοµµένες και ραµµένες στα µέτρα
της. Υπάρχει, όµως, ένα πάρα πολύ µεγάλο τίµηµα για τις καθυ-
στερήσεις σε αυτό το σύγχρονο γεφύρι της Άρτας. Ενώ στην αρ-
χική σύµβαση το 2007, το δηµόσιο συµµετείχε µόνο µε 518
εκατοµµύρια ευρώ, σήµερα έχουµε φτάσει στα 1.371 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Γιατί; Κατά τις δύο τε-
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λευταίες µνηµονιακές κυβερνήσεις που γνώρισε η χώρα µας το
δηµόσιο ανέλαβε εξ ολοκλήρου την χρηµατοδότηση των δύο
αναβαλλόµενων τµηµάτων, δηλαδή του νότιου επί ΣΥΡΙΖΑ και
του βόρειου επί Νέας Δηµοκρατίας. 

Τι πειράζει, λοιπόν, αν έγιναν λάθη, αναβολές, διακοπές, αφού
στο τέλος πληρώνει το δηµόσιο; Αν ο ιδιώτης, εν προκειµένω ο
εθνικός εργολάβος ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ, αντιµετωπίζει κίνδυνο χαµηλής
απόδοσης στην εκµετάλλευση των έργων, έρχεται το δηµόσιο
να επιδοτήσει τη χασούρα, ενώ ακόµη παραπάνω υπάρχει και
πρόβλεψη απαγόρευσης κατασκευής ανταγωνιστικών έργων που
µπορούν να επηρεάσουν αρνητικά την κυκλοφορία στον αυτοκι-
νητόδροµο. 

Γίνονται επίσης, εκτιµήσεις για αποζηµίωση της παραχωρησι-
ούχου εταιρείας σχετικά µε την εικαζόµενη απόδοση του έργου,
καθώς και για το ύψος των διοδίων. Οι εκτιµήσεις αυτές αγνοούν
την γενικότερη πορεία της ελληνικής οικονοµίας και του ρυθµού
ανάπτυξης ή στασιµότητάς της και γι’ αυτό είναι επικίνδυνες. 

Βεβαίως, θα επιτείνει κανείς τη συµβολή του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης, αλλά εδώ ακριβώς έγκειται το πρόβληµα και είναι ο λόγος
για τον οποίο το ΜέΡΑ25 καταψηφίζει το νοµοσχέδιο. Νοµοσχέ-
δια όπως το προτεινόµενο, καταδεικνύουν το πώς αντιµετωπίζει
η εγχώρια ολιγαρχία το Ταµείο Ανάκαµψης. Ως µία κότα µε τα
χρυσά αυγά, την οποία θα εκµεταλλευτεί αποκλειστικά αυτή,
χωρίς να υπάρχει διοχέτευση των πόρων σε δραστηριότητες που
θα ωφελήσουν άµεσα τον ελληνικό λαό. 

Και βεβαίως ως ΜέΡΑ25 µπορεί να έχουµε κάνει κριτική για το
Ταµείο Ανάκαµψης ως αµελητέο από µακροοικονοµική άποψη
για την εγχώρια ολιγαρχία, αλλά δεν παύει να είναι µία πηγή άµε-
σου και εύκολου πλουτισµού και αυτό αποτελεί το κυρίως αντι-
κείµενο της κριτικής µας, καθώς όλες οι τροποποιήσεις που
έχουν κατατεθεί από το 2007 είναι µονίµως επιβαρυντικές για το
δηµόσιο και ωφέλιµες για τον εθνικό εργολάβο ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ.
Οπωσδήποτε ως ΜέΡΑ25 αναγνωρίζουµε πλήρως την ανάγκη να
αναπτυχθούν οι περιοχές της κεντρικής και δυτικής Ελλάδας και
µάλιστα σε µία περίοδο απολιγνιτοποίησης και η απολιγνιτοποί-
ηση είναι οικολογικώς σηµαντική. Ως ΜέΡΑ25 τη στηρίζουµε για
χάριν ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, τονίζοντας κυρίως την
χρήση των πλωτών ανεµογεννητριών. 

Σε ένα τέτοιο, λοιπόν, περιβάλλον απολιγνιτοποίησης είναι ση-
µαντικό η κεντρική και δυτική Ελλάδα να αποτελεί έναν κόµβο
για την καλύτερη δυνατή διασύνδεση λιµανιών, όπως λόγου
χάριν της Ηγουµενίτσας µε τον Βόλο και τον Πειραιά. Αεροδρο-
µίων, όπως αυτό των Ιωαννίνων και µε άλλα µεγάλα αεροδρόµια
της χώρας, ώστε να έχουµε ένα πλήρες δίκτυο αυτοκινητόδρο-
µων. Το διακύβευµα είναι βεβαίως η διασύνδεση των λιµανιών
και των αεροδροµίων µε τα Δυτικά Βαλκάνια, καθώς και την Κεν-
τρική και Βόρεια Ευρώπη. Ακριβώς, όµως, επειδή τα ζητήµατα
αυτά αποτελούν το διακύβευµα για το µέλλον, έχει µεγάλη ση-
µασία το πώς τα χειριζόµαστε. Δυστυχώς, στη χρεοδουλοπαροι-
κία Ελλάς που έχει καταντήσει η χώρα, έχουµε το θλιβερό
φαινόµενο να θυσιάζονται τα πάντα, εν προκειµένω οι πόροι του
δηµοσίου, για να χτίζονται τα σύγχρονα γεφύρια της Άρτας, µε
όρους που είναι πάντα υπέρ του εθνικού εργολάβου, σε µία επί-
δειξη ευαισθησίας για την κρατική εξασφάλιση της κερδοφορίας
των ιδιωτών που δεν επιδεικνύει πουθενά αλλού η συγκεκριµένη
Κυβέρνηση. 

Μόνο επιχειρηµατικοί όµιλοι, όπως οι εργολάβοι, εξασφαλίζον-
ται σε βάθος δεκαετιών για το συµφέρον τους, ενώ ο λαός δεν
αποζηµιώνεται όταν καθίσταται έρµαιο της τύχης του λόγω των
οικονοµικών πολιτικών των κυβερνώντων. Πρόκειται για ένα µον-
τέλο, όπου η οικονοµία και ο λαός είναι απολύτως εξαρτηµένοι
από την χρεοδουλοπαροικία Ελλάς. Δίνονται χρήµατα µόνο για
δηµόσια έργα, τα οποία θα εξασφαλίσουν έναν ορισµένο τρόπο
ανάπτυξης και διασυνδεσιµότητας. Τα χρήµατα αυτά τα ξεκοκ-
καλίζει η ολιγαρχία, εν προκειµένω µε τους εργολάβους, ενώ το
δηµόσιο καλείται πάντα να πληρώνει και να αποζηµιώνει για τα
σπασµένα και για τα λάθη που οφείλονται, είτε σε συγκεκριµένες
κυβερνητικές πολιτικές είτε σε δυσµενείς συγκυρίες. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, επειδή θεωρούµε ότι αυτή η
πορεία εκτράχυνσης και επιβάρυνσης του δηµοσίου δεν µπορεί
να συνεχίζεται, θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Διονύσιος Σταµενίτης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά τον κ.

Σταµενίτη, θα ήθελα να πάρω εγώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε συ-

νάδελφε.
Άρα, λοιπόν, µετά τον κ. Σταµενίτη, θα µιλήσει ο κ. Σκανδαλί-

δης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής.
Θα συνεχίσουµε µε τον κ. Ζαχαριάδη, την κ. Σκόνδρα, τον κ.
Πάνα και τον κ. Λιούπη. 

Κύριε Σταµενίτη, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση αφορά

την κύρωση από το ελληνικό Κοινοβούλιο της συµφωνίας, η
οποία υπογράφηκε τον περασµένο Ιούνιο, µεταξύ του ελληνικού
δηµοσίου και της εταιρείας µε την επωνυµία «Αυτοκινητόδροµος
Κεντρικής Ελλάδας Ανώνυµη Εταιρεία Παραχώρησης».

Αντικείµενο της συµφωνίας αποτελεί η τροποποίηση των δια-
τάξεων για τη σύµβαση παραχώρησης του έργου µελέτης, κα-
τασκευής, χρηµατοδότησης, λειτουργίας, συντήρησης και
εκµετάλλευσης του αυτοκινητόδροµου κεντρικής Ελλάδος Ε65,
µε σκοπό την κατασκευή του βόρειου τµήµατος του Ε65, δηλαδή
το τµήµα Τρίκαλα, Καλαµπάκα, Εγνατία Οδός. Είναι ένα εµβλη-
µατικό έργο για τον τοµέα των οδικών υποδοµών, όχι µόνο για
την χώρα µας που θα πραγµατοποιήσει τη σύνδεση της δυτικής
µε τη νότια Ελλάδα και θα συµβάλει ουσιαστικά στην περιφερει-
ακή ανάπτυξη της περιοχής της δυτικής Μακεδονίας. Θα ολο-
κληρωθεί, δηλαδή, ο αυτοκινητόδροµος από τη Λαµία µέχρι την
Εγνατία, θα συνδεθεί η Στερεά Ελλάδα µε τη Θεσσαλία, τη δυ-
τική Μακεδονία, αλλά και την Ήπειρο. 

Όπως έχει ειπωθεί και είναι γνωστό, ο Ε65 αποτελούσε έναν
από τους πέντε αυτοκινητόδροµους που το 2007 δηµοπρατήθη-
καν µε σύµβαση παραχώρησης από την τότε κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. Είναι ένα έργο που ταλαιπωρήθηκε πάρα
πολύ µέχρι να φτάσουµε στη σηµερινή µέρα και την κύρωση του
βόρειου και τελευταίου τµήµατος από την Ολοµέλεια της Βου-
λής, καθώς τα οικονοµικά προβλήµατα που ακολούθησαν τα επό-
µενα του 2007 χρόνια και συγκεκριµένες πολιτικές αποφάσεις
-θα προσθέσω εγώ- καθυστέρησαν πάρα πολύ την ολοκλήρωση,
όχι µόνο αυτού, αλλά όλων αυτών των πέντε µεγάλων αυτοκινη-
τόδροµων. 

Θυµίζω ότι µέχρι το 2011 είχαµε τριάντα αυξήσεις και φόρους
στις µετακινήσεις που οδήγησαν τελικά στη µείωση των µετακι-
νήσεων και το σταµάτηµα των δρόµων, όπως και το 2015 είχαµε
τη µεγάλη απόφαση περί επαναδιαπραγµάτευσης όλων αυτών
των συµβάσεων. Τελικά, τι έγινε; Κόστισαν σε χρήµα στους Έλ-
ληνες πολίτες, καθώς το ελληνικό δηµόσιο θα έπρεπε να συνει-
σφέρει επιπλέον για να συνεχιστούν τα έργα και φυσικά, χάθηκε
πολύτιµος χρόνος. 

Υπενθυµίζω το πρότζεκτ: χίλια τετρακόσια δεκαεπτά χιλιάδες
χιλιόµετρα σύγχρονοι αυτοκινητόδροµοι, οι δρόµοι της ανάπτυ-
ξης µε τη συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα, που πραγµατικά τώρα
που ολοκληρώνονται αλλάζουν τη χώρα.

Πιστεύω ότι δεν χρειάζεται να πούµε πολλά, όσον αφορά τη
µεγάλη προσπάθεια και τη συστηµατική δουλειά της σηµερινής
Κυβέρνησης, προσωπικά του ίδιου του Πρωθυπουργού Κυριά-
κου Μητσοτάκη, αλλά και του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφο-
ρών κ. Κώστα Καραµανλή, προκειµένου το βόρειο τµήµα του
αυτοκινητοδρόµου να µπει σε τροχιά υλοποίησης και το έργο να
µπορέσει επιτέλους να ολοκληρωθεί. 

Άλλωστε, το αποτέλεσµα αποδεικνύει τη δουλειά που έγινε.
Τόσο το ιστορικό βέβαια όσο και τα δεδοµένα αναλύθηκαν στη
συνεδρίαση της επιτροπής, όσο και σήµερα από τον συνάδελφο
εισηγητή της Πλειοψηφίας. Έγινε ξεκάθαρο ότι η βούληση της
σηµερινής Κυβέρνησης ήταν από την πρώτη στιγµή να ξεπερα-
στούν όλα τα εµπόδια και να ξεµπλέξει ένα κατά οµολογία ταλαι-
πωρηµένο έργο. Είναι πια περισσότερο από βέβαιο ότι το βόρειο
τµήµα του Ε64 θα ολοκληρωθεί βάσει των χρονοδιαγραµµάτων
που δίνει το Υπουργείο Υποδοµών.

Και επειδή κάτι ειπώθηκε για το χρονοδιάγραµµα των απαλλο-
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τριώσεων, ότι οι οκτώ µήνες είναι πολύ µικρό χρονικό διάστηµα,
όταν πριν ήταν δώδεκα, εγώ νοµίζω ότι θυµάµαι ότι επί ΣΥΡΙΖΑ
ήταν επτά µήνες. Το ξέχασε αυτό ο πρώην Υπουργός που το ανέ-
φερε εδώ; 

Αυτό, όµως, που έχει αξία είναι να τονίσουµε ότι αυτό που απο-
δεικνύεται σήµερα είναι πως η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας διέπεται από την κουλτούρα της αποτελεσµατικότητας, την
οποία βασίζει και εφαρµόζει συστηµατικά πατώντας πάνω στο
τρίπτυχο: στόχος, σχεδιασµός, υλοποίηση. Ο τοµέας των υπο-
δοµών είναι ένα από τα πιο χαρακτηριστικά παραδείγµατα που
επιβεβαιώνουν σε απόλυτο βαθµό αυτή τη θέση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπληρώνονται αυτές τις
µέρες δύο χρόνια από την εκλογική νίκη της Νέας Δηµοκρατίας
στις εκλογές στις 7 Ιουλίου του 2019 και ο απολογισµός είναι
αναµφισβήτητα θετικός. Το εθνικό σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας
για τις υποδοµές που παρουσιάστηκε προεκλογικά τον Μάρτη
του 2019 υλοποιείται βήµα προς βήµα, εµφανίζοντας ισόρροπη
εξέλιξη σε όλες τις υποενότητες που συγκροτούν τον συγκεκρι-
µένο τοµέα στη χώρα µας. Αναφέροµαι στα έργα που έχουν
πάρει τον δρόµο τους, όσον αφορά τα οδικά δίκτυα, τις σιδηρο-
δροµικές γραµµές, το µετρό και τέλος τις ενεργειακές υποδο-
µές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εξελίξεις και τα θετικά απο-
τελέσµατα, όσο απόδειξη συνέπειας και αποτελεσµατικότητας
είναι για τη σηµερινή Κυβέρνηση, άλλο τόσο τεκµήριο ασυνέ-
πειας και αναποτελεσµατικότητας είναι για την προηγούµενη κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Κι επειδή έχουµε ακούσει κατά καιρούς κριτική,
ότι δεν έχουµε πρόγραµµα, ότι επιλέγουµε αµφίβολες µεθόδους,
όπως τα ΣΔΙΤ, που εσείς οι ίδιοι χρησιµοποιούσατε όταν ήσασταν
κυβέρνηση -τώρα ακούσαµε και κριτική, γιατί δεν βάλαµε έργα
στο Ταµείο Ανάκαµψης, που δεν επιτρέπονταν να µπουν έργα για
τα οδικά δίκτυα, ενώ οι Βουλευτές σας στην περιφέρεια κατηγο-
ρούν την Κυβέρνηση ότι δεν έχει βάλει κανένα έργο οδικού δι-
κτύου στον τοµέα ανάκαµψης- µπαίνω στη διαδικασία ν’
αναφερθώ σ’ ένα ακόµα παράδειγµα, πέρα από της εξαιρετικής
σηµασίας έργο που είναι ο Ε65, σ’ ένα σηµαντικό έργο που το
ανέφερε και ο πρώην Υπουργός. Είναι ένα σηµαντικό έργο για
τον Νοµό Πέλλας και για ολόκληρη την κεντρική Μακεδονία.
Προφανώς, αναφέροµαι στο έργο αναβάθµισης, κατασκευής του
οδικού άξονα Θεσσαλονίκη- Γιαννιτσά-Έδεσσα, όπου ο πρώην
Υπουργός είπε ότι έχει γίνει µηδέν. Αυτό είναι απίθανο πράγµα,
το οποίο αποτελεί ένα ακόµα παράδειγµα, µια ακόµα περίπτωση
από τις πολλές που ξεµπλοκάρισε και πήρε τον δρόµο χάρη στην
οργανωµένη και συντονισµένη δουλειά του Υπουργείου Μεταφο-
ρών και Υποδοµών.

Ευτυχώς, για τους πολίτες της Πέλλας, η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη και η ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών
έκαναν όλα τα απαιτούµενα, ώστε να έχουµε µελετητική ωριµό-
τητα στο σύνολο του έργου, καθώς προχώρησαν στην υπογραφή
τριών συµβάσεων µε την ανάδοχο εταιρεία για την εκπόνηση της
µελέτης του οδικού άξονα στην Έδεσσα, τα οποία χρήµατα από
το 2014 υπήρχαν στο Υπουργείο και δεν ασχολούταν κανείς µε
αυτά. Έπειτα χαρακτήρισαν το έργο «εθνικής σηµασίας», ώστε
αξιοποιώντας το άρθρο 7α να προχωρήσουν γρήγορα απαλλο-
τριώσεις. Τεσσεράµισι χρόνια µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ έγινε µηδέν
σ’ αυτό το κοµµάτι. Τέλος, εξασφαλίστηκαν και τρόποι χρηµατο-
δότησης µέσα από την επιλογή ΣΔΙΤ. 

Μάλιστα, παίρνοντας την ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα
να καταθέσω την άποψη ότι µπορούµε να εξετάσουµε την ανα-
βάθµιση του έργου των υφιστάµενων δρόµων, δηλαδή του Χαλ-
κηδόνα, Παραλίµνη και Μελίσσι, Μαυροβούνι, ώστε όλο το έργο
να έχει µια ενιαία διατοµή, δηλαδή δύο λωρίδες ανά κατεύθυνση.
Πιστεύω ότι αυτό είναι εφικτό, δεν δηµιουργεί προβλήµατα ούτε
καθυστερήσεις, ενώ θα µας δώσει τη δυνατότητα να έχουµε στο
σύνολο έναν µεγάλο δρόµο στα ευρωπαϊκά πρότυπα. 

Και επανέρχοµαι στις σκέψεις µου λέγοντας πως είµαι βέβαιος
ότι το ξέρετε πολύ καλά και εσείς οι ίδιοι, κυρίες και κύριοι της
Αντιπολίτευσης, ότι µπορούµε ν’ αναφερθούµε σε δεκάδες τέ-
τοιες παρόµοιες περιπτώσεις για τις οποίες η προηγούµενη κυ-
βέρνηση δεν έκανε τίποτα να προχωρήσουν τα έργα ή όπου
έκανε κάτι τα έµπλεξε περισσότερο.

Στην επιτροπή ο Υπουργός, αλλά και τώρα, έδωσε ένα σηµαν-
τικό στοιχείο που αντανακλά το τεράστιο χάσµα που χωρίζει τις
δύο κυβερνήσεις, αυτή του ΣΥΡΙΖΑ από της Νέας Δηµοκρατίας.
Και αναφέροµαι στο στοιχείο ότι µέσα σε δύο χρόνια η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας σχεδόν συµβασιοποίησε έργα 4 δι-
σεκατοµµυρίων, ενώ η προηγούµενη κυβέρνηση σε τεσσεράµισι
χρόνια έφτασε τα 800 εκατοµµύρια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας την τοποθέτησή
µου, θα ήθελα κι εγώ µε τη σειρά µου να τονίσω ότι η κύρωση
της συµφωνίας αυτής βάζει τις ράγες της ολοκλήρωσης του Ε65
και πρέπει να ψηφιστεί από όλες τις πτέρυγες της Βουλής. Και
αυτό, γιατί τέτοιου είδους έργα δεν µπορούν να είναι πεδίο πο-
λιτικής αντιπαράθεσης. Ανήκουν στους Έλληνες πολίτες και συµ-
βάλλουν στην ανάπτυξη της χώρας. Δεν χωρά αµφιβολία ότι
πρόκειται για ένα έργο που θα συµβάλει ουσιαστικά στην ανά-
πτυξη, κεντρική και περιφερειακή, θα δηµιουργήσει θέσεις ερ-
γασίας, θα σπάσει τη συγκοινωνιακή αποµόνωση σηµαντικών
περιοχών της πατρίδας µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Και παράλληλα εξίσου σηµαντικό
γεγονός, θα διαδραµατίσει κοµβικό ρόλο στις πολιτικές για την
προστασία του περιβάλλοντος και την αντιµετώπιση της κλιµατι-
κής αλλαγής, σαφώς µέσα από τη συµβολή του στο µεγάλο πρό-
τζεκτ της απολιγνιτοποίησης της δυτικής Μακεδονίας, αφού θα
προσφέρει ουσιαστική στήριξη στη µετάβαση στη νέα περίοδο. 

Η κατασκευή του βόρειου τµήµατος του Ε65 είναι µια ακόµα
απόδειξη ότι η σηµερινή Κυβέρνηση έχει όραµα και συγκεκρι-
µένο σχέδιο για τον τρόπο µε τον οποίον η χώρα µας θα ανεβά-
σει ταχύτητα και θα προχωρήσει µπροστά.

Καλώ όλους σας να υπερψηφίσουµε αυτή τη συµφωνία. 
Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο τώρα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΚΙΝΑΛ, τον κ.
Σκανδαλίδη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οµολογώ ότι όταν ερχόµουν στη

Βουλή σήµερα, νόµιζα ότι θα βρισκόµουν σε µια συζήτηση όπου
δεν θα υπήρχε καµµία παρά πολύ µεγάλη, αν θέλετε, κοµµατική
αντιπαράθεση, γιατί, όπως όλοι τονίζουν από όλα τα κόµµατα,
τα έργα ανήκουν στον λαό και όχι στις κυβερνήσεις που το υλο-
ποιούν, µιας και τα περισσότερα από αυτά είναι σε διαδοχικές
κυβερνήσεις, γιατί δεν τελειώνουν µέσα σε µια τετραετία και τε-
λικά, έχω παραστεί σε µια συνεδρίαση η οποία απέκτησε ξαφνικά
ένα πάρα πολύ σηµαντικό χαρακτήρα. 

Άκουσα µε έκπληξη τον Πρωθυπουργό να κάνει µια βαρυσή-
µαντη οµιλία για το βόρειο τµήµα της Ε65, ότι αποτελεί, µάλιστα
είπε, την πεµπτουσία της ενσωµάτωσης της Θεσσαλίας στον
εθνικό κορµό. Ας χαιρετίσουµε, λοιπόν, την εθνική ενσωµάτωση
της Θεσσαλίας. 

Δεν έχει σηµασία ότι προηγήθηκαν κάποια σηµαντικά και ίσως
και σηµαντικότερα έργα σε αυτές τις περιοχές, στη διάρκεια πολ-
λών δεκαετιών, από πολλές κυβερνήσεις και διαφορετικού χα-
ρακτήρα και διαφορετικής προέλευσης, για να θυµίσω µόνο την
πολεοδοµική συγκρότηση της περιοχής ή τον αναδασµό παλαι-
ότερα των αρχών του αιώνα και άλλα που διαµεσολάβησαν από
τα εκατόν σαράντα χρόνια που πέρασαν από τότε που τελικά σή-
µερα ενσωµατώνεται στον εθνικό κορµό η Θεσσαλία. 

Βέβαια, πρέπει να πω ότι µένει µακριά από εµένα η υποβάθ-
µιση της σηµασίας της υλοποίησης του συνολικού έργου της
Ε65, µιας και από τον αρχικό σχεδιασµό, µαζί µε τον ΠΑΘΕ, την
Εγνατία, την Ιόνια Οδό και την προέκτασή της στη δυτική Πελο-
πόννησο και τον βόρειο άξονα της Κρήτης, αποτελεί ένα εθνικό
σχέδιο πάρα πολύ σηµαντικό για τις υποδοµές της χώρας και για
την ενδοπεριφερειακή και διαπεριφερειακή ανάπτυξή της. 

Πράγµατι, η ολοκλήρωση του έργου συµβάλλει στην ανάπτυξη
της ελληνικής περιφέρειας, ενώνει περιφέρειες, όπως τη Θεσ-
σαλία, τη Δυτική Μακεδονία και την Ήπειρο, που είναι περιοχές
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µε µεγάλη υστέρηση στην ανάπτυξη, µε µεγάλα ποσοστά ανερ-
γίας και προφανώς, θα ωφεληθούν, όπως επίσης και οι κάτοικοι
που θα µπορούν να κυκλοφορούν ελεύθερα και να εξυπηρετούν-
ται γρήγορα οι ανάγκες του τοµέα των µεταφορών για τη χώρα
µας και η καθιέρωσή της ως διαµετακοµιστικού κόµβου µε τη
σύνδεση οδικών δικτύων, λιµανιών και σιδηροδροµικού δικτύου. 

Και έχει θέσει ο εισηγητής µας κάποια ερωτήµατα σχετικά µε
το κόστος του έργου, τους υπολογισµούς και τις εκτιµήσεις για
την απόδοση του έργου, τη συµµετοχή και την αποζηµίωση του
παραχωρησιούχου, αλλά και το ύψος των διοδίων, για το ποιο
είναι το επίπεδο της τεχνικής προετοιµασίας του έργου, το αν
υπάρχουν στοιχεία για την αλλαγή του µήκους του τελευταίου
τµήµατος κ.λπ.. Είναι πολύ συγκεκριµένα ερωτήµατα. Δεν απαν-
τήθηκαν, απ’ ό,τι έχω αντιληφθεί, στην επιτροπή. Περιµένουµε
από την Κυβέρνηση να τα απαντήσει αναλυτικά σήµερα κατά την
ψήφιση του νόµου. 

Θα µου επιτρέψετε κάτω από αυτό το πρίσµα να πω ότι εµείς
ψηφίζουµε θετικά και θέλουµε να κάνουµε µια κριτική στην Κυ-
βέρνηση, γιατί πιστεύουµε ότι δεν υπάρχει ολοκληρωµένο σχέδιο
αναπτυξιακής και παραγωγικής ανασυγκρότησης, αλλά ούτε και
διάθεση για διάλογο και συνεννόηση για ένα εθνικό σχέδιο. Κι
έρχοµαι σε αυτό το οποίο θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό. 

Εγώ θέλω να κάνω µια µακροσκοπική τοποθέτηση. Το αναπτυ-
ξιακό σχέδιο της χώρας, µετά την απόφαση για το πρόγραµµα
σύγκλισης και τη µεγάλη αύξηση της πίτας που έγινε στην αρχή
της δεκαετίας του ’90, λόγω των ευρωπαϊκών ενισχύσεων και τη
µεγάλη, αν θέλετε, συρροή ευρωπαϊκών πόρων, σχεδιάστηκε για
τις ολοκληρωµένες υποδοµές τη δεκαετία του ’90. Υπήρξε η
εποχή των µεγάλων έργων που άλλαξαν τη µορφή της χώρας η
δεκαετία 1993-2003 και οδήγησαν στην Ελλάδα του 2004. 

Και θέλω να θυµίσω µια παραδοχή του σηµερινού Πρωθυ-
πουργού, ότι η χώρα έφτασε στην ακµή της νεότερης ιστορίας
της µε την Ελλάδα των Ολυµπιακών Αγώνων. 

Τα έργα που σχεδιάστηκαν και άρχισαν να υλοποιούνται εκείνη
την εποχή ήταν έργα µακράς πνοής, δεν αρκούσαν µία ή δύο θη-
τείες για να ολοκληρωθούν. Θα φέρω ένα παράδειγµα αρνητικό
και ένα θετικό. Το θετικό παράδειγµα είναι η Γέφυρα Ρίου-Αντιρ-
ρίου και µια σειρά από άλλα θετικά έργα, όπως η Εγνατία, και το
αρνητικό παράδειγµα είναι το Κτηµατολόγιο, ένα πολύ πιο σύν-
θετο έργο, το οποίο δυστυχώς όλες οι κυβερνήσεις, ενώ υποτί-
θεται ότι θα µπορούσαν να το υλοποιήσουν γρήγορα, είτε µε
τους λάθος σχεδιασµούς τους είτε µέσα από τις πρακτικές τους,
δεν κατάφεραν να το υλοποιήσουν µετά από πάρα πολλά χρόνια. 

Έτσι, να µην παίρνουµε µια τόσο απόλυτη θέση σε ό,τι αφορά
µια πολιτική δηµοσίων έργων και κάθε κυβέρνηση να διεκδικεί
για τον εαυτό της το αλάθητο -δεν υπάρχει αυτό το αλάθητο- και
ταυτόχρονα να ισχυρίζεται ο καθένας µας ότι τα έργα είναι για
τους Έλληνες και όχι για τις κυβερνήσεις.

Εκείνη λοιπόν την εποχή σχεδιάστηκαν τα έργα µακράς πνοής
και σαφέστατα µπήκαµε σε µια άλλη εποχή, γιατί ακολούθησαν
πολλά χρόνια που µε την κρίση και µε τα µνηµόνια και όλα αυτά
δεν υπήρχαν οι αναγκαίοι πόροι να συνεχιστεί ένα πρόγραµµα
δηµοσίων επενδύσεων µε τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς,
στον βαθµό που θα µπορούσε να υλοποιήσει αυτό τον µακρο-
χρόνιο σχεδιασµό. 

Μπαίνουµε όµως τώρα στη δεκαετία του 2020-2030, µετά την
πανδηµία και την οικονοµική κρίση. Κι έρχεται για δεύτερη φορά,
θα έλεγα για τρίτη –γιατί η πρώτη φορά ήταν το σχέδιο Μάρσαλ
τη δεκαετία του ’50, η δεύτερη ήταν τα προγράµµατα σύγκλισης
τη δεκαετία του ’90- που αυξάνει πάλι η πίτα, αυξάνονται δηλαδή
οι συνολικοί πόροι που διαθέτει ο τόπος µέσα από το Ταµείο Ανά-
καµψης και όλες τις αποφάσεις που έχει πάρει η Ευρωπαϊκή
Ένωση και δίνεται ξανά η ευκαιρία να σχεδιαστεί µια συνολική
ανάπτυξη για τη χώρα.

Εµείς, λοιπόν, ισχυριζόµαστε ότι η Κυβέρνησή σας δεν έχει
αναπτυξιακό σχέδιο για τη χώρα, ότι ακολουθεί την πεπατηµένη.
Προσπαθεί να τελειώσει έργα ή να συνεχίσει έργα και θα έλεγα
και επιλεκτικά, διαλέγοντας και ποια είναι αυτά που κάθε φορά
αποφασίζει να συνεχίσει, ενώ θα έπρεπε να σχεδιαστεί από την
αρχή. 

Θα έπρεπε να υπάρχουν δύο άξονες: ο ένας είναι η ολοκλή-

ρωση των µεγάλων συνεχιζόµενων έργων που δεν έχουν ολοκλη-
ρωθεί, για να ολοκληρωθούν οι υποδοµές στη χώρα και ο δεύτε-
ρος είναι η στροφή στην παραγωγική ανασυγκρότηση, που ένα
τεράστιο κοµµάτι των πόρων πρέπει να πάει ουσιαστικά στην
ανάπτυξη, όχι πια των έργων υποδοµής, αλλά στην αλλαγή του
αναπτυξιακού µοντέλου και την ανταγωνιστικότητα, την αύξηση
του εθνικού προϊόντος µέσω ενός άλλου τύπου ανάπτυξης. 

Εσείς εµφανιστήκατε εδώ µε µια σειρά έργα -εκατόν εβδο-
µήντα, επτακόσια, δεν ξέρω πόσα, εκατοντάδες έργα, εν πάση
περιπτώσει-παραθέτοντας ένα σχέδιο το οποίο θριαµβολογείτε
ότι εγκρίθηκε από το Ecofin, λες και δεν θα εγκρινόταν από το
Ecofin ένα σχέδιο που βάζει στόχους την πράσινη ανάπτυξη που
όλοι συνοµολογούµε, την ψηφιοποίηση του κράτους που όλοι
συνοµολογούµε, όλα αυτά που λέτε εσείς τα λέµε και εµείς τα
λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, τα λένε όλοι. Στους στόχους δεν διαφωνεί κανείς,
διαφωνεί στη δοµή και τη δυνατότητα να αλλάξει το µοντέλο. Και
εδώ έχετε τεράστια ευθύνη.

Διότι µέχρι τώρα κάνετε µια πολιτική στην πεπατηµένη. Λείπει
ένα όραµα που να υλοποιεί τους στόχους που όλοι συνοµολο-
γούµε. Με ποιο κράτος; Με το κράτος που ψηφίσατε; Με ποιες
προτεραιότητες θα γίνουν αυτά; Τι θα γίνει πρώτο και τι δεύτερο;
Θα σας πω ένα παράδειγµα. Η δεκαετία αυτή θα έπρεπε να είναι
η δεκαετία του σιδηρόδροµου. 

Θα έπρεπε να υπάρχει µια ολοκληρωµένη παρέµβαση στο σι-
δηροδροµικό δίκτυο της χώρας για τις µεταφορές, που είναι
αυτό που θα λύσει το µεγάλο πρόβληµα µετά τους οδικούς άξο-
νες και έπρεπε να υπάρχει µια ειδική αναφορά στο πρόγραµµα
που να λέει ότι «εµείς διαθέτουµε τόσους πόρους στο σιδηρο-
δροµικό δίκτυο, µε αυτή τη λογική, µε αυτήν την κάλυψη, µε αυτή
την κατεύθυνση, µε αυτά τα µέσα». Δεν υπάρχει αυτό το σχέδιο.

Κι έπειτα, τι σχέδιο έχετε για κάθε περιφέρεια; Απλά να συν-
δέσετε µε τους δρόµους τις περιφέρειες; Πού θα στηθεί η πα-
ραγωγική συγκρότηση; Δεν πρέπει να γίνει σε κάθε περιφέρεια
γύρω από αναπτυξιακούς πόλους; Τους έχετε προσδιορίσει;
Τους έχετε συναποφασίσει µε τις περιφέρειες; Συµµετέχει η αυ-
τοδιοίκηση και οι φορείς σε αυτό, σε ποιες αποφάσεις, πού θα
πάνε οι πόροι και πώς και µε ποια προτεραιότητα; Δεν υπάρχει.

Και δεν υπάρχει ο προγραµµατισµός να βάλει την κοινωνία στο
παιχνίδι της ανάπτυξης. Καλείτε απλά τους επιχειρηµατίες να πά-
ρουν πρωτοβουλίες. Δεν είναι αυτό το πρόβληµά µας σήµερα.
Το πρόβληµά µας είναι η κοινωνία και οι παραγωγικές δυνάµεις
να εµπνευστούν από αυτή τη δουλειά, να µπούνε στο παιχνίδι,
να δώσουν τις απόψεις τους, να στήσουν τους θεσµούς τους, να
υπάρχει µια θεσµική ανασυγκρότηση της δηµοκρατίας και της
κοινωνίας για να µπορεί να υπάρχει ανάπτυξη διαφορετικού
τύπου. 

Αυτό δεν υπάρχει δυστυχώς, αγαπητοί συνάδελφοι, και νοµίζω
ότι εκεί πρέπει να γίνει η βασική κριτική στην πολιτική της Κυ-
βέρνησης όχι µόνο στα καθηµερινά και στα διαχειριστικά. Υπάρ-
χουν αυτά, είναι δύσκολα. Πολλά από αυτά είναι σκοτεινά, πολλά
από αυτά είναι επιλεκτικά. Εξυπηρετούνται συµφέροντα. Όλα
αυτά µέσα από ένα πλαίσιο, µέσα από ένα οπτικό πεδίο το πώς
πάει µέχρι τώρα η σύµφυση πολιτικής και οικονοµίας στη χώρα
µπορεί κανείς να τα ερµηνεύσει και ανάλογα µε τη θέση που έχει
σαν κόµµα προοδευτικό, συντηρητικό, υπέρ ποιων κοινωνικών
τάξεων, να πει τη γνώµη του και να κάνει τις αντιπαραθέσεις του. 

Αλλά άλλη ανάπτυξη για τη χώρα της ευηµερίας, της αύξησης
του εθνικού προϊόντος, του πλούτου δεν υπάρχει µε αυτή την πε-
πατηµένη λογική. Και πάνω σ’ αυτό είναι που εµείς διαφωνούµε.
Και ενώ είµαστε εµείς αυτοί που χτίσαµε ουσιαστικά και τα δύο
εθνικά σχέδια και τις υποδοµές και για την επόµενη φάση της
χώρας µας -δεν διεκδικούµε το αλάθητο ούτε να τα οικειοποι-
ηθούµε- θέλουµε να τα συζητήσουµε µαζί σας, να συναποφασί-
σουµε κάτι διαφορετικό, να πάρουµε έναν άλλο δρόµο απ’ αυτόν
που παίρνουµε τώρα. Αν το καταλαβαίνουµε όλοι αυτό, έχει
καλώς. Εάν όχι, δεν πειράζει εδώ είµαστε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Ζαχαριάδης Κωνσταντίνος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Γιαννούλη, «ναι» δεν

ψηφίζουµε εδώ; Θέλει µια προσοχή, διότι ψηφίζοντας «ναι» µπο-
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ρεί να κατηγορηθούµε για σαµποτέρ των οδικών υποδοµών της
χώρας. Το έχουµε δει άλλωστε να συµβαίνει τον τελευταίο χρόνο
µε συστηµατικότητα στο θέµα της διαχείρισης πανδηµίας. 

Το λέω αυτό, διότι χθες είχαµε σηµαντικές ανακοινώσεις από
τον Πρωθυπουργό. Καταλάβαµε όλοι µας ότι το τελευταίο µίλι
έχει διασταλεί λίγο, έγινε τελευταίο κεφάλαιο και πραγµατικά
προκύπτουν απορίες διαχειριστικές και πραγµατικές. Πώς φτά-
σαµε από τη συνέντευξη στην εφηµερίδα «BILD» που έλεγε ότι
τον Ιούλιο και τον Αύγουστο τα πράγµατα θα θυµίζουν ένα φυ-
σιολογικό καλοκαίρι στις σηµερινές δηλώσεις του κ. Αρκουµανέα
για τρεις χιλιάδες κρούσµατα; 

Πραγµατικά έχουµε µία κρίση στην Ελλάδα, στην Ευρώπη,
στον κόσµο. Προετοιµάζεστε σαν Κυβέρνηση για το καλό και το
κακό σενάριο; Κάνετε τίποτα άλλο πέρα από επικοινωνία; Λέγατε
τον Απρίλη και τον Μάιο για 70% ανοσία µέχρι τον Ιούνιο. Είµα-
στε στο 40%. Υπάρχει µια απόσταση 30%. Τώρα λέτε για το
τέλος καλοκαιριού. 

Προφανώς ο εµβολιασµός των υγειονοµικών και των νοσηλευ-
τών στα γηροκοµεία είναι µονόδροµος για την προστασία των
ασθενών. Όµως χρειάζεται όταν υπάρχουν τέτοιες ανατροπές,
και µια διαδικασία αυτοκριτικής. Είδα τον Ολλανδό Πρωθυ-
πουργό τον κ. Ρούτε που έκανε αυτοκριτική διότι τα µέτρα χα-
λάρωσαν πρόωρα στη χώρα και ανέβηκαν τα κρούσµατα.
Θυµάµαι τη Γερµανίδα καγκελάριο την κ. Μέρκελ που έχει ζητή-
σει πολλές φορές συγγνώµη από τον γερµανικό λαό για αστοχίες
στη διαχείριση της πανδηµίας.

Εδώ στην Ελλάδα του κ. Μητσοτάκη πάντα φταίει κάποιος
άλλος, ποτέ αυτοκριτική! Και έρχεται την προηγούµενη βδοµάδα
µε συνέντευξή του στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» να µας µιλήσει για υγει-
ονοµικό σαµποτάζ από την Αντιπολίτευση, από όλη την Αντιπο-
λίτευση. Εγώ λοιπόν µε αυτήν την δήλωση είµαι έξαλλος, είµαι
βαθιά προσβεβληµένος και νοµίζω ότι υπονοµεύει την προσπά-
θεια που κάνουµε στη χώρα ο καθένας από τη θέση του εδώ και
δεκαοχτώ µήνες.

Και θέλω να θυµίσω µερικά πράγµατα στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία και στην Κυβέρνηση για να συνεννοηθούµε λιγάκι, γιατί φαί-
νεται ότι έχουµε πολύ δρόµο µπροστά. Όταν λοιπόν κάναµε κι
εµείς καµπάνια ως ΣΥΡΙΖΑ για το «Μένουµε Σπίτι», κάναµε υγει-
ονοµικό σαµποτάζ; Όταν συµφωνούσαµε σε µέτρα περιορισµού
της κυκλοφορίας, κάναµε υγειονοµικό σαµποτάζ; Όταν εµβολια-
στήκαµε πρώτοι, κάναµε υγειονοµικό σαµποτάζ; Όταν κάναµε
προτάσεις για την ενίσχυση του ΕΣΥ, κάναµε υγειονοµικό σαµ-
ποτάζ; Όταν ζητάγαµε το καλοκαίρι του 2020 αυστηρό testing
στις πύλες εισόδου της χώρας, κάναµε υγειονοµικό σαµποτάζ;
Όταν λέγαµε µαζί µε τον Πρόεδρο Μπάιντεν να σπάσουν οι πα-
τέντες των εµβολίων για να εµβολιαστούν ταχύτερα όλοι οι άν-
θρωποι σε όλο τον κόσµο για να µπορούµε να είµαστε όλοι
ασφαλείς, κάναµε υγειονοµικό σαµποτάζ;

Όταν κάναµε εκδήλωση µε τον Πρόεδρο του κόµµατος, µε τον
κ. Μόσιαλο και τον κ. Γεροτζιάφα, κάναµε υγειονοµικό σαµποτάζ;
Όταν συµφωνούσαµε στη Διάσκεψη των Προέδρων η Βουλή να
λειτουργεί µε χαµηλωµένη σύνθεση, κάναµε υγειονοµικό σαµπο-
τάζ; Όταν κάναµε πρόταση για Υπουργό Υγείας κοινής αποδο-
χής, κάναµε υγειονοµικό σαµποτάζ; Όταν στέλναµε τους
υγειονοµικούς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ στη
διάθεση του ΕΣΥ, κάναµε υγειονοµικό σαµποτάζ; Όταν µε τα
χρήµατα από το ταµείο του ΣΥΡΙΖΑ κάναµε δωρεά στο Νοσοκο-
µείο Καστοριάς ενός κλιβάνου και ενός φορητού ακτινολογικού
µηχανήµατος, κάναµε υγειονοµικό σαµποτάζ; Όταν συµφωνού-
σαµε ακόµα και σε παράλογα και αναποτελεσµατικά µέτρα όπως
αυτό της απαγόρευσης κυκλοφορίας στις 18.00’ τα Σάββατα και
τις Κυριακές που αύξανε τον συνωστισµό πριν τις 18.00’, κάναµε
υγειονοµικό σαµποτάζ; Όταν τα τηλέφωνα όλων ήταν ανοιχτά
για ό,τι χρειαστεί, κάναµε υγειονοµικό σαµποτάζ; Όταν από αυτό
εδώ το Βήµα ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ο Αλέ-
ξης Τσίπρας αναγνώριζε την αρτιότητα της εµβολιαστικής δια-
δικασίας, κάναµε υγειονοµικό σαµποτάζ;

Γιατί τα λέω όλα αυτά; Για να δείξω και να αποδείξω ότι ο κ.
Μητσοτάκης είναι ένας πολιτικός που τρέφεται και επιδιώκει τον
διχασµό, ένας πολιτικός που ακόµα και όταν δεν έχει διχασµό
τον εφευρίσκει. Ο κ. Μητσοτάκης δεν ήθελε συναινετική Αντιπο-

λίτευση στην πανδηµία. Αυτό το είχε και από εµάς και από άλλα
κόµµατα. Ήθελε µια Αντιπολίτευση βουβή. Ήθελε βουβή Αντιπο-
λίτευση για τη λίστα Πέτσα, ήθελε βουβή Αντιπολίτευση για την
αποτυχία του αλγορίθµου EVA πέρυσι το καλοκαίρι. Ήθελε
βουβή Αντιπολίτευση όταν άνοιγε τα σχολεία και έλεγε τί δεκα-
πέντε τί είκοσι πέντε. Να δω πώς θα ανοίξουν τα σχολεία σε ενά-
µιση µε δύο µήνες από τώρα. 

Ήθελε βουβή Αντιπολίτευση για το συνωστισµό στα µέσα µα-
ζικής µεταφοράς και για τα µέσα τα οποία αγοράστηκαν χωρίς
air-condition. Ήθελε βουβή Αντιπολίτευση όταν λιποθυµούσαν
από την κούραση οι υγειονοµικοί. Ήθελε βουβή Αντιπολίτευση
όταν η βόρεια Ελλάδα έφτασε να γεµίσει όλες τις ΜΕΘ και οι
ασθενείς να διασωληνώνονται στους διαδρόµους. 

Ήθελε βουβή Αντιπολίτευση όταν ο ίδιος παραβίαζε υγειονο-
µικά µέτρα στην Πάρνηθα. Ήθελε βουβή Αντιπολίτευση όταν ο
ίδιος έκανε δεξιώσεις στην Ικαρία. Ήθελε βουβή Αντιπολίτευση
όταν έδερναν τη νεολαία στις πλατείες. Ήθελε βουβή Αντιπολί-
τευση όταν αναιτιολόγητα απαγόρευε το δικαίωµα του συναθροί-
ζεσθαι στο Πολυτεχνείο, παρ’ όλο που τα κόµµατα είχαν πει ότι
δεν θα έκαναν πορείες, αλλά εκδηλώσεις µνήµης συµβολικού χα-
ρακτήρα. Ήθελε βουβή Αντιπολίτευση όταν το µισό υπουργικό
συµβούλιο εµβολιάστηκε µαζί µε αρκετούς Δαπίτες, παίρνοντας
τη σειρά από καρκινοπαθείς, υπέργηρους και διαβητικούς.
Ήθελε βουβή Αντιπολίτευση όταν σε όλη την Ευρώπη έλεγαν ότι
υπάρχουν τέσσερα διαθέσιµα εµβόλια και εδώ για κάποιες ηλι-
κιακές οµάδες, στις οποίες ανήκω και εγώ, υπήρχε µόνο µία επι-
λογή. Ήθελε βουβή Αντιπολίτευση όταν έκανε την υποτιµητική
καµπάνια των 150 ευρώ για τη νεολαία, αντί να δει το ωραίο και
το έξυπνο παράδειγµά της Γαλλίας.

Ήθελε βουβή Αντιπολίτευση για τις απευθείας αναθέσεις που
χρησιµοποιούσαν την πανδηµία ως δικαιολογία και όχι ως
ανάγκη. Ήθελε βουβή Αντιπολίτευση όταν άφηνε τον κόσµο της
εστίασης χωρίς στήριξη και έβγαινε ο Υπουργός Ανάπτυξης και
έλεγε «φέρτε µου τα κλειδιά». Θέλει βουβή Αντιπολίτευση όταν
µέσω πανδηµίας έρχονται 15% αυξήσεις στο ρεύµα της ΔΕΗ
+10% την αύξηση τον Αύγουστο του 2019. 

Ήθελε βουβή Αντιπολίτευση όταν έκανε µονοθεµατικό το ΕΣΥ
και οι µη COVID ασθενείς ταλαιπωρούνταν αφάνταστα. Ήθελε
βουβή Αντιπολίτευση όταν του λέγαµε να συντονίσει τον ιδιωτικό,
το δηµόσιο και τον στρατιωτικό τοµέα και δεν το έκανε για προ-
φανείς λόγους. Ήθελε βουβή Αντιπολίτευση για να µπορεί να πα-
ριστάνει τον Μωυσή. Ήθελε βουβή Αντιπολίτευση -και κλείνω,
κύριε Πρόεδρε- για να µας λέει τον Μάιο του 2020 ότι νίκησε τον
κορωνοϊό, για να δηλώνει ανενόχλητος ότι έχουµε περισσότερα
περιφερειακά νοσοκοµεία από όσα πρέπει, για να ιδιωτικοποιήσει
περαιτέρω τις υποδοµές υγείας, για να περάσει τα άθλια και απα-
ράδεκτα αντιεκπαιδευτικά, αντεργατικά, αντιασφαλιστικά νοµο-
σχέδια χωρίς κοινωνικές αντιδράσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ολοκληρώ-
στε σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Βουβή Αντιπολίτευση δεν
έχει. Δεν κάνουµε χάρη στον κ. Μητσοτάκη. Έχουµε θεσµικό κα-
θήκον, έχουµε δηµοκρατική υποχρέωση, έχουµε ιστορική ευ-
θύνη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Ζαχαριάδη, η αλήθεια είναι ότι προς στιγµήν µπερδεύ-

τηκα. Δεν κατάλαβα αν µιλούσαµε για την πανδηµία ή αν το θέµα
µας σήµερα είναι η Ε65...

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όλα είναι.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: …διότι οκτώ λεπτά µιλήσατε και δεν

αναφερθήκατε καθόλου στο συγκεκριµένο θέµα του νοµοσχε-
δίου που συζητάµε. 

Συζητάµε, λοιπόν, για ένα από τα πιο εµβληµατικά έργα που
αφορούν την Ελλάδα, τη Θεσσαλία και την Καρδίτσα, τον αυτο-
κινητόδροµο Ε65, έναν οδικό άξονα εκατόν ογδόντα χιλιοµέτρων
που εντάσσεται στο Διευρωπαϊκό Οδικό Δίκτυο και εκτείνεται
από την ΠΑΘΕ στο ύψος της Ανθήλης Φθιώτιδος, διατρέχει τον
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Θεσσαλικό Κάµπο και καταλήγει στην Εγνατία. 
Ήδη από το 2007, όταν ανακοινώθηκε η πρώτη σύµβαση για

την κατασκευή του µεγαλόπνοου αυτού έργου, του άξονα που
θα ένωνε την ανατολική µε τη βόρεια και δυτική Ελλάδα και κατ’
επέκταση τη χώρα µε ολόκληρη την Ευρώπη, οι Καρδιτσιώτισσες
και οι Καρδιτσιώτες ανασάναµε, γιατί επιτέλους θα βγαίναµε από
την οδική αποµόνωση, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την ανά-
πτυξη της περιοχής µας και την τοπική µας οικονοµία.

Όµως το έργο συνολικού κόστους κατασκευής 1,6 δισεκατοµ-
µυρίου ευρώ αντιµετώπισε καθυστερήσεις λόγω χρηµατοδότη-
σης. Το 2013 έγινε επανεκκίνηση στο µεσαίο τµήµα του, από
Ξυνιάδα έως Τρίκαλα, το κοµµάτι που θεωρήθηκε ως το πλέον
ώριµο, µε τα 570 από τα συνολικά 825 εκατοµµύρια ευρώ να
προέρχονται από ευρωπαϊκούς πόρους και µε την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας να επαναδιαπραγµατεύεται τη σύµβαση
παραχώρησης µε την Κοµισιόν, ώστε να βρεθεί λύση στο θέµα
της χρηµατοδότησης.

Στα τέλη του 2017, όταν δόθηκαν στην κυκλοφορία τα ογδόντα
χιλιόµετρα του τµήµατος αυτού, µε τοποθέτησή µου στα τοπικά
µέσα ενηµέρωσης είχα µιλήσει για την επικοινωνιακή φούσκα
που πυρετωδώς έστηνε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ τότε ώστε
να εγκαινιάσουν το τµήµα της Ε65 που ήταν ήδη έτοιµο, µια φιέ-
στα για να διαστρεβλωθεί η πραγµατικότητα και να δοθεί η αί-
σθηση στους πολίτες της χώρας, ότι ένας µεγάλος
αυτοκινητόδροµος, µε σφραγίδα της Κυβέρνησης Τσίπρα, πα-
ραδίδεται στην κυκλοφορία. 

Δεν θα σταθώ, όµως, στην επικοινωνιακή τακτική σας, κύριοι
συνάδελφοι. Όπως και τότε, έτσι και σήµερα την πολιτική και δια-
χειριστική σας ανεπάρκεια προσπαθείτε να την καλύψετε µε τε-
χνάσµατα επικοινωνιακού χαρακτήρα. Ωστόσο, πέραν από την
επικοινωνία υπάρχει και η ουσία. Αυτό δεν επιτρέπεται να το ξε-
χνάµε. 

Το 2013 η τότε κυβέρνηση Σαµαρά, που εσείς βρίζατε και
χλευάζατε, έκανε τιτάνιες προσπάθειες ώστε να ξεπεραστούν τα
ανυπέρβλητα εµπόδια στην κατασκευή των µεγάλων οδικών αξό-
νων µεταξύ των οποίων και η Ε65. Ξεχάσατε στο ΣΥΡΙΖΑ ότι τότε,
ως Αντιπολίτευση, στεκόσασταν απέναντι αντιδρώντας, πυροβο-
λώντας και καθυβρίζοντας τη Νέα Δηµοκρατία, µιλώντας για δι-
ευκόλυνση του πλιάτσικου και για εξυπηρέτηση φίλων και
ηµετέρων. Ξεχάσατε ότι στη Βουλή το καταψηφίσατε πανηγυ-
ρικά. Τα εγκαίνια, βέβαια, τα κάνατε. Και αυτό, όµως, για τη φιέ-
στα. Ο κ. Τσίπρας πήγε και εγκαινίασε ένα µικρό και «τυφλό»
οδικό τµήµα καταµεσής του καρδιτσιώτικου Κάµπου που ο ίδιος
είχε πολεµήσει λίγο καιρό νωρίτερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα νιώθω βαθιά ικανοποί-
ηση, γι’ αυτό δεν θα συνεχίσω µε την προπαγάνδα του ΣΥΡΙΖΑ.
Νιώθω ικανοποίηση πρώτον, διότι µε την ολοκλήρωση της Ε65,
λύνεται ένα µεγάλο πρόβληµα στην περιοχή µου και στη δυτική
Θεσσαλία γενικότερα και µία προσδοκία ετών των Καρδιτσιωτών
παίρνει σάρκα και οστά. Και είµαι διπλά ικανοποιηµένη, διότι το
έργο αυτό, όπως και τα µεγαλύτερα έργα στρατηγικής σηµασίας
για τη χώρα, δροµολογήθηκαν και υλοποιούνται από την µεγάλη
ιστορική παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας. Η Ε65 επί Κώστα Κα-
ραµανλή ξεκίνησε, επί Αντώνη Σαµαρά απεγκλωβίστηκε και επί
Κυριάκου Μητσοτάκη ολοκληρώνεται. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η πορεία του έργου αυτού δεν ήταν
στρωµένη µε ροδοπέταλα. Κάποια στιγµή, µάλιστα, κινδύνεψε να
ακυρωθεί. Το 2013 κάποιοι Βουλευτές, που οι περιοχές µας θί-
γονταν, ξεκινήσαµε αγώνα δρόµου. Με επίµονες και επίπονες
προσπάθειες καταφέραµε να συµπεριληφθεί µεταξύ των µεγά-
λων οδικών έργων και να προχωρήσει. Σήµερα εκείνη η επιµονή
και οι επίπονες προσπάθειές µας ανταµείβονται και φθάνουµε
στην ολοκλήρωση του αυτοκινητόδροµου. Ερχόµαστε πιο κοντά
στο να βγει η συγκεκριµένη περιοχή από την οδική αποµόνωση
και να δώσει αναπτυξιακές δυνατότητες στην αγροτική οικονο-
µία, στο εµπόριο, στην επιχειρηµατικότητα και την τουριστική
ανάπτυξη, δηµιουργώντας, παράλληλα, θέσεις εργασίας σε µια
περιοχή που κρατά τα σκήπτρα της ανεργίας. 

Τον Οκτώβριο του 2018 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ενέκρινε τα
306 εκατοµµύρια ευρώ για το νότιο τµήµα Ξυνιάδα-Λαµία, το
οποίο αναµένεται να ολοκληρωθεί το 2022. Μέχρι και πριν λίγους

µήνες το Βόρειο Τµήµα εξακολουθούσε να µένει χωρίς χρηµα-
τοδότηση. Μετά από επίµονες διαπραγµατεύσεις του Υπουργού
Υποδοµών και του Πρωθυπουργού προσωπικά µε την Κοµισιόν
και τις διαδοχικές επαφές του κ. Καραµανλή µε την ευρωπαία
Επίτροπο, φθάνουµε σήµερα στην κύρωση της συµφωνίας τρο-
ποποίησης διατάξεων της αρχικής σύµβασης παραχώρησης για
το έργο και το βόρειο τµήµα πια παίρνει τον δρόµο της κατα-
σκευής. 

Τα οφέλη που απορρέουν από τον Ε65 δεν χρειάζεται να τα
εξηγήσουµε. Όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι είναι πολλαπλά και
άµεσα εµφανή. Ασφαλείς και ταχύτατες µεταφορές υλικών και
προϊόντων, σηµαντική ανάσα των τοπικών οικονοµιών, χιλιάδες
θέσεις εργασίας. Παράλληλα, δίνει ουσιαστικά κίνητρα για την
περιφερειακή ανάπτυξη τόσο κατά τον χρόνο κατασκευής του
έργου όσο και µετέπειτα. 

Κύριε Υπουργέ, ως Βουλευτής του Νοµού Καρδίτσας θέλω να
σας συγχαρώ για όλες τις προσπάθειές σας που τελικά καρπο-
φόρησαν και υπόσχονται την αναβίωση των τοπικών οικονοµιών
µας. Παράλληλα, ευελπιστούµε ότι η Καρδίτσα θα µπει πια ισό-
τιµα και δυναµικά και στον τουριστικό χάρτη της χώρας. Τώρα,
κύριοι της ηγεσίας του Υπουργείου, αποµένει η ολοκλήρωση των
έργων του Αχελώου, που πιστεύω ότι µε την αποφασιστικότητα
που σας διακρίνει, θα βάλετε και σε αυτό τη σφραγίδα σας. 

Επίσης, να συγχαρούµε όλοι µαζί τον Πρωθυπουργό της
χώρας Κυριάκο Μητσοτάκη που µε αποφασιστικότητα και µεθο-
δικότητα βάζει, επιτέλους, την κεντρική Ελλάδα και την Καρδίτσα
στον ευρωπαϊκό οδικό χάρτη. Στα δύσκολα και στα µεγάλα, τε-
λικά, η χώρα χρειάζεται τη Νέα Δηµοκρατία και Πρωθυπουργούς
σαν τον Κυριάκο Μητσοτάκη. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Πάνας Αποστόλης από το Κίνηµα Αλλαγής.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η κύρωση της σύµβασης που συζητάµε σήµερα για
τον αυτοκινητόδροµο κεντρικής Ελλάδας Ε65 και την κατασκευή
του Βόρειου Τµήµατος Τρίκαλα - Εγνατία αφορά σε ένα µεγάλης
και ιδιαίτερης αναπτυξιακής και στρατηγικής σηµασίας έργο για
τη χώρα µας. 

Ειδικότερα, ο αυτοκινητόδροµος κεντρικής Ελλάδας, ο οποίος
συνδέει την ανατολική µε τη δυτική Ελλάδα, εντάσσεται στα δι-
ευρωπαϊκά δίκτυα µεταφορών και είναι πραγµατικά ένας κοµβι-
κός οδικός άξονας. 

Ας µου επιτραπεί, λοιπόν, να κάνω µια ιστορική αναδροµή για
την εξέλιξη του έργου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αρχικές συµβάσεις για τους
αυτοκινητόδροµους αποτελούν διαδικασία που ξεκίνησε το 2000
και ήλθαν προς κύρωση στη Βουλή το 2006 και το 2007. Τότε,
λοιπόν, εµείς ως ΠΑΣΟΚ είχαµε ψηφίσει θετικά, παρά τις σοβα-
ρές επισηµάνσεις µας για τις λεόντειες συµβάσεις και τις αδυ-
ναµίες σε σχέση µε τα χρονοδιαγράµµατα εγκρίσεων και
απαλλοτριώσεων που ήταν ασφυκτικά για το δηµόσιο. Ψηφί-
σαµε, όµως, θετικά λόγω της µεγάλης εθνικής σηµασίας αυτών
των έργων. Έπειτα το 2013 µε την ψήφιση του ν.4219 κυρώθηκαν
οι συµφωνίες τροποποίησης των αρχικών συµβάσεων και τότε
προβλέφθηκαν τα τρία αναβαλλόµενα τµήµατα και αυτό γιατί την
περίοδο 2015 µε 2019 δεν υπήρξε από την τότε κυβέρνηση κα-
νένα µεγάλο έργο και δεν προκηρύχθηκε, ενώ κάποια που ήταν
δροµολογηµένα, όπως η ΒΟΑΚ ή ο άξονας Πάτρα - Πύργος,
έµειναν στάσιµα.

Για τον Ε65 φτάσαµε στο 2018 που υπήρξε η τροποποίηση
σύµβασης που βρίσκεται στο 70% της υλοποίησής της για να
υπάρξει συνέχεια του δροµολογηµένου αυτού έργου και όπως
φαίνεται θα πάµε σε δεκαετία αντί για τριετία για την ολοκλή-
ρωσή του. 

Σήµερα, όµως, µε την κινητικότητα που προσφέρουν οι πόροι
του Ταµείου Ανάκαµψης έχουµε κύρωση µιας νέας συµφωνίας
για το βόρειο τµήµα του άξονα του νοτίου τµήµατος του Ε65.
Όπως ήδη ανέφερα, το έργο αυτό που χρηµατοδοτείται από το
δηµόσιο µε την ένταξή του στο σχέδιο ανάκαµψης και ανθεκτι-
κότητας «Ελλάδα 2.0» µε επεκτεινόµενο προϋπολογισµό 452
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εκατοµµύρια, είναι ο ένας από τους δύο οδικούς άξονες µαζί µε
τον ΒΟΑΚ που χρηµατοδοτείται από το Ταµείο Ανάκαµψης. Γνω-
ρίζουµε, λοιπόν, πολύ καλά ότι η ολοκλήρωση του Ε65 θα συµ-
βάλει αποφασιστικά στην ανάπτυξη της ελληνικής περιφέρειας,
της περιφέρειας Θεσσαλίας, της περιφέρειας δυτικής Μακεδο-
νίας, αλλά και της Ηπείρου, περιοχές µε µεγάλη υστέρηση στην
ανάπτυξη και µε µεγάλα ποσοστά ανεργίας.

Παρ’ όλο που αποτελεί έργο που πρέπει επιτέλους να παρα-
δοθεί και να κυκλοφορούν οι πολίτες µε ασφάλεια και να εξυπη-
ρετούνται οι ανάγκες του τοµέα µεταφορών για τη χώρα µας,
προβληµατιζόµαστε γιατί δεν χρηµατοδοτούνται και υποβαθµί-
ζονται αυτοκινητόδροµοι όπως για παράδειγµα το τµήµα Ιωάν-
νινα - Κακαβιά, µε αποτέλεσµα να µην ολοκληρώνεται η Ιονία
Οδός και η χώρα µας να µη συνδέεται µε διευρωπαϊκούς άξονες
µέσω των δυτικών Βαλκανίων που αναµφίβολα θα µείωνε τους
χρόνους µεταφοράς και θα αξιοποιούσε το σύνολο των υποδο-
µών µεταφορών της ευρύτερης περιοχής.

Οι προβληµατισµοί και οι ενστάσεις µας δεν σταµατούν εδώ.
Αρχικά το Σχέδιο Εθνικής Ανάκαµψης δεν το συζητήσαµε στη
Βουλή και πέραν της ενηµέρωσης δεν τέθηκε σε δηµόσια δια-
βούλευση. Αυτή τη στιγµή συζητάµε για έργα που ήδη έχουν
αποφασιστεί µε προχειρότητα. 

Επίσης, τα προβλεπόµενα πολύ υψηλά ενιαία διόδια για όλα
τα τµήµατα και στον Ε65 και στον ΒΟΑΚ, παρ’ όλη την αυξηµένη
συµµετοχή του δηµοσίου, δεν δικαιολογούν αυτό το υψηλό τί-
µηµα, ενώ και στην υποπαραχώρηση Εγνατίας Οδού προβλέπε-
ται στο µέλλον να έχουµε διόδια στα 0,063 ευρώ το χιλιόµετρο.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέσαµε επίσης
στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου τα εξής ερωτήµατα,
πρώτον σχετικά µε το κόστος του έργου, δεύτερον σχετικά µε
τους υπολογισµούς και τις εκτιµήσεις για την απόδοση του
έργου, τη συµµετοχή και την αποζηµίωση του παραχωρησιού-
χου, αλλά και για το ύψος των διοδίων. Ρωτήσαµε ακόµη πώς
προκύπτει η ενίσχυση από δηµόσιους πόρους στη λειτουργία
του αυτοκινητόδροµου µε 38 εκατοµµύρια ευρώ έως το 2038.
Επίσης, ποιο είναι το επίπεδο τεχνικής προετοιµασίας του έργου
σε σχέση µε περιβαλλοντικές και τεχνικές απαλλοτριώσεις, µε-
τατοπίσεις δικτύων κοινής ωφελείας και αρχαιολογικής εργα-
σίας. Δεν θα σας κουράσω άλλο, παρ’ όλα τα συγκεκριµένα
ερωτήµατα που παρέµειναν αναπάντητα.

Με την ολοκλήρωση του Ε65 θα συνδεθούν και θα ενοποι-
ηθούν όλοι οι µεγάλοι αυτοκινητόδροµοι µέσω της ΠΑΘΕ και της
Εγνατίας Οδού µε ιδιαίτερα θετικές επιπτώσεις στο σύνολο των
µεταφορών. Αποτελεί ένα από τα έργα που θα καθιερώσουν τη
χώρα µας ως διαµετακοµιστικό κόµβο µε τη σύνδεση του οδικού
δικτύου, των λιµανιών και του σιδηροδροµικού δικτύου.

Ωστόσο, αντιλαµβανόµαστε ότι δεν υπάρχει ολοκληρωµένο
σχέδιο αναπτυξιακής και παραγωγικής ανασυγκρότησης, αλλά
ούτε διάθεση για διάλογο και συνεννόηση για ένα εθνικό σχέδιο.
Το ζήτηµα, λοιπόν, είναι ναι µεν να υλοποιούνται µεγάλα έργα,
αλλά να υλοποιούνται µέσω ενός σχεδιασµού και µέσω µιας δια-
µορφωµένης άποψης σε ό,τι αφορά τα µεγάλα έργα, σε ό,τι
αφορά τη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Πάνα και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Λιούπης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τροποποίηση

της σύµβασης που κυρώνεται σήµερα επιτρέπει την ολοκλήρωση
ενός έργου πνοής για τη δυτική Μακεδονία, τη δυτική Θεσσαλία
και όχι µόνο, ενός έργου κρίσιµου για τη διευκόλυνση των µετα-
φορών και την ανάπτυξη της οικονοµικής δραστηριότητας. 

Βρισκόµαστε ένα βήµα πριν γίνει πραγµατικότητα ο αυτοκινη-
τόδροµος Ε65 µετά από χρόνια σχεδιασµών. Η ιστορία του ξεκί-
νησε πριν από δεκατέσσερα χρόνια, το 2007, όταν
δηµοπρατήθηκε η κατασκευή του. Έκτοτε και λόγω της οικονο-
µικής κρίσης που µεσολάβησε, ακολούθησαν καθυστερήσεις και
δυσκολίες. Το βόρειο τµήµα Τρίκαλα - Εγνατία είχε προσωρινά

αναβληθεί εξαιτίας της αδυναµίας του ελληνικού δηµοσίου να
ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του. Έτσι µέχρι σήµερα ο Ε65
χαρακτηρίζεται ως ο τυφλός άξονας της χώρας. Αυτήν τη στιγµή
λειτουργεί ένα τµήµα µήκους 80 χιλιοµέτρων από τη Ξυνιάδα
µέχρι τα Τρίκαλα. Στην τελική του µορφή ο αυτοκινητόδροµος
θα έχει συνολικό µήκος εκατόν ογδόντα ένα χιλιόµετρα από την
Ανθήλη Φθιώτιδος σε σύνδεση µε τον ΠΑΘΕ Πάτρα - Αθήνα -
Θεσσαλονίκη µέχρι τα Γρεβενά σε σύνδεση µε την Εγνατία, δια-
τρέχοντας το δυτικό τµήµα της Θεσσαλίας. Το νότιο τµήµα του
αυτοκινητόδροµου από τη Λαµία µέχρι την Ξυνιάδα πρόκειται να
ολοκληρωθεί και να παραδοθεί εντός του 2022. 

Μετά από µεθοδικές προσπάθειες του Πρωθυπουργού Κυριά-
κου Μητσοτάκη και του Υπουργού Μεταφορών εγκρίθηκε η έν-
ταξη του υπολειπόµενου τµήµατος στο Ταµείο Ανάκαµψης. Το
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας είναι µια χρυσή ευκαιρία
για την ελληνική οικονοµία που η Κυβέρνηση έχει σκοπό να αξιο-
ποιήσει στο έπακρο µε σχέδιο και προτάσεις που έγιναν αµέσως
αποδεκτές από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Στο πλάνο της Κυβέρνη-
σης έχουν ενταχθεί έργα κοµβικής σηµασίας για την οικονοµική
ζωή της χώρας που θέτουν τα θεµέλια για µια υγιή και παραγω-
γική ελληνική οικονοµία τόσο άµεσα όσο και σε βάθος χρόνου.
Τα 30,5 δισεκατοµµύρια ευρώ που η χώρα µας θα λάβει από το
ταµείο διοχετεύονται και σε υποδοµές. Δεκαοκτώ αρδευτικά δί-
κτυα πρόκειται να κατασκευαστούν και να στηρίξουν τον πρωτο-
γενή τοµέα µε στόχο την αύξηση της παραγωγικότητας. Ο
Βόρειος Οδικός Άξονας της Κρήτης είναι ένα έργο πνοής και ου-
σίας για τη διασύνδεση των τεσσάρων µεγάλων πόλεων του νη-
σιού, επιτυγχάνοντας ασφάλεια και ταχύτητα στη µετακίνηση
κατοίκων, επισκεπτών και εµπορευµάτων. Η Γραµµή 4 του Μετρό
είναι µια απαραίτητη επέκταση του Μετρό της Αθήνας που έχει
παραµείνει στάσιµη εδώ και πολλά χρόνια και τώρα υπάρχει η
δυνατότητα να υλοποιηθεί.

Ένα από τα έργα που χρηµατοδοτείται από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης είναι και το βόρειο τµήµα του αυτοκινητόδροµου κεντρικής
Ελλάδος Ε65 συνολικού µήκους εβδοµήντα χιλιοµέτρων και πεν-
τακοσίων µέτρων και προϋπολογισµού 442 εκατοµµυρίων ευρώ.
Η ολοκλήρωσή του τοποθετείται σε βάθος τριετίας, ενώ περιλαµ-
βάνει δύο σήραγγες, τριάντα δύο γέφυρες, έξι κόµβους και τον
κόµβο των Τρικάλων. Το συγκεκριµένο κοµµάτι του αυτοκινητό-
δροµου θα διαθέτει δύο συν δύο λωρίδες κυκλοφορίας και φυσικά
λωρίδα έκτακτης ανάγκης. Ήδη έχουν ολοκληρωθεί όλες οι περι-
βαλλοντικές µελέτες µε σεβασµό στο ιδιαίτερο περιβάλλον της
περιοχής και τη βιοποικιλότητα, ενώ για ένα µέρος του αυτοκινη-
τόδροµου έχουν υλοποιηθεί και οι τεχνικές µελέτες, οι απαλλο-
τριώσεις και οι αρχαιολογικές έρευνες. Εποµένως το κατα-
σκευαστικό κοµµάτι θα τεθεί άµεσα σε εφαρµογή, ενώ σύµφωνα
µε κάποιες εκτιµήσεις σ’ αυτό το διάστηµα θα δηµιουργηθούν εκα-
τοντάδες θέσεις εργασίας.

Στην τελική του µορφή ο αυτοκινητόδροµος θα φέρει επανά-
σταση στους χρόνους µετακίνησης. Αθήνα - Μέτσοβο σε τέσσε-
ρις ώρες, Λαµία – «Εγνατία Οδός» σε µιάµιση ώρα λιγότερο απ’
ό,τι σήµερα και η απόσταση Αθήνα - Κοζάνη σε τεσσερισήµισι
ώρες. 

Σηµαντικό για την οικονοµική δραστηριότητα όλης της περιο-
χής είναι το γεγονός ότι θα συνδέονται πλέον τα λιµάνια Ηγου-
µενίτσας και Βόλου δηµιουργώντας µια νέα αναπτυξιακή
προοπτική και για τη Μαγνησία σε αντιστοιχία µε τα έργα συν-
δυασµένων µεταφορών -λιµάνι, ηλεκτροκίνηση- που ξεκινούν
στην περιοχή µας. Δηµιουργείται ένας οδικός άξονας που λει-
τουργεί συνδετικά µε την ανατολική, κεντρική, βόρεια και δυτική
Ελλάδα. Συνιστά µέρος του διευρωπαϊκού οδικού δικτύου. Ο
ρόλος του είναι καίριος για να αποκτήσει ο κορµός της ηπειρω-
τικής Ελλάδος ένα σύγχρονο οδικό δίκτυο µε βάση τις ευρωπαϊ-
κές προδιαγραφές, καθιστώντας για πρώτη φορά εύκολη τη
διασύνδεση µε την Ιταλία µέσω του λιµανιού της Ηγουµενίτσας,
αλλά και τα δυτικά Βαλκάνια και την υπόλοιπη Ευρώπη. 

Ένας σύγχρονος αυτοκινητόδροµος προσφέρει ασφαλείς και
γρήγορες µετακινήσεις και µεταφορές µε την απορρόφηση ση-
µαντικών ευρωπαϊκών πόρων. Η κατασκευή του δίνει πνοή σε µια
περιοχή που βρίσκεται σε µια δύσκολη µεταβατική περίοδο στο
στάδιο της απολιγνιτοποίησης. Στη δυτική Μακεδονία στηρίζεται
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έµπρακτα ώστε να αποτελέσει πόλο προσέλκυσης επιχειρήσεων
για επενδύσεις που µέχρι σήµερα θεωρούσαν δύσκολη την πρό-
σβαση στην περιοχή. Με το βλέµµα σε πολιτικές περισσότερο
φιλικές προς το περιβάλλον ολοκληρώθηκε η περίοδος της λι-
γνιτικής εξόρυξης, δηµιουργώντας όµως ένα υπαρκτό και σηµαν-
τικό κενό για την οικονοµική ζωή της δυτικής Μακεδονίας. Αυτό
το κενό η Κυβέρνηση σταθερά το γεµίζει µε κίνητρα και δράσεις,
αλλά και χρηµατοδοτήσεις, ώστε η περιοχή αυτή, η Κοζάνη, η
Πτολεµαΐδα και όλη η ευρύτερη περιοχή να βρουν νέες οικονο-
µικές διεξόδους. 

Σύσσωµη η Κυβέρνηση συνεχίζει να υλοποιεί το όραµα για µια
Ελλάδα µε περισσότερες ευκαιρίες, πιο κοντά σε βιώσιµες µορ-
φές ανάπτυξης, µε οικονοµική δραστηριότητα ανταγωνιστική και
σύγχρονη. Σε µόλις δύο έτη και υπό αντίξοες διεθνείς και εθνικές
συνθήκες λόγω της πανδηµίας η Κυβέρνηση απέδειξε και συνε-
χίζει να αποδεικνύει ότι η προσήλωση και η αποφασιστικότητα
στους στόχους αποδίδουν και αποφέρουν τα καλύτερα αποτε-
λέσµατα για την Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λιούπη.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Παύλος Πολάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε µια πολύ

σύντοµη αναφορά στην πανδηµία και στο χθεσινό διάγγελµα του
κ. Μητσοτάκη, γιατί σε λίγο θα κάνει δηλώσεις ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο Αλέξης Τσίπρας.

Κύριε Κυριάκο Μητσοτάκη, η ελευθερία, µετά τις αστικοδηµο-
κρατικές επαναστάσεις του 18ου και του 19ου αιώνα και τις σοσια-
λιστικές επαναστάσεις του 20ου, είναι αυθύπαρκτο αξίωµα της
ανθρώπινης ύπαρξης και έτσι έχει καταγραφεί στα συντάγµατα
των χωρών του κόσµου. Δεν είναι προνόµιο του οποίου την εφαρ-
µογή και το εύρος τα ορίζετε εσείς ως Πρωθυπουργός, ως ελέω
θεού µονάρχης του Μεσαίωνα. 

Το χθεσινό σας διάγγελµα ήταν ένα µήνυµα διχασµού που
προωθεί τον κοινωνικό αυτοµατισµό και τον κανιβαλισµό, κάνει
κακό στην εµβολιαστική προσπάθεια και είναι η απέλπιδα προ-
σπάθειά σας να καλύψετε την καταστροφική διαχείριση της παν-
δηµίας µε τους σχεδόν δεκατρείς χιλιάδες, δυστυχώς, νεκρούς
µέχρι στιγµής, από τους οποίους οι οκτώµισι χιλιάδες πέθαναν
εκτός ΜΕΘ και οι έξι χιλιάδες τουλάχιστον θα µπορούσαν να
είχαν σωθεί αν είχατε φέρει τις θεραπείες για τις οποίες σας φω-
νάζουµε από τον Νοέµβριο. Αυτά για το «1-0».

Δεύτερον, κύριε Υπουργέ και πατριώτη κύριε Κεφαλογιάννη,
είστε δύο χρόνια κυβέρνηση, δεν είστε δύο µήνες, δεν είστε έξι
µήνες, δεν είστε ένα χρόνο . Εγώ θέλω να µου πείτε -και ρωτάω
και τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας- ένα έργο -ένα,
όχι πολλά- µικρό ή µεγάλο, τεράστιο ή µεσαίο το οποίο αυτή τη
στιγµή να γίνεται στη χώρα -είστε δύο χρόνια Κυβέρνηση- και το
οποίο να είναι έργο το οποίο σχεδιάσατε, χρηµατοδοτήσατε και
συµβασιοποιήσατε. Αν µου βρείτε ένα, εγώ θα παίξω τούµπες!
Όποιο έργο γίνεται στη χώρα αυτή τη στιγµή, από τα Χανιά µέχρι
τον Έβρο, είτε χρηµατοδοτήθηκε, είτε συµβασιοποιήθηκε, είτε
έγινε ο διαγωνισµός του, είτε προγραµµατίστηκε επί κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ, Χρήστου Σπίρτζη, Υπουργού Υποδοµών, Αλέξη Χαρίτση,
Υπουργού Εσωτερικών και Σκουρλέτη παλιότερα, επί Αλέξη Τσί-
πρα Πρωθυπουργού. Να µην µιλήσω τώρα για τα έργα στα νο-
σοκοµεία που πάτε και τα εγκαινιάζετε, που όλα τα έχουµε
χρηµατοδοτήσει εµείς, η Δούρου κ.λπ.. Δεν θα τα πιάσω αυτά.
Μιλάω για άλλα έργα. 

Ένα πράγµα θα σας πω, κύριε Κεφαλογιάννη, για να το απο-
δείξω. Ξέρετε πολύ καλά το θέµα µε το αλσύλλιο της Χώρας
Σφακίων. Πόσο καιρό έχει τελειώσει η µελέτη που ανέθεσε ο
Χρήστος ο Σπίρτζης; Είναι πάνω από δεκατέσσερις µήνες. Δεκα-
τέσσερις µήνες τάζετε ότι θα δώσετε συµπληρωµατικά κάποια
χρήµατα. Τα έχετε δώσει; Δεν τα δίνει ο Άδωνις επειδή είµαι εγώ
από τα Σφακιά; Τι συµβαίνει; Γιατί δεν τα δίνετε να ξεκινήσει το
έργο; Έτοιµο είναι, µελετηµένο. Μιλάω για ένα µικρό έργο της
τάξεως του 1.200.000 ευρώ που χρηµατοδοτήσαµε εµείς µε
800.000 ευρώ γιατί τόσο έλεγαν ότι θα κοστίσει τότε µετά τη θε-

οµηνία «Ωκεανίς» τον Φλεβάρη του 2019. Είµαστε στο 2021, η
µελέτη έχει τελειώσει εδώ και δεκατέσσερις µήνες και ακόµα δεν
έχουν δοθεί τα συµπληρωµατικά χρήµατα. Είναι ψέµατα; Φέρατε
τον Ε65 και κουνιέστε! Ήρθε σήµερα ο Μητσοτάκης να κάνει οµι-
λία. Τον Μάρτη του 2019 τον φάκελο. Εδώ και επτά µήνες σας
έχουν δώσει το «ok». Γιατί κάνατε ενάµιση χρόνο να εγκριθεί ο
φάκελος; 

Έχετε καταλάβει -ήταν ο Σπίρτζης πριν εδώ- ότι την περίοδο
2015 - 2019 τελείωσαν έργα που καρκινοβατούσαν δεκαπέντε και
είκοσι χρόνια µε κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ και Νέας  Δηµοκρατίας; Το
Πάτρα - Κόρινθος -ήµουνα νιος και γέρασα!- ποιος το τελείωσε;
Σαράντα χρόνια Δεξιά και ΠΑΣΟΚ το φτιάχνατε. Ο Σπίρτζης το
τέλειωσε. Ο ΣΥΡΙΖΑ το τέλειωσε. Τον δρόµο πάνω µέχρι την
Άρτα και την Πρέβεζα ποιος τον τέλειωσε; Ο Σπίρτζης και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ τον τέλειωσαν. Και έρχεστε εδώ και κουνιέστε! Συµβασιο-
ποίησε, λέει, έργα 3 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Σώπα! Το 1
δισεκατοµµύριο του Καστελίου πού το χρεώνει; Αν δεν είχαµε
περάσει τη σύµβαση από τη Βουλή ακόµη θα κάνατε τα ίδια που
κάνατε και στον ΒΟΑΚ. 

Τι κάνατε στον ΒΟΑΚ; Θυµάστε ένα ανέκδοτο του Χάρρυ
Κλυνν που έλεγε: Πονάω εδώ. Μην είναι νεφρός; Μην είναι συ-
κώτι; Μην είναι σπλήνα; Μην είναι έντερο; Τελικά είναι νεφρός.
Το ανέκδοτο το παλιό. Το ίδιο κάνετε µε τον ΒΟΑΚ. Σας το έφερε
έτοιµο ο Σπίρτζης µε την πρώτη φάση του διαγωνισµού, µε την
προεπιλογή των δύο εταιρειών, µε τον προγραµµατισµό για τα
τρία τµήµατα που είναι ο µόνος τρόπος να γίνει. Αρχίσατε να
λέτε: Θα τα δώσουµε όλα από το ΠΔΕ, θα τα πάρουµε όλα από
την Ευρώπη, θα πάρουµε τα ANFAs, τα «µάνφας», τις µούφες και
τις µπαρούφες! Και τελικά τι κάνετε στον ΒΟΑΚ; Ό,τι ακριβώς
είχε προγραµµατίσει ο ΣΥΡΙΖΑ και ο Σπίρτζης µε διόδια, που
εµείς δεν είχαµε. Αυτό κάνατε στον ΒΟΑΚ. Και ας µου πει ένας
ότι λέω ψέµατα. Αυτά για το «2-0».

Τρίτον, -δώστε µου ένα λεπτό ακόµη χρόνο, κύριε Πρόεδρε-
περίµενα να έχει τη στοιχειώδη ευθιξία ο κ. Μητσοτάκης σήµερα
να απαντήσει, να πει µια κουβέντα για αυτό το τεράστιο θέµα -
είναι Πρωθυπουργός της χώρας- που έχει προκύψει µετά από
τις συγκεκριµένες αποκαλύψεις που έχει κάνει η εφηµερίδα
«DOCUMENTO» από προχθές. Και άκρα του τάφου σιωπή στον
κάµπο βασιλεύει!

Και το λέω µε δυο λόγια και καταθέτω και τα αποδεικτικά. Ο κ.
Μητσοτάκης κάνει ψευδή δήλωση «πόθεν έσχες» από το 2017.
Δήλωσε τότε ότι η εταιρεία, µια ξένη, µια offshore γαλλική, η
οποία έχει στην κατοχή της το σπίτι του Βολταίρου, την έδωσε
δωρεά, µεταβίβασε τις µετοχές, και εξαφανίζεται από τα έτη
2017, 2018, 2019 από την περιουσιακή του κατάσταση. Αποδείχ-
θηκε όµως -εδώ είναι τα χαρτιά και τα καταθέτω- ότι στις 20 Δε-
κεµβρίου του 2020 µεταβιβάζει τις µετοχές η σύζυγός του, η κ.
Γκραµπόφσκι. Μεταβιβάζει τις µετοχές της εταιρείας που υποτί-
θεται είχε δωρίσει -άρα τις κατείχε-, τις µεταβιβάζει σε µία εται-
ρεία ελληνική, στο ελληνικό ΓΕΜΗ, «MGPG Investment consulting
Ιδιωτική Κεφαλαιουχική Εταιρεία», µια εταιρεία που φτιάχτηκε
δύο µέρες πριν, στις 18 Δεκεµβρίου 2020. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πολάκη, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι έλεγε ψέµατα τέσσερα χρόνια

στο «πόθεν έσχες» που κατέθετε. Και αυτές οι δύο πράξεις, δη-
λαδή το να συµµετέχει συγγενικό του πρόσωπο σε offshore και
το να κάνει ψευδές «πόθεν έσχες», επισύρουν ποινές φυλάκισης
µέχρι δύο ετών, στέρηση πολιτικών δικαιωµάτων, τριακόσιες χι-
λιάδες πρόστιµα και τα λοιπά. Σε αυτό θα απαντήσετε; Αφήστε
το βρίσιµο στον Βαξεβάνη κ.λπ.. Είναι data αυτά, στοιχεία, εδώ
είναι. Θα απαντήσετε; 

Εµείς θα παρέµβουµε και στην Επιτροπή του «πόθεν έσχες»
αλλά και στη δικαιοσύνη, γιατί η δικαιοσύνη κινήθηκε µε την προ-
φορική µαρτυρία του Στουρνάρα, για να διατάξει προανάκριση
για το δικό µου νόµιµο δάνειο που το αποπληρώνω. Όχι σαν τα
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δάνεια του «ΚΗΡΥΚΑ» και της Νέας Δηµοκρατίας. Και τώρα εδώ,
που έχει στοιχεία, δεν βλέπει, δεν ακούει! Μουγκαµάρα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ολοκληρώ-
στε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Και µια κουβέντα γιατί είναι ηθικό το
θέµα, συγγνώµη, προς τον κ. Χρυσοχοΐδη. Υπάρχει ζήτηµα µε
τον Σήφη Βαλυράκη. Ακούστε, συνάδελφοι. Ο Σήφης Βαλυράκης
απ’ ότι φαίνεται δολοφονήθηκε. Δεν ήταν ατύχηµα. Υπάρχουν
µαρτυρίες, έχουν κατατεθεί και µάλιστα από ανθρώπους που φο-
βόντουσαν και πήγαν και καταθέσανε εδώ στην Αθήνα ότι «οι
τάδε…» -τους ονοµατίζει- «τους είδαµε να τον χτυπούν µε καµάκι
στην κεφαλή κι όχι να πέφτει». Αυτό έχει γίνει εδώ και τρεισήµισι-
τέσσερις µήνες. Είναι επώνυµες καταγγελίες. Η Εισαγγελία Χαλ-
κίδας, το Λιµενικό στην Εύβοια τι κάνει; Ποιους καλύπτει και δεν
το προχωράει; Επιτέλους θα ασχοληθεί η δικαιοσύνη για έναν
πολιτικό που τίµησε µε την παρουσία του την ελληνική Βουλή κι
αυτή τη στιγµή, εξίµισι µήνες δεν «έχει παιχτεί πενιά», ενώ έχουν
κατατεθεί αυτά τα πράγµατα;

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ζητή-
σει ο κ. Κεφαλογιάννης για µια µικρή παρέµβαση σε σχέση µε
αυτά που ειπώθηκαν. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Αρχικά δεν είχα σκοπό να πάρω τον λόγο, αλλά
ακούγοντας τον συµπατριώτη µου τον κ. Πολάκη αναφερόµενο
και για τα θέµατα της Κρήτης οφείλω να απαντήσω κάποια πράγ-
µατα. 

Κύριε συνάδελφε, να σας πω το εξής. Επί τεσσεράµισι χρόνια,
ξεκινώντας από τον ΒΟΑΚ, το οποίο νοµίζω ότι είναι και το πιο
εµβληµατικό έργο, να θυµίσω πολύ σύντοµα τι έκανε η δική σας
κυβέρνηση. Υπουργός Οικονοµικών ο κ. Βαρουφάκης επισκεπτό-
µενος την Κρήτη το 2015: «δεν χρειάζεται ο ΒΟΑΚ, γιατί θα χα-
λάσει το φυσικό περιβάλλον». Είναι καταγεγραµµένο. 

Επί τεσσεράµισι χρόνια το µόνο το οποίο κάνατε -για να είµαι
δίκαιος- είναι µια µελέτη κυκλοφοριακού φόρτου. Τελεία. Καµµία
προµελέτη, καµµία µελέτη για το έργο, σε αντίθεση µε τη δική
µας Κυβέρνηση, η οποία έκανε τουλάχιστον δεκαέξι µελέτες και
προµελέτες, γι’ αυτό και καταθέσαµε τη µελέτη περιβαλλοντικών
επιπτώσεων πριν από ενάµιση µήνα, προκειµένου να ξεκινήσει η
διαβούλευση. Δεν είχατε εξασφαλίσει χρηµατοδότηση, δεν εί-
χατε εξασφαλίσει κανένα χρονοδιάγραµµα για το έργο. 

Θυµίζω και το εξής. Θα παραδίδατε σύµφωνα µε τον σχεδια-
σµό ένα κολοβό έργο: Χανιά µέχρι Άγιο Νικόλαο. Δεν υπήρχε
ούτε η προαίρεση για την Κίσσαµο µέχρι τα Χανιά…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πάλι ψέµατα; Το ανακοίνωσε ο Τσίπρας
µέσα στη Βουλή…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών): Επίσης, δεν υπήρχε τίποτα για τη σύνδεση του αε-
ροδροµίου Χανίων και του λιµανιού της Σούδας µε τον ΒΟΑΚ και
δεν υπήρχε και καµµία µελετητική ωριµότητα για το ζήτηµα του
Λασιθίου.

Ξέρετε τι έκανε η δική σας κυβέρνηση; Ήταν η µοναδική κυβέρ-
νηση που απένταξε έργα, Πάνορµος - Εξάντη 65 εκατοµµύρια. Και
µάλιστα είχα καταθέσει και πάρα πολλές κοινοβουλευτικές ερω-
τήσεις και άλλοι συνάδελφοι βεβαίως και από το Κίνηµα Αλλαγής.
Και καταφέρατε και απεντάχθηκε έργο το οποίο αφορούσε τον
ΒΟΑΚ. Άρα νοµίζω ότι είναι τουλάχιστον υποκριτικό να έρχεστε
σήµερα στην ελληνική Βουλή.

Να σας θυµίσω όµως και κάτι άλλο. Και εσείς προσωπικά ήσα-
σταν εναντίον της ιδιωτικοποίησης της «FRAPORT» όσον αφορά
τα αεροδρόµια. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ:…(δεν ακούστηκε)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Σας θυµίζω µάλιστα και µια προεκλογική µας εκ-
ποµπή στο «ΚΥΔΩΝ TV» το 2014 που λέγατε ότι «εφόσον ιδιωτι-
κοποιηθούν τα αεροδρόµια εγώ θα παραιτηθώ από Βουλευτής».
Κι όµως είστε ακόµη Βουλευτής!

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά ακολουθεί η κ.
Κεφάλα από τη Νέα Δηµοκρατία και η κ. Τελιγιορίδου από τον
ΣΥΡΙΖΑ, µε την οποία θα ολοκληρωθεί κι ο δεύτερος κύκλος οµι-
λητών. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Δηµοσχάκη.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου θέτει σε

υλοποίηση ένα χρονίζον έργο υποδοµής εθνικής σηµασίας. Σε
συνέχεια διαπραγµατεύσεων της σηµερινής Κυβέρνησης µε την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή εξασφάλισε το «πράσινο φως» προκειµέ-
νου να ολοκληρωθεί το βόρειο τµήµα του αυτοκινητοδρόµου Ε65
διασφαλίζοντας τη χρηµατοδότησή του από το νεοσύστατο Τα-
µείο Ανάκαµψης. 

Πρόκειται για ένα µακρόπνοο οδικό έργο µήκους εβδοµήντα
και πλέον χιλιοµέτρων από τα Τρίκαλα και την Καλαµπάκα µέχρι
τη Νέα Εγνατία δυτικά της Κοζάνης. Αναµένεται να επιφέρει πολ-
λαπλά οφέλη σε εθνικό και τοπικό επίπεδο. Η διασύνδεση της
κεντρικής Ελλάδας µε τη βόρεια µέσω ενός αυτοκινητοδρόµου,
ο σχεδιασµός του οποίου βασίζεται στα πλέον σύγχρονα διεθνή
πρότυπα, θα µειώσει τον απαιτούµενο χρόνο ταξιδιού, αυξάνον-
τας το επίπεδο της οδικής ασφάλειας.

Επιπλέον θα ενισχύσει την ελληνική οικονοµία καθώς αναµέ-
νεται αύξηση περίπου 0,5% στο ΑΕΠ της χώρας, δηµιουργώντας
ταυτόχρονα πάνω από χίλιες νέες θέσεις εργασίας. Θα κατα-
σκευαστούν κατά µήκος του χώροι προσωρινής στάθµευσης,
που λείπουν δυστυχώς στη Νέα Εγνατία, αλλά και ανάπαυσης
των ταξιδιωτών, όταν απαιτηθεί, ενισχύοντας κατ’ αυτόν τον
τρόπο τη διεθνή θέση της χώρας µας ως κόµβου υποδοµών στην
ευρύτερη περιοχή της νοτιοανατολικής Ευρώπης. 

Ο νέος αυτοκινητόδροµος ευνοεί τις συνδέσεις µε την Ιταλία
µέσω του λιµένος της Ηγουµενίτσας, µε τα δυτικά Βαλκάνια και
µέσω αυτών στην κεντρική και βόρεια Ευρώπη, αλλά και προς
την ανατολή µέσω των Κήπων του Έβρου. Έτσι θα επηρεαστεί
θετικά η τουριστική κίνηση καθώς οι τουριστικοί προορισµοί της
χώρας θα έρθουν πιο κοντά στα µεγάλα αστικά κέντρα, ενώ ταυ-
τόχρονα θα επιτευχθεί η ταχύτερη και πιο εύκολη µεταφορά αγα-
θών και προσώπων από άκρη σε άκρη της ηπειρωτικής Ελλάδας,
από και προς τις ευρωπαϊκές χώρες.

Πρόκειται λοιπόν για ένα έργο υποδοµής το οποίο θα δώσει
νέα πνοή στην περιφέρεια και στην ανάπτυξη και ανάταση αυτής.
Η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης και ιδιαίτερα
ο Έβρος θα ωφεληθούν έτι περισσότερο, γιατί ο οδικός βόρειος
άξονας θα εξασφαλίσει κυκλοφοριακούς φόρτους σε όλο το
µήκος της Νέας Εγνατίας.

Κύριε Υφυπουργέ, µε τις πολιτικές αποφάσεις του Υπουργείου
σας έχετε αποδείξει και εσείς και ο κύριος Υπουργός ότι συµπα-
ραστέκεστε στον Νοµό Έβρου. Σας επισκέφθηκα στις 12 Μαρ-
τίου καθώς επίσης και στις 27 Μαΐου, µε µία πλούσια ατζέντα
σχετικά µε έργα υποδοµών του νοµού µας. Με συνέπεια, συνερ-
γασία και επιµέλεια σταδιακά επιλύονται και δροµολογούνται εµ-
βληµατικά έργα στην περιοχή µας, όπως το φράγµα του
Μεγάλου Δερείου, τα έργα στον αερολιµένα Αλεξανδρούπολης
και η δροµολόγηση του έργου της Ανατολικής Περιφερειακής
Οδού της Αλεξανδρούπολης που θα καταλήγει στον τοπικό λι-
µένα. 

Έργα που επί δεκαετίες αγνοήθηκαν για την περιοχή δροµο-
λογούνται τώρα µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Σας
ευχαριστώ θερµά. Το µεγαλόπνοο έργο όµως του Ε65 µας γεµί-
ζει ικανοποίηση, αλλά και προσδοκίες. Τα οφέλη του θα διαχέ-
ονται σε όλη τη βόρεια και κεντρική Ελλάδα. Όπως επίσης για
τον πολύπαθο κάθετο οδικό άξονα του Έβρου, που ξεκίνησε µε
µεγάλες προσδοκίες πριν από δεκαετίες δηµιουργίας ενός σύγ-
χρονου δρόµου ταχείας κυκλοφορίας ευρωπαϊκών προδιαγρα-
φών. Δυστυχώς το αποτέλεσµα συνιστά µία βελτιωµένη εκδοχή
της παλαιάς εθνικής οδού ενώ ακόµα και αυτό δεν έχει ολοκλη-
ρωθεί. 

Σε εκκρεµότητα βρίσκονται οι διαδικασίες των απαλλοτριώ-
σεων στο νότιο τµήµα του άξονα στα χωριά Ταύρη, Κόµβο, Εγνα-
τίας, Προβατώνας, Κορνοφωλιά, Σουφλί κ.λπ.. Η ολοκλήρωση
των παραπάνω διαδικασιών είναι απολύτως απαραίτητη, προκει-
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µένου να περάσουµε στη φάση της επαναδηµοπράτησης ή της
αναβίωσης της διαλυθείσας σύµβασης εφόσον φυσικά συντρέ-
χουν οι νοµικές προϋποθέσεις. Η αναγκαιότητα ολοκλήρωσης
του έργου είναι αυταπόδεικτη. 

Σε αντιστοιχία µε τον σχεδιασµό του νέου αυτοκινητόδροµου
που περιλαµβάνει διατοµή δύο συν δύο λωρίδες προτείνω, όπως
όλοι οι κάθετοι άξονες, να έχουν δύο λωρίδες ανά κατεύθυνση.
Να εξεταστεί η αντίστοιχη επαναχάραξη και στον προαναφερό-
µενο κάθετο οδικό άξονα σε ευθυγράµµιση µε τη σιδηροδροµική
γραµµή, την οποία εσείς έχετε αποφασίσει να εκσυγχρονίσετε,
δεύτερον, να ευθυγραµµίσετε και, τρίτον, να την ηλεκτροδοτή-
σετε. 

Η γεωστρατηγική θέση του ακριτικού νοµού τον καθιστά δια-
µετακοµιστικό και συγκοινωνιακό κόµβο. Πρέπει να καταστούν
διαχειρίσιµοι οι αυξηµένοι κυκλοφοριακοί φόρτοι, προκειµένου
να αποφεύγονται οι χρονικές καθυστερήσεις και η ταλαιπωρία
των διερχοµένων. 

Επίσης τα ενεργά τελωνεία της περιοχής υπολειτουργούν
καθώς υστερούν σε υποδοµές και στελεχιακό δυναµικό. Το Τε-
λωνείο των Κήπων, η πύλη της Ελλάδας και της Ευρώπης, θα
µπορούσε να εξασφαλίσει κυκλοφοριακούς φόρτους, επιβάτες
και εµπορεύµατα στην παραπονεµένη και κοστοβόρα Νέα Εγνα-
τία. Χρειαζόµαστε νέες σύγχρονες υποδοµές µέσω ΣΔΙΤ, ικανό
στελεχιακό δυναµικό και εκχώρηση αρµοδιοτήτων στον ιδιωτικό
τοµέα. 

Προτείνεται ταυτόχρονα η αναβάθµιση των σηµείων εισόδου-
εξόδου των Κήπων, Καστανιών, Ορµενίου και Κυπρίνου σε συνο-
ριακά πάρκα και οικονοµικά χωριά, που θα δώσουν οικονοµική
ανάσα στα σηµεία και στην ευρύτερη περιοχή και θα αποτρέπουν
την εκροή σκληρού συναλλάγµατος στις γειτονικές χώρες. 

Η υλοποίηση της ως άνω πρότασης θα σηµάνει την έναρξη
αξιοποίησης του κοστοβόρου και παραπονεµένου αυτοκινητό-
δροµου της Ευρώπης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς κυ-
κλοφοριακούς φόρτους της Νέας Εγνατίας οι οποίοι χάνονται
υπέρ της λεγόµενης παρα-Εγνατίας Ανδριανούπολης - Καπετάν
Ανδρέοβο - Σόφιας και όχι µόνο. 

Οι αυτοκινητόδροµοι αποτελώντας έναν διάδροµο «προσγεί-
ωσης-απογείωσης» διασφαλίζουν την ταχεία και ασφαλή οδική
µετάβαση. Εν προκειµένω όµως η Νέα Εγνατία δεν επιτελεί τον
σκοπό της κατασκευής, δηλαδή τη γρήγορη και ασφαλή µετακί-
νηση προσώπων και πραγµάτων. Διαθέτοντας τριάντα έξι µετω-
πικά διόδια από τους Κήπους µέχρι την Ηγουµενίτσα προκαλεί
καθυστερήσεις, κόστος και επιφέρει αρνητικό περιβαλλοντικό
αποτύπωµα. Χάνονται εβδοµήντα δύο λεπτά από τους Κήπους
µέχρι την Ηγουµενίτσα, έργο του κ. Σπίρτζη, έργο ΣΥΡΙΖΑ. 

Το µέλλον, κύριε Υπουργέ, όπως έχουµε ήδη µιλήσει κατ’ επα-
νάληψιν, είναι η καθιέρωση των δορυφορικών διοδίων. Πρόκειται
για µία καινοτόµο πρόταση µε οικονοµικό και οικολογικό πρό-
σηµο και για την οποία το γραφείο µου έχει εκπονήσει προµελέτη
και την κατέθεσα προς επιστηµονική διερεύνηση στην πρυτανεία
και στο Πολυτεχνείο του Δηµοκριτείου, η οποία είχε αποφασίσει
την αυτοχρηµατοδότηση της οικονοµικής τεχνικής µελέτης. Δυ-
στυχώς δεν προχώρησε η υλοποίηση λόγω του γνωστού εξο-
στρακισµού του τότε πρύτανη Αθανασίου Καραµπίνη από τον
πρώην καταφερτζή Υπουργό Παιδείας Κώστα Γαβρόγλου.
Ωστόσο σήµερα, κυρίες και κύριοι, τα καταθέτω. Καταθέτω
αυτήν την µελέτη για τα Πρακτικά της Βουλής και στον κύριο
Υπουργό για ενηµέρωση πέραν της προφορικής και τη γραπτή. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος (Τάσος) Δηµο-
σχάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα προκύψουν ορθολογικές, αναλογικές και πλέον δίκαιες
χρεώσεις προς τους πολίτες. Το δε συνολικό κόστος της όλης
λειτουργίας τους θα είναι χαµηλό και εκτιµάται ότι το κόστος
χρήσης ανά χιλιόµετρο θα είναι επίσης χαµηλό. 

Θα ήθελα να σταθώ, κύριε Πρόεδρε, και θέλω την ανοχή σας
ένα λεπτό, στο ζήτηµα του ελέγχου και της επιτήρησης των αυ-
τοκινητοδρόµων έχοντας µεγάλη εµπειρία λόγω του αξιώµατός
µου στο σώµα της Ελληνικής Αστυνοµίας, αλλά και λόγω του ότι
εκπαιδεύτηκα στη Γερµανία πάνω στα θέµατα αντιµετώπισης των

προβληµάτων που ανακύπτουν από τους αυτοκινητόδροµους.
Αναφέροµαι στο θεσµό τον οποίο πίστεψα και τον οποίο προ-
ώθησα σταθερά και αταλάντευτα µέχρι σήµερα, τα τµήµατα τρο-
χαίας αυτοκινητοδρόµων. Η Νέα Εγνατία Οδός, η Ιόνια Οδός
καθώς και ο νέος αυτοκινητόδροµος για τον οποίο σήµερα συ-
ζητούµε, αλλά και οποιοσδήποτε παλαιότερος αυτοκινητόδρο-
µος πρέπει να αστυνοµεύεται επαρκώς, προκειµένου να
διατηρούνται τα υψηλότερα επίπεδα ασφαλείας. Ας µην ξεχνάµε
πως είµαστε µία τουριστική χώρα. 

Προτείνω τα τµήµατα τροχαίας αυτοκινητοδρόµων να αυξη-
θούν, να επεκταθούν και να τύχουν της βέλτιστης προσοχής και
µάλιστα τώρα που είναι η ώρα των παραχωρησιούχων. Θα προ-
χωρήσετε και θα δώσετε όλους αυτούς τους εναποµείναντες αυ-
τοκινητόδροµους στους παραχωρησιούχους. Συνεπώς είµαστε
σε επίκαιρο χρόνο. Νοµίζω ότι η λειτουργία αυτών των υπηρε-
σιών θα δώσει όλα τα πλεονεκτήµατα που πρέπει να συντρέχουν
στους αυτοκινητόδροµους που πραγµατικά µεταφέρουν τον
κόσµο και τα προϊόντα γρήγορα και µε ασφάλεια.

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον
λόγο στον επόµενο οµιλητή ζήτησε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μπουκώρος να κάνει µία πα-
ρέµβαση ολιγόλεπτη για δύο λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
Δεν προσωποποιώ ποτέ τις αντιπαραθέσεις στο κοινοβούλιο,

αλλά η προσπάθεια ενός πρωτοκλασάτου στελέχους του ΣΥΡΙΖΑ
µόλις πριν λίγο µας εξέπληξε. Ενώ συζητάµε σοβαρά ζητήµατα
στη Βουλή, αναπτυξιακά και δηµόσια έργα, γίνεται το Βήµα της
Βουλής εφαλτήριο για να χυθεί δηλητήριο πολιτικό και να δηµι-
ουργηθούν εντυπώσεις, προσπάθεια βίαιη αµφισβήτησης της
ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης, της αντικειµενικότητας των προ-
ανακριτικών αρχών, των επιτροπών της Βουλής που συζητούν,
και συνεδριάζουν, και αποφασίζουν µε τη συµµετοχή του συνό-
λου του πολιτικού συστήµατος. Κι όλα αυτά για κάποιες πρόσκαι-
ρες εντυπώσεις, από τη σύζυγο του Πρωθυπουργού µέχρι το
θάνατο του αείµνηστου Σήφη Βαλυράκη. Και τα λέω αυτά γιατί
τα υιοθετεί στο σύνολό της η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Χειρο-
κροτήµατα άκουσα και καµία επιφύλαξη. 

Λέµε λοιπόν προς την Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι εµείς σε-
βόµαστε πλήρως τη διάκριση των εξουσιών και την ανεξαρτησία
των θεσµών, αλλά φαίνεται ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση πα-
ραµένει πιστά προσηλωµένη στο δόγµα «στείλτε κάποιον στη φυ-
λακή για να κερδίσουµε τις εκλογές». Στις δηµοκρατίες και
µάλιστα στις ώριµες δηµοκρατίες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
γιατί δεν είναι απλό, χειροκροτούµε τον κάθε οµιλητή ό,τι κι αν
πει χωρίς να αναλογιστούµε τις ευθύνες µας για τη διάκριση των
εξουσιών, για την ανεξαρτησία των θεσµών, κύριε Πρόεδρε, και
όλα αυτά από το Βήµα της Βουλής. 

Και επιτέλους έχει κουράσει τέσσερα, πέντε, έξι χρόνια πια η
συνεχόµενη, λυσσώδης επίθεση εναντίον της συζύγου του Πρω-
θυπουργού. Θα ήταν πιο ευθύ και πιο έντιµο πολιτικά να επιτίθε-
στε στον ίδιο τον Πρωθυπουργό. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στην κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή κύ-
ρωση της από 24-6-2021 συµφωνία τροποποίησης διατάξεων της
από 31-5-2007 σύµβασης παραχώρησης για το έργο «Μελέτη,
κατασκευή, χρηµατοδότηση, λειτουργία, συντήρηση και εκµε-
τάλλευση του αυτοκινητόδροµου κεντρικής Ελλάδος Ε-65» µας
δείχνει µε τον πιο ξεκάθαρο τρόπο ποιο είναι το αποτέλεσµα
µετά από µεθοδική, σοβαρή και αθόρυβη δουλειά. 

Το Υπουργείο Μεταφορών και Υποδοµών µε την πλήρη στή-
ριξη του ίδιου του Πρωθυπουργού πέτυχε έναν στόχο σηµαντικό,
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έναν στόχο που για χρόνια έµενε ανεκπλήρωτος. Η υλοποίηση
του βόρειου τµήµατος του Ε65 είναι σίγουρα ένα εµβληµατικό
έργο που θα συνδέσει την Αθήνα µε την Ιταλία µέσω της Ηγου-
µενίτσας καθώς και µε τα δυτικά Βαλκάνια και από εκεί µε την
κεντρική και βόρεια Ευρώπη. 

Αποτελεί, επίσης, ίσως την πιο ουσιαστική δράση για τη στή-
ριξη της Δυτικής Μακεδονίας. Έχουµε να κάνουµε µε έναν σύγ-
χρονο αυτοκινητόδροµο, που θα αναβαθµίσει τη σύνδεση της
περιοχής µε την Αθήνα και µε την Κεντρική Ελλάδα. Στην πράξη
αυτό σηµαίνει στήριξη των επιχειρήσεων, που ήδη δραστηριο-
ποιούνται στην περιοχή, και προσέλκυση νέων επενδύσεων. Με
λίγα λόγια, µε τον Ε65 ολόκληρες περιοχές θα βγουν από την
αποµόνωση. Τέτοιου είδους και εµβέλειας έργα -δανείζοµαι τα
λόγια σας, κύριε Υπουργέ- δεν φυτρώνουν µέσα σε µια νύχτα,
αλλά απαιτούν πολύχρονη δουλειά και τις περισσότερες φορές
δουλειά που δεν φαίνεται. Τα εβδοµήντα αυτά χιλιόµετρα είναι
κάτι παραπάνω από µια ασφαλτόστρωση ενός δρόµου. Είναι η
ολοκλήρωση του Ε65 που µαζί µε το νότιο τµήµα, που προχωρά,
συνδέει τους δύο κύριους άξονες, την Εγνατία µε τον ΠΑΘΕ. 

Η κατασκευή αυτή δίνει πνοή και αναβαθµίζει τις οδικές µετα-
φορές στη χώρα µας. Η Κυβέρνησή µας βάζει στόχους και τους
πετυχαίνει. Ειδικά, το Υπουργείο Μεταφορών και Υποδοµών έχει
εκπονήσει ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα έργων σε όλη τη
χώρα, συνολικού ύψους άνω των 13 δισεκατοµµύρια ευρώ, µε
σηµαντικά νέα έργα αλλά και εµβληµατικά έργα, που επί χρόνια
είχαν κολλήσει και πάρα πολλοί τα έχουν ξεγράψει: η Γραµµή 4
του Μετρό της Αθήνας, ο πολύπαθος οδικός άξονας Πάτρα -
Πύργος, το Μετρό της Θεσσαλονίκης, ο Βόρειος Οδικός Άξονας
Κρήτης και πόσα άλλα. Η δουλειά στο Υπουργείο εδώ και δύο
χρόνια έχει αρχίσει να αποδίδει καρπούς και, κύριοι Υπουργοί,
σας συγχαίρω για αυτό. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να σταθώ και σε ένα άλλο πολύπαθο
έργο, σε ένα έργο - φάντασµα όπως έχει χαρακτηριστεί η κατα-
σκευή του, που έχει περάσει από σαράντα κύµατα και αποτελεί
διαχρονικό αίτηµα και διακαή πόθο των Ηπειρωτών και ιδιαίτερα
των πολιτών της εκλογικής µου περιφέρειας, των Ιωαννίνων. Ανα-
φέροµαι σε άλλα εβδοµήντα χιλιόµετρα, αυτά που συνδέουν τα
Γιάννενα µε την Κακαβιά. Πάνω από είκοσι χρόνια έχουν περάσει
από τότε που σχεδιαζόταν ο αποκαλούµενος «Δυτικός άξονας»,
που θα ένωνε την Καλαµάτα µε την Τεργέστη και που κατ’ επέ-
κταση θα αποτελούσε τη δυτική σύνδεση των Βαλκανίων µε την
υπόλοιπη Ευρώπη. Από το µεγάλο αυτό όραµα έγινε πραγµατι-
κότητα επί ελληνικού εδάφους µόνο το µεσαίο τµήµα, η Ιόνια
Οδός. Από τότε πολύ νερό έχει κυλήσει και πολύ µελάνι έχει
χυθεί, αλλά ο οδικός αυτός άξονας Γιάννενα - Κακαβιά είχε την
ίδια τύχη µε το βόρειο τµήµα του Ε65, µιας και είχε ήδη εγκατα-
λειφθεί πλήρως χρηµατοδοτικά τα προηγούµενα χρόνια της δια-
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Είµαι, όµως, βέβαιη ότι µε την πολιτική
βούληση του Υπουργείου και της Κυβέρνησης, καθώς και τη συ-
νεργασία όλων των εµπλεκοµένων φορέων, Βουλευτών και αυ-
τοδιοίκησης, σύντοµα θα βρεθεί το πιο πρόσφορο χρηµατο-
δοτικό εργαλείο για να υλοποιηθεί και αυτό το τµήµα, το πολύ
σηµαντικό για τα Γιάννενα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Ολυµπία Τελιγιορίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ

και την όµορφη Καστοριά. Στη συνέχεια και πριν πάµε στο Webex
θα δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπος της Ελ-
ληνικής Λύσης κ. Βιλιάρδο. 

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «Μα, στον Πρω-

θυπουργό απευθυνόµαστε και µην υπεκφεύγετε της απάντη-
σης», έλεγε από το 2017, «Δεν τρέφω αυταπάτες για µια κοινωνία
χωρίς ανισότητες. Κάτι τέτοιο είναι αντίθετο στην ανθρώπινη
φύση. Όσοι το επιχείρησαν, καταστρατήγησαν τελικά την ίδια τη
δηµοκρατία και τα ατοµικά δικαιώµατα.». Κι ήρθε εδώ σήµερα να
πει πως ό,τι λέγατε, το κάνετε. «Το είπαµε», λέει, «και το κά-
νουµε.». Πράγµατι, ενισχύσατε την αύξηση των ανισοτήτων στην
ελληνική κοινωνία µε τον πτωχευτικό νόµο, τον εργασιακό νόµο,
την απαράδεκτη στάση σας στην παιδεία µε τον αποκλεισµό χι-

λιάδων νέων ανθρώπων από τα ελληνικά πανεπιστήµια για να γί-
νουν βορά και πελατεία στα κολέγια. Με αυτό που ετοιµάζετε
στην υγεία, µετά από αυτήν την υγειονοµική κρίση που αποδείχ-
θηκε η αξία του δηµόσιου συστήµατος υγείας, επαναφέρετε τα
σενάρια για την ιδιωτικοποίηση δοµών του δηµόσιου συστήµα-
τος. Διότι πράγµατι και εσείς και ο Πρωθυπουργός θέλετε τις
ανισότητες. Ελπίζουµε, όµως, ότι τώρα, που έχει πάρει σύµφωνα
µε δηµοσιεύµατα το σπίτι του Βολταίρου, να έχει διδαχθεί και τη
ρήση του: «Όλοι οι άνθρωποι είναι ίσοι. Δεν είναι η καταγωγή,
αλλά η αρετή µόνο που τους κάνει να διαφέρουν.», έλεγε ο Βολ-
ταίρος. Ελπίζουµε λοιπόν ότι ο Πρωθυπουργός της χώρας,
επειδή είναι γόνος οικογένειας µε όνοµα, δεν έχει το δικαίωµα
να µην τηρεί και να µην εφαρµόζει τους νόµους. Οφείλει λοιπόν
να δώσει ξεκάθαρες απαντήσεις για το πόθεν έσχες και οφείλει,
πρώτα από όλους µας, να τηρεί τους νόµους. 

Ερχόµαστε λοιπόν πραγµατικά σε µια πολύ δύσκολη εποχή για
να αποφασίσουµε για το µέλλον αυτής της χώρας, για τις υπο-
δοµές της, για την αναπτυξιακή της προοπτική, για να αντιµετω-
πίσουµε όλες αυτές τις προκλήσεις που έχουν δηµιουργηθεί, και
ως συνέπεια της πανδηµίας, σε οικονοµικό και κοινωνικό επί-
πεδο, να µιλήσουµε για µια άλλη αναπτυξιακή προοπτική προς
όφελος του τόπου µας και του λαού µας. Απαραίτητη προϋπό-
θεση γι’ αυτό είναι η ισόρροπη, δίκαιη περιφερειακή ανάπτυξη.
Και έρχεται πάλι σήµερα εδώ ο Πρωθυπουργός, µε µια επικοι-
νωνιακή φιέστα, µε διάθεση µιας υπερβολής, για να πει για αυτό
το βόρειο τµήµα του άξονα του Ε65 που συζητάµε ότι είναι η
λύση και η πανάκεια για την απολιγνιτοποίηση της δυτικής Μα-
κεδονίας, είναι η λύση και η πανάκεια για να βγει η Θεσσαλία από
την αποµόνωση. Έφτασε µάλιστα στο σηµείο να πει ότι το 1881
έγινε η απελευθέρωση της Θεσσαλίας και εκατόν σαράντα χρό-
νια µετά κάνουµε αυτό το µεγάλο έργο, το κοµµάτι του βόρειου
άξονα του Ε65, και ουσιαστικά τι κάνουµε δηλαδή; Ενώνουµε τη
Θεσσαλία µε την υπόλοιπη Ελλάδα, µε τον κορµό του ελληνικού
κράτους; Είπαµε, επικοινωνία, αλλά και ένα µέτρο δεν βλάπτει.
Προφανώς είναι πολύ σηµαντικό αυτό το έργο και ιδιαίτερα για
τη δική µου περιοχή, για τη δυτική Μακεδονία. Αλλά εσείς στο
παρουσιάζετε ως τη λυδία λίθο της ανάπτυξης. Προσπαθείτε το
παραµικρό να του δώσετε µια διάσταση που δεν έχει και αποσιω-
πείτε ακόµη και το γεγονός ότι αυτό το έργο είχε πλήρη φάκελο
για έγκριση από τον Ιανουάριο του 2019. Το καθυστερήσατε δύο
χρόνια, κάνατε είκοσι χρόνια να πάρετε την πολυπόθητη έγκριση,
το καταφέρατε ενόψει του Ταµείου Ανάκαµψης, φέρετε βαρύτα-
τες ευθύνες και για την καθυστέρηση και για το επιπλέον ποσό
των 38 εκατοµµυρίων ευρώ και µας λέτε ότι αυτό το έργο είναι
το κορυφαίο έργο της Κυβέρνησης, της χώρας, της µελλοντικής
µας προοπτικής, των νέων γενιών. 

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι, πράγµατι αυτό το έργο βοηθάει
στην ανάπτυξη των υποδοµών. Είναι ένα έργο -έχει αναλυθεί και
από άλλους συναδέλφους- που από το 2007 είχε πάρα πολλά
προβλήµατα, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε το νότιο τµήµα
του έργου αυτού και ήδη είχε κάνει όλες εκείνες τις διαδικασίες.
Ένα έργο όµως από µόνο του δεν αρκεί. Μιλάτε για την απολι-
γνιτοποίηση της δυτικής Μακεδονίας, όταν µε πάρα πολύ πρό-
χειρο τρόπο ο Πρωθυπουργός της χώρας στο συνέδριο του ΟΗΕ
για την κλιµατική αλλαγή το 2019 έδωσε το τελεσίγραφο ότι κλεί-
νουν όλες οι λιγνιτικές µονάδες µέχρι το 2023 και η «Πτολεµαΐδα
5» µέχρι το 2028 χωρίς κανένα σχεδιασµό. Και από κει και πέρα
η Κυβέρνηση έτρεξε να κάνει τον σχεδιασµό, να κάνει το master
plan, γονατογραφήµατα, χωρίς η µία πρόταση να συµπληρώνει
την άλλη.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα, µια που µιλάµε για τις υποδοµές
της περιοχής της Δυτικής Μακεδονίας είναι η σιδηροδροµική
σύνδεση Ελλάδας-Αλβανίας, όπου η Κυβέρνηση δεν έχει µια στα-
θερή γραµµή. Αυτό το έργο ξεκίνησε από εµάς. Μάλιστα, συν-
δέσαµε το έργο αυτό από την Κρυσταλλοπηγή µε το Αεροδρόµιο
Καστοριάς, έχει εγκριθεί από το INTERREG και οι µελέτες τρέ-
χουν. Και έρχεται ο Υφυπουργός των Υποδοµών τον Απρίλιο στην
Καστοριά και ερωτώµενος γι’ αυτό το έργο, λέει ότι δεν υπάρχει
συγκεκριµένο σχέδιο, δεν υπάρχει οριστική διαδροµή, θα δούµε
ποια λύση είναι λιγότερο κοστοβόρα, θα δούµε ποια λύση είναι
λιγότερο χρονοβόρα και θα ξεκινήσουµε από µηδενική βάση.
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Στις 17 Απριλίου του 2021 αυτά. 
Στις 23 Απριλίου του 2021 ο Υπουργός σε κοινοβουλευτική

ερώτηση που καταθέσαµε λέει ότι δεν υπάρχει αλλαγή σχεδια-
σµού, το έργο προχωράει κανονικά και είναι η βέλτιστη δια-
δροµή. Στο ίδιο Υπουργείο, ο Υπουργός λέει ότι είναι η βέλτιστη
διαδροµή που περνάει τόσο από Φλώρινα όσο και από Καστοριά
και ο Υφυπουργός λέει ότι θα το σχεδιάσουµε από µηδενική
βάση και ότι δεν ξέρουµε ποια είναι η σωστή διαδροµή. Και κατά
τα άλλα, υπάρχει σχέδιο σε αυτή την Κυβέρνηση για το τι θέ-
λουµε. Συνιστούµε να συνεννοηθείτε, να συντονιστείτε, ώστε να
µη χαθεί άλλος χρόνος. Κι αν δυσκολεύεστε να κάνετε δικό σας
σχέδιο, το έχετε βρει έτοιµο. Είναι το σχέδιο «Στρατηγικό Πλαί-
σιο Επενδύσεων και Μεταφορών» που ξεκίνησε η Κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ και ολοκληρώθηκε το 2019 και που είχε ως σκοπό να
αποτελέσει τη βάση για τη βιώσιµη ανάπτυξη της χώρας. Σε
αυτά, λοιπόν, τα έργα, σε αυτό το σχέδιο καθυστερείτε. Φέρνετε
το πρώτο σχέδιο I και όχι το σχέδιο βάσης που ήταν 6 δισεκα-
τοµµύρια, αλλά το σχέδιο Ι που ήταν τα 13 δισεκατοµµύρια και
επαίρεστε ότι είναι δικό σας έργο και αφήνετε το σχέδιο ΙΙ που
ήταν τα 16 δισεκατοµµύρια. Όπως και να έχει, έτοιµα τα έχετε,
προχωρήστε τα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης κ. Βιλιάρδος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουµε πρώτα

µε τέσσερα σχόλια σε αυτά που ανέφερε ο Πρωθυπουργός, προ-
ηγουµένως. Πειραµατικά, περιληπτικά. Το πρώτο αφορά την ανα-
καίνιση των δεκατεσσάρων αεροδροµίων της «FRAPORT», για
την οποία γνωρίζουµε τη σκανδαλώδη σύµβαση, µε την οποία
πουλήθηκε και τη χρηµατοδότηση από τις ελληνικές τράπεζες. 

Η ανακαίνιση αυτών των δεκατεσσάρων αεροδροµίων κόστισε
430 εκατοµµύρια ευρώ περίπου. Από αυτά τα 280 εκατοµµύρια
ήταν µε επιδοτήσεις που δικαιούται η Ελλάδα από την Ευρω-
παϊκή Ένωση και τα 177 εκατοµµύρια τα δώσαµε πρόσφατα επι-
δοτώντας την κερδοφορία της «FRAPORT» το 2020. Τα δύο αυτά
ποσά µαζί κάνουν ένα σύνολο 457 εκατοµµύρια, οπότε καταλα-
βαίνουµε ότι από την ανακαίνιση η «FRAPORT» είχε κέρδη.

Το δεύτερο αφορά στην ανάπτυξη της Ελλάδας µε έργα υπο-
δοµών, όπως είπε, στο παρελθόν. Εννοούσε, προφανώς, τους
δρόµους, αφού αν δούµε τα υπόλοιπα έργα υποδοµών, όπως την
αποχέτευση στη Μύκονο, τις υποδοµές στη Σαντορίνη, την ηλε-
κτροδότηση των νησιών από τη ΔΕΗ, ας τα αφήσουµε καλύτερα.
Πού κατέληξε τώρα αυτή η ανάπτυξη της Ελλάδας µε έργα υπο-
δοµών; Στο πάρτι διαφθοράς, που γνωρίζουµε πολύ καλά ότι
έγινε, από τότε, πολλές φορές µε δεκαπλάσιο το κόστος του τε-
τραγωνικού από ό,τι συµβαίνει στις υπόλοιπες χώρες της Ευρώ-
πης. Όλα αυτά, λοιπόν, τα έργα υποδοµών µας οδήγησαν στην
υπερχρέωση και την χρεοκοπία.

Τώρα στο θέµα µας. Στον Ε65 Λαµία - Γρεβενά έχουµε ανα-
φερθεί πολλές φορές, τονίζοντας και στο κυβερνητικό πρό-
γραµµά µας των τετρακοσίων ενενήντα σελίδων πως πρόκειται
για ένα πανάκριβο έργο, µε περιορισµένη ωφέλεια, το οποίο σί-
γουρα δεν χρειάζεται στην άθλια κατάσταση που βρίσκεται η οι-
κονοµία. Γενικά, πάντως, για το συγκεκριµένο έργο, καθώς
επίσης και για άλλα έργα σαν αυτό, θεωρούµε πως αποτελούν
σηµεία αναφοράς για την εγχώρια διαπλοκή που εκµεταλλεύεται
τα ευρωπαϊκά προγράµµατα της χώρας µας από τη δεκαετία του
2000, χωρίς να έχει σταµατήσει, παρά το ότι συνέβαλε τα µέγι-
στα στη χρεοκοπία µας.

Πιστεύουµε δε πως, δυστυχώς, τα ίδια που έγιναν µε τα ΕΣΠΑ
και µε τους αυτοκινητοδρόµους θα γίνουν και µε το Ταµείο Ανά-
καµψης για το οποίο ήδη ανταγωνίζεται η εγχώρια ολιγαρχία,
λαµβάνοντας θέσεις σε διάφορα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και
ιστοσελίδες, µε στόχο τη γνωστή άσκηση πιέσεων στην Κυβέρ-
νηση. Περαιτέρω, το έργο του Ε65 ξεκίνησε το 2007, σε µια
εποχή που το ΑΕΠ της Ελλάδας ήταν στα 230 δισεκατοµµύρια
ευρώ, το 2008 πήγε στα 240 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ οι ελλη-

νικές επιχειρήσεις είχαν επεκταθεί στα Βαλκάνια, κατέχοντας µια
σηµαντική θέση στις οικονοµίες αρκετών χωρών τους από τις
οποίες απαίτησε την αποχώρηση των τραπεζών µας η τρόικα.

Ενδεχοµένως, λοιπόν, η κατασκευή του Ε65 να συνέτεινε µαζί
µε τους καθέτους της Εγνατίας, που δυστυχώς δροµολογείται
το ξεπούληµά της, στην καλύτερη διασύνδεση της ηπειρωτικής
Ελλάδας µε τα Βαλκάνια, ενώ υπήρχε εύκολη πρόσβαση σε δα-
νεισµό που σπαταλήθηκε. Το γεγονός αυτό το πληρώνουµε στο
πολλαπλάσιο σήµερα, χωρίς όµως, να έχουµε µάθει απολύτως
τίποτα, αφού τα τελευταία δύο χρόνια συνεχίζεται η σπατάλη µε
τον ανεξέλεγκτο δανεισµό του δηµοσίου. Συνοδεύεται δε, όπως
και τότε, µε αναθεωρήσεις των στατιστικών, θυµίζοντας την πλα-
σµατική αύξηση του ΑΕΠ µε τον τζίρο των ιερόδουλων κ.λπ., από
τον κ. Αλογοσκούφη της Νέας Δηµοκρατίας, µε στόχο να µειωθεί
τεχνικά ο δείκτης χρέους προς το ΑΕΠ.

Το έργο υπεγράφη το 2007, ξεκίνησε να κατασκευάζεται το
2009, σχεδόν σε όλο το µήκος του -πριν το βόρειο- και σταµά-
τησε το 2011. Συνεχίζεται δε σήµερα µε λίγο αυξηµένο το κόστος
του 2007, παρά τα ότι τα κόστη, τουλάχιστον τα µισθολογικά,
έχουν µειωθεί σηµαντικά. Μπορεί βέβαια ο Υπουργός να κατη-
γορούσε τον ΣΥΡΙΖΑ για διαπλοκή στο Πάτρα – Πύργος, που τε-
λικά ακυρώθηκε, για να επιστρέψει στην προηγούµενη
κοινοπραξία, αλλά η συγκεκριµένη «διαπλοκή» οδήγησε σε µια
έκπτωση της τάξεως του 50% του προϋπολογισµού, κάτι που δεν
συνέβη µε τον Ε65. Εκτός αυτού, παρέχονται 38 εκατοµµύρια
ευρώ επιπλέον από τα διόδια για τα οποία µπορεί µεν ο ΣΥΡΙΖΑ
να διαµαρτυρήθηκε, ισχυριζόµενος πως ο ίδιος δεν θα τα πλή-
ρωνε, αλλά τελικά ψήφισε, υπέρ, επιβεβαιώνοντας τη µυστική
συνεργασία των δυο κοµµάτων της τρόικα εσωτερικού, στην
οποία συµµετέχει βέβαια και το Κίνηµα Αλλαγής µε το νέο ΑΦΜ
του. Παρεµπιπτόντως, παρά το ότι τα δυο από τα τρία τµήµατα
του Ε65, βόρειο, κεντρικό και νότιο, έχουν καθυστερήσει, όπως
και η ολοκλήρωση του µεσαίου, δεν αναφέρεται κάτι στη συµ-
φωνία για την επιµήκυνση της τριακονταετούς περιόδου που είχε
ξεκινήσει το 2007, ενώ σύµφωνα µε τις οικονοµικές καταστάσεις
της κεντρικής οδού λήγει το 2037.

Θα καταθέσουµε µέρος του στα Πρακτικά, κυρίως, επειδή µας
έκανε εντύπωση η αναφορά εσόδων ύψους 40,1 εκατοµµυρίων
ευρώ από παράγωγα, ρωτώντας τον Υπουργό από πού προήλ-
θαν.

Συνεχίζοντας το παρόν έργο είναι ένα από τα ακριβότερα έργα
αυτοκινητοδρόµων, παραµένοντας σε λίγο αυξηµένα επίπεδα
από το 2007. Το 1,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, όπως θα καταθέ-
σουµε στα Πρακτικά. Διπλάσιο, δηλαδή, από το κόστος της Γέ-
φυρας Ρίου - Αντιρρίου και περισσότερα από την Γραµµή 4 του
µετρό, κόστους 1,2 δισεκατοµµυρίου ή του ΒΟΑΚ, κόστους 1,32
δισεκατοµµύρια ευρώ, σύµφωνα µε την πρόσφατη παρουσίασή
του στην Κρήτη από τον Πρωθυπουργό.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, πάντως, επέκρινε τον Ε65 για το ακριβό
κόστος του, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, αργότερα, όλα
µαζί, µαζί µε µια αναφορά της εφηµερίδας «ΤΟ ΒΗΜΑ», όπου
κατά τους ελεγκτές της Ευρωπαϊκής Ένωσης επιβαρύνθηκαν οι
φορολογούµενοι Έλληνες µε επιπλέον 413 εκατοµµύρια ευρώ,
σύµφωνα µε την έκθεση, που επίσης θα καταθέσουµε στα Πρα-
κτικά. 

Εδώ, πρέπει να σηµειωθεί, πως ο νέος εθνικός κατασκευαστής
και όχι µόνο, η «ΤΕΡΝΑ», είναι 100% µέτοχος τόσο στον Ε65
Λαµία - ΕΓΝΑΤΙΑ, όσο και στη Νέα Οδό, µε την εξαγορά της ισπα-
νικής «FERROVIAL». Οπότε, ο κάθετος της κίνησης από βορρά
στον νότο, από τα Γρεβενά έως την Αθήνα θα συνδέεται ξανά και
θα ελέγχεται µε την «ΤΕΡΝΑ». 

Ενδιαφέρον, τώρα, είχε η αναφορά του Βουλευτή της Νέας
Δηµοκρατίας και πρώην Αναπληρωτή Υπουργού Υποδοµών σε
θέµατα χάραξης στην επιτροπή, όπου, µεταξύ άλλων, προσκό-
µισε µια λύση για να φτάσει ο δρόµος πιο κοντά στα Ιωάννινα,
έτσι ώστε να υπάρχει εναλλακτική σύνδεση για την Ήπειρο,
ακόµη και για την Ηγουµενίτσα -αν και τα δύο λιµάνια, του Βόλου
και της Ηγουµενίτσας, θα ξεπουληθούν και αυτά- δηµιουργών-
τας µια σύνδεση µε τον Βόλο, αν και πάλι προβληµατική στο
νότιο µέρος της. Κατά την άποψη µας, η πρότασή του είναι απο-
λύτως σωστή και θα έπρεπε να εισακουστεί από την Κυβέρνηση
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για λόγους που δεν υπάρχει χρόνος ν’ αναλύσουµε εδώ.
Γενικότερα τώρα, είναι ένας δρόµος που φαίνεται πως δεν

θέλει κανένας, ούτε οι κάτοικοι στη συγκεκριµένη του µορφή,
παρά µόνο οι εργολάβοι και οι µέτοχοί τους, όπως η οικογένεια
Λάτση και ο κ. Μαρινάκης, που συµµετέχουν στην «ΤΕΡΝΑ»,
όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά.

Θα ήθελα να κλείσω µε µερικές ερωτήσεις µας: Τι θα συµβεί
εάν εξαντληθούν τα 38 εκατοµµύρια και χρειαστούν άλλα για την
κάλυψη των εξόδων; Ποιος θα καλύψει το κόστος των 38 εκα-
τοµµυρίων της επιχορήγησης, όπως και τα 38 εκατοµµύρια των
απαλλοτριώσεων, σύµφωνα µε τα 25 ευρώ ανά τετραγωνικό που
εµείς υπολογίζουµε, σηµειώνοντας πως κατά καιρούς ο παρα-
χωρησιούχος έχει πάρει γενναιόδωρες αποζηµιώσεις από το δη-
µόσιο, όπως, επίσης, θα καταθέσουµε στα Πρακτικά; Τι θα
συµβεί, σε περιπτώσεις που υπάρχουν γεγονότα ανωτέρας βίας,
όπως σήµερα µε την πανδηµία ή σε µια χιονοθύελλα όπου είχε
διακοπεί η Νέα Οδός, παρά το ότι δεν επιτρεπόταν από τον νόµο;
Θα πληρώνει το δηµόσιο τα αναµενόµενα έσοδα, όπως τα 177
εκατοµµύρια στη «FRAPORT» ή τα 130 εκατοµµύρια στον «Διε-
θνή Αερολιµένα Αθηνών», στον οποίο συµµετέχουν επίσης γερ-
µανικές εταιρείες; Θα τους υποχρεώσει, τουλάχιστον, να
ασφαλιστούν για ενδεχόµενα ανωτέρας βίας; 

Τέλος, θα θέλαµε να αναφερθούµε, για µία ακόµη φορά, στην
Τράπεζα Πειραιώς, στη δήθεν κρατική, αφού στην ουσία ανήκε
στο Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας των ξένων και την
οποία ανακεφαλαιοποίησαν, ξανά, οι Έλληνες πρόσφατα, µε την
έννοια πως θα αυξηθεί το δηµόσιο χρέος τους, όπως τόσες
φορές στο παρελθόν µε τις τράπεζες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα ήθελα για δύο λεπτά την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
Εν προκειµένω, σύµφωνα µε δηµοσίευµα που θα καταθέσουµε

στα Πρακτικά, δροµολογείται µία νέα µείωση του δικτύου της
κατά εξήντα τέσσερα καταστήµατα, ενώ προωθείται ένα νέο
πρόγραµµα εθελουσίας εξόδου των εργαζοµένων της, απολύ-
σεις και ανεργία, δηλαδή, µετά από κάποιο διάστηµα που καλύ-
πτουν οι αποζηµιώσεις, κάτι που κατά τη γνώµη µας δεν είναι
καθόλου θετικό για την Ελλάδα. Οφείλει να σηµειωθεί εδώ, πως
στην Πειραιώς είχε µεταφερθεί το καλό τµήµα της Αγροτικής
Τράπεζας µαζί µε το δίκτυο, ενώ το κακό οδηγήθηκε στο Ταµείο
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, µε στόχο την εκκαθάριση
του. 

Το πλέον πραγµατικά εξωφρενικό ήταν η κατάτµηση της «Ελ-
ληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης» σε ένα καλό τµήµα µε τα πάγια
και µε τα γραφεία της, καθώς επίσης, σ’ ένα κακό µε τις µετοχές
της, οι οποίες έτσι οδηγήθηκαν στην απαξίωση και στην εκποί-
ηση. 

Επειδή, τώρα, η Αγροτική Τράπεζα ήταν µία εξειδικευµένη
τράπεζα στον αγροτικό τοµέα, η κακοδιαχείριση της αποτέλεσε
ένα µεγάλο πλήγµα για τον πρωτογενή µας τοµέα. Καµµία κυ-
βέρνηση δεν έχει ενδιαφερθεί πραγµατικά για τον πρωτογενή
µας τοµέα, πόσω µάλλον, όταν διέθετε πολλά καταστήµατα σε
αγροτικές περιοχές που έκλεισαν. 

Εµείς έχουµε εκφράσει πολλές φορές τις αντιρρήσεις µας,
όσον αφορά στη µείωση του δικτύου, ενώ, πρόσφατα, µας δό-
θηκε µια διαµαρτυρία από τον σύλλογο του προσωπικού της,
σύµφωνα µε την οποία εκβιάζονται ακόµη και τα άτοµα µε ειδικές
ανάγκες για να µετακινηθούν στα καταστήµατα που αποµένουν.
Αν είναι δυνατόν! Είναι ντροπή κάτι τέτοιο. Το γεγονός αυτό τους
δηµιουργεί µεγάλα προβλήµατα, ειδικά όταν πρόκειται για κατα-
στήµατα χωρίς ανάλογες εγκαταστάσεις για ΑΜΕΑ. Ενδεικτικά,
εργαζόµενος µε 80% αναπηρία και µε τέσσερα παιδιά εκβιάζεται
να µετακινηθεί σε κατάστηµα που δεν υπάρχει τουαλέτα στον
ίδιο όροφο, µε απώτερο στόχο, φυσικά, να οδηγηθεί στην παραί-
τησή του. Αυτό γίνεται από µία τράπεζα που την έχουµε χρηµα-
τοδοτήσει εµείς, οι φορολογούµενοι µε πάρα πολλά χρήµατα. 

Είναι αλήθεια αυτό το κοινωνικό προφίλ που διαφηµίζει η τρά-
πεζα µέσα στην πανδηµία, µε δικά µας προφανώς χρήµατα; Δεν
θα πρέπει να ενδιαφερθεί η Κυβέρνηση για όλα αυτά που συµ-
βαίνουν;

Ευχαριστώ πολύ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Βιλιάρδο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς από τη Νέα Δηµοκρα-

τία. 
Τώρα, να πούµε ότι η Λευκάδα είναι όµορφη; Αυτό είναι αυτο-

νόητο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ και για τα καλά σας λόγια. Κάθε φορά κάνετε ανα-

φορά στην όµορφη Λευκάδα. Προσκαλούµε τους πολίτες να έρ-
θουν στο νησί µας, µε τις οµορφότερες παραλίες στον κόσµο,
όχι µόνο στην Ευρώπη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Η χώρα µας είναι
πάρα πολύ όµορφη, κύριε Καββαδά. Απορώ γιατί υπάρχουν εκ-
ποµπές που διαφηµίζουν την Ταϊλάνδη. Δεν το έχω καταλάβει
εγώ ακόµη αυτό, αλλά, εντάξει, είµαι µεγάλος σε ηλικία. Μπορεί
γι’ αυτό. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Να θυµίσω το Πόρτο Κατσίκι, τους
Εγκρεµνούς, τον Γιαλό, το Κάθισµα.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, αναλαµβάνοντας τη διακυβέρνηση της
χώρας πριν από δύο χρόνια, κλήθηκε να διαχειριστεί µια ιδιαί-
τερα πολύπλοκη κατάσταση στα µεγάλα έργα. 

Η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών -και έχω άµεση
γνώση και αντίληψη γι’ αυτό που λέω- επικέντρωσε όλες τις προ-
σπάθειές της στο να ξεµπλοκάρει τα µεγάλα αυτά έργα. Παθο-
γένειες και αστοχίες του παρελθόντος, λανθασµένες και
αδιέξοδες επιλογές είχαν οδηγήσει πολλά από αυτά στις καλέν-
δες.

Σήµερα, συζητάµε για ένα έργο µεγάλης αναπτυξιακής σηµα-
σίας, την κατασκευή του αυτοκινητόδροµου κεντρικής Ελλάδας,
του Ε65. Πρόκειται για ένα έργο που θα συνδέσει την Αθήνα µε
τη δυτική Μακεδονία, αλλά και µε την Ιταλία µέσω του λιµένα της
Ηγουµενίτσας και από εκεί, µε τα δυτικά Βαλκάνια και µε την κεν-
τρική και βόρεια Ευρώπη.

Το βόρειο τµήµα του συγκεκριµένου έργου αντιµετώπιζε πρό-
βληµα χρηµατοδότησης, αφού η υλοποίησή του έπρεπε να είναι
συµβατή µε το Δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Απαιτήθηκαν κο-
πιώδεις διαπραγµατεύσεις της ελληνικής Κυβέρνησης µε την Κο-
µισιόν, για να φτάσουµε στην έγκριση της χρηµατοδότησης του
από το Ταµείο Ανάκαµψης. Το µεγάλο αυτό έργο έχει συνολικό
προϋπολογισµό 442 εκατοµµύρια ευρώ, συνδέεται µε τη δηµι-
ουργία χιλίων νέων θέσεων εργασίας και έχει ξεκάθαρα αναπτυ-
ξιακό πρόσηµο, όχι µόνο για τη δυτική Μακεδονία, αλλά και για
όλη τη χώρα. 

Η µετακίνηση µε ταχύτητα και ασφάλεια δηµιουργούν νέες
προοπτικές τουριστικής και γενικά οικονοµικής ανάπτυξης για
πολλές περιοχές. Με την τροποποίηση της σύµβασης παραχώ-
ρησης ενεργοποιείται το δικαίωµα του δηµοσίου να ξεκινήσει τις
εργασίες κατασκευής του βόρειου τµήµατος του Ε65.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αυτά τα δύο χρό-
νια υπερέβη τα εµπόδια που είχαν τεθεί το προηγούµενο διά-
στηµα και πέτυχε να διαµορφώσει τις συνθήκες για να
υλοποιηθούν µεγάλα έργα, όπως ο αυτοκινητόδροµος Ε65 που
συζητάµε σήµερα, ο ΒΟΑΚ στην Κρήτη που θα χρηµατοδοτηθεί
από το Ταµείο Ανάκαµψης, η Γραµµή 4 της «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ»
που δηµιουργεί δεκαπέντε νέους σταθµούς στην Αττική και οδι-
κός άξονας Άκτιο, Αµβρακία που είχε εξελιχθεί σε σύγχρονο γε-
φύρι της Άρτας. 

Αυτό το έργο έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί πριν από τέσσερα
τουλάχιστον χρόνια. Γιατί δεν έγινε αυτό; Διότι έπεσε θύµα αστο-
χιών και λανθασµένων επιλογών από την προηγούµενη Κυβέρ-
νηση, η οποία επέλεξε τη λύση µιας νέας εργολαβίας- σκούπα,
ενώ το έργο ήδη κατασκευαζόταν και η αντιµετώπιση των προ-
βληµάτων µπορούσε να γίνει µέσα από συµπληρωµατικές συµ-
βάσεις, όπως είχε απαντήσει τότε το Υπουργείο σε ερώτησή µου
στη Βουλή.
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Είχα επισηµάνει τότε στη Βουλή και στο αρµόδιο Υπουργείο
ότι µε τη νέα εργολαβία- σκούπα το έργο θα σταµατούσε. Και
πράγµατι, αµέσως ξεκίνησαν οι προσφυγές κατά του νέου δια-
γωνισµού. Έτσι, ένα έργο µείζονος αναπτυξιακής σηµασίας για
τη Λευκάδα, αλλά και την ευρύτερη περιοχή της δυτικής Ελλά-
δας σταµάτησε.

Από τον Ιούλιο του 2019, σε στενή συνεργασία µε τον Υπουργό
Υποδοµών κ. Κώστα Καραµανλή αναζητήθηκε η βέλτιστη λύση
για την υλοποίηση του έργου. Και οφείλω να ευχαριστήσω τον
Υπουργό, που αντιλήφθηκε από την πρώτη στιγµή τη σηµασία
και την εµβέλεια αυτού του έργου για την ανάπτυξη της περιο-
χής. 

Η Αµβρακία Οδός χρηµατοδοτείται ως έργο γέφυρα του
ΕΣΠΑ, κάτι που σηµαίνει ότι θα έχει ολοκληρωθεί εντελώς έως
το 2023, ενώ βεβαίως ένα τµήµα του, η παράκαµψη της Αµφιλο-
χίας, θα δοθεί το 2022. 

Τα έργα πλέον προχωρούν κανονικά και µαζί µε τους νέους
οδικούς άξονες Βόνιτσας - Λευκάδας και Ακτίου - Αγίου Νικο-
λάου αναβαθµίζουν το οδικό δίκτυο της περιοχής και δηµιουρ-
γούν τις προϋποθέσεις τουριστικής και οικονοµικής ανάπτυξης,
µε δεδοµένο µάλιστα και την αναβάθµιση του αεροδροµίου στο
Άκτιο.

Για τη Λευκάδα όµως ο χάρτης των νέων υποδοµών, κύριε
Υπουργέ, θα συµπληρωθεί µέσα από την κατασκευή της υποθα-
λάσσιας ζεύξης που θα συνδέει το νησί µε την Αιτωλοακαρνανία.
Πρόκειται για ένα έργο µεγάλης πνοής για τη Λευκάδα, ιδιαίτερα
εν όψει της ολοκλήρωσης και των νέων οδικών αξόνων. 

Το νησί µας είναι εξαιρετικά ελκυστικός τουριστικός προορι-
σµός, όχι µόνο για τις οµορφιές και τις ποιοτικές υπηρεσίες του-
ρισµού, αλλά και επειδή έχει το προσόν της χερσαίας
πρόσβασης. Τους καλοκαιρινούς µήνες, ακόµα και φέτος που ο
τουρισµός είναι µειωµένος, οι ουρές που σχηµατίζονται τόσο στη
στεριά από αυτοκίνητα όσο και στη θάλασσα από σκάφη είναι
τεράστιες. Φανταστείτε ότι για να φτάσει κανείς στη Λευκάδα
από την Πάτρα χρειάζεται δύο ώρες. Για δε τους καλοκαιρινούς
µήνες, για να µπει στο νησί από την πλωτή γέφυρα και να δια-
σχίσει το παραλιακό µέτωπο, µια απόσταση δηλαδή τεσσάρων
χιλιοµέτρων, χρειάζονται µιάµιση µε δύο ώρες επιπλέον. 

Κύριε Υπουργέ, το δε µποτιλιάρισµα είναι ανυπόφορο όχι µόνο
για τους επισκέπτες, αλλά πολύ περισσότερο για τους κατοί-
κους. Τα τελευταία δύο χρόνια είχαµε διαρκείς επαφές και συ-
ναντήσεις στο Υπουργείο Υποδοµών και µε τον Υπουργό κ.
Καραµανλή, αλλά και µε τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου,
τον κ. Καραγιάννη που βρίσκεται εδώ, και µε υπηρεσιακούς πα-
ράγοντες. Και θέλω να τους ευχαριστήσω και δηµόσια για το εν-
διαφέρον τους, αλλά και για τη στήριξή τους. Πρόκειται για ένα
έργο που οι Λευκαδίτες περιµένουν εδώ και δεκαετίες και το
οποίο η προηγούµενη κυβέρνηση και οι τοπικοί της εκπρόσωποι
στη Λευκάδα µπλόκαραν. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός το αγκάλιασαν, το ενέταξαν στα µεγάλα έργα υποδο-
µών για τα επόµενα χρόνια και δουλεύουν για να δροµολογηθεί. 

Σήµερα, έπειτα από πολλά χρόνια προσπαθειών, χαίροµαι ιδι-
αίτερα γιατί οι γνωµοδοτήσεις από αρκετά Υπουργεία, όπως το
Υπουργείο Υποδοµών και το Υπουργείο Πολιτισµού, αφού εξέ-
τασαν και αξιολόγησαν εναλλακτικές, προκρίνουν τη λύση της
υποθαλάσσιας ζεύξης. Τις επόµενες µέρες θα έχουµε και την
οριστική απάντηση από τη Διεύθυνση Περιβαλλοντικών Αδειοδο-
τήσεων και κατόπιν το Υπουργείο Υποδοµών θα διατυπώσει την
τελική πρόταση. 

Το επόµενο βήµα είναι να εξασφαλιστεί η χρηµατοδότηση και
θέλω, κύριε Υπουργέ, και τη δική σας βοήθεια για να προχωρή-
σουν οι διαδικασίες όσο πιο γρήγορα και αποτελεσµατικά γίνε-
ται. 

Έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αποφασιστικότητα και
ευελιξία, µε διαφάνεια και υπευθυνότητα, σχεδιάζουµε τις υπο-
δοµές και τις επενδύσεις που αποτελούν θεµέλιο για την ανά-
πτυξη της χώρας, αλλά και για τη βελτίωση της ποιότητας ζωής,
της καθηµερινότητας των πολιτών. 

Προετοιµάζουµε τη χώρα για το µέλλον. Συνεχίζουµε να χτί-
ζουµε και να δηµιουργούµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Καββαδά και για την τήρηση του χρόνου, που δεν
µας φέρνετε σε δύσκολη θέση.

Να πάµε τώρα στον ΣΥΡΙΖΑ και την Κοζανίτισσα κ. Καλλιόπη
Βέττα.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του σηµερινού νο-

µοσχεδίου, παρά τις αστήρικτες και αβάσιµες θριαµβολογίες,
είναι µια οµολογία αποτυχίας, αποτυχίας για την Κυβέρνηση, γε-
νικά για τις δηµόσιες υποδοµές, αλλά και ειδικότερα για την τρο-
ποποίηση της σύµβασης και τον Ε65.

Δύο χρόνια µετά τις εκλογές του ’19, δύο χρόνια µετά τις ου-
ρανοµήκεις εξαγγελίες για µια νέα αναπτυξιακή κατάσταση, η
πραγµατικότητα διαψεύδει το αρµόδιο Υπουργείο. Ο κανόνας
είναι: καθυστερήσεις, αναβολές, απεντάξεις, αποζηµιώσεις και
εκ νέου διαπραγµατεύσεις που στοιχίζουν µε καθυστερήσεις και
έξοδα για το δηµόσιο ταµείο. 

Ειδικά για τον βόρειο άξονα του Ε65 που συζητάµε σήµερα, η
καθυστέρηση είναι απερίγραπτη. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε
καταθέσει πλήρη φάκελο ήδη από τον Γενάρη του ’19, η έγκριση
ωστόσο ήρθε είκοσι µήνες µετά τις εκλογές. Βέβαια, οι καθυστε-
ρήσεις, οι αναβολές, τα ηµιτελή και προβληµατικά έργα είναι η
δεύτερη φύση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Το ίδιο ισχύει και γι’ αυτό το έργο, αρχής γενοµένης ήδη από
το 2007. Με τη νέα τροποποίηση που ψηφίζουµε σήµερα, το κό-
στος της αρχικής µελέτης ανεβαίνει κατά 38 εκατοµµύρια ευρώ.
Ωστόσο, ακόµα και έτσι, µε τη µεγάλη καθυστέρηση και την επι-
βάρυνση στον προϋπολογισµό, θα ψηφίσουµε τη σύµβαση τρο-
ποποίησης, καθώς αφ’ ενός αποτελεί υλοποίηση του δικού µας
φακέλου και αφ’ ετέρου, θα βοηθήσει στην άρση της γεωγραφι-
κής αποµόνωσης των αστικών κέντρων της Δυτικής Μακεδονίας,
ιδιαίτερα από την πρωτεύουσα.

Με αυτήν την αφορµή, αξίζει να προχωρήσουµε σε µια επισκό-
πηση σχετικά µε το τι συµβαίνει στη δυτική Μακεδονία και ειδι-
κότερα στην ΠΕ Κοζάνης µε τα έργα υποδοµών. 

Να ξεκινήσω µε τη βίαιη απολιγνιτοποίηση που ενώ είναι εµ-
προσθοβαρής σε επίπεδο στόχων, υστερεί σε δραµατικό βαθµό
σε επίπεδο υλοποίησης. Οι εξασφαλισµένες δηµόσιες χρηµατο-
δοτήσεις µε τις πιο αισιόδοξες προβλέψεις θα φτάσουν το 1,6
δισ. ευρώ, ενώ τα υπόλοιπα χρήµατα προέρχονται από προβλέ-
ψεις και εκτιµήσεις για ενδεχόµενη συµµετοχή του ιδιωτικού
τοµέα, µοχλεύσεις και λοιπά και λοιπά. 

Τα µόνα χρηµατοδοτικά εργαλεία που έχουν ανακοινωθεί ως
σήµερα είναι τα 325 εκατοµµύρια από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων. Επίσης, µικρά προγράµµατα για την επιµόρφωση
ανέργων και επιπλέον, κίνητρα της τάξης του 10% έως 15% πα-
ραπάνω από την υπόλοιπη χώρα για ιδιωτικές επενδύσεις. Σή-
µερα, στα µέσα του 2021, δυστυχώς αυτή είναι η απτή
πραγµατικότητα. Όλα τα υπόλοιπα είναι σχέδια επί χάρτου και
εξαγγελίες.

Παράλληλα, δεν έχει αντιµετωπιστεί καθόλου στο ΣΔΑΜ, το
Σχέδιο Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης, το γεγονός της µεγά-
λης ανεργίας που θα προκύψει από την βίαια απολιγνιτοποίηση.
Από τις είκοσι τέσσερις χιλιάδες ως τις σαράντα χιλιάδες υφι-
στάµενες άµεσες και έµµεσες θέσεις εργασίες προβλέπονται το
πολύ οκτώ χιλιάδες έως ένδεκα χιλιάδες θέσεις για την επόµενη
µέρα. Την ίδια ώρα ήδη δυόµισι χιλιάδες άνεργοι έχουν προστε-
θεί στην περιφέρεια µόνο το τελευταίο διάστηµα και η καταµέ-
τρηση, δυστυχώς, συνεχίζεται.

Παράλληλα, ενώ θα περίµενε κανείς εκτόξευση των δηµόσιων
επενδύσεων για την περιοχή, ώστε να προσελκύσει τις φηµολο-
γούµενες επενδύσεις που περιγράφονται στο ΣΔΑΜ, δεν έχει
γίνει τίποτα ουσιαστικό για τη µελέτη και υλοποίηση έργων και
υποδοµών. 

Είναι απορίας άξιο σε ποιους δρόµους, σε ποιες βιοµηχανικές
ζώνες, σε ποιους σταθµούς µεταφόρτωσης, µε ποιον σιδηροδρο-
µικό δίκτυο θα γίνουν οι υποδοµές και τα έργα που υπόσχεται ο
κ. Μητσοτάκης και οι αρµόδιοι Υπουργοί. 

Την ίδια ώρα η Ελλάδα κατατάσσεται ένατη στην κατανοµή
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των πόρων του Ευρωπαϊκού Ταµείου Δίκαιης Μετάβασης, 755
εκατοµµύρια συγκεκριµένα στην Ευρώπη των είκοσι επτά, παρά
την ταχύτητα της βίαιης απολιγνιτοποίησης.

Δεν έχουν ξεκινήσει καν ακόµα οι αποκαταστάσεις εδαφών και
ο χωρικός σχεδιασµός, ενώ θα διατεθούν από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας µόλις 242 εκατοµµύρια για την αποκα-
τάσταση εξήντα χιλιάδων στρεµµάτων λιγνιτικών εδαφών στην
Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας, κύριε Υπουργέ.

Παράλληλα δεν υπάρχει ειδικό χωροταξικό για ΑΠΕ, µε συνέ-
πεια την άναρχη χωροθέτηση, την αλλοίωση της γεωµορφολο-
γίας και την όχληση των αγροτοκτηνοτροφικών και επαγγελµα-
τικών δραστηριοτήτων στην περιοχή. Οι φορείς, οι πολίτες και οι
αγρότες βλέπουν τόσο τις δραστηριότητές τους να τίθενται σε
κίνδυνο όσο και να υπονοµεύεται το φυσικό οικοσύστηµα και το
πολιτιστικό αποτύπωµα της Περιφερειακής Ενότητας Κοζάνης. 

Την ίδια ώρα παραµένουν τα προβλήµατα µε τις µετεγκατα-
στάσεις οικισµών, την ενεργειακή αυτάρκεια, όπως και µε την τη-
λεθέρµανση για την οποία οι εργαζόµενοι και οι δηµοτικές
επιχειρήσεις κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου, καθώς είναι
δυσδιάκριτο το καθεστώς µε την επικείµενη παύση λειτουργίας
των λιγνιτικών µονάδων και τη σύνδεση µε τα δίκτυα φυσικού αε-
ρίου. 

Παράλληλα η πανδηµία, που χτύπησε µε ιδιαίτερη σφοδρό-
τητα την περιοχή µας, άφησε το αποτύπωµα της στο ΕΣΥ της πε-
ριοχής:  Ελλείψεις στα δύο νοσοκοµεία, καµµία νέα µόνιµη
πρόσληψη, η πρωτοβάθµια υγεία υπολειτουργεί χωρίς την πα-
ρουσία γιατρών νοσηλευτών. Ενώ οι δηλώσεις του Πρωθυπουρ-
γού για τα πολλά νοσοκοµεία, χτυπούν καµπανάκι και στην
Κοζάνη και στην Πτολεµαΐδα. 

Η κατάσταση είναι ίδια και στον αγροτικό τοµέα. Οι καιρικές
συνθήκες έχουν οδηγήσει στην καταστροφή δενδροκαλλιερ-
γειών και σιτηρών αλλά και από την Κυβέρνηση δεν υπάρχουν
καθόλου αντανακλαστικά. Τέλος στην παιδεία η κατάργηση των
έξι πανεπιστηµιακών τµηµάτων θολώνει τις προοπτικές της πε-
ριφέρειας, την ώρα που η ελάχιστη βάση εισαγωγής θα οδηγήσει
σε άµεση συρρίκνωση και κλείσιµο των σχολών. 

Η περιφέρεια εν ολίγοις αντιµετωπίζεται ως ένα «ΕΛΝΤΟ-
ΡΑΝΤΟ» για φωτοβολταϊκά και ΑΠΕ την ίδια ώρα που τα αντίµε-
τρα είναι ελάχιστα. Δεν αντιµετωπίζουν τις συνέπειες της
απολιγνιτοποίησης και αφορούν ένα µόνο µέρος του τοπικού
πληθυσµού. Όλα αυτά την ώρα που υποτίθεται ότι ισχύει η ρήτρα
µετάβασης και στα χαρτιά τουλάχιστον η περιοχή πρέπει να έχει
µία προνοµιακή µεταχείριση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλώ την Κυβέρνηση και ιδιαί-
τερα τον αρµόδιο Υπουργό Υποδοµών, ο οποίος δύο χρόνια µετά
τις εκλογές εκκινώντας από εσφαλµένες παραδοχές συνεχίζει να
ασκεί αντιπολίτευση στον ΣΥΡΙΖΑ, να αλλάξει πορεία και να δρο-
µολογήσει αναπτυξιακά έργα στη δυτική Μακεδονία. Ο E65
έπρεπε να είχε γίνει από καιρό όπως και άλλα έργα ζωτικής ση-
µασίας. Πρέπει να γίνουν πολλά για να αρθεί το αδιέξοδο που
σας περιέγραψα πριν από λίγο. Ένα αδιέξοδο που δηµιούργησε
η ίδια η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Το µέλλον της πε-
ριοχής µε τη σηµερινή Κυβέρνηση δυστυχώς είναι προδιαγε-
γραµµένο. Πολύ σύντοµα ο προοδευτικός κόσµος της χώρας θα
αντιδράσει και µε την αλλαγή των συσχετισµών τόσο η χώρα όσο
και η δυτική Μακεδονία θα αλλάξει σελίδα κλείνοντας την παρέν-
θεση της οπισθοδρόµησης και της στασιµότητας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Καλοκαιράκι είναι, ας πάµε και στα Δωδεκάνησα και στον κ.
Εµµανουήλ Κόνσολα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο κ. Χειµάρας µε

πολύ συστηµατικό τρόπο ανέδειξε γιατί το νοµοσχέδιο αυτό είναι
εξαιρετικά αναγκαίο να ψηφιστεί σήµερα εδώ. Και φαντάζοµαι
κανείς στην Αίθουσα εδώ δεν αµφισβητεί ότι είναι και επίκαιρο.
Η οδική ασφάλεια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι ένα ζητού-
µενο για τη χώρα µας. Ακόµα και τώρα υστερούµε πολύ από την

Ευρωπαϊκή Ένωση. Το γνωρίζετε. Και ξέρετε πολύ καλά ότι του-
λάχιστον η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και ο Υπουργός
κ. Καραµανλής διαισθάνεται την ανάγκη την αρχή της συνέχειας
του κράτους, κάτι που ενδεχόµενα στο παρελθόν η προηγούµενη
κυβέρνηση δεν το έδειξε έµπρακτα. 

Και το λέω γιατί η κύρωση αυτής της συµφωνίας, µια πολύ ση-
µαντική κύρωση για την Ελλάδα, που συζητάµε σήµερα στην
Εθνική Αντιπροσωπεία, συνδέεται µε την τροποποίηση διατάξεων
της σύµβασης παραχώρησης του έργου µελέτης, κατασκευής,
χρηµατοδότησης, λειτουργίας και συντήρησης, εκµετάλλευσης
και αξιοποίησης ενός πολύ σηµαντικού οδικού άξονα του Ε65 -
όπως αναδεικνύεται και πολλές φορές από τα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης- αυτοκινητόδροµου κεντρικής Ελλάδας. Δεν αφορά
όµως µόνο την κεντρική Ελλάδα. Αφορά ολόκληρη την Ελλάδα,
αλλά αφορά και την Ευρώπη. Αφορά την ανάπτυξη όλων των πε-
ριοχών γύρω από αυτόν αλλά και την προοπτική ανάπτυξης της
χώρας όχι µόνο σε επίπεδο µεταφορών, αλλά και σε επίπεδο
ανάπτυξης του τουρισµού στην ευρύτερη περιοχή. 

Αφορά, λοιπόν, την κατασκευή του βόρειου τµήµατος του Ε65
για τα Τρίκαλα για την Καλαµπάκα, την Εγνατία Οδό που ήταν
κυριολεκτικά στον αέρα λόγω του προβλήµατος χρηµατοδότη-
σης σχετικά µε το εθνικό σκέλος. 

Δεν χρειάζεται να επισηµάνω και εγώ αυτό που επισήµαναν και
άλλοι συνάδελφοι προηγούµενα. Αλλά η σηµαντικότητα αυτού
του έργου -όπως σας είπα- αναδεικνύεται από την ανάγκη και
από τις αναφορές πολιτών, συµπολιτών µας σε όλη την επικρά-
τεια. Βραχυπρόθεσµα και άµεσα δηµιουργεί πέραν των άλλων
χίλιες νέες θέσεις εργασίας, ενώ δηµιουργεί ισχυρές αναπτυξια-
κές προοπτικές σε τοπικό, υπερτοπικό και εθνικό επίπεδο. 

Θα συνδέει την Αθήνα µε τη δυτική Μακεδονία. Αλλά πέρα από
αυτήν συνδέει και την Ελλάδα µε την Ιταλία µέσω του λιµένα της
Ηγουµενίτσας. Συνδέει τους οδικούς άξονες µε τα δυτικά Βαλ-
κάνια, την κεντρική και τη βόρεια Ευρώπη. Είναι ένα µεγάλο και
σηµαντικό έργο υποδοµής ιδιαίτερα στην περιοχή της δυτικής
Μακεδονίας.

Η απολιγνιτοποίηση της περιοχής -που πολύς λόγος γίνεται
αυτή την περίοδο- ενός νέου αναπτυξιακού και παραγωγικού
προτύπου στην περιοχή απαιτεί εκτός των άλλων και νέες υπο-
δοµές, όπως ο νέος αυτοκινητόδροµος. Πρέπει να επιστρέ-
ψουµε, αυτό που ο κύριος Υπουργός έχει αναφέρει πολλές
φορές, στην πολυκεντρική ανάπτυξη. Και η πολυκεντρική ανά-
πτυξη, η τουριστική ανάπτυξη χωρίς οδικούς άξονες δεν µπορεί
να γίνει. Και κυρίως δεν µπορεί να γίνει µε έργα υποδοµής σαν
κι αυτά τα έργα τα οποία συζητάµε σήµερα. 

Άρα για να ξεµπλοκάρει και να δροµολογηθεί η υλοποίηση
αυτού του πολύ σηµαντικού έργου ο Υπουργός Υποδοµών ο κ.
Καραµανλής αντιλαµβανόµενος την ανάγκη έγκαιρα για αυτή την
προοπτική, κινήθηκε µεθοδικά από την πρώτη στιγµή προκειµέ-
νου να υπάρξει έγκριση από τα κοινοτικά ταµεία, την Κοµισιόν,
για τη χρηµατοδότησή του. Και µόνο για αυτό αξίζουν συγχαρη-
τήρια. Γιατί σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα εδραιώνεται µια
προοπτική που είναι απαιτούµενο δεκαετιών για τη χώρα. 

Χρειάζεται σοβαρή προσπάθεια και αξιοπιστία από την πλευρά
µας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για να οδηγηθούµε σε αυτή τη
θετική εξέλιξη. Θεωρώ ότι όλοι οι συνάδελφοι Βουλευτές από
όλες τις πλευρές του εθνικού Κοινοβουλίου πρέπει να προβλη-
µατιστούµε για τις καθυστερήσεις που συνέβησαν σε προηγού-
µενες δεκαετίες, για την υστέρηση που είχαν οι πολίτες να
απολαµβάνουν την ασφάλεια και τη µετακίνησή τους, που έχουν
προκληθεί από την καθυστέρηση υλοποίησης µεγάλων έργων και
που θα έπρεπε να είχαν ολοκληρωθεί εδώ και χρόνια.

Όλοι λοιπόν οι Βουλευτές στην Εθνική Αντιπροσωπεία και από
την προσωπική εµπειρία που έχει ο καθένας από την περιοχή του
µπορεί να αναφερθεί σε ανάλογα προβλήµατα και καταστάσεις.
Αρκεί να σκεφτεί κανείς ότι ο συγκεκριµένος αυτοκινητόδροµος
ήταν ένας από τους πέντε αυτοκινητόδροµους που δηµοπρατή-
θηκαν µε σύµβαση παραχώρησης το 2007. Από τότε, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, έχουν περάσει δεκατέσσερα ολόκληρα χρόνια
και σήµερα δροµολογούµε την οριστική υλοποίηση αυτού του
πολύ σηµαντικού έργου. 

Ανάλογα προβλήµατα έχουν δηµιουργηθεί και µε -δέσµευση
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πολλών κυβερνήσεων- την κατασκευή ενός άλλου µεγάλου
έργου, του αυτοκινητόδροµου Πάτρας - Πύργου. Σε έναν δρόµο
υψηλής επικινδυνότητας στο οποίο πληρώνουµε ένα ολέθριο τί-
µηµα σε ανθρώπινες ζωές, η κατασκευή του έργου µε πολλαπλές
εργολαβίες και ακύρωση προηγούµενων διαγωνιστικών διαδικα-
σιών, του πλαισίου δηλαδή που είχε αναδειχθεί από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, οδήγησε σε αδιέξοδο αυτό το έργο. 

Γνωρίζω ότι και για αυτό ο κύριος Υπουργός έχει πάρει σχετι-
κές πρωτοβουλίες, καταβάλλει µεγάλη προσπάθεια για να έρθει
σε συµφωνία µε την Κοµισιόν για να προχωρήσει η υλοποίηση
αυτού του σηµαντικού έργου, έργου που συνδέεται µε την ανά-
πτυξη µιας περιοχής, που µπορεί να αποτελέσει σηµαντικό του-
ριστικό προορισµό, πόλο ανάπτυξης αλλά και ενός έργου που
σχετίζεται µε την οδική ασφάλεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλες αυτές οι αναφορές από
την πλευρά µας δεν γίνονται για να περιχαρακώσω την κοµµατική
µου ταυτότητα. Αντιθέτως γίνονται µε στόχο να πυροδοτήσουν
µια κοµµατική συναίνεση και όχι αντιπαράθεση και κατανοµής
ευθυνών από το παρελθόν. Άλλωστε τις ευθύνες µας τις αποδί-
δουν οι πολίτες την ώρα που πρέπει σε κάθε έναν από εµάς αλλά
και στα ίδια τα κόµµατα και στην Κυβέρνηση. 

Προχώρησα σε αυτές τις αναφορές γιατί πιστεύω ότι το πολι-
τικό µας σύστηµα οφείλει να δει µε µεγαλύτερη ωριµότητα την
υλοποίηση των µεγάλων έργων. Οφείλει καθένας από εµάς να
προχωρήσει σε ένα πλαίσιο ορθολογισµού, ρεαλισµού και δια-
φάνειας, γιατί αυτό επιτάσσει η ανάγκη της κοινωνίας. Αυτό επι-
τάσσει η ανάγκη των πολιτών. Η όποια κυβερνητική αλλαγή και
εάν έρχεται στη χώρα, δεν πρέπει να συνδέεται µε αυτοσχεδια-
σµούς που οδηγούν στην καθυστέρηση και στο µπλοκάρισµα µε-
γάλων έργων. Χαίροµαι που ο κ. Καραµανλής και η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας εδώ και δύο χρόνια κινούνται µε µεθοδι-
κότητα, ρεαλισµό και ξεµπλοκάρουν µεγάλα έργα.

Επίσης, διαµορφώνουν τις προϋποθέσεις και διασφαλίζουν
χρηµατοδότηση για την υλοποίηση νέων µεγάλων έργων υποδο-
µής που στοχεύουν στην οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε για ένα λεπτό.
Και αναφέροµαι και στην κατασκευή της Γραµµής 4 του µετρό

που ανακοινώθηκε πριν από λίγες ηµέρες από την Κυβέρνηση,
προϋπολογισµού 1,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, αλλά και στον
ΒΟΑΚ, το Βόρειο Οδικό Άξονα Κρήτης, που είναι πολύ σηµαντικό
έργο και αυτό.

Με τον κύριο Υπουργό είχα µοιραστεί την αγωνία σε σχέση µε
ένα µεγάλο έργο στα Δωδεκάνησα και στη Ρόδο από τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Έχουµε συναντίληψη και χαίροµαι πολύ που
ο κύριος Υπουργός -και τον ευχαριστώ και δηµόσια- υλοποιεί ένα
πολύ µεγάλο έργο -αντιλήφθηκε την ανάγκη αυτού του πολύ µε-
γάλου έργου- στον έναν από τους µεγαλύτερους παγκόσµιους
τουριστικούς προορισµούς, στη Ρόδο. Και αναφέροµαι στο νέο
οδικό άξονα που συνδέει την πόλη της Ρόδου µε το αεροδρόµιο,
έναν άξονα που είναι τόσο αναγκαίος αφού η Ρόδος µε το αερο-
δρόµιο είναι από τους πιο σηµαντικούς δρόµους, αφού η οδική
ασφάλεια είναι προαπαιτούµενο για την προοπτική ανάπτυξης.
Αυτός ο δρόµος έχει, δυστυχώς, θυσιάσει στο βωµό των ατυχη-
µάτων πολλούς συµπολίτες µας. Και χαίροµαι που από το πρό-
γραµµα Υποδοµών και Μεταφορών του ΕΣΠΑ θα υλοποιηθεί
αυτό το έργο ύψους 40 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Κύριε Υπουργέ, µε ολοκληρωµένες τις µελέτες του υποτµήµα-
τος από τον ισόπεδο κόµβο Κανδηλίου - αεροδροµίου περίπου
επτά χιλιοµέτρων πιστεύω ότι µπορείτε να προχωρήσετε στη δη-
µοπράτηση αυτού του τµήµατος, προκειµένου να αρχίσει η υλο-
ποίηση αυτού του έργου και να συντµηθούν οι χρόνοι για την
αποπεράτωσή του. Είναι ένα µεγάλο έργο που αλλάζει το χάρτη
τον κυκλοφοριακό στη Ρόδο και την εικόνα του νησιού και ανα-
βαθµίζει ένα κορυφαίο τουριστικό προορισµό. Απαλλάσσει την
πόλη από τον παραλιακό δρόµο, που είναι µεγάλος δρόµος και
υπάρχει κυκλοφοριακή συµφόρηση το θέρος ιδιαίτερα και δηµι-
ουργεί νέες προοπτικές. 

Θέλω να σας επισηµάνω, κύριοι και κυρίες Βουλευτές, ότι
µέσα από την υλοποίηση αυτών των µεγάλων έργων προχωράµε

µπροστά τη χώρα. Και νοµίζω ότι πρέπει να σκύψουµε πάνω από
αυτή την αναφορά µας, αφού θέλουµε να δούµε τη χώρα τη
µετά-COVID εποχή να τρέχει µε γοργούς ρυθµούς ανάπτυξης
όπως αξίζει στους συµπολίτες µας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά. Κι εγώ
ευχαριστώ, κύριε Κόνσολα.

Παραµένουµε στη Νέα Δηµοκρατία και πηγαίνουµε στον κ.
Κωνσταντίνο Μαραβέγια. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς θεωρητικά δεν µπορεί
να είναι αντίθετος στην πραγµατοποίηση µεγάλων έργων. Κα-
νένα κανονικό κόµµα που εκπροσωπεί πολίτες στο Κοινοβούλιο
δεν θα µπορούσε να καταψηφίσει εµβληµατικές πρωτοβουλίες
όπως η ολοκλήρωση ενός τόσο µεγάλου έργου υποδοµής για το
µέλλον της χώρας µας. Γιατί σε αυτό το µέλλον µας οδηγεί ο
νέος άξονας του αυτοκινητόδροµου κεντρικής Ελλάδας, περισ-
σότερο γνωστός σε µας τους Θεσσαλούς ως Ε65, ένα έργο
πνοής που πρωτοξεκίνησε η Νέα Δηµοκρατία το 2007 µε τη
µορφή σύµβασης παραχώρησης λίγο πριν ξεσπάσει η παγκόσµια
κρίση του 2008, µια κρίση που οδήγησε τη χώρα µας στο γνωστό
δηµοσιονοµικό αδιέξοδο και στο υπερ-δεκαετές πάγωµα πολλών
δηµόσιων επενδύσεων. 

Τα πράγµατα, όµως, σήµερα αλλάζουν ξεκάθαρα προς το κα-
λύτερο. Δύο χρόνια µετά την εκλογή του Κυριάκου Μητσοτάκη
και την τύχη της χώρας να ηγηθεί της µεγάλης µάχης για την
ανάταξη, η Ελλάδα αλλάζει. Ένα κοµµάτι της εργώδους αυτής
προσπάθειας είναι και η ολοκλήρωση των µεγάλων εκείνων
έργων που βγάζουν µεγάλες περιοχές της πατρίδας µας από την
οικονοµική αποµόνωση. 

Κύριε Υπουργέ, είµαι προσωπικά υπερήφανος που κατά σύµ-
πτωση πριν από έναν ακριβώς χρόνο, στις 13-7-2020, µε ερώ-
τησή µου προς το Υπουργείο σας έθετα τα ζητήµατα που
απασχολούσαν την κοινωνία της Θεσσαλίας σε σχέση µε την
πρόοδο του βόρειου τµήµατος του Ε65. Σήµερα, µετά από συ-
στηµατική δουλειά της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών, η Βουλή κυρώνει τη συµφωνία
κατασκευής του τµήµατος Τρίκαλα - Εγνατία του αυτοκινητόδρο-
µου κεντρικής Ελλάδας, ένα έργο 490 εκατοµµυρίων ευρώ που
περιλαµβάνει την ένωση δύο άλλων κύριων οδικών αξόνων, της
Εγνατίας Οδού και της ΠΑΘΕ µέσω του βόρειου κλάδου του Ε65,
ο οποίος θα συνδέσει την κεντρική µε τη βόρεια και τη δυτική Ελ-
λάδα. Ακριβώς αυτές οι διασυνδέσεις καθιστούν το εν λόγω έργο
κρίσιµης σηµασίας για την ένταξη της Θεσσαλίας στα διευρω-
παϊκά δίκτυα µεταφορών, φέρνοντας την οδικά πιο κοντά όχι
µόνο στις κεντρο-ευρωπαϊκές χώρες, αλλά και µέσω του λιµανιού
της Ηγουµενίτσας εγγύτερα σε ολόκληρη τη δυτική Ευρώπη.

Εποµένως, είναι µια στρατηγικής σηµασίας υποδοµή, στην
οποία πίστεψε αλλά και προώθησε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης µέσα από σειρά επαφών του µε την ηγεσία
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Aποτέλεσµα της δεκαοκτάµηνης
αυτής συστηµατικής προσπάθειας ήταν η ένταξη του αυτοκινη-
τόδροµου στις χρηµατοδοτήσεις του Ταµείου Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας, το οποίο, τελικά, θα καλύψει καθ’ ολοκληρίαν το
κόστος κατασκευής του. Έτσι, µέσα σε λιγότερα από τρία χρόνια
θα έχουν κατασκευαστεί πάνω από εβδοµήντα χιλιόµετρα σύγ-
χρονου αυτοκινητόδροµου, δύο συν δύο λωρίδων, µε λωρίδες
έκτακτης ανάγκης, µε τέσσερις σήραγγες και τριάντα µία γέφυ-
ρες, µε επτά συνολικά νέους κόµβους συµπεριλαµβανοµένης της
αποπεράτωσης αυτού των Τρικάλων και ένα νέο δευτερεύοντα
οδικό δίκτυο εξυπηρέτησης και κάθετων αξόνων για την άµεση
πρόσβαση όλων των γειτονικών περιοχών στον Ε65. 

Όµως, το σηµαντικότερο, ίσως, όφελος από αυτόν τον υπερ-
σύγχρονο αυτοκινητόδροµο, είναι η δραστική µείωση της χρονι-
κής απόστασης της Ελλάδας από τα δυτικά Βαλκάνια,
αυξάνοντας, παράλληλα, το επίπεδο της οδικής ασφάλειας
Έτσι, θα επιτευχθεί η ταχύτερη και ευκολότερη µεταφορά αγα-
θών και ανθρώπων από τη Θεσσαλία στην υπόλοιπη Ευρώπη,
φέρνοντας πιο κοντά και τη Μαγνησία στις ευρωπαϊκές αγορές,

16336 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



συνδέοντας το Βόλο µε την Ηγουµενίτσα, όπως είπε και ο Πρω-
θυπουργός.

Εδώ πιστεύω πως είναι και το µεγάλο στοίχηµα για τη Μαγνη-
σία και τη Θεσσαλία γενικότερα, στη διαφοροποίηση, δηλαδή,
της τοπικής οικονοµίας και στην ανάπτυξη νέων εξωστρεφών
δραστηριοτήτων που θα δώσουν στις θεσσαλικές επιχειρήσεις
καινούργια ανταγωνιστικά πλεονεκτήµατα. 

Μια τέτοια ευκαιρία αποτελεί και η οδική σύνδεση της Μαγνη-
σίας µέσω του Ε65 µε άλλες γεωγραφικές ενότητες στην Ελλάδα
και την Ευρώπη γενικότερα. 

Όµως, από µόνη της δεν αρκεί. Θα πρέπει να δούµε το πρό-
βληµα της τοπικής ανάπτυξης συνολικά ενταγµένο µέσα στο ευ-
ρύτερο πλαίσιο χρηµατοδοτήσεων τόσο του Ταµείου Ανάκαµψης
όσο και του νέου ΕΣΠΑ 2021 - 2027. Κυρίως, όµως, θα πρέπει να
δούµε τις δυνατότητες που θα προσφέρει ο Ε65 σαν µέρος ενός
ολοκληρωµένου σχεδίου, το οποίο θα περιλαµβάνει και άµεσες
ενισχύσεις για την προσέλκυση ιδιωτικών επενδύσεων, αλλά και
υποστηρικτικές υπηρεσίες όπως είναι οι συνδυασµένες µεταφο-
ρές, τα logistics και η πολυτροπική διαµετακόµιση, υπηρεσίες
που θα αναδείξουν τη Μαγνησία ως κόµβο εσωτερικού και εξω-
τερικού εµπορίου, αλλά και ως µια περιοχή που συνδυάζει τις
σύγχρονες διεθνείς µεταφορές -αεροπορικές, θαλάσσιες και οδι-
κές- µε ένα διασυνδεδεµένο σιδηροδροµικό δίκτυο, ικανά όλα
αυτά να µεταφέρουν προϊόντα και ανθρώπους και γρήγορα και
οικονοµικά. 

Ειδικά για τις εµπορευµατικές µεταφορές κρίσιµο ρόλο θα παί-
ξει η δηµιουργία ενός κέντρου logistics, για το οποίο ήδη υπάρχει
σχεδιασµός στη Μαγνησία, που µένει, βέβαια, να υλοποιηθεί. 

Έχει δίκιο ο συνάδελφος από το ΣΥΡΙΖΑ που µε αφορµή το
Ταµείο Ανάκαµψης επανέφερε το θέµα της ενίσχυσης του ρόλου
των υφιστάµενων επιχειρηµατικών πάρκων και βιοµηχανικών πε-
ριοχών στην εφοδιαστική αλυσίδα µε ταυτόχρονη κατασκευή
νέων εµπορευµατικών κέντρων στη Μαγνησία. Όµως, στις καλές
προθέσεις είναι καλό να προσθέσει κανείς και λίγη αυτοκριτική,
γιατί, δυστυχώς, ο ΣΥΡΙΖΑ στα πέντε χρόνια της διακυβέρνησής
του αντί για έργα προτίµησε τις διακηρύξεις. Θυµίζω ότι επί κυ-
βέρνησης Τσίπρα o Νοµός Μαγνησίας όχι µόνο είχε πολυπληθή
εκπροσώπηση στο Κοινοβούλιο, αλλά και δύο Υφυπουργούς
στην κυβέρνηση και, µάλιστα, στους κρίσιµους τοµείς των οικο-
νοµικών και των µεταφορών για τον οποίο συζητάµε σήµερα. Το
τι έκαναν τότε οι «ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ», το έχει καταγράψει η ιστορία.
Και σίγουρα δεν ήταν εµπορευµατικά κέντρα στη Μαγνησία, κύ-
ριοι συνάδελφοι.

Κύριε Πρόεδρε, η Νέα Δηµοκρατία ήλθε για να δώσει ένα
τέλος στα λόγια χωρίς αντίκρισµα, σε κούφιες υποσχέσεις, σε
αυταπάτες και στα σχέδια που έµειναν µόνο στα χαρτιά. Με συγ-
κεκριµένα έργα η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έρχεται
να σπάσει τον φαύλο κύκλο της αναποτελεσµατικότητας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και να υπερβεί τις συνέπειες της οικονοµικής και υγειονο-
µικής κρίσης. Όπως αποδεικνύει και το παρόν νοµοσχέδιο, αυτό
γίνεται µόνο µε πρόγραµµα, µε σκληρή δουλειά και γρήγορη
αξιοποίηση των ευρωπαϊκών κονδυλίων. 

Η Ελλάδα είναι τυχερή που διαθέτει σήµερα µια Κυβέρνηση
µε γνώσεις, ικανότητες και την τόσο αναγκαία -κακά τα ψέµατα-
προϋπηρεσία, την προηγούµενη επαγγελµατική εµπειρία που
επιτρέπει στους Υπουργούς να είναι γρήγοροι και αποτελεσµα-
τικοί. Τύχη αγαθή έφερε στη χώρα την Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη ακριβώς την ώρα που καλείται η πατρίδα µας να δια-
χειριστεί τα 72 δισεκατοµµύρια ευρώ του Ταµείου Ανάκαµψης
και του νέου ΕΣΠΑ. Αυτή ακριβώς η σοβαρή, υπεύθυνη διακυ-
βέρνηση αποτελεί εγγύηση ότι η Ελλάδα των έργων έχει πάρει
µπρος και θα συνεχίσει να δουλεύει για να αλλάξει το µέλλον το
δικό µας, αλλά κυρίως το µέλλον των παιδιών µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι εµείς
τον κ. Μαραβέγια.

Τον λόγο έχει η κ. Αναστασία Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε σήµερα για τον αυτοκινητόδροµο Ε65, ένα έργο ση-

µαντικό µε προοπτικές, αλλά και ιδιαίτερες παθογένειες, ένα

έργο του οποίου η σύµβαση κατασκευής υπεγράφη το µακρινό
2007 και για το οποίο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας φέρει
τεράστιες ευθύνες τόσο για τις καθυστερήσεις όσο και για το
σπάσιµό του σε τρία τµήµατα. 

Έπειτα από τις γνωστές παλινωδίες και τη φαυλότητα που χα-
ρακτήριζαν τις παλαιότερες κυβερνήσεις, ήλθε η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ για να ξεµπλοκάρει επιτέλους το συγκεκριµένο έργο και
να ολοκληρωθεί µέχρι σήµερα ένα σηµαντικό τµήµα του.

Σήµερα έρχεται η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε δύο
χρόνια καθυστέρηση και ένα αχρείαστο «καπέλο» ύψους 38 εκα-
τοµµυρίων να πανηγυρίσει πως επιτέλους αυτή ξεµπλόκαρε το
έργο. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά τα φαινόµενα
και οι παθογένειες αποτελούσαν και αποτελούν τη συνήθη πρα-
κτική που ακολουθούσαν οι κυβερνήσεις κυρίως της Νέας Δη-
µοκρατίας για την υλοποίηση των έργων µε εξαρτήσεις,
διαπλοκή και πολλές καθυστερήσεις, αλλά και τον ελληνικό λαό
να πληρώνει πάντα στο τέλος τη ζηµιά.

Αντίστοιχες πρακτικές αντιµετωπίσαµε στην ολοκλήρωση του
κάθετου άξονα της Εγνατίας στον Έβρο, ένα αναγκαίο έργο για
την οδική ασφάλεια και την ανάπτυξη στην περιοχή µας, αλλά
κυρίως για την ασφάλεια στις µεταφορές, ένα έργο που χρει-
άστηκε πολλές δεκαετίες για να υλοποιηθεί και κόστισε υπέ-
ρογκα ποσά, δυστυχώς όµως κόστισε και απώλειες σε δεκάδες
ανθρώπινες ζωές.

Έπρεπε και εκεί να έλθει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ για να ξεµ-
πλοκάρει σε πολύ σύντοµο χρόνο και να ολοκληρώσει το πιο επι-
κίνδυνο κοµµάτι του έργου. Η συµβολή της Νέας Δηµοκρατίας
βέβαια ήταν να βάλει διόδια άµεσα, όταν τα προηγούµενα χρόνια
τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας ξάπλωναν στο οδόστρωµα
προκειµένου να αντιδράσουν για τα διόδια. Σήµερα, όµως,
σιωπή. Αναρωτιέµαι πόση υποκρισία χωράει αυτό το κόµµα.

Κυρίες και κύριοι, εδώ και δύο χρόνια µε αποκλειστική ευθύνη
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη έχουν ακυρωθεί ή έχουν «παγώσει»
σηµαντικά αναπτυξιακά έργα σε όλη τη χώρα. Η Κυβέρνηση δεί-
χνει να κινείται χωρίς αναπτυξιακή πυξίδα, χωρίς σχεδιασµό ή
ολιστική προσέγγιση όπου θα εντάσσονται και τα έργα υποδοµής
ως υπόβαθρο για την ανάπτυξη. Κάνετε εµπόριο ελπίδας, χωρίς
να υπάρχει πραγµατική ελπίδα στην κοινωνία.

Στην Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης η Νέα
Δηµοκρατία όχι µόνο πάγωσε το δροµολογηµένο έργο της σιδη-
ροδροµικής Εγνατίας και το C to C που θα συνέδεε σιδηρό-
δροµο, οδικό σύστηµα και πέντε λιµάνια και των γειτονικών
χωρών, έργο το οποίο είχε δροµολογήσει η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και µε διακρατικές συµφωνίες, αλλά έχει οδηγήσει τη
Θράκη σε σιδηροδροµικό αποκλεισµό εδώ και δύο χρόνια, χωρίς
να αναλαµβάνει καµµία πρωτοβουλία.

Αναρωτιόµαστε: Για ποια ανάπτυξη µιλάτε στη Θράκη όταν
αδρανούν ακόµη και αυτά που ήδη λειτουργούσαν τα προηγού-
µενα χρόνια; Δροµολογηµένα έργα στο λιµάνι της Αλεξανδρού-
πολης έχουν παγώσει. Προχωράτε στο ξεπούληµα, στην
ιδιωτικοποίηση του λιµένα απέναντι στα συµφέροντα και την ανά-
πτυξη της τοπικής κοινωνίας, ενώ δεν ενισχύετε τον εµπορικό
ρόλο του λιµένα. Ακόµα και το µεγάλο έργο υπογειοποίησης γε-
ωτρήσεων στον Ερυθροπόταµο κινδυνεύει να απενταχθεί από τη
χρηµατοδότηση που είχε εξασφαλιστεί από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση. Το ειδικό πρόγραµµα υποδοµών για τον Έβρο ύψους
26,3 εκατοµµυρίων ευρώ που ενέκρινε η προηγούµενη κυβέρ-
νηση και περιλαµβάνει την υλοποίηση τριάντα έξι κρίσιµων, ανα-
γκαίων έργων για την περιοχή, έργων οδοποιίας, αντιπληµµυ-
ρικών έργων, αρδευτικών έργων και πολλών άλλων έχει παγώσει
σήµερα, µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να αδιαφορεί
πλήρως για την υλοποίηση αυτών των αναγκαίων έργων.

Στο µεταξύ έχετε παγώσει και την εφαρµογή των κινήτρων για
τις επιχειρήσεις σε ακριτικές περιοχές, όπως την επιδότηση µε-
ταφορικού λειτουργικού εργατικού κόστους που είχε σχεδιαστεί
και αυτό από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Ποια βοήθεια, ποια
στήριξη, ποια κίνητρα δίνετε στις τοπικές επιχειρήσεις σε ακρι-
τικές περιοχές;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακόµη και το σηµαντικό έργο
ανάπτυξης δικτύου φυσικού αερίου στην Περιφέρεια Ανατολικής
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Μακεδονίας-Θράκης έχει πάρα πολλές καθυστερήσεις και πάρα
πολλά κωλύµατα. Προχωρά πάρα πολύ αργά, ενώ τα περισσό-
τερα ζητήµατα είχαν λήξει από την προηγούµενη κυβέρνηση. Βέ-
βαια, δεν µας κάνει καµµία ιδιαίτερη εντύπωση που ο
Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης έσπευσε πριν από λίγες µέρες
στην Ξάνθη να κόψει κορδέλες και να οικειοποιηθεί άλλο ένα
έργο του ΣΥΡΙΖΑ. Σας έχουµε πει πολλές φορές ότι η συνεργα-
σία απαιτεί και σεµνότητα.

Θα µπορούσα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναφέρω δε-
κάδες παραδείγµατα και στοιχεία τόσο από τον Έβρο όσο και
από ολόκληρη τη χώρα που αναδεικνύουν τον στρεβλό αντιανα-
πτυξιακό, αντιπαραγωγικό, αντικοινωνικό χαρακτήρα των επιλο-
γών της Κυβέρνησης, την αδιαφορία και την ανικανότητά σας και
σε επίπεδο µεγάλων έργων υποδοµών, αλλά και σε επίπεδο πο-
λιτικών που στηρίζουν και δίνουν προοπτική στις τοπικές µας κοι-
νωνίες.

Ανησυχητικός βέβαια είναι και ο τρόπος µε τον οποίον διαχει-
ρίζεστε την πρόταση για το Ταµείο Ανάκαµψης. Δεν βάζετε σε
καµµία προτεραιότητα τη διάχυση του οφέλους των έργων των
κονδυλίων στο σύνολο της κοινωνίας, των µικρών και µεσαίων
τοπικών επιχειρήσεων, αλλά την κατεύθυνση κονδυλίων σε λίγες
µεγάλες εταιρείες για έργα τα οποία ακόµη κρατάτε κρυφά από
την ελληνική κοινωνία και δεν µπήκατε καν σε διαδικασία διαβού-
λευσης, προκειµένου να αξιοποιήσετε και χρήσιµες προτάσεις.

Ο κύριος Υπουργός λείπει, αλλά θα τα µεταφέρετε, παρα-
καλώ.

Κύριε Υπουργέ, στην περιοχή µου ιδιαίτερα τον τελευταίο ενά-
µιση χρόνο βιώνουµε µια πρωτοφανή υποβάθµιση, αποψίλωση
υπηρεσιών, τραπεζικά καταστήµατα που κλείνουν απ’ όλες τις
περιοχές, πανεπιστηµιακά τµήµατα που συρρικνώνονται, ενώ
έργα που είχαν δροµολογηθεί και θα άφηναν ένα ισχυρό αναπτυ-
ξιακό και περιβαλλοντικό αποτύπωµα στην περιοχή, όπως η απο-
κατάσταση των παλιών µεταλλείων της Κίρκης, έργο ύψους 5,5
εκατοµµυρίων ευρώ, µε απόφαση της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας ακυρώνονται. Δυστυχώς η Νέα Δηµοκρατία δηµιουρ-
γεί κάθε µέρα και µια καινούργια πληγή στον Έβρο, στη Θράκη
και στο σύνολο της κοινωνίας. 

Αν σε όλα τα παραπάνω προσθέσουµε και τις τεράστιες πλη-
γές που αφήνει η πανδηµία, ειδικά µε τον τρόπο που επέλεξε η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να διαχειριστεί τις έκτακτες
συνθήκες, αγνοώντας τις πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας,
χωρίς να δίνει καµµία πραγµατική στήριξη στον κόσµο, τότε µπο-
ρούµε να κατανοήσουµε την οριακή κατάσταση και τα αδιέξοδα
µε τα οποία βρίσκονται σήµερα αντιµέτωπες τόσο οι επιχειρήσεις
όσο και το σύνολο των πολιτών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω σε λίγο, κύριε Πρόεδρε.
Η χώρα µας, όµως, έχει άµεση ανάγκη από την υλοποίηση

ενός µελετηµένου ολιστικού αναπτυξιακού σχεδιασµού, ένα σχέ-
διο που θα περιλαµβάνει µεγάλα έργα υποδοµών, συνδυασµένες
µεταφορές, πολιτικές ανάπτυξης και επέκταση και υποστήριξη
των υπηρεσιών και των τοπικών κοινωνιών.

Βαυκαλίζεστε, κυρίες και κύριοι, ότι ενδιαφέρεστε για τη θω-
ράκιση της χώρας, για τη θωράκιση των τοπικών κοινωνιών, για
τη θωράκιση των συνόρων, όταν κλείνουν συνεχώς υπηρεσίες
και συρρικνώνεται η δραστηριότητα στις περιοχές αυτές. Με τις
πολιτικές σας οδηγείτε δυστυχώς σε ερηµοποίηση ειδικότερα τις
ακριτικές περιοχές, χωρίς καµµία προοπτική ανάπτυξης ή βελ-
τίωση των συνθηκών ζωής των πολιτών.

Μάλιστα πρόσφατα ο Πρωθυπουργός µάς ενηµέρωσε ότι θα
κλείσει και περιφερειακά νοσοκοµεία εν µέσω πανδηµίας. Σίγα-
σαν τα χειροκροτήµατα. Ξεχάσαµε τα χειροκροτήµατα και τις
επευφηµίες. Τώρα θα κλείσουµε κρίσιµα περιφερειακά νοσηλευ-
τικά ιδρύµατα.

Το µόνο που ενδιαφέρει την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας είναι οι φιέστες, η εξυπηρέτηση συµφερόντων, η επικοινω-
νία. 

Πέρα, όµως, από την πλασµατική εικόνα που καλλιεργείται, η
πραγµατικότητα που βιώνουν οι Έλληνες πολίτες δυστυχώς είναι
τραγική. Τα ψέµατα του κ. Μητσοτάκη για ανάπτυξη, καλοπλη-

ρωµένες δουλειές, ασφάλεια και εκσυγχρονισµό έχουν αποκα-
λυφθεί και έχουν διαψευστεί όλες οι υποσχέσεις. Και δυστυχώς
βιώνουµε καθηµερινά τις τραγικές επιπτώσεις της ανάλγητης πο-
λιτικής σας, της ανικανότητάς σας, της αδιαφορίας σας, του αυ-
ταρχισµού. Έχετε επιλέξει µε τον τρόπο αυτό να κάνετε πολιτική.
Γι’ αυτό απαιτείται άµεση αλλαγή. Είναι αναγκαία µία προοδευ-
τική κυβέρνηση στη χώρα, µια κυβέρνηση που θα εργάζεται προς
όφελος της κοινωνίας, µία κυβέρνηση που δεν θα αδιαφορεί
ούτε για τους πολίτες ούτε για τα οφέλη της κοινωνίας ούτε για
την ανάπτυξη ούτε και για την περιφέρεια και τις τοπικές κοινω-
νίες.

Ευχαριστώ και για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Γκαρά.

Να ξέρετε ότι ο κύριος Υπουργός µού ζήτησε ένα, δύο λεπτά
γιατί πρέπει να κάνει ένα τηλεφώνηµα και του το επέτρεψα.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία.
Κύριε Λοβέρδο, ακούσατε ότι ο κύριος Υπουργός έπρεπε να

κάνει ένα τηλεφώνηµα. Δεν πιστεύω να σας πειράζει η απουσία.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν θα του βά-

λουµε απουσία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ούτε και πρόστιµο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τον εκτιµούµε

για το έργο του και όταν θα µπορέσει θα έρθει.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα είναι Τρίτη και 13 Ιου-

λίου. Στη λαϊκή µας παράδοση θεωρείται γρουσούζικη ηµέρα,
διότι Τρίτη έπεσε η Πόλη και δεκατρείς ήταν οι συµµετέχοντες
στον Μυστικό Δείπνο από τον οποίο έφυγε ο Ιούδας για να προ-
δώσει τον Ιησού. Στη σύγχρονή µας, όµως, ζωή δεν υπάρχουν
γρουσούζικες ηµέρες, γιατί την τύχη µας την φτιάχνουµε µόνοι
µας, την τύχη µας τη φτιάχνει η Ελλάδα µε την προσπάθεια όλων
µας ή τουλάχιστον αυτό επιδιώκουµε.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη αποδεικνύει και µε το νοµοσχέδιο που κατέθεσε σήµερα
και ψηφίζεται από την Ολοµέλεια αυτή την πρόθεσή της, να αλ-
λάξει τη µορφή της κοινωνίας µας, να αλλάξει τη µορφή της
χώρας µας εν µέσω πανδηµίας, µε ισχυρές, σοβαρές και σηµαν-
τικές µεταρρυθµίσεις, όπως είναι η επέκταση και κατασκευή του
υπόλοιπου τµήµατος του Ε65 το οποίο χάρη στη χρηµατοδότηση
και από την Ευρωπαϊκή Ένωση, χάρη στο Ταµείο Ανάκαµψης θα
γίνει πραγµατικότητα.

Ξέρετε, όταν ήρθε το νοµοσχέδιο αυτό µετά από συµφωνία,
που είχε καθυστερήσει και έγινε εφικτή τον τελευταίο καιρό, σκέ-
φτηκα τι καταστροφή θα έχει υποστεί η χώρα µας αν πριν από
µερικά χρόνια είχαµε αποδεχθεί τα αιτήµατα κάποιων και είχαµε
φύγει από την Ευρωπαϊκή Ένωση και είχαµε γυρίσει στη δραχµή,
τι καταστροφή θα έχει επέλθει στη χώρα. Όχι ο Ε65 δεν θα γινό-
ταν, δεν θα είχαµε να φάµε σε αυτή τη χώρα. Τώρα χάρη στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και χάρη στις προσπάθειες που κατέβαλλε
κυρίως η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας, η Ελλάδα είναι στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, χαίρει ενός προγράµµατος για την ταχεία
ανάπτυξη της οικονοµίας µετά την πανδηµία, χάρη στις διαπραγ-
µατεύσεις που έκανε και ο Πρωθυπουργός και τα µέλη της Κυ-
βέρνησης και η Νέα Δηµοκρατία ολόκληρη.

Ζούµε ιστορικές στιγµές και τις κάνουµε ακόµα πιο σηµαντικές
για τη χώρα µας χάρη στην προσπάθειά µας γιατί όπως είπα δεν
υπάρχουν γρουσούζικες µέρες, υπάρχουν γρουσούζηδες οι
οποίοι δεν θέλουν την προκοπή της χώρας µας. Εµείς δεν ανή-
κουµε σε αυτούς. Η Νέα Δηµοκρατία είναι η βάση η οποία στη-
ρίζει την προσπάθεια για την ανάκαµψη και την ανάπτυξη της
χώρας µετά από µια δεκαετία πράγµατι πολύ δύσκολη και κατα-
στροφική στην οικονοµία και µετά από µια καταστροφική πανδη-
µία. 

Η πανδηµία φυσικά δεν έχει τελειώσει και πρέπει όλοι να κα-
ταβάλλουµε προσπάθειες για να αντιµετωπίσουµε αυτό το φαι-
νόµενο, ούτως ώστε αύριο και χάρη στο Ταµείο Ανάκαµψης και
στο σχέδιο, το ολιστικό σχέδιο -αρέσει αυτή έκφραση κυρίως
στην Αντιπολίτευση- «Ελλάδα 2.0» να µπορέσουµε να είµαστε και
πάλι στο προπύργιο των αλλαγών που πρέπει να γίνουν σε αυτή
τη χώρα. 
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Η αλήθεια είναι ότι πρέπει να αντιµετωπίσουµε τον κίνδυνο που
εγκυµονεί η πανδηµία. Τα πράγµατα είναι δύσκολα και παραµέ-
νουν δύσκολα και γι’ αυτό χαίροµαι που τουλάχιστον σε ό,τι
αφορά τους εµβολιασµούς -µε κάποιους αστερίσκους- σύσσωµη
η Αντιπολίτευση προς το παρόν ακόµα τάσσεται ανεπιφύλακτα
υπέρ των εµβολιασµών. Αυτό είναι θετικό. Θα ήταν ακόµα θετι-
κότερο αν λαµβάναµε υπ’ όψιν µας ότι η αντιµετώπιση της παν-
δηµίας δεν προσφέρεται για αντιπολίτευση. Η αντιµετώπιση της
πανδηµίας είναι το µείζον για να µπορέσει η χώρα να σταθεί στα
πόδια της, όπως και κάθε χώρα στην ανθρωπότητα, που σήµερα
αντιµετωπίζει το ίδιο τεράστιο πρόβληµα.

Από εκεί και πέρα έχουµε πολλά να πούµε, έχουµε πολλά και
να διαφωνήσουµε και να συµφωνήσουµε, αν και δεν προβλέπω
να συµφωνούµε σε πολλά, αλλά τέλος πάντων εµείς είµαστε εδώ
ακόµη και για να δεχθούµε τις απόψεις σας αν είναι λογικές και
αν µπορούν πράγµατι να υλοποιηθούν. Δεν είµαστε ιδεοληπτικοί.
Δεν θεωρούµε ότι η Αντιπολίτευση δεν µπορεί να κάνει προτά-
σεις. Μπορεί και αν είναι λογικές και σωστές, να τις δεχθούµε.

Βλέπω, όµως, από την πλευρά της Αντιπολίτευσης µια µιζέρια.
Άκουσα προηγουµένως και την κ. Γκαρά -µου είναι συµπαθέ-
στατη- να λέει ότι όλα πάνε στραβά µε αυτή την Κυβέρνηση, ότι
καταστρέφεται, καταρρέει η χώρα, κλείνουν τα νοσοκοµεία, δεν
θα έχουµε κρεβάτια για τους αρρώστους και κάτι υπερβολές οι
οποίες δεν ισχύουν. Κανένα νοσοκοµείο που είναι χρήσιµο και
απαραίτητο για την προστασία των ασθενών, δεν θα κλείσει. Θα
κλείσουν µόνο οι υπηρεσίες εκείνες που δεν είναι απαραίτητες.
Δεν θα κλείσει τίποτα που είναι απαραίτητο για τη χώρα.

Η δηµόσια υγεία την οποία εµείς προστατεύουµε µε κάθε δυ-
νατό τρόπο, θα συνεχίσει να προστατεύεται. Η δηµόσια υγεία
είναι το πρόταγµα της Κυβέρνησης αυτής και το απέδειξε ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης όλους αυτούς τους είκοσι µήνες περίπου
που διαρκεί η πανδηµία. Και αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε.
Σεβόµαστε το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Έχετε εσείς µια αντί-
ληψη ότι εµείς δεν θέλουµε το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Δεν
είναι αλήθεια αυτό. Και θέλουµε να υπάρχουν και έργα, όπως ο
αυτοκινητόδροµος αυτός που γίνονται µε χρηµατοδότηση από
τα δηµόσια ταµεία, όπως είναι το Ταµείο Ανάκαµψης.

Δεν είµαστε ιδεοληπτικοί σε ό,τι αφορά τον ρόλο του δηµο-
σίου. Θέλουµε το δηµόσιο να υπάρχει, αλλά δεν το θέλουµε ως
επιχειρηµατία. Αυτή είναι η µεγάλη διαφορά που υπάρχει ανά-
µεσα σε εσάς και σε µας. Εµείς θέλουµε την επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα να την ασκούν οι ιδιώτες και αυτή η τεράστια
ιδεολογική διαφορά είναι νοµίζω αυτή που πυροδοτεί και πάρα
πολλές εντάσεις και διαφωνίες ανάµεσά µας. Θα το λύσουµε
στην πορεία. Τώρα αυτό που προέχει -και επιµένω- είναι η αντι-
µετώπιση της πανδηµίας, πάνω από όλα να βγούµε υγιείς από
αυτή την περιπέτεια και να προχωρήσουµε.

Και επειδή ακούω το αίτηµα περί πρόωρων εκλογών -το έθεσε
και ο αγαπητός µου φίλος ο κ. Γιαννούλης τις προάλλες, το
έθεσε εµµέσως χθες και ο κ. Τσίπρας- σας βεβαιώ ότι θα έρθει
η ώρα των εκλογών. Σε δύο χρόνια θα έρθει η ώρα των εκλογών
και τότε ο ελληνικός λαός θα κρίνει και εσάς και την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και θα αναδείξει για µια ακόµη φορά τη
Νέα Δηµοκρατία και τον Κυριάκο Μητσοτάκη νικητή γιατί φέρνει
τη µεγάλη αλλαγή που χρειάζεται ο τόπος. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Λοβέρδο και για την τήρηση του χρόνου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
«α) Ενσωµάτωση στην εθνική νοµοθεσία διατάξεων των Οδηγιών
(ΕΕ) 2017/2455, (ΕΕ) 2019/1995 και (ΕΕ) 2018/1910 όσον αφορά
υποχρεώσεις που απορρέουν από τον φόρο προστιθέµενης αξίας
για παροχές υπηρεσιών και πώλησης αγαθών εξ αποστάσεως και
σχετικές ρυθµίσεις β) Τροποποιήσεις του ν.4649/2019 “Πρό-
γραµµα παροχής εγγύησης σε τιτλοποιήσεις πιστωτικών ιδρυµά-
των (Α’206) βάσει της C (2021) 2545/09.04.2021  2021/N)
εγκριτικής απόφασης της Eυρωπαϊκής Eπιτροπής για παράταση
του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ». γ) «Διατάξεις για τη ρύθµιση

οφειλών και την παροχή δεύτερης ευκαιρίας - Τροποποιήσεις
του ν. 4738/2020 και λοιπές διατάξεις».

Καλείται τώρα στο Βήµα ο Καρδιτσιώτης κ. Γεώργιος Κωτσός
από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Καρδιτσιώ-

της, ως δυτικοθεσσαλός νιώθω απεριόριστη ικανοποίηση και
υπερηφάνεια που επιτέλους ένα όνειρο χρόνων για τη δυτική
Θεσσαλία παίρνει σάρκα και οστά. Γιατί, ξέρετε, η συζήτηση για
τον Ε65 ξεκίνησε περίπου στα µέσα της δεκαετίας του ’90, όταν
υπήρχαν τρία πλάνα για την ΠΑΘΕ αναφορικά µε τον Κόλπο του
Μαλιακού. Το πρώτο ήταν η υποθαλάσσια ζεύξη, αν θυµάστε. Το
δεύτερο ήταν να δηµιουργηθεί το Πέταλο του Μαλιακού, η χά-
ραξη που σήµερα υπάρχει. Και υπήρχε και ένα τρίτο πλάνο που
αφορούσε σήραγγα στον Δοµοκό και θα ερχόταν η ΠΑΘΕ πιο
κοντά στη δυτική Θεσσαλία, πιο κοντά στην Καρδίτσα, πιο κοντά
στα Τρίκαλα, πιο κοντά στη Λάρισα, αν και στη συνέχεια περνά
από τη Λάρισα. Επελέγη όµως τότε η δεύτερη λύση, το Πέταλο
του Μαλιακού, και θα έπρεπε να υπάρξει ένας άξονας οδικός που
θα έβγαζε τη δυτική Θεσσαλία από την οδική αποµόνωση. 

Η πρώτη αναφορά σε αυτόν τον άξονα είχε γίνει από τον Λα-
λιώτη το 1994, όταν είχαν γίνει πολύ µεγάλες πληµµύρες τότε
στην Καρδίτσα, κάτι αντίστοιχο µε τον «Ιανό» τώρα. Μόνο που
τώρα είχαµε άµεση και αποτελεσµατική αντιµετώπιση του φαι-
νοµένου, ενώ τότε καθυστερήσαµε πάρα πολύ. Είχε γίνει λοιπόν
η αναφορά από τον τότε Υπουργό ΠΕΧΩΔΕ ως αντιστάθµισµα
για τη δυτική Θεσσαλία, προκειµένου να έρθει πιο κοντά η δυτική
Θεσσαλία προς την Αθήνα, να βγει από την οδική αποµόνωση,
να έρθει πιο κοντά προς τη βόρειο Ελλάδα. 

Βέβαια κύλησε πολύ νερό στο αυλάκι, πέρασε πάρα πολύς
χρόνος και η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το 2007 ξεκίνησε
την κατασκευή του συγκεκριµένου έργου, το οποίο θα βγάλει
από την αποµόνωση και τα Τρίκαλα και την Καρδίτσα, αλλά και
ταυτόχρονα θα δώσει αναπτυξιακή ώθηση σε αυτές τις περιο-
χές.

Εδώ να σηµειώσουµε πως ο Ε65 είναι ένας ευρωπαϊκός άξο-
νας συνολικού µήκους τριών χιλιάδων οκτακοσίων χιλιοµέτρων
που ξεκινάει από το Μάλµε της Σουηδίας, διατρέχει δώδεκα
χώρες και συγκεκριµένα τη Σουηδία, την Πολωνία, την Τσεχία,
τη Σλοβακία, την Ουγγαρία, τη Βοσνία - Ερζεγοβίνη, τη Σερβία,
το Κοσσυφοπέδιο, την Ελλάδα και φτάνει µέχρι τα Χανιά και
τµήµα αυτού του άξονα είναι βεβαίως κι ο Ε65 που κουβεντιά-
ζουµε σήµερα, που ξεκινά από τη Σκάρφεια της Λαµίας και κα-
ταλήγει στην Εγνατία Οδό.

Η ικανοποίησή µου είναι ακόµη µεγαλύτερη διότι ως άνθρω-
πος της αυτοδιοίκησης για πάρα πολλά χρόνια, σε συνεργασία
µε τους αυτοδιοικητικούς της δυτικής Θεσσαλίας αλλά και της
Ηπείρου δίναµε µάχες προκειµένου να εξευρεθεί λύση για το βό-
ρειο τµήµα. Γιατί όσον αφορά το βόρειο τµήµα, για το οποίο γί-
νεται σήµερα λόγος -µε πολύ µεγάλη ενάργεια ο συνάδελφος κ.
Χειµάρας έδωσε αναλυτικά τα οικονοµικά και τα τεχνικά στοιχεία
του έργου και εκτιµώ ότι θα είναι υπερβολή και πλεονασµός να
αναφερθώ ξανά σε αυτά- τα δύο προβλήµατα που υπήρχαν και
ήταν τα εξής: πρώτον, να επιλεγεί η χάραξη. Γιατί θα θυµάστε
ότι αρχικά η πρώτη χάραξη οδηγούσε στην Παναγιά. Και το δεύ-
τερο, ακόµη µεγαλύτερο πρόβληµα, ήταν να εξευρεθούν οι
πόροι. Γιατί ναι µεν υπήρχε ο σχεδιασµός, ναι µεν υπήρχε το
όραµα, ναι µεν υπήρχε η διάθεση, αλλά δεν υπήρχε το χρηµατο-
δοτικό εργαλείο. Και θυµάµαι χαρακτηριστικά ως πρόεδρος της
Περιφερειακής Ένωσης Δήµων Θεσσαλίας ότι είχαµε οργανώσει
στα Τρίκαλα µια πολύ µεγάλη εκδήλωση το 2018, µε τη συµµε-
τοχή φορέων από την Ήπειρο, µε συµµετοχή φορέων από τη δυ-
τική Μακεδονία, από τη Στερεά Ελλάδα, αφ’ ενός µεν για να
καταλήξουµε στην οριστική χάραξη του βόρειου τµήµατος, αλλά
και να ψηλαφίσουµε τις δυνατότητες χρηµατοδότησης του
έργου, που τότε διαφαινόταν ως πιο πιθανή πηγή χρηµατοδότη-
σης η χρηµατοδότηση µέσα από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επεν-
δύσεων.

Και φτάνουµε στο 2021, που χάρη στην πίστη, στην αποφασι-
στικότητα, αλλά και στην οργάνωση του Πρωθυπουργού µας Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, αλλά και της ηγεσίας του Υπουργείου
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Μεταφορών πλέον αυτό το όνειρο, αυτή η προοπτική γίνεται
πράξη και πραγµατικότητα, να ολοκληρωθεί επιτέλους ο οδικός
άξονας Ε65 που πραγµατικά θα βγάλει από την αποµόνωση τη
δυτική Θεσσαλία και θα της δώσει τις δυνατότητες περαιτέρω
ανάπτυξης. Γι’ αυτό θα ήθελα να σας ευχαριστήσω θερµά,
Υπουργέ, και εσάς και τον Γενικό Γραµµατέα, όχι µόνο για αυτό,
αλλά και γιατί στο µεγάλο πρόβληµα που δηµιουργήθηκε στην
Καρδίτσα µε τον «Ιανό» πραγµατικά επιδείξατε αποτελεσµατικό-
τητα, ταχύτητα, αλλά και ταυτόχρονα κατανόηση στο πολύ µε-
γάλο πρόβληµα που αντιµετώπισε ο νοµός µας. Χρηµατοδο-
τήσεις και στις επιχειρήσεις, χρηµατοδοτήσεις και στις οικίες και
τώρα βρίσκεται σε εξέλιξη το µεγάλο χρηµατοδοτικό πρόγραµµα
των 150 εκατοµµυρίων ευρώ, που θα δώσει απάντηση στα προ-
βλήµατα των υποδοµών που δηµιουργήθηκαν εκεί. 

Ξέρετε, στη δυτική Θεσσαλία υπήρχε πάντα το δίπολο Λάρι-
σας - Βόλου που δηµιουργούσε µια αγωνία στη δυτική Θεσσαλία,
στο πώς η δυτική Θεσσαλία θα µπορέσει να αναπτυχθεί και να
έχει καλύτερη προοπτική. Γιατί ο Βόλος είχε το λιµάνι, ήταν µια
βιοµηχανική περιοχή. Η Λάρισα ήταν κεντροβαρές σηµείο για τη
Θεσσαλία. Τα Τρίκαλα και η Καρδίτσα ένιωθαν το βάρος της οδι-
κής αποµόνωσης, αυτή την αποµόνωση που έρχεται σήµερα να
άρει ο Ε65 και να προσδώσει νέες προοπτικές στην περιοχή µας,
προοπτικές αναπτυξιακές, προοπτικές παραγωγικές, προοπτικές
τουριστικές. Γιατί η γρήγορη έλευση από την Αθήνα προς την
Καρδίτσα και τα Τρίκαλα θα προσδώσει νέα τουριστική ανάπτυξη
και στη λίµνη Πλαστήρα και στα Μετέωρα, θα προσδώσει νέες
δυνατότητες στο παραγωγικό µοντέλο, θα µας δώσει τη δυνα-
τότητα διά της διευκόλυνσης των µεταφορών να µετεξελιχθεί η
γεωργική παραγωγή από εργατικό χέρι πλέον σε µεταποίηση και
τυποποίηση και έτσι να αναπτυχθεί επιτέλους και η βιοµηχανική
περιοχή της Καρδίτσας που επί της ουσίας παραµένει ανεκµε-
τάλλευτη, διότι πραγµατικά οι επιχειρήσεις σκέφτονταν πώς θα
µεταφέρουν τα προϊόντα τους από την ώρα που υπήρχε ένας δύ-
σκολος άξονας κυρίως του Δοµοκού. Γιατί, αγαπητές και αγαπη-
τοί συνάδελφοι, όσοι από εµάς έχουµε περάσει τον Δοµοκό τον
χειµώνα καταλαβαίνουµε πάρα πολύ καλά τι σηµαίνει κυρίως για
την ασφάλειά µας αλλά και για την ταχύτητα ο Ε65.

Εδώ θα ήθελα να κάνω και δύο - τρεις πρόσθετες επισηµάν-
σεις, κύριε Υπουργέ, ιδιαίτερα για την Καρδίτσα. Ένα ζήτηµα
είναι η ηλεκτροκίνηση του σιδηροδρόµου Καλαµπάκας - Παλαι-
οφαρσάλων που έχει ενταχθεί και περιµένουµε να δροµολογηθεί,
αλλά και να σηµειώσω την κατάργηση του απευθείας δροµολο-
γίου που προχώρησε η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», Καλαµπάκας - Αθήνας, που
δηµιουργεί ένα µεγάλο πρόβληµα και θα σας παρακαλούσα να
το δείτε µε πολλή προσοχή, ούτως ώστε να αρθεί αυτή η αδικία.
Διότι τον χρειαζόµαστε τον σιδηρόδροµο στη δυτική Θεσσαλία.

Και βέβαια να σηµειώσω ότι προχωρά µε γρήγορους ρυθµούς
η ένωση της Καρδίτσας µε τη Λάρισα, µε ένα µικρό τελευταίο
κοµµάτι στη Σικυώνα που έχει χρηµατοδότηση και υλοποιείται
και έτσι κι η Καρδίτσα ξαναβγαίνει πάλι και προς την έδρα της
περιφέρειας µε καλύτερους όρους, να αναφέρω την προοπτική
που υπάρχει για την αξιοποίηση του µικρού αεροδροµίου της
Μυρίνης που έχει κατασκευαστεί από την τοπική αυτοδιοίκηση
και θα µπορούσε να λειτουργήσει ως διαµετακοµιστικό, καθώς
και το υδατοδρόµιο της λίµνης Πλαστήρα που επίσης θα προσ-
δώσει µεγάλη τουριστική ανάπτυξη στην περιοχή.

Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, ο Ε65,
όπως ανέφεραν και οι προηγούµενοι συνάδελφοι, ενώνει τρεις
περιφέρειες: τη Στερεά Ελλάδα, τη Θεσσαλία, τη δυτική Μακε-
δονία. Είναι ευκαιρία να µας ενώσει και εµάς στη Βουλή, να τον
υπερψηφίσουµε όλοι µαζί διότι πραγµατικά πρόκειται για ένα
σπουδαίο έργο, που θα δώσει ανάσα όχι µόνο στην κεντρική Ελ-
λάδα, αλλά στη χώρα µας συνολικότερα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε. 

Και από την Καρδίτσα πάµε στην Καβάλα, στην κ. Σουλτάνα
Ελευθεριάδου από τον ΣΥΡΙΖΑ, η οποία έχει τον λόγο. 

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν λίγη ώρα έκανε µια παρέµ-

βαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας
και έκανε µια επισήµανση στο Προεδρείο, ότι δεν θα πρέπει οι
Βουλευτές που τοποθετούνται εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ να αναφέ-
ρονται στις συγκλονιστικές αποκαλύψεις για την ψευδή κατά-
θεση «πόθεν έσχες» από τον Πρωθυπουργό της χώρας τα
τελευταία τέσσερα χρόνια.

Και µάλιστα προσπάθησε να γυρίσει την κατάσταση λέγοντας
το γνωστό παραµυθάκι που λέει και η Νέα Δηµοκρατία σε επί-
σηµη ανακοίνωσή της ότι ο ΣΥΡΙΖΑ επιτίθεται στη σύζυγο του
πρωθυπουργού. Επειδή προφανώς είτε δεν διάβασε την εφηµε-
ρίδα, η οποία καταγγέλλει τα όσα καταγγέλλει είτε δεν την βρήκε
στα περίπτερα, γιατί πραγµατικά κι εγώ δυσκολεύτηκα να τη
βρω, έχω εδώ µια εφηµερίδα της ηµέρας εκείνης, µπορώ να του
τη χαρίσω όταν έρθει. 

Τον ρωτάω όµως: Ο κύριος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Μπουκώρος, δεν ενοχλήθηκε καθό-
λου από τις συγκλονιστικές αποκαλύψεις για τις ψευδείς δηλώ-
σεις «πόθεν έσχες» του Πρωθυπουργού; Δεν ενοχλήθηκε
καθόλου από το ότι, σύµφωνα µε το δηµοσίευµα, εσκεµµένα εδώ
και τέσσερα χρόνια αποκρύπτει την ύπαρξη αλλοδαπής εται-
ρείας ιδιοκτησίας της συζύγου του; Δεν ενοχλήθηκε καθόλου ότι
το 2020 µεταβιβάστηκε αυτή η αλλοδαπή εταιρεία σε εταιρεία
ελληνική της συζύγου τού Πρωθυπουργού, που δηµιουργήθηκε
δύο µέρες πριν προφανώς µόνο και µόνο για να γίνει αυτή η µε-
ταβίβαση; 

Δεν σας πειράζει καθόλου, κυρίες και κύριοι βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, ότι η εταιρεία της συζύγου τού Πρωθυπουρ-
γού ακόµα και όταν ήταν εν διαστάσει -αφού τα ξαναβρήκαν και
πλέον είναι η πρώτη κυρία του κράτους- αγόρασε το σπίτι του
Βολταίρου ενώ είχε µόλις 10.000 µετοχικό κεφάλαιο και πήρε δά-
νειο 900.000 ευρώ και έδωσε και µετρητά 750.000 ευρώ; Τι πρα-
κτικές είναι αυτές; Αυτές τις πρακτικές τις ακολουθούν
απατεώνες επιχειρηµατίες. 

Δεν σας πειράζει καθόλου ότι ο Πρωθυπουργός µετά τις συγ-
κλονιστικές αυτές αποκαλύψεις και καταγγελίες της συγκεκρι-
µένης εφηµερίδας, του «DOCUMENTO» και του κ. Βαξεβάνη, δεν
ένιωσε την ανάγκη να έρθει εδώ και να απαντήσει σήµερα κατη-
γορηµατικά ότι οι καταγγελίες δεν ισχύουν και ότι θα προβεί σε
όλα τα νόµιµα µέσα και θα απευθυνθεί στη δικαιοσύνη γι’ αυτή
την κατάφωρη συκοφάντησή του ούτε ο ίδιος ούτε η σύζυγός
του; Δεν πειράχτηκαν καθόλου; 

Ο Τσίπρας, ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όταν
τον κατηγόρησαν ψευδώς για τη δήθεν βίλα στο Σούνιο κατέθεσε
µήνυση. Ο δικός σας αρχηγός τι κάνει; Τίποτα δεν έχει κάνει.
Ούτε µία ανακοίνωση δεν έχει βγάλει. Μήπως είναι αλήθεια, λοι-
πόν, οι καταγγελίες; Γιατί εδώ βλέπω ότι υπάρχουν και επίσηµα
έγγραφα τα οποία έχουν δηµοσιοποιηθεί. Δεν σας πειράζει κα-
θόλου; 

Εγώ εδώ και δύο χρόνια που κάνω «πόθεν έσχες» φοβάµαι να
µη λείπει κάποιο µικρό τιµολόγιο αξίας 10 ευρώ από τη δήλωσή
µου. Φοβάµαι τις συνέπειες. Και αποκρύπτεται ολόκληρη εται-
ρεία και δεν ενοχλεί κανέναν σας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Ελευθεριάδου,
δεν θα σας µείνει χρόνος για το νοµοσχέδιο.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Συγγνώµη, αλλά απαντώ και
στον κ. Μπουκώρο. 

Ή θα απαντήσετε και σε αυτό µε το φαιδρό επιχείρηµα που
απαντήσατε για τα δάνεια της Νέας Δηµοκρατίας ότι «ο λαός τα
γνώριζε και παρ’ όλα αυτά µας ψήφιζε»; Ήξερε κι αυτό ο λαός; 

Και κάτι ακόµη, δεν σας ενοχλεί καθόλου ότι δεν έχει ζητήσει
η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης ένα συγγνώµη από τον
ελληνικό λαό για το ότι έπεσε έξω στις προβλέψεις του κατά 30%
στον εµβολιασµό; Δεν σας πειράζει που αποτύχαµε να πείσετε
τον κόσµο να εµβολιαστεί παρ’ ότι δώσατε εκατοµµύρια στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης και τώρα φτάσετε στο σηµείο να εκ-
βιάζετε τους πολίτες και να τους διχάζετε, να τους στερείτε την
ελευθερία; Και το λέω αυτό εγώ που εµβολιάστηκα µε το εµβόλιο
της Astra Zeneca γιατί τότε ήταν η µόνη µου επιλογή και µετά
από λίγες µέρες βγήκατε και είπατε ότι απαγορεύεται το εµβόλιο
για κάτω των εξήντα, δεν συνιστάται. 

Για τα θέµατα µε τον κ. Χαρδαλιά και τον κ. Χρυσοχοΐδη, για
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το ότι δεν δώσατε απάντηση αν, όπως κατήγγειλε ο Κοινοβου-
λευτικός µας Εκπρόσωπος, ο αστυνοµικός που κρατούσε µε τη
βία και εξέδιδε την δεκαεπτάχρονη κοπέλα είναι µέλος της Νέας
Δηµοκρατίας δεν περίµενα να απαντήσει ο Υπουργός. Λέξη δεν
ψέλλισε για όσα τον τελευταίο καιρό µονοπωλούν την επικαιρό-
τητα. Ήρθε εδώ και µε ποµπώδεις κοινοτοπίες κρύφτηκε διαβά-
ζοντας την τεκµηρίωση που διάβασαν και όλοι οι Βουλευτές που
τοποθετήθηκαν και ο εισηγητής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Ελευθεριάδου,
σας παρακαλώ.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Να έρθω λοιπόν στο έργο, στον
Ε65 Το έργο αυτό ήρθε στη Βουλή επί ΣΥΡΙΖΑ το 2018. Ξεκίνησε
το 2019 µε την κατάθεση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Σας τα είπε
αναλυτικά ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος και πρώην
Υπουργός. Και κάνατε δύο χρόνια να πάρετε την έγκριση και
επτά µήνες για να το φέρετε στη Βουλή. 

Και βέβαια δεν άκουσα καµµία απάντηση στα κρίσιµα ερωτή-
µατα που έθεσε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος και ο ει-
σηγητής µας. Θα παραδοθεί το έργο στις 31-12-2021, όπως
προέβλεπε η σύµβαση, ή το τροποποιήσατε και θα παραδώσετε
µόνο τα δεκατέσσερα χιλιόµετρα; Γιατί ο τελευταίος οµιλητής
σας που µίλησε σας ρωτούσε για το επικίνδυνο κοµµάτι, σας ρω-
τούσε για τον Δοµοκό. Απαντήστε στον δικό σας Βουλευτή. Θα
παραδοθεί όλο το έργο έως 31-12-2021; Τι έχετε κάνει µε τις
απαλλοτριώσεις στο βόρειο κοµµάτι, έχετε προχωρήσει; Σας ρώ-
τησε και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος. 

Στην Καβάλα και στην Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης έχετε παγώσει όλα τα µεγάλα έργα που ξεκίνησε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Για πρώτη φορά επί ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε διαδικασία επίλυσης
του χρόνιου προβλήµατος ανταλλαγών των Φιλίππων. Ξεκίνησε
η µελέτη, αλλά άγνωστο το πού έχει καταλήξει. Έχει παγώσει το
έργο. Ο σχεδιασµός για τη σιδηροδροµική σύνδεση του Φίλιππος
Β’ µε τους Τοξότες επίσης. 

Επί ΣΥΡΙΖΑ σχεδιάστηκε σιδηροδροµική Εγνατία, η σύνδεση
τριών µεγάλων λιµανιών της βορείου Ελλάδος µε λιµάνια της
Μαύρης Θάλασσας, έργο που τότε, κύριε Υπουργέ, λοιδορού-
σατε προεκλογικά, και πολλά άλλα έργα. 

Η Ελλάδα λοιπόν, όπως ξέρουµε όλοι οι Βουλευτές της επαρ-
χίας ειδικά, που βλέπουµε ακριβώς τι γίνεται και έχουµε πραγ-
µατική εικόνα, µόνο εργοτάξιο δεν είναι και πολύ σύντοµα θα
φανεί η αναποτελεσµατικότητα σας και στον τοµέα των µεγάλων
υποδοµών, όπως φαίνεται και σε όλους τους άλλους τοµείς. Ο
ελληνικός λαός θα σας ζητήσει τότε το λογαριασµό για κάθε
ευρώ που ξοδεύετε για έργα τα οποία ουδέποτε υλοποιούνται
και φυσικά, έτσι όπως τα κάνετε και έτσι όπως τα σχεδιάζετε, δεν
θα υλοποιηθούν ποτέ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Ελευθεριάδου.
Τον λόγο έχει η κ. Βρυζίδου από τη Νέα Δηµοκρατία. Στη συ-

νέχεια θα δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Καραθανασόπουλο.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω

την τοποθέτησή µου για το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα
στη Βουλή θα ήθελα να κάνω µία αναφορά στην αγωνιώδη προ-
σπάθεια που κάνει όλη η χώρα για την αντιµετώπιση της πανδη-
µίας, για την προστασία των πολιτών και την προστασία της
υγείας και της ανθρώπινης ζωής, αλλά και τη διασφάλιση της οι-
κονοµίας.

Όλοι ξέρουµε ότι µετά από µεγάλο διάστηµα κλειστών κατα-
στηµάτων οι επιχειρηµατίες και οι επαγγελµατίες δίνουν έναν µε-
γάλο αγώνα. Ο τουρισµός, που αποτελεί πηγή εσόδων για τη
χώρα, δίνει τον δικό του αγώνα. Σε αυτή την προσπάθεια πρέπει
να συστρατευτούµε γιατί όλοι ξέρουµε ποιος είναι ο δρόµος της
προστασίας και πρέπει εκεί να επικεντρωθούµε και να δώσουµε
τα σωστά µηνύµατα. Διότι οι συζητήσεις για άλλα θέµατα απο-
προσανατολίζουν τον πολίτη και δεν ευνοούν το θετικό αποτέλε-
σµα.

Ο εµβολιασµός είναι η προστασία της χώρας και προς τα εκεί
πρέπει να κινηθούµε. Τοποθετήσεις µε πολιτικές σκοπιµότητες

µπορεί να φέρουν κάποια πολιτικά οφέλη κανένα όµως πολιτικό
όφελος δεν µπορεί να είναι πάνω από το συµφέρον των Ελλήνων. 

Και τώρα θέλω να τοποθετηθώ για το πολύ σηµαντικό και µε-
γάλο θέµα που έχουµε σήµερα εδώ, στη Βουλή την κύρωση της
συµφωνίας του έργου της µελέτης, της κατασκευής, της χρηµα-
τοδότησης και της λειτουργίας του αυτοκινητοδρόµου του Ε65.
Είναι ένα έργο προϋπολογισµού 442 εκατοµµυρίων, εβδοµήντα
χιλιοµέτρων που ξεκινά από τα Τρίκαλα - Καλαµπάκα και φτάνει
µέχρι την Εγνατία συνδέοντας µέσω των Γρεβενών τον αυτοκι-
νητόδροµο Πάτρα - Θεσσαλονίκη και τη Νέα Εγνατία. Είναι ένα
κοµµάτι δρόµου ενός συνολικού που συνδέει την ανατολική µε
τη δυτική Ελλάδα, ενός δρόµου που βοηθά να ξεπεραστεί η απο-
µόνωση σε πολλές περιοχές, ενός δρόµου που θα φέρει προ-
οπτική και ανάπτυξη. 

Ξεκίνησε πριν από πάρα πολλά χρόνια και το σκεπτικό και οι
µελέτες και ουσιαστικά έχουµε εκκίνηση το 2007. Η οικονοµική
κρίση όµως παγώνει το 2011 το έργο διότι δεν υπήρχε η δυνα-
τότητα της ίδιας συµµετοχής από εθνικούς πόρους και η επανεκ-
κίνηση γίνεται το 2013 επί Νέας Δηµοκρατίας και ξεκινά το
κοµµάτι Ξυνιάδα -Τρίκαλα το οποίο ολοκληρώνεται το 2017. Και
το 2018 έχουµε το ξεκίνηµα ενός άλλου κοµµατιού Ξυνιάδα -
Λαµία που αναµένεται να ολοκληρωθεί το 2022. 

Όµως ένα σοβαρό τµήµα, κατά την άποψή µου το πιο σύνθετο
και το πιο αναγκαίο, δεν µπορούσε να ξεκινήσει λόγω έλλειψης
χρηµατοδότησης. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ο Πρω-
θυπουργός, το σύνολο της Κυβέρνησης, αλλά κυρίως το Υπουρ-
γείο Μεταφορών έδωσε έναν µεγάλο αγώνα µε επιχειρηµα-
τολογία και µε συγκροτηµένη προσπάθεια και κατάφερε να εξα-
σφαλίσει τη χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης. Κάποιος
µπορεί να θεωρεί ότι ήταν µια προσπάθεια που έφερε αποτέλε-
σµα, ήταν ένας άθλος. Γιατί αν ήταν εύκολο θα είχε επιτευχθεί
και τα προηγούµενα χρόνια. 

Και είναι σηµαντικό όχι µόνο γιατί ξεκινάει αυτό το έργο και θα
κλείσει ένα συνολικό έργο και θα δούµε τα αποτελέσµατα, αλλά
γιατί ευνοεί περιοχές που το έχουν ανάγκη περιοχές όπως η δυ-
τική Μακεδονία που δεν περιβάλλεται από θάλασσα, που είναι
δύσκολη η πρόσβαση. Και κυρίως τώρα, στην περίοδο που η πε-
ριφερειακές ενότητες Κοζάνης και Φλώρινας περνάνε στο βήµα
της ενεργειακής µετάβασης, έχουν ανάγκη από επιχειρηµατικές
δραστηριότητες, από επενδύσεις. Ο επενδυτής δεν µπορεί να
πάει εύκολα σε µία περιοχή εάν δεν είναι εύκολη η πρόσβαση
µέσω της οδοποιίας και µε άλλα µέσα. 

Ως εκ τούτου λοιπόν αυτό το έργο θα συµβάλει ιδιαίτερα στην
ανάπτυξη και θα βοηθήσει την περιοχή όχι µόνο στις επιχειρη-
µατικές δραστηριότητες, αλλά και στον αγροτικό τοµέα και στον
τουριστικό τοµέα. Διότι, όπως είπα και πριν, χωρίς εύκολη µετά-
βαση και χωρίς εύκολη µετακίνηση εµπορευµάτων και πολιτών
δεν µπορεί να έχουµε το αποτέλεσµα το οποίο περιµένουµε. 

Και µε δεδοµένο ότι το Υπουργείο µεθοδικά εργάζεται και φέρ-
νει αποτελέσµατα και µε δεδοµένο ότι έχουν ξεκινήσει και προ-
χωρούν πολλά και σηµαντικά έργα θεωρώ ότι µπορούµε να
κάνουµε εισηγήσεις γιατί θα ακουστούν και θα υλοποιηθούν.
Θέλω λοιπόν να πω ότι αυτό το πολύ σηµαντικό έργο µπορεί να
ακολουθήσουν και άλλα έργα τα οποία έχουν σηµασία για την
περιοχή µας. Στους αυτοκινητοδρόµους, όπως είναι ο δρόµος
Κοζάνης - Λάρισας, ο δρόµος Φλώρινας - Πτολεµαΐδας, όπως
επίσης να αναφερθώ και στο σιδηρόδροµο ο οποίος έχει και
αυτός τη σηµασία του και έχει παίξει καθοριστικό ρόλο στην ανά-
πτυξη πολλών περιοχών γιατί φθηνά και εύκολα µπορούν να µε-
ταφερθούν εµπορεύµατα αλλά και πολίτες.

Θέλω λοιπόν να αναφερθώ στην εισήγηση που υπάρχει από
την περιοχή µας και την προσπάθεια να ξαναλειτουργήσει η σι-
δηροδροµική γραµµή Πτολεµαΐδα - Κοζάνη και βέβαια δράττοµαι
της ευκαιρίας να πω ότι και η σιδηροδροµική Εγνατία είναι µια
καλή πρόταση που θα συνδέσει Καλαµπάκα – Κοζάνη - Βέροια.
Αυτά τα σκεπτικά µπορούν να µπουν στο τραπέζι, να προχωρή-
σουν οι µελέτες και να εξεταστούν σε µελλοντικό χρόνο. 

Επίσης θέλω να αναφερθώ στο αεροδρόµιο της Κοζάνης όπου
εξυπηρετεί και θα εξυπηρετήσει σε αυτή την περίοδο που επι-
χειρηµατικές δραστηριότητες έρχονται και ξεκινάνε στην πε-
ριοχή µας. Χρειάζεται εκσυγχρονισµός των εγκαταστάσεων και
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του εξοπλισµού και θεωρούµε ότι πολύ εύκολα θα µπορέσει να
είναι ελκυστικό και να βοηθήσει την περιοχή. 

Η Νέα Δηµοκρατία διαχρονικά αλλά και ως Κυβέρνηση τα τε-
λευταία δύο χρόνια απέδειξε ότι µπορεί να κάνει µελέτες, να δη-
µοπρατεί έργα, να υλοποιεί έργα, να ολοκληρώνει έργα και
κυρίως να εξασφαλίζει τις χρηµατοδοτήσεις. Αυτό δεν είναι µία
τοποθέτηση η οποία γίνεται, επειδή θέλουµε να πούµε κάποια
καλά λόγια, γιατί πραγµατικά τα λόγια δεν έχουν σηµασία. Δεν
µιλούµε µόνο µεταξύ µας εδώ. Μας παρακολουθεί το σύνολο του
ελληνικού λαού, που θέλει να λύνονται προβλήµατα, που θέλει
να διευκολύνεται, που θέλει να νιώθει ασφάλεια, που θέλει να
υπάρχει πρόοδος. 

Η Νέα, λοιπόν, Δηµοκρατία µε προϋπολογισµούς, µε ονοµασία
έργων και µε ολοκλήρωση των έργων έχει αποδείξει ότι έχει
κάνει πολλά έργα, µε µεγάλους προϋπολογισµούς, σε λίγο διά-
στηµα. Με αυτό το δεδοµένο είναι επιτυχηµένη και ενθαρρύ-
νουµε και το Υπουργείο Μεταφορών, που σήµερα έχει φέρει
αυτό το σηµαντικό νοµοσχέδιο, να συνεχίσει προς αυτή την κα-
τεύθυνση γιατί τα έργα που δηµιουργούνται φέρνουν ανάπτυξη
στον τόπο και πρόοδο και βέβαια ελπίδα και προοπτική στην Ελ-
λάδα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κυρία Βρυζίδου.

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικόλαος Καραθανασόπου-
λος και να ετοιµάζεται ο κ. Κωνσταντινίδης και µετά να
προχωρήσουµε στις οµιλίες µέσω σύνδεσης Webex. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ κύριε πρό-
εδρε. 

Ακόµη ένα νοµοσχέδιο που από κοινού το ψηφίζουν Νέα Δη-
µοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ. Ακόµη ένα έργο το οποίο αντί να
ικανοποιήσει τις λαϊκές ανάγκες θα τις εµπορευµατοποιήσει
ακόµη περισσότερο, δηµιουργώντας πρόσθετα προβλήµατα στα
λαϊκά στρώµατα. Και όµως αυτό το αντιλαϊκό νοµοσχέδιο το ψη-
φίζουν από κοινού Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, γεγονός
που επιβεβαιώνει τη στρατηγική σύµπλευση. Ό,τι είναι αναγκαίο
για το κεφαλαίο και τους επιχειρηµατικούς οµίλους το στηρί-
ζουµε ό,τι είναι αναγκαίο για τον λαό το παραπέµπουµε στις κα-
λένδες. Αυτό άλλωστε κάνανε και τα κόµµατα της αντιπο-
λίτευσης όταν είναι στις κυβερνήσεις και ο ΣΥΡΙΖΑ αλλά και το
ΠΑΣΟΚ. 

Και µπαίνει το µεγάλο ερώτηµα, κύριε υπουργέ: Έργα υποδο-
µών για ποιον; Για τις ανάγκες της καπιταλιστικής ανάπτυξης ή
για την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών; Και µη µου πείτε εδώ
ότι βρήκατε ξαφνικά τον µαγικό κρίκο που µπορεί να συνδέσει
και να ικανοποιήσει ταυτόχρονα και τα δύο αυτά ερωτήµατα, δη-
λαδή έργα υποδοµών που να ικανοποιούν ταυτόχρονα και τις λαϊ-
κές ανάγκες και την καπιταλιστική ανάπτυξη γιατί θα πείτε και
πάλι ψέµατα. Δεν γίνεται αυτό.

Θα πει κάποιος µήπως αυτό που υποστηρίζει το ΚΚΕ είναι
υπερβολή; Θα το δούµε. Και ας µας επιτραπεί ακόµη ένα ερώ-
τηµα: Πώς, αλήθεια, απαντάτε όλοι εσείς, όλα τα κόµµατα, στο
ζήτηµα ότι έχουν παραπεµφθεί στις ελληνικές καλένδες έργα
απαραίτητα και αναγκαία για την προστασία της ανθρώπινης
ζωής, αλλά και του περιβάλλοντος; Γιατί δεκαετίες τώρα δεν
προχωρά ούτε καν ο σχεδιασµός, η ολοκληρωµένη αντισεισµική
θωράκιση της χώρας; Μήπως η Ελλάδα δεν είναι σεισµογενής
περιοχή; Μήπως δεν έχουµε θρηνήσει νεκρούς; Γιατί; Έχετε να
απαντήσετε κάτι σε αυτό; Δεν είναι επιλέξιµο έργο από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Θα αναλύσουµε µετά τι σηµαίνει επιλέξιµο. 

Γιατί δεκαετίες τώρα δεν προχωράνε τα έργα της ολοκληρω-
µένης αντιπληµµυρικής προστασίας και απλώς γίνονται κάτι µπα-
λώµατα µετά εορτής που δηµιουργούν ακόµη µεγαλύτερα
πληµµυρικά φαινόµενα;

Μήπως κάθε χρόνο δεν θρηνούµε νεκρούς από πληµµύρες;
Έχουν γίνει όλες τις προηγούµενες δεκαετίες ή σχεδιάζει τώρα
έργο ολοκληρωµένης αντιπυρικής προστασίας; Πυρκαγιές κα-
θηµερινά. Το προηγούµενο Σαββατοκύριακο, εξήντα µία πυρκα-
γιές, µε καταστροφές και στο περιβάλλον στους δασικούς

όγκους και στις καλλιέργειες και στο ζωικό κεφάλαιο, αλλά και
σε άλλα περιουσιακά στοιχεία, εκτός από νεκρούς που στο πα-
ρελθόν έχουµε θρηνήσει και αυτούς. Δεν είναι αλήθεια, αυτά, µε-
γάλα έργα υποδοµής; Δεν είναι αυτά εµβληµατικού χαρακτήρα
έργα υποδοµής, όπως τόνισε ένας οµιλητής νωρίτερα; Τι είναι
αυτά; Δευτερευούσης σηµασίας έργα; Δεν είναι έργα ζωής,
τέλος πάντων;

Βεβαίως, κάποιος καλοπροαίρετα µπορεί να ισχυριστεί ότι δεν
υπάρχουν οι απαραίτητοι πόροι. Να το δεχτούµε αυτό ότι δεν
υπάρχουν οι απαραίτητοι πόροι, να γίνουν µε µιας όλα τα έργα
υποδοµής. Αλλά, ποιος καθορίζει τις προτεραιότητες, κύριε
Υπουργέ; Ποιος καθορίζει ότι αυτά τα έργα πρέπει να γίνουν
πρώτα και µετά τα υπόλοιπα; Από τη στιγµή που δεν τα καθορί-
ζουν οι ανθρώπινες ανάγκες, οι ανάγκες του λαού, η προστασία
και διασφάλιση της ανθρώπινης ζωής, που είναι η πρώτη ανάγκη;
Η απάντηση είναι καθαρή. Αυτά τα έργα τα καθορίζουν οι ανάγ-
κες και οι προτεραιότητες των µονοπωλίων, της άρχουσας
τάξης. Οι ανάγκες της καπιταλιστικής ανάπτυξης. Έτσι, λοιπόν,
το µεγαλύτερο κοµµάτι χρηµατοδοτήσεων από τα ευρωπαϊκά
προγράµµατα, από τα προγράµµατα δηµοσίων επενδύσεων,
πάνε σε αυτά τα απαραίτητα έργα υποδοµής και θα πηγαίνουν
διαχρονικά στους οδικούς άξονες, στα λιµάνια, στα ενεργειακά
δίκτυα και σε άλλα δίκτυα για τη µετατροπή της χώρας µας σε
διαµετακοµιστικό κέντρο, αλλά και στην προσπάθεια ενοποίησης
της ευρωενωσιακής αγοράς µε ενιαία δίκτυα µεταφορών ενέρ-
γειας τηλεπικοινωνιών, τα λεγόµενα «διευρωπαϊκά δίκτυα». Και
αυτός είναι ο πρώτος κόφτης. Η επιλεξιµότητα των έργων που
λέει και η Ευρωπαϊκή Ένωση. Αν τα έργα αυτά δεν συνδέονται
µε τους σχεδιασµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης για ενιαία ευρω-
παϊκή αγορά και για διευκόλυνση των πολυεθνικών της για τη µε-
ταφορά εµπορευµάτων ως διαµετακόµιση, τότε δεν χρηµατοδο-
τούνται ή χρηµατοδοτούνται µε το σταγονόµετρο αποσπασµα-
τικά και χωρίς αποτελεσµατικότητας. Και ο δεύτερος κόφτης, ο
οποίος είναι και ο πιο απάνθρωπος, είναι η «προκρούστεια κλίνη»
της λογικής κόστους - οφέλους, που έχει η Ευρωπαϊκή Ένωση.
Πόσο θα κοστίσει ένα έργο και η κατασκευή του έργου πόσο θα
ωφελήσει; Μόνο µε οικονοµικά µεγέθη, κύριε Υπουργέ. Η ανθρώ-
πινη ζωή και ο φόρος αίµατος δεν µετράει σε αυτόν τον λογα-
ριασµό κόστους - οφέλους. Μόνο τα οικονοµικά µεγέθη µετράνε
και το λέµε αυτό γιατί ακριβώς έτσι έγινε. Η αναθεώρηση της
σύµβασης για την Ολυµπία Οδό σταµάτησε στην Πάτρα γιατί το
µεταφορικό έργο Πάτρα - Πύργου είναι πολύ µικρό και δεν εξυ-
πηρετούσε ούτε ήταν ενταγµένο σε διευρωπαϊκά δίκτυα να φτά-
σει ο οδικός άξονας στο εµπορικό λιµάνι της Πάτρας. Και αυτό
σταµάτησε το υπόλοιπο έργο που δεν είχε καµµία τεχνική δυσκο-
λία. Μάλιστα, στις συζητήσεις που γινόντουσαν µε την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, µετά για τον αυτοκινητόδροµο Πατρών -
Πύργου, έµπαινε στη συζήτηση και αν θα υπάρχει και διαχωρι-
στική λωρίδα, ανάµεσα στα δύο ρεύµατα γιατί είναι µικρού φόρ-
του κυκλοφοριακού –λέει- αυτό το έργο.

Έτσι, λοιπόν, φαίνεται καθαρά ποια έργα παίρνουν προτεραι-
ότητα και αυτή η λογική, η λογική δηλαδή του κόστους - οφέ-
λους, πόσο θα κερδίσει ο επιχειρηµατικός όµιλος που θα
διαχειριστεί το συγκεκριµένο έργο οδηγεί σε παραλογισµούς και
σε σπατάλες. Αλήθεια, δεν είναι παραλογισµός η γέφυρα Ρίου -
Αντιρρίου; Δεν ήταν ένας τεράστιος παραλογισµός; Πολύ ωραίο
έργο, πολύ µεγάλο, ευχαριστούµε πολύ. Πότε ολοκληρώθηκε;
Το 2004. Και τι ένωνε αυτό το πολύ µεγάλο πανάκριβο έργο που
το πληρώνει καθηµερινά µε πανάκριβα διόδια ο ελληνικός λαός;
Ένωνε δύο δρόµους καρµανιόλα για δεκατρία χρόνια, τον Πα-
τρών - Κορίνθου και των Πατρών µέχρι τα Γιάννενα. Δύο δρό-
µους καρµανιόλα µε δεκάδες νεκρούς κάθε χρόνο για δεκατρία
χρόνια και µάλιστα στο όνοµα αυτού του κόστους - οφέλους δεν
έγινε και η σιδηροδροµική σύνδεση ταυτόχρονα στη γέφυρα,
γιατί είναι ανύπαρκτο το σιδηροδροµικό δίκτυο. Τι θα ενώσουµε;
Λες και είναι ένα έργο που γίνεται κάθε δέκα χρόνια. Γιατί; Γιατί,
βεβαίως, προτεραιότητα είναι οι οδικοί άξονες οι διευρωπαϊκοί
και οι σιδηροδροµική διευρωπαϊκοί άξονες. Και γι’ αυτό δεν ανα-
πτύσσεται το σιδηροδροµικό δίκτυο σε περιοχές όπου ακριβώς
δεν εντάσσονται διευρωπαϊκά δίκτυα. Το δίκτυο της Πελοποννή-
σου ουσιαστικά έχει καταργηθεί και δεν φαίνεται να επαναλει-
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τουργήσει στον άµεσο ορίζοντα της επόµενης δεκαετίας. Ούτε
καν στον σχεδιασµό. Γιατί; Γιατί υπάρχουν και οι ιδιωτικοί οδικοί
άξονες που για να τους διαβεί ο κόσµος και να κάνει τη δουλειά
του, πρέπει να πληρώνει καθηµερινά διόδια. Πώς θα κερδίσουν
οι κατασκευαστικές εταιρείες;

Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, να δούµε δύο - τρία παραδείγ-
µατα από το πρόσφατο ζήτηµα, όχι αυτά µε τα «πόθεν έσχες»
και τα υπόλοιπα που πετάτε τη µπάλα στην εξέδρα, αλλά πραγ-
µατικά παραδείγµατα. Είχα πάει στην Κεφαλλονιά το προηγού-
µενο τριήµερο. Το 2014 έγινε ο µεγάλος σεισµός. Από τότε
υπάρχουν µια σειρά εµβληµατικά έργα, τα οποία δεν έχουν προ-
χωρήσει. Εργατικές κατοικίες από το 2014 παραµένουν µη λει-
τουργικές. Δεν χρησιµοποιούνται και ακόµη δεν έχει προχωρήσει
η υπόθεση ανακατασκευής ή κατεδάφισης των εργατικών αυτών
κατοικιών.

Δεύτερο ζήτηµα: Οδικοί άξονες. Ο άξονας της Κριτονού που
έχει αποκόψει τη Μπέιλι από το υπόλοιπο νησί και πρέπει να κά-
νουν ολόκληρο κύκλο για να κυκλοφορήσουν. Ήρθε και ο
«Ιανός» να ρίξει τη γέφυρα στο Χειµωνικό. Και τι κάνατε γι’ αυτή
την γέφυρα; Αντί να σχεδιάσετε τη δηµιουργία νέας γέφυρας,
βρήκατε µία λύση εµβαλωµατική. Μία στρατιωτικού τύπου γέ-
φυρα Μπέιλι. Αλήθεια, διασφαλίζετε τη σταθερότητα αυτής της
γέφυρας που είναι εκατό χρόνια; Είστε σίγουρος ότι δεν θα
υπάρξουν προβλήµατα; Βεβαίως, τα µεγάλα φορτηγά πάνω από
σαράντα τόνους δεν µπορούν να περάσουν από εκεί.

Ή άλλα ζητήµατα, όπως το Μαντζαβινάτειο Νοσοκοµείο στο
Αργοστόλι από το 2014 λόγω σεισµού που έχει πάθει σοβαρές
ζηµιές και παρ’ ότι υπάρχουν χρήµατα, αρνείται το Υπουργείο να
κηρύξει έκπτωτο τον εργολάβο που ζητούν οι τεχνικές υπηρε-
σίες. Γιατί το αρνείστε τόσα χρόνια να προχωρήσει η κατασκευή
του Μαντζαβινάτειου Νοσοκοµείου στο Ληξούρι; Ή η Ιακωβά-
τειος Βιβλιοθήκη, σχολεία στο Ληξούρι που µένουν ακόµη τα παι-
διά σε κοντέινερ µετά από οκτώ χρόνια, για να µην πάµε στους
σεισµούς και στις καταστροφές από τον «Ιανό», όταν οι ίδιες οι
τεχνικές υπηρεσίες στις περιφέρειες εκτίµησαν τα απαραίτητα
έργα υποδοµής για αποκατάσταση των ζηµιών και για θωράκιση
του νησιού στα 115 εκατοµµύρια ευρώ. Και η τελική σύµβαση;
Πόσο υπογράψατε, κύριε Υπουργέ, για έργα σε βάθος τριετίας;
Δώδεκα εκατοµµύρια ευρώ. Τόσο µεγάλο το ενδιαφέρον σας για
απαραίτητα έργα για την προστασία της ανθρώπινης ζωής. Από
115 εκατοµµύρια που ζήταγαν οι τεχνικές υπηρεσίες της περι-
φέρειας δίνατε µόνο δώδεκα εκατοµµύρια και αυτώ σε διάστηµα
τριών µηνών.

Αλήθεια, θα γίνουν τα αντιπληµµυρικά έργα της Αγίας Ευφη-
µίας ή θα πληµµυρίζει κάθε χρόνο; Το νερό; Η Κεφαλλονιά έχει
νερό και χάνεται στη θάλασσα. Γιατί δεν κάνετε µικρά φράγµατα
που θα κρατούν το νερό και θα µπορεί το νησί και να υδρεύεται
και αρδεύεται; Και προχωράτε σε λύσεις –πού, στην Κεφαλλο-
νιά;- να δηµιουργήσετε µονάδες αφαλάτωσης µε πανάκριβο
νερό και ενεργοβόρες µονάδες όχι σωστής ποιότητας; Ή για τα
δίκτυα ενέργειας. Από τον «Ιανό» ήταν χαρακτηριστικό. Τα µόνα
δίκτυα ενέργειας που άντεξαν ήταν αυτά που συνέδεαν τις ΑΠΕ,
τις ανεµογεννήτριες. Τα δίκτυα που εξυπηρετούσαν τις λαϊκές
ανάγκες κατέρρευσαν όλα και έµεινε επτά µέρες χωρίς ρεύµα η
Κεφαλλονιά και δεν αποκαθίστανται µε σύγχρονα δίκτυα. Ή ένα
συνολικότερο πρόβληµα όταν το 2021 υπάρχουν στάνες παντού
σε όλη την Ελλάδα που δεν έχουν ηλεκτρικό ρεύµα. Βεβαίως, η
προηγούµενη συνάδελφος-οµιλήτρια της Νέας Δηµοκρατίας
είπε ο επενδυτής θέλει οδικούς άξονες για να κάνει επενδύσεις.
Ο κτηνοτρόφος, αλήθεια, δεν θέλει αγροτικούς δρόµους; Ευρη-
µατικό! Δεν θέλει δίκτυο της ΔΕΗ για να µπορεί να έχει ρεύµα
στη στάνη του; Αλλά αυτό δεν είναι επενδυτικού χαρακτήρα,
γιατί η επένδυση σύµφωνα µε τα καπιταλιστικά δεδοµένα είναι
να καταστραφεί ο κτηνοτρόφος και να γίνουν µεγάλες καπιταλι-
στικές κτηνοτροφικές µονάδες. 

Αυτό είναι. Γι’ αυτό λέµε ότι υπηρετείτε µία ανάπτυξη και µε
τα έργα υποδοµής που είναι εχθρική για τις ανάγκες της παρα-
γωγικής διαδικασίας στη χώρα µας, για τις ανάγκες του λαού,
για τις ανάγκες των εργαζοµένων. Έτσι, λοιπόν, ο σχεδιασµός
και η προτεραιότητα, τα οποία κάνετε, είναι αυτά τα οποία εξυ-
πηρετούν τα µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα.

Ένα δεύτερο ζήτηµα είναι το εξής: Ακόµη και αυτά τα έργα,
οι οδικοί άξονες, είναι αναγκαία. Ο Ε65, για τον οποίο µιλάµε,
είναι ένα αναγκαίο έργο. Κανένας δεν το αµφισβητεί αυτό.
Όµως, είναι ταυτόχρονα και ένα πανάκριβο έργο. Την κατασκευή
αυτών των οδικών αξόνων την έχει πληρώσει πάρα πολύ ακριβά
ο ελληνικός λαός και πληρώνει -και θα πληρώνει για χρόνια και
δεκαετίες- πανάκριβα και τη συντήρηση αυτού του έργου µέσα
από τα διόδια. Και, µάλιστα, είναι τόσο λεόντειες οι συµβάσεις
που έχετε υπογράψει και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και ο
ΣΥΡΙΖΑ µε αυτούς τους παραχωρησιούχους, που τους διασφα-
λίζετε ότι αν δεν έχουν τα απαιτούµενα έσοδα, µε βάση τον µα-
θηµατικό τύπο από τα διόδια, το κράτος θα καλύπτει τη διαφορά.
Μάλιστα, δεν µιλάµε µόνο σε συνθήκες πανδηµίας, αλλά και σε
συνθήκες κανονικότητας. Τέτοιοι οδικοί άξονες, που κάθε χρόνο
παίρνουν χρήµατα, είναι γνωστοί. Και βεβαίως τους απαλλάσ-
σετε µε υπουργικές αποφάσεις όταν υπάρχει µία χιονόπτωση
από το να πάρουν µέτρα καθαρισµού και να µείνει και ο δρόµος
ανοιχτό και κλείνετε µε υπουργικές αποφάσεις τους δρόµους.

Έτσι, λοιπόν, τα έργα τα οποία διαµορφώνετε, τα έργα υπο-
δοµής που κάνετε, όπως ο Ε65, βεβαίως είναι έργα απαραίτητα
για την περιοχή εκεί. Όµως, αλήθεια, τι γίνεται µε τα υπόλοιπα
έργα που είπε και ο εισηγητής µας για την περιοχή εκεί, τα αντι-
πληµµυρικά έργα; Οι πληµµύρες του «Ιανού» είναι πολύ πρό-
σφατο παράδειγµα. Θα ξανάρθουν σε τρεις µήνες αντίστοιχα
φαινόµενα; Άλλα έργα που εξυπηρετούν τις ανάγκες του λαού,
των εργαζοµένων, των αγροτοκτηνοτρόφων; Πού είναι αυτά τα
έργα;

Απ’ αυτή την άποψη -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ
για την ανοχή- εµείς λέµε πολύ καθαρά ότι όλα αυτά τα έργα τα
οποία διαµορφώνετε, γίνονται για µία ανάπτυξη η οποία είναι εχ-
θρική για τον λαό, για τους εργαζόµενους, γιατί ακριβώς οι χρη-
µατοδοτήσεις από το Ταµείο Ανάκαµψης συνοδεύονται από τα
πανευρωπαϊκά µνηµόνια που τσακίζουν οτιδήποτε έχει εναποµεί-
νει µετά τους µνηµονιακούς νόµους σε εργατικά και ασφαλιστικά
δικαιώµατα για την εργατική τάξη και για τα υπόλοιπα λαϊκά
στρώµατα. Βεβαίως, στο τέλος τον λογαριασµό απόδοσης
αυτών των χρηµάτων θα τον πληρώσουν και πάλι οι λαοί, γιατί
δεν υπάρχει, όπως είπε και ο Πρωθυπουργός, τζάµπα γεύµα.
Άρα, λοιπόν, οι λαοί θα κληθούν να πληρώσουν τα δισεκατοµµύ-
ρια που θα δοθούν σε ένα έργο υποδοµής απαραίτητο για το κε-
φάλαιο και σε χρηµατοδοτήσεις των επενδυτικών σχεδιασµών
µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης και το νέο ΕΣΠΑ.

Επίσης, οι όποιες υποδοµές γίνονται, εµπορευµατοποιούν
ακόµα περισσότερο τις λαϊκές ανάγκες, αυξάνουν τις ανισότητες
ανάµεσα στην ικανοποίηση των αναγκών και στο πώς µπορεί ο
λαός να ικανοποιήσει αυτές τις ανάγκες του. Αυτό φαίνεται πε-
ρίτρανα και από τα ζητήµατα της υγείας και κατά την εξέλιξη µε
την πανδηµία, γιατί µπορεί εχθές µε το διάγγελµά του ο κύριος
Πρωθυπουργός να µίλησε περί υποχρεωτικότητας του εµβολια-
σµού για ορισµένες κατηγορίες των εργαζοµένων, αλλά και αυτή
ακόµα η τοποθέτηση επαναφέρει το ζήτηµα της ατοµικής ευθύ-
νης και καλλιεργεί τον κοινωνικό αυτοµατισµό. Ο εµβολιασµένος
βρίσκεται απέναντι στον ανεµβολίαστο, χάνοντας τον στόχο για
το ποιος ευθύνεται για αυτή την κατάσταση που υπάρχει στα ζη-
τήµατα της υγείας στη χώρα µας, δηλαδή η εκάστοτε κυβέρνηση
µε τις επιλογές τις οποίες κάνει, αφού αρνείται να προχωρήσει
στη θωράκιση του δηµοσίου συστήµατος υγείας, στην αναβάθ-
µιση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας και διατηρεί τα πρω-
τόκολλα-λάστιχο προς όφελος των επιχειρηµατικών οµίλων και
µε τους συνωστισµούς στα µέσα µαζικής µεταφοράς. Ταυτό-
χρονα, την ίδια στιγµή που η πανδηµία υπάρχει, ο Πρωθυπουρ-
γός µιλά για την ανάγκη συγχώνευσης νοσοκοµείων, αλλά και
για συµπράξεις ανάµεσα στον δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα,
ενώ ξέρουµε ότι ο ιδιωτικός τοµέας µέσα από αυτή τη διαδικασία
έβγαλε τεράστια κέρδη, εκµεταλλευόµενος την κατάσταση που
υπήρχε στον δηµόσιο τοµέα υγείας, καθώς είχαν µετατραπεί τα
νοσοκοµεία σε νοσοκοµεία µίας νόσου.

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτόν τον πραγµατικό εχθρό που έχει να
αντιµετωπίσει ο λαός, δηλαδή το καπιταλιστικό σύστηµα, την κα-
πιταλιστική ανάπτυξη, τη δράση των επιχειρηµατικών οµίλων και
την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εµείς λέµε ότι πρέπει να
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ορθώσει το µέτωπό του ο λαός και να συγκρουστεί µε αυτές τις
επιλογές, για να µπορέσει ακριβώς να ανοίξει τον δρόµο για την
ικανοποίηση των δικών του αναγκών, των λαϊκών αναγκών, που
σήµερα δεν ικανοποιούνται εξαιτίας του καπιταλιστικού κέρδους
και των αναγκών που έχει αυτό.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Καραθανασόπουλε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κωνσταντινίδης από τη Νέα Δηµοκρα-

τία και θα κλείσουµε µε τους τρεις συναδέλφους που είναι µέσω
Webex, ξεκινώντας από την κ. Λιακούλη, η οποία θα µιλήσει µετά
τον κ. Κωνσταντινίδη.

Ο κ. Ευστάθιος Κωνσταντινίδης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει
τον λόγο.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µην έχει κάνει
το κόµµα σου όσο ήταν στην κυβέρνηση ένα ουσιαστικό βήµα για
την υπόθεση της δίκαιης µετάβασης της δυτικής Μακεδονίας στη
µεταλιγνιτική εποχή, την οποία στην Ελλάδα καταγγέλλει ως βια-
στική και πρόωρη και στην Ευρώπη ως διστακτική και αργή και την
ίδια ώρα εσύ να κατηγορείς τη σηµερινή Κυβέρνηση ότι δηµιουρ-
γεί αναπτυξιακό αδιέξοδο στην περιοχή, να µην έχει κάνει το
κόµµα σου κατά τη θητεία του ένα σηµαντικό µεταφορικό έργο
στον νοµό σου και να έχει βαλτώσει και να κινδυνεύει µε µαταίωση
η ολοκλήρωση του Ε65 και να έρχεσαι στην κύρωση αυτής της
συµφωνίας, αυτής της σύµβασης του ίδιου έργου και να καταγ-
γέλλεις τη σηµερινή Κυβέρνηση που το ξεµπλόκαρε και το υλο-
ποιεί, όπως έκανε προηγουµένως η συντοπίτισσά µου
συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ, είναι τουλάχιστον σουρεαλιστικό.

Με την κύρωση της σύµβασης παραχώρησης, λοιπόν, και την
κατασκευή του βορείου τµήµατος το οποίο παρέµεινε σε εκκρε-
µότητα το προηγούµενο διάστηµα, µπαίνει οριστικά στο χάρτη
των οδικών αρτηριών ο αυτοκινητόδροµος Ε65. Το κλειδί για την
ολοκλήρωσή του αποτέλεσε η ένταξη στο Ταµείο Ανάκαµψης και
έτσι σύντοµα το εµβληµατικό αυτό έργο θα ενώνει την ανατολική
µε τη βορειοδυτική Ελλάδα και ιδίως τον ΠΑΘΕ µε την Εγνατία
Οδό. Με την κατασκευή του, µάλιστα, ολοκληρώνονται σε µε-
γάλο βαθµό οι βασικοί οδικοί άξονες της χώρας.

Αναφέρθηκε και στην επιτροπή, αλλά και σήµερα, η ιστορία
του σηµαντικού αλλά ταλαιπωρηµένου αυτού έργου που κινδύ-
νευε να µείνει χωλό, χωρίς τη συστηµατική και επίµονη προσπά-
θεια της Κυβέρνησης, του Υπουργού Μεταφορών κ. Καραµανλή
και του ίδιου του Πρωθυπουργού, ώστε να εγκριθεί η χρηµατο-
δότησή του από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Η από 31-5-2007 Εθνική Σύµβαση Παραχώρησης του Αυτοκι-
νητοδρόµου Κεντρικής Ελλάδας είχε τροποποιηθεί τρεις φορές
µέχρι σήµερα και είχε περάσει από χίλια κύµατα σε σχέση µε τις
οδεύσεις, τις περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις και, φυσικά, τη
χρηµατοδότησή του. Τελικά θα ήταν αδύνατη η κατασκευή του
χωρίς την άντληση κεφαλαίων από το Ταµείο Ανάκαµψης, κάτι
που πρακτικά σηµαίνει ότι το βόρειο τµήµα χρηµατοδοτείται εξ
ολοκλήρου από ευρωπαϊκούς πόρους.

Ο Ε65 ήταν ένας από τους πέντε αυτοκινητόδροµους της σύµ-
βασης παραχώρησης του 2007 της Κυβέρνησης του Κώστα Κα-
ραµανλή και όπως ειπώθηκε και από προηγούµενους οµιλητές,
εξελίχθηκε σε διάφορα στάδια. Αρχικά είχε κατασκευαστεί το εν-
διάµεσο τµήµα του και στη συνέχεια ξεκίνησε το νότιο, το οποίο
µέχρι την αλλαγή της διακυβέρνησης το 2019, προχώρησε µε
πολύ αργούς ρυθµούς. Έκτοτε, οι εργασίες επιταχύνθηκαν ση-
µαντικά και έτσι το νότιο τµήµα αναµένεται να παραδοθεί εντός
του προσεχούς έτους.

Το βόρειο τµήµα τώρα, το οποίο µέχρι πρόσφατα ήταν µπλο-
καρισµένο, αφορά στη σύνδεση των Τρικάλων µε την Εγνατία.
Έχει µήκος 70,5 χιλιόµετρα και προϋπολογισµό 442 εκατοµµύρια
ευρώ. Αναµένεται δε να δηµιουργήσει περίπου χίλιες νέες θέσεις
εργασίας στο στάδιο της κατασκευής του. Πρόκειται για έναν
υπερσύγχρονο και ασφαλή αυτοκινητόδροµο, του οποίου η ολο-
κλήρωση υπολογίζεται σε τρία περίπου χρόνια, δεδοµένης της
ωριµότητάς του, αν δεν προκύψουν καθυστερήσεις από τις
απαλλοτριώσεις που εκκρεµούν ή άλλα απρόβλεπτα γεγονότα.

Η συγκοινωνιακή αξία του έργου είναι αδιαµφησβήτητη, αφού
ενώνει µεγάλα και αποκοµµένα µεταξύ τους ηπειρωτικά τµήµατα
της χώρας, σηµαντικά αστικά κέντρα, αλλά και µικρότερες πό-
λεις µε πλούσια ιστορική διαδροµή, ισχυρό πρωτογενή τοµέα και
θεµατικό τουριστικό ενδιαφέρον. Θα αποτελέσει όµως και άξονα
διασύνδεσης δύο σηµαντικών λιµένων της χώρας, του Βόλου και
της Ηγουµενίτσας, αλλά και δρόµο ένωσης µε τα ευρωπαϊκά δί-
κτυα µέσω των δυτικών Βαλκανίων.

Με τον τρόπο αυτό, λοιπόν, η διασταύρωση των δύο βασικό-
τερων εθνικών οδικών αξόνων στη δυτική Μακεδονία καθιστά την
ευρύτερη περιοχή µεταφορικό κόµβο της Νοτιοανατολικής Ευ-
ρώπης. Ο Ε65, όµως, αποτελεί και κόµβο στον οδικό χάρτη της
µετάβασης της δυτικής Μακεδονίας στη µεταλιγνιτική εποχή,
αφού αυτή θα ήταν αδύνατη χωρίς τα απαραίτητα µεταφορικά
δίκτυα. Ισχύει όµως και η ακριβώς αντίθετη ανάγνωση, δηλαδή
ότι ο δρόµος αυτός θα έµενε πιθανότατα ανολοκλήρωτος εάν
δεν υπήρχε η πρόκληση της απολιγνιτοποίησης και το αίτηµα για
τη στήριξη µε υποδοµές του εγχειρήµατος της µετάβασης της
περιοχής σε ένα νέο αναπτυξιακό και παραγωγικό µοντέλο.

Τελικά και οι δύο αναγνώσεις επιβεβαιώνουν την αναγκαιότητα
και καταλληλότητα του σχεδιασµού. Και για να αποδειχτεί αυτός
ολοκληρωµένος και αποτελεσµατικός θα πρέπει να συµπληρωθεί
και από τη διασύνδεση της δυτικής Μακεδονίας µε τα σιδηρο-
δροµικά δίκτυα της χώρας, κάτι που επιτακτικά επιζητούν οι επι-
χειρηµατίες που επιθυµούν να εγκατασταθούν στην περιοχή µας.

Πέρα, όµως, από τον Ε65, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να ανα-
φερθώ και στην ανάγκη αναβάθµισης του οδικού άξονα Κοζάνης
- Λάρισας τµήµατα του οποίου έχουν σηµαντική µελετητική ωρι-
µότητα, ο οποίος είναι ζωτικής σηµασίας για τις δύο περιφέρειες
και ιδίως για τους δήµους Σερβίων Βελβεντού και θα δώσει ανα-
πτυξιακή ώθηση σε πλουτοπαραγωγικές δυνάµεις της περιοχής,
όπως στην εξόρυξη µαρµάρου του Τρανοβάλτου, στην κτηνο-
τροφία του Λιβαδερού, στη φρουτοπαραγωγή του Βελβεντού,
στην ελαιοπαραγωγή των Ιµέρων, στην αλιευτική και ψυχαγωγική
δραστηριότητα της λίµνης του Πολυφύτου και των άλλων παρα-
λίµνιων κοινοτήτων.

Δεδοµένου, λοιπόν, του επενδυτικού ενδιαφέροντος εν όψει
και των ισχυρών αναπτυξιακών κινήτρων που έχουν εξασφαλι-
στεί, ο τόπος µου δικαιούται και διεκδικεί µεταφορικές υποδοµές
που αποτελούν αναγκαίο όρο για την προσέλκυση επενδυτικών
σχεδίων και τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας.

Κύριε Υπουργέ, µε την υπογραφή και την κύρωση της σύµβα-
σης γίνεται το καθοριστικό βήµα για την υλοποίηση ενός ακόµα
σηµαντικού έργου για τη χώρα. Όπως µάλιστα σηµείωσε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός από αυτό εδώ το Βήµα η διαδικασία αυτή
συµπίπτει µε την έγκριση του ελληνικού σχεδίου ανάκαµψης από
το ECOFIN, του µέσου που θα οδηγήσει την Ελλάδα σε µια νέα
εποχή ανάπτυξης και δηµιουργίας. Και για να συµβεί αυτό η
χώρα µας πρέπει να αξιοποιήσει όλα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία
που έχει στη διάθεσή της. Αυτό κάνει και το Υπουργείο Υποδο-
µών, το οποίο µέσα σε δύο χρόνια έχει συµβασιοποιήσει έργα
ύψους 4 δισεκατοµµυρίων, πολλαπλάσια δηλαδή από ό,τι είχε
συµβασιοποιήσει η προηγούµενη κυβέρνηση σε όλη τη θητεία
της. Συνολικά δε τα µεγάλα έργα υποδοµών στη χώρα αναµένε-
ται να ξεπεράσουν τα 13 δισεκατοµµύρια ευρώ και είναι γνωστή
σε όλους η επίδραση αυτών των επενδύσεων στην πραγµατική
οικονοµία.

Θερµά συγχαρητήρια, κύριε Υπουργέ. Συνεχίστε τη σκληρή
δουλειά που αποδίδει καρπούς, τους οποίους σύντοµα θα γευ-
τούν όλοι οι συµπολίτες µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Κωνσταντινίδη.

Συνεχίζουµε µε τους συναδέλφους που θα µιλήσουν µέσω
Webex. Τον λόγο έχει η κ. Ευαγγελία Λιακούλη του Κινήµατος
Αλλαγής.

Έχετε επτά λεπτά, κυρία Λιακούλη.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, παρακολουθώ

µε µεγάλο ενδιαφέρον τη συζήτηση και σήµερα, γιατί είναι ένα
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θέµα που όπως καταλαβαίνετε εµάς στην Περιφέρεια Θεσσαλίας
µάς ενδιαφέρει πάρα πολύ, παλέψαµε πάρα πολύ και διεκδι-
κούµε και τα υπόλοιπα τµήµατα των µεγάλων υποδοµών και των
µεγάλων έργων που το κεντροβαρές σηµείο της Θεσσαλίας θα
το αναδείξουν.

Βέβαια είναι αλήθεια και θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο, αν µου
επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, δεν αντιλαµβάνοµαι την πολύ µε-
γάλη χαρά και τον χαρµόσυνο χαρακτήρα πολλών τύπων διαγ-
γέλµατος του Πρωθυπουργού, σαν του χθεσινού, για µια
πραγµατικότητα την οποία ζούµε στη χώρα και θυµηθήκαµε ξανά
έντονα χθες µετά το διάγγελµα του κυρίου Πρωθυπουργού. Δυ-
στυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε µε την
πλάτη στον τοίχο και πρέπει να το παραδεχτούµε καταµεσής του
καλοκαιριού. Τελείωσε η υπέρµετρη χαλάρωση, η ξεγνοιασιά, ο
εφησυχασµός, οι σερπαντίνες και τα πυροτεχνήµατα που ζήσαµε
στην αρχή του καλοκαιριού, που έδειχνε η Κυβέρνηση και ήθελε
να πείσει µάλιστα ότι επιτυχώς είχε ξεπεράσει όλα τα εµπόδια
της πανδηµίας και µόλις την προηγούµενη εβδοµάδα συζητού-
σαµε για το άνοιγµα των εσωτερικών χώρων στην εστίαση για
όλους. Τώρα και σήµερα σερνόµαστε πίσω από τις εξελίξεις,
πίσω από την πανδηµία αντί να βρισκόµαστε µπροστά της, προ-
βλέποντας και λαµβάνοντας τα κατάλληλα µέτρα.

Το συµπέρασµα, λοιπόν, του καθενός και της καθεµιάς µας
είναι ότι έχουµε ένα τεράστιο έλλειµµα έγκαιρης προετοιµασίας
και πρόληψης, ειδικά όταν έχουµε να κάνουµε µε µια µετάλλαξη
και βρισκόµαστε ακόµα σχεδόν -και βάζω και κάτι παραπάνω-
στο 40% εµβολιασµένων ανθρώπων σε όλη την Ευρώπη.

Διάβαζα σήµερα το πρωί, αγαπητές συναδέλφισσες και συνά-
δελφοι, την προσέγγιση που ο καθηγητής κ. Μόσιαλος έκανε στο
θέµα της υποχρεωτικότητας των εµβολιασµών και εντυπωσιά-
στηκα πραγµατικά µε την προσέγγιση, αν και ο ίδιος µέσα στον
χώρο των υγειονοµικών και έχοντας άποψη γι’ αυτό είπε ότι απο-
τύχαµε στην πραγµατικότητα σε ό,τι αφορά την πειθώ. Και αφού
αποτυγχάνεις σ’ αυτό το επίπεδο, µετά περνάς στο χαρτζιλίκι και
µετά περνάς στην επιβολή. Αυτό συµβαίνει σήµερα στη δηµο-
κρατία µας κι ας µην κλείνουµε τα µάτια, διότι υποχρεωνόµαστε
να υποχρεώσουµε και αυτό είναι µια παραδοχή, αλλά ταυτό-
χρονα και µια πληγή για τη δηµοκρατία, η οποία θα δείτε ότι θα
µας απασχολήσει πολλά χρόνια µετά.

Τέλος, το σχόλιο περί των περιβόητων µέτρων από όπου κι αν
προέρχονται αυτά, τα µέτρα δεν αρκεί να τα επιβάλλεις και κάθε
φορά να τα εξαγγέλλεις, κάθε εβδοµάδα και άλλα, αλλά το ζή-
τηµα είναι ποιον ελεγκτικό µηχανισµό πραγµατικά έχεις, ώστε µε
δικαιοσύνη τα µέτρα αυτά να εφαρµόσεις. Έχεις; Δεν έχεις.
Όταν δεν έχεις, λοιπόν, δεν µπορείς να διαφηµίζεις αυτό που δεν
έχεις να δώσεις.

Στα καθ’ ηµάς, λοιπόν και στα σηµερινά, είναι πάρα πολύ δύ-
σκολο να βρει κανείς στην Ολοµέλεια σήµερα νοµίζω έναν Βου-
λευτή που κατάγεται και εκλέγεται από τη Θεσσαλία, από
οποιαδήποτε περιοχή της Θεσσαλίας και από οποιοδήποτε
κόµµα, να πει ένα ξερό «όχι» στην κύρωση αυτής της σύµβασης
για τον Ε65. Ήταν ένα όνειρο παλαιότερα πριν από κάποιες δε-
καετίες, µε πάλη πολύ µεγάλη, µε µάχες πολύ µεγάλες που ξεκί-
νησαν το 2000 από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και ενώ η
επίσηµη κύρωσή του έγινε το 2007, ακολουθούµενη βέβαια από
πολλές άλλες συµφωνίες που κυρώθηκαν µε σειρά νόµων των
2013, το 2015 και το 2018, φτάνουν σήµερα και στην τωρινή µας
συζήτηση.

Εµείς δεν κλείνουµε τα µάτια στις «διαδροµές Μαιάνδρου»
που πολλές φορές ακολουθήθηκαν, προκειµένου το φιλόδοξο
αυτό έργο του αυτοκινητόδροµου κεντρικής Ελλάδας Ε65 συνο-
λικού µήκους 181,5 χιλιοµέτρων που συνδέει την ανατολική µε
τη δυτική Ελλάδα ενταγµένο στα διευρωπαϊκά δίκτυα µεταφο-
ρών επιτέλους κάποτε να υλοποιηθεί. Αλλά ο Ε65 πρέπει να
πραγµατοποιηθεί. Πρέπει να πραγµατοποιηθεί, γιατί αυτά τα
32,5 χιλιόµετρα του Ε65 από Θερµοπύλες µέχρι Ξυνιάδα, τα 77,5
χιλιόµετρα από Ξυνιάδα µέχρι Τρίκαλα και τα 70 χιλιόµετρα από
τα Τρίκαλα ως Γρεβενά και την Εγνατία Οδό θα αποτελέσουν
τµήµατα ενός πραγµατικά κοµβικού οδικού άξονα, ενός έργου
ιδιαίτερης αναπτυξιακής στρατηγικής σηµασίας για την ευρύ-
τερη περιοχή της Θεσσαλίας.

Βεβαίως η Θεσσαλία βρίσκεται σε αναπτυξιακή υστέρηση και
πρέπει να το πούµε αυτό, όχι γιατί δεν έχουµε δυνατούς ανθρώ-
πους, όχι γιατί δεν έχουµε δηµιουργικές δυνάµεις που δεν κατα-
φέραµε δυστυχώς µέχρι σήµερα να απελευθερώσουµε. Έχουµε
υπέροχους παραγωγούς, έχουµε αξιόπιστους επιχειρηµατίες. Οι
προτεραιότητες που έχουν δοθεί µέχρι σήµερα στις υποδοµές
σε διάφορα σηµεία της χώρας περιορίζουν σηµαντικά τους Θεσ-
σαλούς από το να αποδώσουν το µάξιµουµ των δυνατοτήτων και
αυτό είναι τώρα στο οποίο εµείς κοιτάµε προς τα µπρος.

Κύριε Υπουργέ, έχουµε ολιγωρίες πολλών χρόνων και πολλών
κυβερνήσεων. Έχω πει πολλές φορές στο Κοινοβούλιο ότι κανείς
δεν έχει άµωµα χέρια για να πει «εγώ δεν έφταιξα σε τίποτα». Και
η προηγούµενη πενταετία δυστυχώς µε τους ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ τέ-
τοια ήταν. Κανένα µεγάλο έργο δεν προκηρύχθηκε. Έργα καιρό
δροµολογηµένα δυστυχώς δεν προχώρησαν. Και αυτή είναι µια
πραγµατικότητα που θέλω να πω σ’ αυτούς τους συναδέλφους,
σήµερα τουλάχιστον, που τους είδα µε πολύ πάθος να υπερα-
σπίζονται το προηγούµενο έργο. 

Όµως αυτό που πρέπει να δούµε είναι πώς θα καταστήσουµε
τις περιοχές µας ζωτικές µε έργα µεγάλων υποδοµών µε τα
οποία εσείς πρέπει να φροντίσετε και να προστρέξετε σ’ αυτά
που χρειάζεται η κάθε περιοχή. Θυµάστε τη µεγάλη σύσκεψη
που έγινε µε το επιτελικό κράτος και µάλιστα µε επικεφαλής τον
κ. Γεραπετρίτη, στην οποία κληθήκαµε όλοι, για το περιβόητο και
τυραννισµένο έργο του Αχελώου. Δυστυχώς αυτή τη στιγµή
έχουµε στασιµότητα, έχουµε άγνοια στο πώς θα προχωρήσετε
ένα ζωτικής σηµασίας έργο για τη Θεσσαλία που δεν µπορεί να
προχωρήσει προς τα εµπρός. Όπως, επίσης, κύριε Υπουργέ, για
το δίκτυο κρίσιµων υποδοµών και την ανάπτυξη µετά τα πλήγ-
µατα που υπέστη φέτος η Θεσσαλία µε τον «Ιανό», τις πληµµύ-
ρες, τους σεισµούς, τις τεράστιες καταστροφές, τις πληγές του
Φαραώ στην πραγµατικότητα. 

Σήµερα οι σεισµοπαθείς µε κατεστραµµένους ολόκληρους οι-
κισµούς και χωριά, τάφρους ανοιχτούς και δρόµους ανύπαρ-
κτους σε όλο τον Νοµό της Λάρισας ακούνε από το Υπουργείο
σας και από τα συναρµόδια Υπουργεία σιγή ασυρµάτου. Τα ρί-
ξατε όλα στην αυτοδιοίκηση. Τι να κάνει η αυτοδιοίκηση, κύριε
Υπουργέ; Τι να λάβεις παρά του µη έχοντος; Η Κυβέρνησή σας
δανεικά τους έδωσε για τον COVID, φανταστείτε. Τα συµψηφίζει
αυτή τη στιγµή και τα ζητάει πίσω. Πότε θα αποκατασταθεί το
οδικό δίκτυο; Πότε θα ξαναγίνουν τα σπίτια, οι οικισµοί, οι υπο-
δοµές; Με 48 βαθµούς µέσα στη Λάρισα, µέσα στα κοντέινερ
είναι οι σεισµόπληκτοι. Ούτε καν τους εµβολιάσατε. Τόσο πολύ
προβλέψατε για τον εµβολιασµό, για την πανδηµία. Τόσο προ-
νοητικοί υπήρξατε ακόµα και γι’ αυτό το σκέλος. Μετά σας πει-
ράζει να σας τα λέµε. Δεν έχουµε κανέναν οδικό χάρτη πώς θα
πάµε βήµα-βήµα για να αποκαταστήσετε αυτές τις µεγάλες πλη-
γές στη Θεσσαλία. 

Τελειώνοντας θέλω να κάνω την εξής παρατήρηση. Το εθνικό
σχέδιο ανάκαµψης κρατιέται από την Κυβέρνησή σας µέχρι τώρα
ως επτασφράγιστο µυστικό. Εσείς το διαβουλεύεστε, εσείς το
συζητάτε, εσείς αποφασίζετε γι’ αυτό. Δεν το συζητάτε στη
Βουλή, δεν το συζητάτε µε τα κόµµατα, δεν συζητάτε απολύτως
τίποτα µαζί µας. Θέλετε να το κρατήσετε για σας. Ολοκληρώνω
λέγοντας µόνο το εξής, κύριε Υπουργέ. Σε αυτούς τους καιρούς,
αν για τα µεγάλα έργα πνοής, όπως συνηθίζουµε να λέµε, τα
έργα υποδοµών, τα οποία σηµατοδοτούν την ανάπτυξη, εξακο-
λουθείτε να έχετε αυτή τη νοοτροπία, να διαβουλεύεστε, να µην
αντιπροσωπεύεστε από το σύνολο του ελληνικού λαού στις απο-
φάσεις, αυτό σηµαίνει δύο πράγµατα: Αφ’ ενός ότι θεωρείτε λά-
φυρο της Κυβέρνησής σας τις µεγάλες υποδοµές της χώρας και
αφ’ ετέρου ότι δεν επιθυµείτε διάλογο επί των αποφάσεων που
ήδη έχετε λάβει. Προφανή όλα για να µην πω καταφανή. Δυστυ-
χώς, όµως, αυτό το καταλαβαίνει και ο απλός λαός που παλεύει
στη δύσκολη καθηµερινότητά του.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Λιακούλη. 
Πάµε στον κ. Αθανάσιο Λιούτα από τη Νέα Δηµοκρατία.  
Κύριε Λιούτα, έχετε επτά λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΤΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µία πολύ ση-
µαντική µέρα για τον τόπο µου, για τον Νοµό Τρικάλων, καθώς
και για την ευρύτερη περιοχή της Θεσσαλίας, της Ηπείρου και
της δυτικής Ελλάδος γενικότερα. Σήµερα στη Βουλή συζητούµε
για την κύρωση της σύµβασης µε την οποία ξεκινάει η υλοποίηση
του βορείου τµήµατος του αυτοκινητόδροµου Ε65. Με τη σύµ-
βαση αυτή δίνεται ένα οριστικό τέλος σε µια εποχή αναβολών
και καθυστερήσεων και δηµιουργούνται τα γερά θεµέλια για προ-
οπτική ανάπτυξης στην περιοχή µας. 

Κυρίες και κύριοι, στον Νοµό Τρικάλων γνωρίζουµε όλοι την
κρίσιµη και µεγάλη σηµασία που έχει η υλοποίηση του βόρειου
τµήµατος του Ε65 για την περιοχή µας αλλά και για ολόκληρη τη
χώρα µας. Συνολικά ο Ε65 σχεδιάστηκε για να ενώσει την Εγνα-
τία µε την ΠΑΘΕ, την ανατολική µε τη δυτική Ελλάδα. Σχεδιά-
στηκε για να οικοδοµηθεί ένας σύγχρονος αυτοκινητόδροµος
στη ραχοκοκαλιά της χερσαίας Ελλάδας, ο οποίος θα προσέ-
φερε ασφάλεια και ανάπτυξη, θα έβγαζε πολλές τοπικές οικονο-
µίες και κοινωνίες από την αποµόνωση και θα ένωνε λιµένες µε
σύγχρονους δρόµους και θα προσέδιδε στην ελληνική περιφέ-
ρεια αποφασιστική προοπτική προόδου και ευηµερίας. Επί των
ηµερών µας όλα αυτά γίνονται πλέον πραγµατικότητα. 

Σήµερα πρέπει να δώσουµε πολλά συγχαρητήρια στον Πρω-
θυπουργό της χώρας µας, Κυριάκο Μητσοτάκη, καθώς επίσης
και στον καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών,
Κώστα Καραµανλή. Με µεγάλο αγώνα µε επιµονή και στόχευση
η πολιτική ηγεσία του τόπου µας και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
µας εργάστηκαν ώστε το έργο του βόρειου τµήµατος του Ε65
να βγει από το τέλµα και να αρχίσει να υλοποιείται. Η δέσµευση
του Πρωθυπουργού για την πλήρη περάτωση του έργου γίνεται
άµεσα πραγµατικότητα. Το µεσαίο τµήµα βρίσκεται ήδη σε κυ-
κλοφορία. Οι εργασίες για το νότιο τµήµα συνεχίζονται µε γρή-
γορο ρυθµό και θα παραδοθεί µέσα στο 2022, ενώ το βόρειο
τµήµα εκτιµάται ότι σε τρία χρόνια θα έχει δοθεί στην κυκλοφο-
ρία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ολοκλήρωση του βόρειου τµή-
µατος του Ε65 είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό έργο. Ο ασφαλής
και σύγχρονος δρόµος είναι εισιτήριο ανάπτυξης. Ειδικότερα
όταν σύγχρονες εθνικές οδοί συναντούν και συνδέουν λιµάνια
καθώς και κύριες αρτηρίες εµπορίου µετακινήσεων και ταξιδιών
σε µια χώρα, τότε έχουµε να κάνουµε µε ένα όραµα ανάπτυξης.
Το έργο αυτό θα διασφαλίζει µέσω σύγχρονων εθνικών οδών τις
συνδέσεις της πατρίδας µας µε γειτονικές χώρες όπως µε την
Ιταλία, µέσω του λιµανιού της Ηγουµενίτσας, καθώς και µε τα
Δυτικά Βαλκάνια και µέσω αυτών µε την Κεντρική και τη Βόρεια
Ευρώπη. Το γεγονός αυτό έρχεται και αναβαθµίζει συνολικά τη
θέση και τη δύναµη της Ελλάδας στη γεωπολιτική µας περιοχή
και την καθιστά έναν σύγχρονο κόµβο µετακινήσεων και εµπο-
ρίου. Αυτό δίνει µια καθοριστική ώθηση για την ανάπτυξη της οι-
κονοµίας µας. 

Ο σύγχρονος δρόµος συνεπάγεται λιγότερο χρόνο και ταυτό-
χρονα περισσότερη ασφάλεια. Ο σύγχρονος δρόµος συνεπάγε-
ται µείωση του κόστους των µετακινήσεων και συνεπώς δίνει ένα
µεγάλο και πολύ δυνατό ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα. Η ανά-
πτυξη του εµπορίου έχει ανάγκη την εύκολη και ασφαλή µετακί-
νηση. Το εµπόριο έχει ανάγκη τις συνδέσεις των κρατών και των
εθνικών οικονοµιών. Ο σύγχρονος δρόµος είναι βασική επιλογή
όταν σχεδιάζονται στρατηγικά οι εµπορικοί δρόµοι. Συνεπώς γί-
νεται αντιληπτή η µέγιστη εθνική οικονοµική και κοινωνική σηµα-
σία του συγκεκριµένου έργου. Κάθε δρόµος ο οποίος συνδέει
πολλές περιοχές της περιφέρειας µε µεγάλα αστικά κέντρα,
ιστορικά δηµιουργεί -de facto- προϋποθέσεις προσέλκυσης επεν-
δύσεων. Σύγχρονος δρόµος σηµαίνει ανάπτυξη και πρόοδος.
Επιπρόσθετα η σύνδεση των τοπικών κοινωνιών και οικονοµιών
µε πιο γρήγορο τρόπο συνεπάγεται τη λύση απέναντι στην απο-
µόνωση την οποία ένα µεγάλο µέρος της επαρχίας βιώνει αυτή
τη στιγµή. 

Το παραπάνω καθιστά αντιληπτή και τη µεγάλη στήριξη η
οποία θα δοθεί στην περιοχή της δυτικής Μακεδονίας, τώρα
κατά την κρίσιµη περίοδο της απολιγνιτοποίησης. Τώρα που το
µέλλον της περιοχής αυτής έχει ανάγκη την ανάπτυξη, νέες επεν-
δύσεις και νέες θέσεις εργασίας, η υλοποίηση υποδοµών τόσο

υψηλής σπουδαιότητας, όπως είναι ο Ε65, µαζί µε τη στοχευµένη
µεταρρυθµιστική δράση της Κυβέρνησής µας, αποτελούν έναν
πολύτιµο συνδυασµό. Αποτελούν τον χρυσό συνδυασµό ο
οποίος µπορεί συνεχώς να παράγει µεγάλο εθνικό όφελος σε
επίπεδο οικονοµίας και κοινωνίας. Σαφέστατα θα πρέπει µάλιστα,
επίσης, να υπογραµµίσουµε ότι το κοινωνικό όφελος τέτοιων
έργων είναι και θα είναι πάρα πολύ σπουδαίο. Ο σύγχρονος αυ-
τοκινητόδροµος συνεπάγεται ασφάλεια στους δρόµους και την
προστασία της ανθρώπινης ζωής από αυτοκινητικά ατυχήµατα
που αποτελούν µια συνεχή γάγγραινα για τη χώρα µας. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στον τόπο µου και να υπο-
γραµµίσω ότι ο Νοµός Τρικάλων αποτελεί ένα βασικό γεωγρα-
φικό σηµείο στη χάραξη και στην υλοποίηση αυτού του µεγάλου
έργου. Στα Τρίκαλα τελειώνει το µεσαίο τµήµα του Ε65 το οποίο
ξεκινά από την Ξυνιάδα, ενώ από τα Τρίκαλα θα ξεκινά και το βό-
ρειο τµήµα του αυτοκινητόδροµου αυτού το οποίο θα συναντά
τη βόρεια Εγνατία. Αυτό για την περιοχή µας είναι ένα πάρα πολύ
σηµαντικό γεγονός και θα δώσει περαιτέρω αναπτυξιακή ώθηση
και δυναµική. Ο Νοµός Τρικάλων έχει ιστορική παράδοση στον
τοµέα των µεταφορών. Μέσα στην οικονοµική κρίση της περα-
σµένης δεκαετίας ο κλάδος αυτός επλήγη, όπως επίσης επλήγη
και ολόκληρη η τοπική µας οικονοµία. Όµως και µε το έργο αυτό
θα διαµορφωθούν αποφασιστικά αντικειµενικές συνθήκες για την
εκ νέου άνθιση των µεταφορών από και προς τον τόπο αυτό. 

Επιπρόσθετα, πριν από την πανδηµία του κορωνοϊού τα Τρί-
καλα και συνολικά ο νοµός µας ζούσε πραγµατικά εποχές τουρι-
στικής άνθησης. Η πανδηµία, ως γνωστόν, έπληξε τις µετακινή-
σεις και κατ’ επέκταση το τουριστικό µας προϊόν. Όµως, µε το
πέρας της πανδηµίας, στη µετά COVID εποχή ο τουρισµός είναι
ένας από τους πιο πολύτιµους και ισχυρούς κλάδους, ώστε να
στηριχθεί η περιφερειακή και εθνική µας οικονοµία.

Το γεγονός ότι µε την ολοκλήρωση και του βορείου τµήµατος
του Ε65 τα Τρίκαλα γίνονται πιο εύκολα προσβάσιµα τόσο από
τη βόρεια όσο και από τη κεντρική αλλά και τη νότια Ελλάδα, ισο-
δυναµεί µε ένα ισχυρό στήριγµα για την επάνοδο του τουριστι-
κού µας προϊόντος και της τοπικής µας ανάπτυξης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ως Τρικαλινός και ως
Θεσσαλός πολίτης νιώθω διπλά υπερήφανος για τη δροµολό-
γηση του συγκεκριµένου αυτού έργου του βορείου τµήµατος του
Ε65. Σήµερα, το όραµα και οι πράξεις της Κυβέρνησης και του
Πρωθυπουργού µας έρχονται να συναντήσουν το όραµα και την
επιθυµία των συµπολιτών στον Νοµό Τρικάλων, οι οποίοι χρόνια
επιζητούσαν το έργο αυτό.

Η Κυβέρνησή µας για άλλη µια φορά έρχεται να στηρίξει την
ελληνική περιφέρεια και να προσφέρει έργα µε αναπτυξιακό πρό-
σηµο, προτάσσοντας το εθνικό συµφέρον και βοηθώντας πάρα
πολλές τοπικές κοινωνίες και πάρα πολλούς πολίτες της χώρας
µας, όλους τους συµπολίτες µας που έχουν ανάγκη και αξίζουν
ένα καλύτερο και ασφαλέστερο µέλλον, το µέλλον της παραγω-
γής, της εργασίας, της ευηµερίας και της συνεχούς ανάπτυξης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Λιούτα.
Και θα κλείσουµε µε τον συντοπίτη του Υπουργού, τον κ.

Κώστα Μπούµπα από την Ελληνική Λύση.
Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν και ο ήλιος

είναι λαµπερός, αυτή τη µέρα δεν ξέρω αν υπάρχει φως. Ό,τι
µπορούµε κάνουµε για να φωτίσουµε ορισµένες πτυχές του ση-
µερινού νοµοσχεδίου, γιατί εµείς στην Ελληνική Λύση πάντα µι-
λάµε µε στοιχεία, για να γνωρίζει ο ελληνικός λαός τι γίνεται. 

Τα είπε, βέβαια, ο Πρόεδρός µας Κυριάκος Βελόπουλος σε
ό,τι αφορά τα διόδια τα οποία τα πληρώνουµε πανάκριβα. Και
µιας και είναι και συντοπίτης µε τον Υπουργό κ. Καραµανλή, όταν
θα γίνει επιτέλους ο δρόµος στα Γκορόγια, που πάει προς το Κιλ-
κίς µε αυτοκίνητα βαρέως τύπου, δρόµος καρµανιόλα, ή ο δρό-
µος Δράµα - Αµφίπολη που είναι κατασκευασµένος από τη
ΜΟΜΑ στην περίοδο της επταετίας και θα έχουµε εκεί τον Τύµβο
Καστά, την παλαιοχριστιανική Αµφίπολη, το σπήλαιο Αλιστράτης,
όταν θα γίνει και το κοµµάτι της Λευκοθέας και θα γίνει η γέφυρα
που θα συνδέει τη Φυλλίδα µε τη Βισαλτία, τότε ενδεχοµένως να
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πιστέψουµε ότι θα γίνουν και κάποια αναπτυξιακά έργα.
Σήµερα ο κύριος Πρωθυπουργός δεν µας τα παρουσίασε

καλά. Μας τα παρουσίασε τρί-καλα. Αν είναι να εντάξει το έργο
του Ε65 και στο Ελλάδα 2021, να το χρηµατοδοτήσει, να βάλει
και την κ. Αγγελοπούλου επικεφαλής, να πάνε όλα καλά.

Πάµε λίγο τώρα, για να γνωρίζει και ο ελληνικός λαός τι γίνε-
ται. Κατ’ αρχάς, η «ΤΕΡΝΑ» δεν είναι που έχει κατηγορηθεί για
καταχρηστικές απολύσεις µια δεκαετία στη Φθιώτιδα; Να θυµίσω
όταν έπεσε η στοά Στίρφακα - Άγιος Στέφανος έβαζε τους εργά-
τες µε το ζόρι να την επισκευάσουν µε κίνδυνο της ζωής τους.
Και µετά, επειδή υπήρχαν πολλές καταγγελίες, άρχισε να κάνει
καταχρηστικές απολύσεις. Το ξέρετε πολύ καλά. Αυτή είναι η
«ΤΕΡΝΑ». Και δεν είναι αυτό, επειδή η Κυβέρνηση ευαγγελίζεται
το ελαστικό ωράριο, που εµείς στην Ελληνική Λύση και ο Πρό-
εδρός µας έχουµε πει ότι παραβιάζεται το άρθρο 59, το άρθρο
65 για τα ατοµικά δικαιώµατα που είναι αναπαλλοτρίωτα, αλλά
και το άρθρο 24 της ευρωπαϊκής κάρτας δικαιωµάτων και εργα-
τικών γενικότερα δικαιωµάτων. Αυτά τα λέω για την «ΤΕΡΝΑ» και
τις καταχρηστικές απολύσεις.

Πάει αυτό. Για να πάµε τώρα στο µεγάλο σκάνδαλο. Όταν ο
κόσµος ακούει για µεγάλα κατασκευαστικά έργα, ξέρετε τι λέει;
Το ξέρετε. «Πάλι οι εργολάβοι θα τα φάνε, πάλι µια µικρή παρέα
θα περάσει καλά και εµείς θα τα πληρώσουµε αδρά µε τα διό-
δια». Το είπε και ο κύριος Υπουργός: «Θα σας κάνουµε αυτοκι-
νητόδροµο στην Κρήτη», που πήγαµε µε τον Πρόεδρο Κυριάκο
Βελόπουλο και τον Αντώνη Μυλωνάκη πρόσφατα και ο δρόµος
είναι για να γυριστεί εκεί πολεµική ταινία, δεν είναι να συνδέει τα
Χανιά µε το Λασίθι. Το ξέρετε. Αλλά είπε ο Υπουργός «θα σας
κάνω αυτοκινητόδροµο, αλλά να προετοιµάζεστε ψυχολογικά και
για πολλά διόδια». Να το πω απλά, λαϊκά «πλερώ». 

Θυµάστε το µεγάλο σκάνδαλο στην «Αττική Οδό»; Πώς µπορεί
ο κόσµος να τα εµπιστευθεί όλα αυτά; Τι λέει, λοιπόν, αυτό το
σκάνδαλο; Άκουσα και τον κ. Σπίρτζη, διότι εδώ πάνε τα βέλη και
προς τον ΣΥΡΙΖΑ και προς τη Νέα Δηµοκρατία: «Καθυστερεί να
παραδοθεί στο δηµόσιο, µε αποτέλεσµα το δηµόσιο να έχει απω-
λέσει σηµαντικά έσοδα…». Διότι τι γίνεται εκεί; Η εν λόγω εται-
ρεία, η «Αττική Οδός» που στη σύνδεσή της έχει την
«ΕΛΛΑΚΤΩΡ» και την εταιρεία «ΑΒΑΞ» δεν παρουσιάζει κέρδη.
Και γιατί δεν παρουσιάζει κέρδη; Γιατί αν παρουσιάζει κέρδη θα
γίνει απόσβεση και πρέπει να παραδοθεί η Αττική Οδός, που
φέρνει χρήµα. Διότι, άκουσον, ελληνικέ λαέ, όταν γίνεται η συν-
τήρηση στους δρόµους, σε όλους τους οδικούς άξονες, η συν-
τήρηση ανά χιλιόµετρο είναι 60.000 έως 80.000 ευρώ. Στην
Αττική Οδό ξέρετε Έλληνες πόσο πληρώνουµε; Ένα εκατοµµύ-
ριο ευρώ. Αυτό είναι το µεγάλο σκάνδαλο! Διότι εκεί µε τα µερί-
σµατα µέχρι το 2024 στην εταιρεία να πέφτουν 80 εκατοµµύρια
ετησίως, µε επιπλέον 100 έως 150 εκατοµµύρια ευρώ τα επόµενα
δύο χρόνια. Να, γιατί δεν παραδίδεται η Αττική Οδός. Να, γιατί
ο κόσµος λέει «οι εργολάβοι κάνουν πάρτι». Γι’ αυτό κάνουν
πάρτι, διότι η Νέα Δηµοκρατία µιλάει για ΣΔΙΤ που ευαγγελίζεται
τη σύµπραξη του δηµόσιου τοµέα µε τον ιδιωτικό ως µοχλό ανά-
πτυξης. Εκεί είναι όµως τα µεγάλα πάρτι αντί να πάρει από το
ΕΣΠΑ και άλλα ευρωπαϊκά προγράµµατα απευθείας την ανάθεση
των δρόµων και τα διόδια να είναι δικά της. Διότι τώρα µόνο από
τα διόδια δεν παίρνει τίποτα. Το είπε αυτό ο Κυριάκος Βελόπου-
λος. Οι «Αττικές Διαδροµές», που είναι θυγατρική της «Αττικής
Οδού» καθώς το 80% στις «Αττικές Διαδροµές» είναι µέτοχος η
«Αττική Οδός». Δηλαδή, Γιάννης πίνει, Γιάννης κερνάει! Από τη
µία τσέπη φεύγουν τα λεφτά και πηγαίνουν στην άλλη, αλλά είναι
του ίδιου παντελονιού! Και όχι µόνο αυτό, αλλά το 99,96% στις
«Αττικές Διαδροµές» που έχουν αναλάβει τη συντήρηση της Ατ-
τικής Οδού είναι πάλι οι ίδιες εταιρείες, «ΕΛΛΑΚΤΩΡ» και «ΑΒΑΞ».
Τι καλά; Γιάννης πίνει. Ωραίο κόλπο, ρε παιδιά. Ωραίο κόλπο.
Ένα εκατοµµύριο ευρώ η συντήρηση ανά χιλιόµετρο. Και περι-
µένετε οι Έλληνες µεροκαµατιάρηδες να πιστέψουν ότι τα κατα-
σκευαστικά έργα, όπως ο Ε65 είναι έργα πνοής; Για την
απολιγνιτοποίηση δηλαδή; Είναι πανάκια; Θα έλθουν εταιρείες
ένθεν κακείθεν του δρόµου και θα δώσουν θέσεις εργασίας; Α!
Είναι έργο πνοής αν θεωρηθεί επειδή δεν θα έχουν δουλειά τώρα
στην Κοζάνη µε την απολιγνιτοποίηση που θα χαθούν είκοσι χι-
λιάδες θέσεις εργασίας, να είναι ένας γρήγορος δρόµος διαφυ-

γής για να πάνε να βρουν δουλειά οι κάτοικοι εκεί, Κοζάνη, Πτο-
λεµαΐδα, Φλώρινα, Καστοριά κ.λπ..

Πάµε τώρα. Ε65. Το νότιο τµήµα 32 χιλιόµετρα, πληρώνουµε
αδρά τα 7,5 χιλιόµετρα που είπε και ο οµοϊδεάτης µου Βουλευ-
τής και ειδικός αγορητής, ο Κώστα Χήτας, για τις απαλλοτριώ-
σεις κ.λπ.. Θα κόψουµε κορδελάκι για τα 14 χιλιόµετρα, να
φέρουµε τα κανάλια να είναι γκράντε σπεκτάκολο, υπερθέαµα,
που αν πάει η Νέα Δηµοκρατία να κόβει κορδέλες σε διόδια, κάθε
µέρα θα έχει πέντε, δέκα εγκαίνια.

Ο κ. Περιστέρης θυµάστε τι είχε δηλώσει, που είναι ο Διευθύ-
νων Σύµβουλος της «ΤΕΡΝΑ»; Σε ένα συνέδριο τι είχε πει; Δεν
πειράζει, και να µη γίνει το έργο, εµείς θα αποζηµιωθούµε αδρά.
Τι ωραία, τι καλά.

Λοιπόν, στοιχεία. Ο κόσµος στη Λαµία, Καρδίτσα ή Τρίκαλα
δείχνουν τα στοιχεία πως δεν χρησιµοποιεί τη µέση οδό του Ε65.
Όχι γιατί είναι µισοτελειωµένος, αλλά γιατί πρέπει να πληρώσει
από 3 έως 5 ευρώ διόδια, διότι εκεί υπάρχει ένας µετωπικός
σταθµός διοδίων και τρεις πλευρικοί σταθµοί. Τι σας έλεγε ο Κυ-
ριάκος Βελόπουλος στην οµιλία του, να φρεσκάρω τη µνήµη; Δεν
έχετε αφήσει ούτε παράδροµους! Όπως κι εδώ. Τώρα εγκαινιά-
ζονται νέα διόδια στο Δερβένι. Έχουµε Προµαχώνα, έχουµε τον
Στρυµονικό και πριν τα διόδια τώρα. Για να πάει κάποιος από τις
Σέρρες στη Θεσσαλονίκη, τα πληρώνει αδρά. Συνεχίζεται η κα-
τάσταση. 

Τα οχήµατα σε µια έρευνα που έγινε µέχρι τα Χριστούγεννα
του 2017 µπορεί να φαίνεται καλό το νούµερο µε πάνω από 1
εκατοµµύριο οχήµατα για τον Ε65, τα οικονοµικά στοιχεία, κύ-
ριοι, όµως λένε ότι δεν βγαίνει η κατασκευάστρια εταιρεία. Άρα
το έργο όπως είχε και η Ευρώπη τις επιφυλάξεις της, δεν είναι
έργο που θα µπορεί να κάνει απόσβεση.

Να θυµίσω τώρα, τον Μάρτη του 2019 έγινε ένα αίτηµα προς
τον Γενικό Διευθυντή Ανταγωνισµού της Κοµισιόν. Γιατί έγινε
αυτό; Για να αναγνωρίσει η Ευρώπη ότι ο Ε65 πρέπει να πάει µε
project ως δηµόσιο έργο σε απευθείας ανάθεση. Τι καλά! Χωρίς
µειοδοτικό διαγωνισµό. Τα στοιχεία που τα έχω πάρει από οικο-
νοµικούς κύκλους, από την «AXIANEWS», οικονοµικό site µε οι-
κονοµικές αναλύσεις, λένε ότι η κίνηση στα οχήµατα θα αυξηθεί
κατά 0,1%. Σώπα!

Αυτό είναι το αναπτυξιακό έργο, η µεγάλη κίνηση; Γιατί ο κό-
σµος δεν µπορεί να πληρώνει τα ευρώ στα διόδια και θα πηγαί-
νει, έστω, από τους επαρχιακούς δρόµους. Άρα για άλλους
χτυπάει η καµπάνα.

Τώρα, η δηµόσια επιβάρυνση θα είναι 450 εκατοµµύρια ευρώ
µε βάση τον προϋπολογισµό και χρονικό ορίζοντα το 2037 να
είναι άλλα 150 εκατοµµύρια ευρώ. Θέλω να ρωτήσω: Κάτι Ολ-
λανδοί που ήρθαν σαν µεγαλοµέτοχοι -δεν ξέρω, ρωτώ- γιατί
ήρθαν;

Πάµε τώρα, όµως, να παρουσιάσουµε και κάτι άλλο. Σύµφωνα
µε τον κ. Χρυσοχοΐδη, διότι να σας θυµίσω ότι ο κ. Χρυσοχοΐδης
ήταν Υπουργός Υποδοµών, και είχε παρουσιάσει πέντε κοινοπρα-
ξίες µε έσοδα από το 2008 µέχρι το 2013.

Ως Ελληνική Λύση θέλουµε να τα πούµε αυτά στους Έλληνες
για να δείτε τι κονοµάνε στους δρόµους οι κατασκευάστριες
εταιρείες από τα διόδια και πόσο θα πάνε τα κέρδη τα επόµενα
χρόνια. «Ολυµπία Οδός», Μιχάλης Χρυσοχοΐδης, 433 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Είναι ο δρόµος Ελευσίνα - Κόρινθος - Πάτρα. «Νέα
Οδός» Αντίρριο - Ιωάννινα - Χαλκίδα 441 εκατοµµύρια ευρώ.
Είναι στραγάλια τα εκατοµµύρια εδώ. «Αυτοκινητόδροµος Αι-
γαίου» 315 εκατοµµύρια στον Μαλιακό που έγινε, γιατί πολλοί
συνάδελφοι αναφέρθηκαν στην καρµανιόλα του Μαλιακού. «Μο-
ρέας», Κόρινθος - Τρίπολη - Καλαµάτα 149 εκατοµµύρια. Ο πιο
φτωχός συγγενής µε βάση τα στοιχεία που έδωσε το 2013 ο τότε
Υπουργός Υποδοµών Μιχάλης Χρυσοχοΐδης έχει µόλις 31 εκα-
τοµµύρια. Μέχρι το 2041 -άκουσε, ελληνικέ λαέ- τα έσοδα από
1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ που είναι σήµερα, θα πάνε στα 7 δισε-
κατοµµύρια, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Πρέπει να ακουστούν αυτά
από την Ελληνική Λύση. Ξέρω ότι δεν έχω χρόνο, αλλά πρέπει
να ακουστούν γιατί δεν ειπώθηκε τίποτα.
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Θα πάω σε µια έρευνα που έχει κάνει ο κ. Βιλιάρδος και θα
είµαι πολύ σύντοµος. Το ΤΑΙΠΕΔ τι δουλειά έχει στην Εγνατία και
στα διόδια, όπως έγινε στα Μάλγαρα; Έχει καµµιά δουλειά το
ΤΑΙΠΕΔ που είναι το υπερταµείο για ενενήντα εννέα χρόνια υπο-
θηκευµένη περιουσία του ελληνικού λαού να διαχειρίζεται τα διό-
δια; Η «Εγνατία Οδός», λέει ο κύριος Υπουργός, θα πάει άλλα
σαράντα χρόνια όπως και το ΤΑΙΠΕΔ που δώσαµε ενενήντα
εννέα χρόνια. Οι τράπεζες τι δουλειά έχουν να ζητάνε λεφτά
πίσω από την «Εγνατία Οδό»; Το λέει και ο κ. Βιλιάρδος στις ανα-
λύσεις του ότι δεν έχει παρουσιάσει ζηµιές µε τον ισολογισµό
του 2018 και η Τράπεζα Πειραιώς πήρε 250 εκατοµµύρια πίσω.
Αυτά θα πληρώσουµε µε τις κατασκευάστριες εταιρείες; Αυτά
είναι τα αναπτυξιακά έργα;

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή στον
χρόνο, αλλά αυτά έπρεπε να ακουστούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Έχουν ζητήσει τον λόγο αρκετοί συνάδελφοι. Θα ξεκινήσουµε
από τον κ. Λογιάδη και θα κλείσουµε µε τον κύριο Υπουργό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πρώτα από όλα να ξεκαθαρίσουµε ότι ως

ΜέΡΑ25 δεν είµαστε εναντίον τέτοιων έργων υποδοµών όπως και
της Γραµµής 4. Απλά είµαστε εναντίον κάθε προχειρότητας,
κάθε κακοδιαχείρισης, κάθε διαπλοκής, κάθε «γεφυριού της
Άρτας», κάθε βαρελιού χωρίς πάτο.

Μία είναι η λύση, επειδή αναφέρθηκε προηγουµένως και ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας για τον
σαφή διαχωρισµό εξουσιών. Αν δεν υπάρξει κάποτε σαφής δια-
χωρισµός εξουσιών, πάντοτε θα είµαστε στο ίδιο σηµείο, διακό-
σια χρόνια σήµερα από τότε.

Το ίδιο ισχύει για τη Γραµµή 4. Χωρίς πάρκινγκ δεν θα έχει την
απόδοση και το όφελος που θα είχε για την κοινωνία, για τους
ανθρώπους και το περιβάλλον. Αυτό που φαίνεται είναι ότι από
τα έργα αυτά ενδιαφέρει µόνο το ύψος της επένδυσης και όχι η
αποτελεσµατικότητα των έργων. Είναι µόνο για να ξοδεύονται
χρήµατα και να µοιράζονται προφανώς στους «ηµέτερους».

Ανέφερε προηγουµένως ο Υπουργός κ. Κεφαλογιάννης τον
Γιάνη Βαρουφάκη ότι είχε πει ότι δεν χρειάζεται ο ΒΟΑΚ. Πρώτα
απ’ όλα να τονίσω ότι ο ΒΟΑΚ έτσι όπως είναι δεν είναι σωστός.
Άρα πρέπει ο ΒΟΑΚ να φτιαχτεί. Είναι όµως ο σηµερινός ΒΟΑΚ.

Θα ήθελα να θυµίσω στον Υφυπουργό, που είναι από την
Κρήτη, ότι η συνδετήρια οδός από το αεροδρόµιο στην εθνική
οδό έχει ένα ρείθρο από τότε που είναι κατασκευασµένος αυτός
ο δρόµος, ο οποίος είναι απαράδεκτος, επικίνδυνος και δεν έχει
φτιαχτεί ποτέ. Εάν γίνει ένα ατύχηµα, θα έχει τεράστια επίπτωση
και στον τουρισµό µας.

Θα ήθελα επίσης να αναφέρω τον κύριο Υφυπουργό, µιας και
είπε για τον ΒΟΑΚ, ότι σε όλο τον ΒΟΑΚ σήµερα δεν υπάρχει
ούτε µια δηµόσια τουαλέτα. Είµαστε ένα νησί που έχουµε πολύ
τουρισµό και από την ανατολή µέχρι τη δύση δεν υπάρχει µία
τουαλέτα.

Περαιτέρω, για το Υπουργείο Μεταφορών και Υποδοµών θα
ήθελα να πω πως το εµβόλιο για τον κορωνοϊό, κύριε Πρόεδρε,
βρέθηκε, αλλά το εµβόλιο για τα τροχαία ατυχήµατα, για τις τρο-
χαίες δολοφονίες δεν θα βρεθεί ποτέ, διότι δεν υπάρχει πολιτική
βούληση.

Σχετικά µε το αεροδρόµιο Καστελίου εν συντοµία θα ήθελα να
πω πως ακόµη εκκρεµούν δικαστικές αποφάσεις και η Κυβέρ-
νηση συνεχίζει να χτίζει το Καστέλι. Οι απαλλοτριώσεις που
έχουν γίνει δεν έχουν πληρωθεί ακόµη για τους ιδιοκτήτες των
ακινήτων. Και όταν τελειώσει, εάν τελειώσει κάποια ώρα, θα γί-
νονται πτήσεις και τη νύχτα, πράγµα το οποίο απαγορεύεται, και
θα υπάρχει αντίδραση από τον κόσµο.

Όταν ανακοινώνει η Κυβέρνηση δηµόσια έργα, όπως έκανε σή-
µερα ο κύριος Πρωθυπουργός -ο οποίος µακάρι να ερχόταν
κάθε φορά που υπάρχει νοµοσχέδιο στη Βουλή και να µας µιλά
γι’ αυτό το θέµα- όµως, όπως το είδαµε σήµερα, εµείς µε την
εξαγγελία των δηµοσίων έργων από το Ταµείο Ανάκαµψης θεω-
ρούµε ότι πάµε για εκλογές.

Τέλος, ό,τι ακούστηκε σήµερα για τον κύριο Πρωθυπουργό και
για τις φορολογικές δηλώσεις, κανονικά σε µια ευνοµούµενη πο-

λιτεία θα έπρεπε να επέµβει η δικαιοσύνη, αλλά η δικαιοσύνη
είναι ανεξάρτητη. Είναι όµως ανεξάρτητη η δικαιοσύνη;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Λογιάδη.
Θα µιλήσει τώρα ο κ. Γιαννούλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσει πρώτα ο κ.

Γιαννούλης και µετά εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σπίρτζη, ένας

από τους δύο θα µιλήσει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Και οι δύο. Από τον Κανονισµό...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θεωρώ ότι το κάνετε

εκ του πονηρού, κύριε Σπίρτζη, σας παρακαλώ. Ξέρω ότι έχετε
δικαίωµα ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, αλλά να µιλήσει
ένας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Θα µιλήσει ο εισηγητής µας και θα µι-
λήσω κι εγώ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, για να βοηθήσω, θα
µιλήσω ένα λεπτό ως εισηγητής, επειδή έχω καταναλώσει ήδη
τον χρόνο µου. Όµως, αυτό δεν αναιρεί το γεγονός...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ. Τηρήστε,
όµως, το ένα λεπτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Στο ένα λεπτό θα αναρωτηθώ απλά
ότι δεν χρειαζόταν η βοήθεια του Πρωθυπουργού σήµερα για να
ανατραπεί η εικόνα της διετούς αδράνειας του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών. Δεν ξέρω τι βοηθά περισσότερο τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και την προοδευτική παράταξη: Η σιωπή και οι µη
απαντήσεις του Υπουργού Υποδοµών ή η έκθεση του κ. Μητσο-
τάκη µε αυτά που ισχυρίζεται;

Και κλείνω λέγοντας ότι µας ειρωνεύτηκε λέγοντάς µας ότι θα
µας καλέσει στα εγκαίνια. Αναρωτιέµαι, θα µας καλέσει στα εγ-
καίνια του µετρό της Θεσσαλονίκης του κ. Ζέρβα το 2023, του κ.
Ταχιάου το 2024, της κ. Μενδώνη το 2025, του κ. Καραµανλή το
κάποτε; Σε κάποια από αυτά τα εγκαίνια ίσως µας καλέσει.

Θέλω, επίσης, να πω και πραγµατικά κλείνω για να µην κατα-
χραστώ τον χρόνο σας, επειδή αρχίζουµε και βιώνουµε σοβαρά
ζητήµατα απλούστατης κατανόησης, ότι δεν πιστεύω πως γράφει
πουθενά στον Κανονισµό ότι η υπερψήφιση ενός νοµοσχεδίου,
και το καταθέτω ως ψήφο και ως στάση του κόµµατός µας για
το νοµοσχέδιο, πρέπει να συνοδεύεται από κωµικές κολακείες
και διθυράµβους για να θεωρηθεί θετική. Άκουσα το «τύχη
αγαθή» να συνοδεύει την υπερψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου.

Τέλος, θέλω να πω κάτι τελευταίο σε δευτερόλεπτα. Είναι
πραγµατικά πολιτική κατάντια όταν εµφανίζεται ένας Πρωθυ-
πουργός που έχει κατακτήσει την εµπιστοσύνη και την πλειοψη-
φία του ελληνικού λαού σε αυτό το Βήµα και δεν έχει το θάρρος
να σκεφτεί αυτό που σκέφτηκε µια πρώην Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας, η κ. Μάρκου, για το θέµα του «πόθεν έσχες» και
όλα αυτά που αποκαλύφθηκαν, η οποία αναρωτήθηκε µεγαλο-
φώνως ότι αν ήταν στη θέση του θα ζητούσε πρώτα η ίδια τη διε-
ρεύνηση της καταγγελίας. Λυπάµαι.

Τέλος πάντων, οι απαντήσεις που περιµένουµε από τον κ. Κα-
ραµανλή είναι οι εξής: Για τα 38 εκατοµµύρια ευρώ. Πότε θα πα-
ραδοθεί τελικά το µετρό της Θεσσαλονίκης. Και αν µπορεί να µας
απαντήσει τι έχει γίνει, εφόσον έχει πάρει αυτή την τροπή η συζή-
τηση, µε τον διαγωνισµό για τα νέα λεωφορεία, που εδώ και δύο
χρόνια, µετά από την ακύρωση του διαγωνισµού, τα περιµένουµε
ακόµα και έχουν µείνει αυτά που δεν έχουν χειρόφρενα, αλλά
έχουν επιβάτες, και αυτά που καίγονται. Σήµερα η κ. Νοτοπούλου
προσέφυγε, ως δηµοτική παράταξη, στη δικαιοσύνη. Αν έχει απαν-
τήσεις καλώς, ειδάλλως όλοι µας τα βέλη µας τα εκτοξεύσαµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σπίρτζη, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

κύριε Υπουργέ, εµείς θέλουµε να δεσµευτείτε για το εννιάµηνο
ή να το τροποποιήσετε που προβλέπεται στις απαλλοτριώσεις.
Και το λέµε αυτό για να µην πληρώνει πάλι ο ελληνικός λαός
άδικα χρήµατα σε αποζηµιώσεις. 

Εµείς θα σας πούµε ότι αύριο αν αρχίσουν να κηρύσσονται οι
απαλλοτριώσεις, όπως ορίζεται και να δηµοσιευτούν σε ΦΕΚ και

16348 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κάνετε έναν άθλο αυτό να το καταφέρετε µέχρι τις 3 Αυγούστου,
που θα λειτουργεί η Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως µε το 7α, που
το εντάξαµε εµείς, µετά θα πρέπει η Διεύθυνση Απαλλοτριώσεων
του Υπουργείου να τα στέλνει στο Δικαστικό Γραφείο Λάρισας
και Κοζάνης -δεν ξέρω πόσο καιρό θέλει- στη συνέχεια να γράψει
αιτήσεις για κάθε απόφαση, χρειάζεστε έξι µε οκτώ αποφάσεις
για όλες τις ιδιοκτησίες, να κάνει αίτηµα για προσδιορισµό δικα-
στηρίου µε το 7α. Πάντα δίνεται µια αναβολή, τα στελέχη του
Υπουργείου µπορούν να σας ενηµερώσουν γι’ αυτό, τουλάχιστον
τριάντα ηµέρες κατ’ ελάχιστο και είναι και κλειστά τα δικαστήρια,
όπως ξέρετε τον Σεπτέµβριο συν την επιβάρυνση που έχουν για
τον κορωνοϊό. Οπότε εσείς προβλέπετε µία απόφαση περίπου
τέλος Φλεβάρη για να γίνει η παρακατάθεση χρηµάτων στο Πα-
ρακαταθηκών και Δανείων και να δηµοσιευθούν οι πίνακες του
ΦΕΚ. Τότε µπορεί να µπορούν να µπουν τα συνεργεία για κατα-
σκευή. Και προφανώς καταλαβαίνετε και εσείς ότι δεν θα τα κα-
ταφέρετε σε εννέα µήνες.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι για να προστατεύσουµε τα χρήµατα του
ελληνικού λαού, πρέπει να υπάρχει τουλάχιστον µια πολιτική δέ-
σµευση και µια διαχειριστική πρόβλεψη αν δεν τα καταφέρετε,
γιατί το σύνολο των χρηµάτων εδώ είναι δηµόσια χρήµατα, δεν
είναι από τον παραχωρησιούχο.

Και θα δώσω, κύριε Πρόεδρε, σύντοµα και µερικές απαντήσεις
για δύο, τρία πράγµατα που ακούστηκαν επ’ ευκαιρία της τοπο-
θέτησης που έκανε ο σύντροφος και φίλος µου ο Παύλος ο Πο-
λάκης και απάντησε ο Υφυπουργός για τον ΒΟΑΚ.

Κύριε Καραµανλή, αν θυµάµαι καλά ο ΣΥΡΙΖΑ κυβέρνησε τεσ-
σεράµισι χρόνια. Τις τελευταίες πολλές δεκαετίες από τη Μετα-
πολίτευση και µετά δεν κυβερνάει ο ΣΥΡΙΖΑ και σίγουρα από τότε
που η οικογένεια Μητσοτάκη είναι στο πολιτικό σύστηµα της
χώρας, είναι λίγα χρόνια αργότερα που ήρθαν οι παππούδες µας
από τη Σµύρνη. Εγκαλείται εµάς για το ότι δεν έχει γίνει τίποτα
στην Κρήτη µέχρι που ο Κυριάκος Μητσοτάκης βγήκε Πρόεδρος
της Νέας Δηµοκρατίας, κυβερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Θα σας πω έναν σύντοµο απολογισµό της µεταπολίτευσης της
Νέας Δηµοκρατίας. Πενήντα χρόνια έχετε κάνει µισή γέφυρα στο
Χαµέζι µε στατικό πρόβληµα, µισό δρόµο για τη Μεσαρά µε συ-
νεχείς κατολισθήσεις, έναν δρόµο στα Μεγάλα Χωράφια που µας
καταγγείλατε κιόλας, γιατί έριξε νερό και γκρεµίστηκε, και έρχε-
ται σήµερα ο κ. Κεφαλογιάννης και, πραγµατικά, λέει ψέµατα µε-
ταξύ του ελληνικού Κοινοβουλίου και της Περιφέρειάς του. 

Στο Ρέθυµνο, που έχει αντιδράσεις για τη χάραξη του ΒΟΑΚ
που βγάλαµε εµείς, αλλά δεν την πήγατε για διαβούλευση, λέει
ο ΣΥΡΙΖΑ το έκανε. Εδώ λέει ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έκανε τίποτα. Θα απο-
φασίσετε; Έχει κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ ή δεν έχει κάνει; Λέει για τις πε-
ριβαλλοντικές µελέτες και για όλες τις υπόλοιπες τεχνικές
µελέτες και δεν µας λέτε ποιος τις ανέθεσε και ποιο ήταν το χρο-
νοδιάγραµµα µέχρι τέλος του καλοκαιριού Σεπτέµβρη, Οκτώβρη
του ’19 έστω για να βγει. 

Είσαστε δύο χρόνια Κυβέρνηση και τι έχετε κάνει για τον
ΒΟΑΚ; Στην αρχή µας λέγατε ένας διαγωνισµός, πάτε να κάνετε
τον ΒΟΑΚ Πάτρα - Πύργος, από το Καστέλι Χανίων -να τον ενη-
µερώσετε βέβαια ότι ως αναβαλλόµενο έργο ήταν το Χανιά - Κα-
στέλι Χανίων γιατί ούτε αυτό δεν ξέρει- µας λέγατε ένας
διαγωνισµός από το Καστέλι Χανίων µέχρι τη Σητεία. 

Καταλάβατε ότι αυτό, όπως σας λέγαµε και εµείς, είναι άτοπο,
δεν βγαίνουν οι κυκλοφοριακοί φόρτοι και ο κ. Μητσοτάκης τα
έλεγε αυτά. Δεν βγαίνουν οι κυκλοφοριακοί φόρτοι, το µαζέψατε
από τη Σητεία στον Άγιο Νικόλαο και είπατε ότι θα το χρηµατο-
δοτήσετε από τα οµόλογα. Μετά είπατε ότι θα το βάλετε στο νέο
ΕΣΠΑ. 

Πού να το βάλετε στο νέο ΕΣΠΑ µε 3 δισεκατοµµύρια που
έχετε διαπραγµατευτεί για έργα υποδοµών; Ενάµισι δισεκατοµ-
µύριο είναι µόνο η Γραµµή 4 του µετρό. Μετά είπατε ότι θα κά-
νετε ένα διαγωνισµό κοινό µε την Αττική Οδό. Σήµερα έρχεστε
και µας λέτε ότι έχετε εξασφαλίσει 400 εκατοµµύρια από το 1 δι-
σεκατοµµύριο 800 εκατοµµύρια από το Ταµείο Στήριξης. Να ευ-
χηθούµε αν δεν µαζέψετε το κόστος του έργου, που δεν βλέπω
να το µαζεύετε, ότι θα ανταποκριθεί και η αγορά για να µη συνε-
χίσετε να κοροϊδεύετε τους Κρητικούς, όπως κάνατε τα τελευ-
ταία πενήντα χρόνια. 

Το άλλο που τα τελευταία επτά, οκτώ, εννιά χρόνια, πόσο είναι,
έχετε ρίξει τόνους ψεµάτων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και µε αυτό κλείνετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Και µε αυτό κλείνω. Είναι το Πάτρα -

Πύργος. 
Κύριε Υπουργέ, για το Πάτρα - Πύργος έχετε πάρει µία πρώτη

έγκριση, γιατί θα το ξαναδεί η DGGrow, όπως ξέρετε πολύ καλά
µαζί µε την DGComp και είναι στη DGComp για να κάνει δεκτή
αν είναι συµβατή η κρατική ενίσχυση ή όχι. Σωστά;

Δηλαδή, η κρατική ενίσχυση σε ένα έργο που θα ενταχθεί στην
παραχώρηση, το ελληνικό δηµόσιο θα βάλει 224 εκατοµµύρια
και 90 θα βάλει ο παραχωρησιούχος. Αν είναι συµβατό το 70%
µε το 30% και ξεπεράσουµε την υπουργική απόφαση του κ. Χρυ-
σοχοΐδη, που είχε βγάλει, όπως λέγατε, τον διαγωνισµό, άρα και
την υπουργική απόφαση ότι εξαιρείται το Πάτρα - Πύργος από
την παραχώρηση το ’13. Αυτά δεν ξέρω αν τα έχετε πει στη
DGGrow και τώρα που θα έρθει ξανά θα το δει. 

Αν το ξεπεράσουµε και αυτό, ρωτάω το εξής: Εσείς έχετε δε-
σµευτεί ότι θα γίνουν µε τα ίδια χρήµατα των διαγωνιστικών δια-
δικασιών που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ και ακυρώσατε τις συµβάσεις. Ποια
ίδια χρήµατα; Είναι 224 εκατοµµύρια η συµβολή του δηµοσίου
το 70%, 95 του παραχωρησιούχου, οπότε 319. Τα αποτελέσµατα
των διαγωνισµών είναι 224, 70 εκατοµµύρια παραπάνω είναι. Και
ρωτάω ποιος θα υπογράψει για τα 70, 75 εκατοµµύρια παρα-
πάνω σε σχέση µε διαγωνιστικές διαδικασίες που έχουν γίνει ως
δηµόσιο έργο; 

Και αυτά για να δούµε πώς σεβόµαστε εµείς το δηµόσιο χρήµα
και όχι αυτό που λέγατε εσείς ότι το κάναµε δήθεν για κάποιους
εργολάβους συγκεκριµένους, κ.λπ., και αποδείχτηκαν αυτά και
θα αποδειχθούν και στο µέλλον µε την ευχή να εγκριθεί από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, που δεν το προβλέπουµε εµείς. Όση πο-
λιτική διαπραγµάτευση και να κάνει ο Κυριάκος Μητσοτάκης,
υπάρχουν διαδικασίες στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή που δεν φτάνει
η πολιτική διαπραγµάτευση πρέπει να είναι και οι διαδικασίες και
οι κανονισµοί. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε την ευχή τον υπόλοιπο χρόνο που
µένει στην Κυβέρνηση και στο επιτελικό κράτος Μητσοτάκη, να
αναθεωρήσει τη στάση της σε σχέση µε τα έργα υποδοµών και
µε τις µεταφορές, να µην πηγαίνει τόσο γρήγορα όσο τα πρώτα
δύο χρόνια και έχει ο κ. Χρυσοχοΐδης πρόβληµα, γιατί θα σας
γράψει η τροχαία µε τέτοια ταχύτητα που πηγαίνετε και να υπάρ-
χει συνέχεια του κράτους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ πάρα
πολύ να ολοκληρώσετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Δηλαδή, όλους αυτούς τους διαγωνι-
σµούς εκατοντάδων εκατοµµυρίων και δισεκατοµµυρίων που
έχετε αναβάλει και έχετε ακυρώσει να τους επαναδηµοπρατή-
σετε, όπως τα λεωφορεία για να µην έχουµε τα αντίστοιχα πα-
ραδείγµατα µε τα λεωφορεία της Λειψίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. Μου αρέσει που κρατάτε τις υποσχέσεις σας. 

Τον λόγο έχει ο κ. Θεµιστοκλής Χειµάρας, ο εισηγητής της
Νέας Δηµοκρατίας. 

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείσαµε δυο χρόνια σε αυτή
τη θητεία, είναι τα πρώτα µου δύο χρόνια ως Βουλευτής, κι έχω
να πω πως κατά την διάρκεια των οµιλιών µας έχουµε τη δυνα-
τότητα να τοποθετηθούµε µε έναν τρόπο εύκολο ή δύσκολο. Ο
εύκολος τρόπος είναι αυτός της σύγκρουσης, η οποία µε κού-
ραζε ως πολίτη πριν ασχοληθώ µε τα κοινά, που µε έκανε να µη
θέλω να δω τι συµβαίνει στη Βουλή. Ο δύσκολος δρόµος είναι
αυτός της συνεννόησης, της συναίνεσης επάνω στα πραγµατικά
ζητήµατα, στα προβλήµατα των πολιτών. 

Αυτόν τον δύσκολο δρόµο επιλέγω πάντα όταν απευθύνοµαι
στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Αυτό έκανα και σήµερα στην πρω-
τολογία µου. Προσπάθησα να σταθώ σε αυτά που µας ενώνουν.
Προσπάθησα να σταθώ στα ιστορικά, αν θέλετε, ορόσηµα του
Ε65 για να αναδείξω πως η συνεισφορά όλων των κυβερνήσεων
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ήταν σηµαντική, για να µπορέσουµε επιτέλους να φτάσουµε στο
σηµερινό αποτέλεσµα. 

Άκουσα µε προσοχή τις τοποθετήσεις αλλά και µε µια κάποια
απογοήτευση τα λεγόµενα αρκετών συναδέλφων της Αντιπολί-
τευσης και αναγκάζοµαι εκ των πραγµάτων να αναφερθώ σε συγ-
κεκριµένα ορόσηµα σε σχέση µε την εκτέλεση των δηµόσιων
υποδοµών στη χώρα µας για την αποκατάσταση της αλήθειας.

Η παράταξή µας, η Νέα Δηµοκρατία, είναι ταυτισµένη µε τα
µεγαλύτερα έργα υποδοµής της χώρας. Τα πρώτα οδικά εθνικά
δίκτυα αναπτύχθηκαν επί πρωθυπουργίας του αείµνηστου Κων-
σταντίνου Καραµανλή, συµπεριλαµβανοµένων και των πρώτων
ρυθµιστικών σχεδίων που περιελάµβαναν βασικούς µεταγενέστε-
ρους άξονες της Εθνικής και Αττικής Οδού ήδη από το 1974. Η
κατασκευή της παλαιάς Εθνικής Οδού αλλά και το µεγαλύτερο
µέρος του σύγχρονου Α1 υλοποιήθηκε επί ηµερών µας. 

Στη Φθιώτιδα από την οποία κατάγοµαι, που σχεδόν όλα τα
σπίτια είχαν θρηνήσει κόσµο στο «πέταλο» του Μαλιακού, η κα-
τασκευή του «πετάλου» σήµανε το οριστικό τέλος σε αυτόν τον
κύκλο αίµατος που είχε ανοίξει, µε πολύ σηµαντικές προσπά-
θειες του τότε Υπουργού, του κ. Σουφλιά. 

Η έναρξη του Ε65 το 2007, ο οποίος ταλαιπωρήθηκε αρκετά
εξαιτίας της οικονοµικής κρίσης που ακολούθησε, ήταν ένας από
τους πέντε αυτοκινητοδρόµους που συνέδεσαν τους δρόµους
ανάπτυξης του Υπουργού τότε Γιώργου Σουφλιά και της κυβέρ-
νησης του Κώστα Καραµανλή. Ήταν ένα κορυφαίο πλέγµα
έργων απόλυτα αναπτυξιακό που άλλαξε τον οδικό χάρτη της
χώρας. 

Η ολοκλήρωση της Εγνατίας Οδού και η οριστική παράδοσή
της το 2014, ο σχεδιασµός και η υλοποίηση του Α7 της κεντρικής
Πελοποννήσου µέχρι την ολοκλήρωση του 2013, η Ιονία Οδός
και η Ολυµπία Οδός, δυο οδικοί άξονες µε την υπογραφή του
Γιώργου Σουφλιά. 

Αργότερα το 2013, η κυβέρνηση του Αντώνη Σαµαρά ήταν
αυτή που διαπραγµατεύτηκε επιτυχώς τελικά µε τους παραχω-
ρησιούχους και τις τράπεζες για να ξεµπλοκάρουν σηµαντικά
έργα. 

Αν υπήρξαν λάθη και παραλείψεις και καθυστερήσεις; Φυσικά
και υπήρξαν. Τις αναγνωρίζουµε και µαθαίνουµε από αυτές. Αν
υπήρχε συνέχεια από όλες τις διαδοχικές κυβερνήσεις; Αλίµονο
αν δεν υπήρχε. Το απάντησα πριν. 

Για να φτάσουµε στο σήµερα, στην Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη που σχεδιάζει και προχωρά στην κατασκευή σύγχρο-
νων υποδοµών, βγάζοντας  πολλές από το τέλµα στο οποίο είχαν
περιέλθει, όπως η ολοκλήρωση του Ε65 και του  άξονα Πάτρα -
Πύργος, ο ΒΟΑΚ, η ολοκλήρωση της Γραµµής 4 του µετρό ,του
µετρό Θεσσαλονίκης, του ταλαιπωρηµένου και πολύπαθου. Αυτά
και πολλά ακόµη συνθέτουν το σχέδιο των 13 δισεκατοµµυρίων
για έργα εθνικής σηµασίας, παλαιότερα και για χρόνια βαλτω-
µένα, αλλά και νέα έργα όπως το πρόγραµµα σιδηροδροµικών
υποδοµών, ένα σχέδιο που µπορεί να οδηγήσει µε βεβαιότητα
στη δηµιουργία θέσεων εργασίας και στην ανάπτυξη του ΑΕΠ
της χώρας. 

Εποµένως, αγαπητοί συνάδελφοι, κυρίως του ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα
Δηµοκρατία κάθε άλλο παρά παράταξη ηµιτελών και προβληµα-
τικών έργων ήταν.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Χειµάρα.
Θα κλείσουµε µε τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, τον

κ. Κωνσταντίνο Καραµανλή. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε προσοχή τις τοπο-

θετήσεις όλων των συναδέλφων, και γι’ αυτό προτίµησα να επι-
λέξω να µιλήσω στο τέλος για να µπορέσω να δώσω αν θέλετε
µία ολοκληρωµένη απάντηση στα περισσότερα από αυτά που
ακούστηκαν. 

Ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν δύο τρόποι να κάνει κα-
νείς πολιτική ως Κυβέρνηση για τα µεγάλα έργα υποδοµών. Ο
ένας τρόπος είναι να λέει διαρκώς λόγια και να εγκαινιάζει µου-
σαµάδες, να εξαγγέλλει έργα χωρίς κανένα αντίκρισµα, χωρίς

χρηµατοδότηση, χωρίς χρονοδιάγραµµα, να πετάει πυροτεχνή-
µατα, να µην έρχεται σε συνεννόηση µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
και να προχωράει σε έργα µόνο στα λόγια, όπως είπαµε και πριν. 

Αν θέλετε, υπάρχει και ο τρόπος να µένεις κολληµένος σε ιδε-
οληψίες του παρελθόντος, τότε που λέγατε ότι θα σκίσετε τα
µνηµόνια, να αναθεωρείτε ξανά τον βασικό νόµο για τις δηµόσιες
συµβάσεις, που εσείς φέρατε και τον τροποποιήσατε τριακόσιες
τριάντα φορές, να αφήνετε έργα µπλοκαρισµένα και µε σύνθετα
προβλήµατα και να µην κάνετε τίποτα για να τα επιλύσετε. Και
πού και πού να προσπαθείτε να βολέψετε και κανέναν δικό σας
εργολάβο στο Πάτρα -Πύργος, µήπως και σας βοηθήσουν να
κάνετε κάνα κανάλι, το οποίο τελικά µάλλον δεν προχώρησε. Κι
όπως σας είπα και πριν, όταν πλησιάζουν οι εκλογές, χωρίς να
έχετε να δείξετε κάτι χειροπιαστό και κάτι δικό σας, να πηγαίνετε
στη Θεσσαλονίκη, να βάζετε µουσαµάδες και να τους εγκαινιά-
ζετε. 

Υπάρχει, όµως, κι ένας άλλος τρόπος. Αυτός ίσως είναι όντως
λιγότερο θεαµατικός, έχει λιγότερα πυροτεχνήµατα και σίγουρα
δεν περιλαµβάνει µεγάλα λόγια. Βάζεις το κεφάλι κάτω, κατα-
στρώνεις το σχέδιό σου, το παρουσιάζεις και σιγά-σιγά το κάνεις
πραγµατικότητα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Πολύ σιγά όµως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Εµείς, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, αυτό
κάνουµε τώρα δύο χρόνια, τη δουλειά που φέρνει αποτελέσµατα
σε βάθος χρόνου.

Θα σας πω, αγαπητέ κύριε Σπίρτζη, τι έχουµε κάνει εµείς σε
δύο χρόνια. Κατ’ αρχάς, αναθεωρήσαµε το εξόχως προβληµα-
τικό θεσµικό πλαίσιο του ν.4412, έτσι ώστε τα έργα να γίνονται
και µε διαφάνεια και µε αποτελεσµατικότητα και µε ταχύτητα. 

Καθίσαµε, λοιπόν, σε βάθος, µελετήσαµε τα σύνθετα προβλή-
µατα -ξέρετε καλύτερα από εµένα ότι είναι πολύ σύνθετα αυτά
τα προβλήµατα γιατί έχετε υπάρξει και Υπουργός και Πρόεδρος
του ΤΕΕ- και προσπαθήσαµε να λύσουµε τα πολλά µπλοκαρι-
σµένα έργα τα οποία υπήρχαν εδώ και χρόνια, όχι µόνο µε υπαι-
τιότητα της προηγούµενης κυβέρνησης. Όπου µπορούσαµε να
δώσουµε λύση, προχωρήσαµε, όπως η Γραµµή 4. Όπου, όµως,
ήταν αδύνατο να βρούµε λύσεις, όπως το Πάτρα - Πύργος, προ-
χωρήσαµε µε υπευθυνότητα και κάναµε αυτό που είπαµε προ-
εκλογικά και γι’ αυτό µας ψήφισε ο κόσµος. 

Ταυτόχρονα, βάλαµε κάτω ποιες είναι οι πραγµατικές ανάγκες
που έχει ο τόπος και βάλαµε µπροστά ένα σχέδιο µεγάλων proj-
ect υποδοµών, για να κάνουµε την Ελλάδα κόµβο υποδοµών της
Νοτιοανατολικής Ευρώπης. 

Πήραµε, ξέρετε, µια δύσκολη απόφαση να µην εξαγγέλλουµε
πυροτεχνήµατα όπως έκανε η λεγόµενη Ριζοσπαστική Αριστερά,
αν δεν έχουµε να πούµε κάτι συγκεκριµένο σε χρονοδιάγραµµα
και σε χρηµατοδοτικό µοντέλο που θα ακολουθήσουµε. Κι έτσι
φτάσαµε σήµερα να έχουµε ένα πολύ συγκεκριµένο και ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο έργων 13 δισεκατοµµυρίων ευρώ, το µεγαλύτερο
θα σας έλεγα εδώ και δεκαετίες και σίγουρα το µεγαλύτερο που
έχει γίνει από τους Ολυµπιακούς Αγώνες. 

Το 2021, λοιπόν, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, είναι το έτος
υποδοµών. Είναι το έτος που µεγάλα έργα που είχαν κολλήσει
ξεµπλοκάρονται. Αναφέρθηκα στη Γραµµή 4 που είναι το µεγα-
λύτερο δηµόσιο έργο που θα γίνει τα επόµενα χρόνια στη χώρα
µας και στο Πάτρα – Πύργος όπου επίσης, παρ’ ότι ο κ. Σπίρτζης
έχει άλλη άποψη, θα δούµε εργοτάξια µέχρι το τέλος του χρό-
νου. 

Τώρα όσον αφορά αυτά που είπατε για το Πάτρα - Πύργος.
Κύριε Σπίρτζη, να είστε πολύ προσεκτικός όταν αναφέρεστε στο
Πάτρα - Πύργος, ένα έργο το οποίο βρήκατε έτοιµο και το κατα-
τµήσατε, για να ευνοήσετε έναν συγκεκριµένο εργολάβο. Πετά-
ξατε κάποια νούµερα. Ακούστε, κυρίες και κύριοι, για να
καταλάβετε ποια είναι η πραγµατικότητα. Με τους εργολάβους
που επέλεξε η προηγούµενη κυβέρνηση και που δώσανε έκ-
πτωση πάνω από 50%, εργολάβους οι οποίοι δεν φηµίζονται για
την αποτελεσµατικότητά τους -δεν µιλάω για φερεγγυότητα,
µιλάω για αποτελεσµατικότητα- η χρηµατοδοτική συµβολή του
δηµοσίου ήταν 250 εκατοµµύρια. 

Εµείς είχαµε πει ότι το έργο αυτό θα το βάλουµε στην παρα-
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χώρηση και η χρηµατοδοτική συµβολή του δηµοσίου εδώ είναι
224. Και ερωτώ: Ποιος θα κάνει το έργο καλύτερα; Αυτός που
δίνει 55% έκπτωση και που δεν έχει κάνει ποτέ τέτοιο έργο ή η
Ολυµπία Οδός; Εποµένως, νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να πω κάτι.
Εδώ είναι οι πολίτες να κρίνουν και θα µας κρίνουν όλους. 

Αναφερθήκατε στο µετρό της Θεσσαλονίκης. Το Συµβούλιο
της Επικρατείας έβγαλε µια απόφαση και είχε βγάλει και το 2016,
όχι στην ολοµέλεια, αλλά στο τµήµα. Ίδια απόφαση είναι. Τι λέµε,
λοιπόν; Ότι πρέπει να προχωρήσουµε και να αφήσουµε τις αντι-
παραθέσεις πίσω. 

Σχετικά µε το βόρειο τµήµα του Ε65 που συζητάµε σήµερα θα
αναφερθώ πιο αναλυτικά σε λίγο, αλλά να σας απαντήσω σε
αυτό που λέτε για τις απαλλοτριώσεις και να το καταθέσω στα
Πρακτικά, διότι ξέρετε, κύριε Σπίρτζη, εδώ πέρα τα γραπτά µέ-
νουν. Εσείς δεν είχατε υπολογίσει εννιά µήνες απαλλοτριώσεις.
Θυµάστε πόσο είχατε υπολογίσει; Επτά µήνες. Εδώ σας έχω την
απάντηση για να καταλάβουµε την κοροϊδία!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Κύριε Σπίρτζη, εγώ σας άκουσα σαν καλός µα-
θητής. Θα επιθυµούσα να µη µε διακόπτετε.

Το καταθέτω στα Πρακτικά, λοιπόν, κι εδώ είµαστε για να κρι-
θούµε όλοι. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Πέρα, όµως, από τον Ε65 υπάρχουν και άλλα πολύ σηµαντικά
έργα τα οποία σιγά-σιγά αναδεικνύουµε. Στη Θεσσαλονίκη, πέρα
από το µετρό καταφέραµε πριν από λίγο καιρό να συµβασιοποι-
ήσουµε και το κοµµάτι από την προβλήτα 6 µέχρι την ΠΑΘΕ, ένα
έργο που ήταν κωµωδία για τη συµπρωτεύουσα. Είχε µια γέφυρα
στον αέρα εδώ και χρόνια. Δεν κάναµε τίποτα γι’ αυτό δέκα χρό-
νια. Το λύσαµε τώρα. Μπορεί να µη σας αρέσει αλλά στους Θεσ-
σαλονικείς νοµίζω ότι αρέσει. 

Τι άλλο κάναµε, λοιπόν; Περιφερειακή Θεσσαλονίκης: Ένα
έργο το οποίο είχε κάνει πάλι η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας τη δεκαετία του 1990, που πολεµήθηκε και τότε. Λέµε: Για
να λύσουµε το κυκλοφοριακό προχωράµε µε ΣΔΙΤ ένα έργο που
είναι το FLYOVER της Θεσσαλονίκης, στο οποίο µάλιστα τώρα
είµαστε και στη δεύτερη φάση. 

Βάζουµε µπρος το µεγαλύτερο έργο σιδηροδροµικών έργων
ύψους 3,3 δισεκατοµµυρίων, το οποίο θα παρουσιάσουµε ανα-
λυτικά και σε απόλυτη συνεννόηση µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
το αµέσως προσεχές διάστηµα. 

Επίσης, προχωράµε αντιπληµµυρικά έργα τα οποία εν µέρει
είχατε ξεκινήσει εσείς, όπως και τα έργα οδικής ασφάλειας, το
λεγόµενο ΠΕΒΟΑ το οποίο και εσείς είχατε προχωρήσει αλλά τε-
λικά δεν είχατε καταφέρει να ολοκληρώσετε. 

Εποµένως, όπως βλέπετε, εγώ δεν θέλω να µηδενίσω -το είπα
και σε µια σύντοµη παρέµβασή µου- το έργο που έκαναν οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις. Άλλωστε σας είπα ότι αυτά που παραλά-
βαµε και µπορούσαµε να τα προχωρήσουµε, τα προχωρήσαµε.
Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πραγµατικότητα είναι µία.
Στα τεσσεράµισι χρόνια που κυβερνούσατε εσείς, συµβασιοποι-
ήσατε έργα συνολικού ύψους κάτω από 800 εκατοµµύρια ευρώ,
ενώ εµείς µέσα στα δύο χρόνια έχουµε συµβασιοποιήσει έργα
ύψους 3,2 δισεκατοµµυρίων, από τα δεκατρία που έχουµε παρου-
σιάσει. 

Θα το ξαναπώ αυτό γιατί νοµίζω ότι πρέπει να τονιστεί. Έργα
κάτω από 800 εκατοµµύρια συµβασιοποιήσατε στα τεσσεράµισι
χρόνια κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς συµβασιοποιήσαµε το τε-
τραπλάσιο ποσό, σε λιγότερο από δύο χρόνια. 

Στα λόγια, λοιπόν, µπορεί να µας ξεπερνάτε, αλλά στα έργα
φαίνεται ότι µένετε λίγο πίσω. Αυτή είναι, λοιπόν, η πραγµατικό-
τητα και, δυστυχώς, όσα ωραία κι αν λέτε εδώ µέσα σε αυτή την
Αίθουσα, αυτή την πραγµατικότητα δεν µπορείτε να την αντιµε-
τωπίσετε. Ούτως ή άλλως άλλους πάντα είχατε πρόβληµα στην
παράταξή σας µε την πραγµατικότητα. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τι θα κάνουν αυτά τα έργα. Αυτά τα

έργα αναβαθµίζουν την καθηµερινότητα και την ποιότητα της
ζωής των πολιτών. Δίνουν ώθηση στην οικονοµία. Δίνουν, όπως
είπαν και άλλοι συνάδελφοι, χιλιάδες νέες δουλειές. Δίνουν ανά-
πτυξη. Κι ένα κατ’ εξοχήν τέτοιο έργο είναι το βόρειο τµήµα του
Ε65. Είναι ένα έργο το οποίο είναι έµπρακτη στήριξη της Κυβέρ-
νησης µας στη δυτική Μακεδονία. Την κρίσιµη στιγµή της από-
λυτης απολιγνιτοποίησης, όλοι καταλαβαίνουµε πως αυτό το
έργο ενισχύει την τοπική ανάπτυξη, συµβάλλει στον εκσυγχρο-
νισµό των επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στην περιοχή
και ενθαρρύνει νέες επενδύσεις και δηµιουργεί νέες θέσεις ερ-
γασίας. 

Ο Ε65 -πολλοί το είπανε σ’ αυτή την Αίθουσα- δηµοπρατήθηκε
ως σύµβαση παραχώρησης το 2007, τότε που η δική σας παρά-
ταξη ήταν στα κάγκελα και εναντίον των συµβάσεων παραχώρη-
σης. Στη συνέχεια υλοποιήθηκε το ενδιάµεσο τµήµα του, το
Ξυνιάδα - Τρίκαλα. Τι παραλάβαµε εµείς, λοιπόν, στον Ε65; Το
νότιο τµήµα προχωρούσε µε πολύ αργούς ρυθµούς, ενώ το βό-
ρειο τµήµα παρέµενε µπλοκαρισµένο, µπλεγµένο και χωρίς χρη-
µατοδότηση. Σήµερα στο νότιο τµήµα προχωράµε µε ρυθµό
κατά 50% ταχύτερα και έτσι έχουµε ήδη φτάσει στο 70% του
έργου. Σε λίγες µέρες θα παραδώσουµε τα πρώτα δεκατέσσερα
χιλιόµετρα και θα σας καλέσουµε, κύριε Σπίρτζη, να έρθετε στα
εγκαίνια. 

Επί δύο χρόνια, λοιπόν, χωρίς µεγάλα λόγια αλλά µε συστη-
µατική δουλειά, µε αλλεπάλληλες επαφές µε την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, καταφέραµε να κάνουµε πραγµατικότητα το βόρειο
τµήµα του Ε65. Μας µεµφθήκατε ότι «Αν είναι δυνατόν, λέει, να
εµπλέκεται και ο Πρωθυπουργός σε µια τέτοια διαπραγµά-
τευση». Λυπάµαι που το λέω, αλλά τόση είναι η ασχετοσύνη σας
µε τα ευρωπαϊκά δεδοµένα που λέτε τέτοιες κουβέντες κι εκτί-
θεστε. Είναι ποτέ δυνατόν ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης µιας
χώρας, να µη δίνει βαρύτητα σε ένα τόσο σηµαντικό έργο και να
µη διαπραγµατεύεται ο ίδιος για ένα έργο που -εσείς το ξέρετε
καλύτερα από µένα- δεν είχε καµµία, µα καµµία τύχη χρηµατο-
δότησης; 

Εποµένως, ναι, κύριε Σπίρτζη, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός σή-
κωσε τα µανίκια και µας βοήθησε να κάνουµε το έργο αυτό πραγ-
µατικότητα. Και εν συνεχεία µε την προσωπική του παρέµβαση
το έβαλε στο Ταµείο Ανάκαµψης. 

Σήµερα, λοιπόν, πληρώνουµε αυτή τη σύµβαση. Όπως όλοι
γνωρίζουµε είναι ένα πολύ σηµαντικό έργο µε προϋπολογισµό
442 εκατοµµύρια ευρώ. Εκτείνεται από τα Τρίκαλα ως την Εγνα-
τία και έχει µήκος εβδοµήντα χιλιόµετρα. Είναι ένα σπουδαίο
έργο το οποίο σηµαίνει γρήγορες, φιλικές προς το περιβάλλον,
αλλά κυρίως ασφαλείς µετακινήσεις. Δεν συνδέει µόνο την
Αθήνα µε τη δυτική Μακεδονία αλλά και µε την Ιταλία µέσω του
λιµανιού της Ηγουµενίτσας, µε τα Δυτικά Βαλκάνια και µέσω
αυτών µε την Κεντρική και Βόρεια Ευρώπη. Γι’ αυτό χρηµατοδο-
τείται το έργο από το Ταµείο Ανάκαµψης. Και όπως σας ανέφερα
και πρωτύτερα, µε αυτόν τον τρόπο, βήµα-βήµα, προσπαθούµε
να κάνουµε την πατρίδα µας κόµβο υποδοµών της ευρύτερης
περιοχής. 

Δεν θα µιλήσω για τα 38 εκατοµµύρια, διότι ενώ ο εισηγητής
σας αναφέρθηκε σ’ αυτά είναι λίγο αδιάβαστος. Ο κ. Σπίρτζης,
που είναι πιο διαβασµένος δεν αναφέρθηκε σε αυτά, που σηµαί-
νει ότι ίσως ο κ. Σπίρτζης σας εξηγήσει για ποιον λόγο τα 125
εκατοµµύρια που είχε προβλέψει ο ΣΥΡΙΖΑ έγιναν 38. Εποµένως,
καλό είναι όταν ερχόµαστε σ’ αυτή την Αίθουσα, πέρα από εξυ-
πνακισµούς και πέρα από ύβρεις, να είµαστε διαβασµένοι. 

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, να επαναλάβω ότι είµαστε
ακόµα στην αρχή της υλοποίησης ενός πολύ συγκεκριµένου προ-
γράµµατος έργων, που, πραγµατικά, πιστεύουµε ότι θα αλλά-
ξουν τη χώρα. Προχωράµε βήµα-βήµα. Αξιοποιούµε κάθε
διαθέσιµο εργαλείο. Μόνο µέσα στο 2021, κύριε Σπίρτζη, ενώ
εσείς κάνατε δύο ΣΔΙΤ, γιατί έχετε τις αγκυλώσεις µε τα έργα
ΣΔΙΤ τις οποίες τις δέχοµαι, και θεωρείτε ότι είναι εµπλοκή του
ιδιωτικού τοµέα, εµείς έχουµε ήδη στο Υπουργείο σε εξέλιξη εί-
κοσι ΣΔΙΤ µε συνολικό προϋπολογισµό 5 δισεκατοµµύρια. Αυτή
είναι η διαφορά µεταξύ της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και της
δικής µας. 

Εµείς προσπαθούµε και χρησιµοποιούµε όλα τα χρηµατοδο-
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τικά εργαλεία που έχουµε στη διάθεσή µας, έτσι ώστε να µη
χαθεί ούτε 1 ευρώ, για να µπορέσουµε να εντάξουµε όσο το δυ-
νατόν γίνεται πιο σηµαντικά έργα. Έτσι αξιοποιούµε µε τα έργα
ΣΔΙΤ τον ιδιωτικό τοµέα. Αξιοποιούµε τη µόχλευση κεφαλαίων.
Ενώνουµε τις δυνάµεις µας σεβόµενοι κάθε ευρώ του Έλληνα
φορολογούµενου. 

Το επόµενο διάστηµα θα προσθέσουµε κι άλλο ένα όπλο, το
οποίο θα νοµοθετήσουµε, και εδώ θα είµαστε, κύριε Σπίρτζη, να
το ξανασυζητήσουµε. Ξέρω ότι έχετε αντιρρήσεις σε αυτό, αλλά
εδώ είναι ναός της δηµοκρατίας, εδώ κάνουµε διάλογο. Θα φέ-
ρουµε τις προτάσεις καινοτοµίας, οι οποίες και αυτές είναι άλλο
ένα εργαλείο το οποίο κατά την άποψή µας µπορεί να δώσει λύ-
σεις σε αρκετά ζητήµατα στον τοµέα των δηµοσίων έργων.

Γιατί αυτή είναι η δουλειά που πρέπει να κάνει ένας Υπουργός,
ένα Υπουργείο, σε αυτά τα θέµατα, να προσπαθεί να χρησιµο-
ποιεί όλα τα διαθέσιµα εργαλεία. 

Είναι πάρα πολύ σηµαντικά όλα αυτά, αλλά είναι µόνο ένα
µέρος του σχεδίου µας, γιατί στη Νέα Δηµοκρατία πιστεύουµε
ειλικρινά ότι µε τα βήµατα αυτά που κάνουµε, η χώρα µας πραγ-
µατικά µπορεί να αλλάξει όψη σε λίγα χρόνια. Η ουσία είναι ότι,
παρά τις πολιτικές αντιπαραθέσεις, όλοι νοµίζω θα συµφωνή-
σουµε ότι τα έργα αυτά θα δώσουν τεράστια ώθηση στην ελλη-
νική οικονοµία και όλοι γνωρίζουµε ότι τα έργα αυτά είναι έργα
τα οποία θα αλλάξουν τη µορφή της χώρας. 

Σας τα έχω πει πολλές φορές και µάλιστα σας τα είχα πει και
πριν γίνω Υπουργός, όταν ερχόµουν στα δικά σας εγκαίνια αυτά
που είχατε ολοκληρώσει, ενώ ήσασταν εναντίον των συµβάσεων
παραχώρησης. Τα θυµάστε, κύριε Σπίρτζη, αυτά που είχατε πλη-
ρώσει, τα πανωπροίκια 750 εκατοµµύρια και ήρθαµε και είπαµε
ότι, παρά τα λάθη που κάνατε στην εποχή της δικής σας επανά-
στασης το 2015, κατανοήσατε µετά από κάποιους µήνες στην
εξουσία -και εσείς στο Υπουργείο και αυτό σας τιµά- ότι οι συµ-
βάσεις παραχώρησης που ξεκίνησε αυτή η παράταξη, η παρά-
ταξη του ευρωπαϊκού δρόµου, είναι ο µόνος τρόπος για να
κάνουµε γρήγορα τα έργα. Τα ολοκληρώσετε και εσείς, έστω µε
καθυστερήσεις, έστω και υπερβαίνοντας τους προϋπολογι-
σµούς. Γιατί, όπως σας έχω πει, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης, άλλος µπορεί να συλλαµβάνει την ιδέα ενός
έργου, άλλος µπορεί να το ωριµάζει, άλλος να το δηµοπρατεί,
άλλος να το συµβασιοποιεί που είναι και το σηµαντικότερο θα
σας έλεγα βήµα σε ένα έργο, άλλος να το ολοκληρώνει και άλλος
να κόβει τις κορδέλες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Εδώ, λοιπόν, µιλάµε για ένα έργο που πέρασε από χίλια κύ-
µατα -και µε αυτό κλείνω, κύριε Πρόεδρε- το βόρειο τµήµα του
Ε65. Αυτό, λοιπόν, σήµερα σηµαίνει ότι µπαίνει πλέον στη φάση
της κατασκευής του έργου και θα σας έλεγα ότι νοµίζω ότι όλοι
σε αυτή την Αίθουσα πρέπει να νιώθουµε πραγµατική ικανοποί-
ηση που καταφέραµε ένα µεγάλο έργο, άλλο ένα µεγάλο έργο
να το ξεµπλοκάρουµε και να το βάλουµε µπρος.

Εµείς συνεχίζουµε, λοιπόν, παρά τις όποιες πολιτικές αντιπα-
ραθέσεις, και βάζουµε πλώρη έτσι ώστε τα µεγάλα έργα υποδο-
µών να είναι µία πραγµατικότητα. 

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών: «Κύρωση της από 24.06.2021 Συµφωνίας
Τροποποίησης Διατάξεων της από 31.05.2007 Σύµβασης Παρα-
χώρησης για το Έργο «Μελέτη, Κατασκευή, Χρηµατοδότηση,
Λειτουργία, Συντήρηση…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να απαντήσει ο
Υπουργός. Κατατέθηκε ένα χαρτί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): …και Εκµετάλλευση
του Αυτοκινητοδρόµου Κεντρικής Ελλάδος (Ε65)» που κυρώθηκε
µε τον ν. 3597/2007 (Α’ 168), όπως αυτή τροποποιήθηκε: 1) µε
την από 28.11.2013 «Συµφωνία Τροποποίησης Διατάξεων της
Σύµβασης Παραχώρησης»…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το χαρτί που έδω-
σαν είναι λάθος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): … που κυρώθηκε µε

το άρθρο δεύτερο του ν.4219/2013 «Κύρωση των Συµφωνιών…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Η τροπολογία αποσύρθηκε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, δεν µας είπε ο Υπουργός για µια τροπολογία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Το έγγραφο είναι λάθος. Επίσης, η

τροπολογία ισχύει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Δεν µας είπε ο Υπουργός για µια τροπολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν απαντήσατε,

κύριε Υπουργέ, γι’ αυτό; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Η τροπολογία ισχύει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εάν δεν έχει απαντή-

σει ο Υπουργός, ζητώ συγγνώµη. Νόµιζα ότι είχε απαντήσει. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Καταθέσατε µια τροπολογία βου-

λευτική…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εγώ δεν έχω κάτι εδώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να µιλήσω;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Δεν υπάρχει τροπολογία αυτή τη στιγµή. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Πρόεδρε, το έγγραφο είναι λάθος.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν µπορείτε να πά-

ρετε τον λόγο. Έχει κλείσει η διαδικασία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το έγγραφο είναι

λάθος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα πρέπει µετά να

απαντήσει…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Πρόεδρε, είναι λαθροχειρία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, έχει κλείσει η δια-

δικασία. Για την τροπολογία να το δεχθώ. Υπάρχει τροπολογία;
Δεν υπάρχει τροπολογία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχει κατατεθεί ένα έγ-
γραφο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σπίρτζη, δεν θα
πάρετε τον λόγο. Σας παρακαλώ πολύ. Μετά θα πρέπει να απαν-
τήσει ο Υπουργός. Έχει κλείσει η διαδικασία. 

Κύριε Λαµπρούλη, πείτε µου τι θέλετε, σας παρακαλώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, έχει κατατεθεί µια τροπολογία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μια βουλευτική, την

οποία δεν αποδέχεται.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Συγγνώµη που σας διέκοψα, αλλά θα ήθελα µια διευκρίνιση σε
σχέση µε τη βουλευτική τροπολογία που κατατέθηκε, επειδή δεν
ακούστηκε από τον Υπουργό στην οµιλία του, εάν θα την κάνει
δεκτή ή όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν την κάνει δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Λέτε ότι δεν υφίσταται η τροπολογία. Η τροπολογία υφίσταται.
Τώρα, εάν δεν την κάνει δεκτή, αυτό είναι άλλο ζήτηµα. Απλώς
για να ξέρουµε, ρωτώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε δίκιο, κύριε
Λαµπρούλη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Έχει κατατεθεί ένα έγγραφο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σπίρτζη, σας

παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έγινε λαθροχειρία

στο έγγραφο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Δεν γίνεται δεκτή η τροπολογία που έχει κα-
τατεθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία, τελειώσαµε τη
διαδικασία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχει κλείσει. Ζητώ
τον λόγο.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Η διαδικασία, κύριε
Σπίρτζη, έχει κλείσει. Μίλησε ο Υπουργός…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Το έγγραφο είναι άλλο. Δεν το κα-
ταλαβαίνετε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Έχει κατατεθεί ένα έγγραφο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ένα έγγραφο και είναι άλλο απ’

αυτό που ειπώθηκε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αυτό ήταν στα Πρα-

κτικά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Όχι, δεν είναι στα Πρακτικά. Κατέ-

θεσε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σπίρτζη, µε

φέρνετε σε δύσκολη θέση και το ξέρετε. Σας παρακαλώ πάρα
πολύ! Είπα ότι θα µιλήσει ο Υπουργός και κλείνουµε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Δεν σας φέρνω σε δύσκολη θέση. Κα-
τατέθηκε ένα έγγραφο, το οποίο δεν είναι αυτό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σπίρτζη, σας
παρακαλώ! Ξέρετε ότι σας έχω συµπάθεια, ότι έχω καλή διάθεση
απέναντί σας, µη µε φέρνετε σε δύσκολη θέση, σας παρακαλώ
πολύ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Δεν είναι θέµα προσωπικών σχέσεων,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν είναι θέµα, αλλά
η διαδικασία έχει κλείσει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν ακούγατε, σας φω-
νάζαµε. Τι να κάνουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν είναι ότι δεν ακού-
γαµε. Μετά θα πρέπει να απαντήσει ο Υπουργός. Ο Υπουργός
δεν θέλει να ακούσει κάτι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είπε ότι είναι άλλο
έγγραφο και άλλο κατέθεσε. Ελληνικά το λέµε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Είπε ο Υπουργός ότι καταθέτει ένα έγ-
γραφο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το κατέθεσε στα Πρα-
κτικά. Πώς βρέθηκε τώρα εκεί; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ο κ. Καραµανλής το κατέθεσε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Το ζητήσαµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Αυτό είναι ένα απόσπασµα από τη σύµ-

βαση της κυβέρνησης Σαµαρά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Το αναθεωρήσατε εσείς αυτό; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Μα, τι λέτε τώρα! Δηλαδή, και η ασχε-

τοσύνη έχει όρια! Το ένα, λοιπόν, είναι αυτό. Άρα, αυτό δεν είναι
της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σπίρτζη, θα ξε-
κινήσουµε κάτι που δεν πρέπει. Σας παρακαλώ πολύ! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Δεύτερον, κύριε Πρόεδρε, και εµείς θα
καλέσουµε τον κ. Καραµανλή στα εγκαίνια και του νότιου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σπίρτζη, µε
φέρνετε σε δύσκολη θέση. Σας παρακαλώ!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: … και του βόρειου. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, κύριε Υπουργέ.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-

θρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών: «Κύρωση της από 24.06.2021 Συµ-
φωνίας Τροποποίησης Διατάξεων της από 31.05.2007 Σύµβασης
Παραχώρησης για το Έργο «Μελέτη, Κατασκευή, Χρηµατοδό-
τηση, Λειτουργία, Συντήρηση και Εκµετάλλευση του Αυτοκινητο-
δρόµου Κεντρικής Ελλάδος (Ε65)» που κυρώθηκε µε τον ν.
3597/2007 (Α’ 168), όπως αυτή τροποποιήθηκε: 1) µε την από
28.11.2013 «Συµφωνία Τροποποίησης Διατάξεων της Σύµβασης
Παραχώρησης» που κυρώθηκε µε το άρθρο δεύτερο του ν.
4219/2013 «Κύρωση των Συµφωνιών Τροποποίησης των συµβά-
σεων παραχώρησης των µεγάλων οδικών έργων και ρύθµιση συ-
ναφών θεµάτων» (Α’ 269), 2) µε την από 19.12.2013 «Συµφωνία
Τροποποίησης Διατάξεων της από 28.11.2013 Συµφωνίας Τρο-
ποποίησης Διατάξεων Σύµβασης Παραχώρησης» που κυρώθηκε
µε το άρθρο 44 του ν. 4354/2015 «Διαχείριση των µη εξυπηρε-
τούµενων δανείων, µισθολογικές ρυθµίσεις και άλλες επείγουσες
διατάξεις εφαρµογής της συµφωνίας δηµοσιονοµικών στόχων
και διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων» (Α’ 176) και 3) µε την από
11.12.2018 «Συµφωνία Τροποποίησης Διατάξεων της Σύµβασης
Παραχώρησης» που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
4586/2018 (Α’ 217)».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, ένα άρθρο, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και
το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση της από 24.06.2021 Συµφωνίας Τροποποίησης Δια-
τάξεων της από 31.05.2007 Σύµβασης Παραχώρησης για το

Έργο «Μελέτη, Κατασκευή, Χρηµατοδότηση, Λειτουργία, Συν-
τήρηση και Εκµετάλλευση του Αυτοκινητοδρόµου Κεντρικής
Ελλάδος (Ε65)», που κυρώθηκε µε τον ν. 3597/2007 (Α’ 168),

όπως αυτή τροποποιήθηκε: 1) µε την από 28.11.2013 «Συµφω-
νία Τροποποίησης Διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης»
που κυρώθηκε µε το άρθρο δεύτερο του ν. 4219/2013 «Κύ-

ρωση των Συµφωνιών Τροποποίησης των συµβάσεων παραχώ-
ρησης των µεγάλων οδικών έργων και ρύθµιση συναφών

θεµάτων» (Α’ 269), 2) µε την από 19.12.2013 «Συµφωνία Τροπο-
ποίησης Διατάξεων της από 28.11.2013 Συµφωνίας Τροποποί-
ησης Διατάξεων Σύµβασης Παραχώρησης», που κυρώθηκε µε
το άρθρο 44 του ν. 4354/2015 «Διαχείριση των µη εξυπηρετού-
µενων δανείων, µισθολογικές ρυθµίσεις και άλλες επείγουσες
διατάξεις εφαρµογής της συµφωνίας δηµοσιονοµικών στόχων
και διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων» (Α’ 176) και 3) µε την από
11.12.2018 «Συµφωνία Τροποποίησης Διατάξεων της Σύµβα-

σης Παραχώρησης», που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
4586/2018 (Α’ 217)

Επί της αρχής ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 1 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του συνόλου ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Κύρωση της
από 24.06.2021 Συµφωνίας Τροποποίησης Διατάξεων της από
31.05.2007 Σύµβασης Παραχώρησης για το Έργο «Μελέτη, Κα-
τασκευή, Χρηµατοδότηση, Λειτουργία, Συντήρηση και Εκµετάλ-
λευση του Αυτοκινητοδρόµου Κεντρικής Ελλάδος (Ε65)» που
κυρώθηκε µε τον ν. 3597/2007 (Α’ 168), όπως αυτή τροποποι-
ήθηκε: 1) µε την από 28.11.2013 «Συµφωνία Τροποποίησης Δια-
τάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης», που κυρώθηκε µε το
άρθρο δεύτερο του ν. 4219/2013 «Κύρωση των Συµφωνιών Τρο-
ποποίησης των συµβάσεων παραχώρησης των µεγάλων οδικών
έργων και ρύθµιση συναφών θεµάτων» (Α’ 269), 2) µε την από
19.12.2013 «Συµφωνία Τροποποίησης Διατάξεων της από
28.11.2013 Συµφωνίας Τροποποίησης Διατάξεων Σύµβασης Πα-
ραχώρησης», που κυρώθηκε µε το άρθρο 44 του ν. 4354/2015
«Διαχείριση των µη εξυπηρετούµενων δανείων, µισθολογικές
ρυθµίσεις και άλλες επείγουσες διατάξεις εφαρµογής της συµ-
φωνίας δηµοσιονοµικών στόχων και διαρθρωτικών µεταρρυθµί-
σεων» (Α’ 176) και 3) µε την από 11.12.2018 «Συµφωνία
Τροποποίησης Διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης», που
κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 4586/2018 (Α’ 217)», έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και στο σύνολο και έχει ως εξής:

«Κύρωση της από 24.06.2021 Συµφωνίας Τροποποίησης Δια-
τάξεων της από 31.05.2007 Σύµβασης Παραχώρησης για το
Έργο «Μελέτη, Κατασκευή, Χρηµατοδότηση, Λειτουργία, Συν-
τήρηση και Εκµετάλλευση του Αυτοκινητοδρόµου Κεντρικής
Ελλάδος (Ε65)» που κυρώθηκε µε τον ν. 3597/2007 (Α’ 168),
όπως αυτή τροποποιήθηκε: 1) µε την από 28.11.2013 «Συµφω-
νία Τροποποίησης Διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης» 
που κυρώθηκε µε το άρθρο δεύτερο του ν. 4219/2013 «Κύ-
ρωση των Συµφωνιών Τροποποίησης των συµβάσεων παρα-
χώρησης των µεγάλων οδικών έργων και ρύθµιση συναφών
θεµάτων» (Α’ 269), 2) µε την από 19.12.2013 «Συµφωνία Τρο-
ποποίησης Διατάξεων της από 28.11.2013 Συµφωνίας Τροπο-
ποίησης Διατάξεων Σύµβασης Παραχώρησης» που κυρώθηκε
µε το άρθρο 44 του ν. 4354/2015 «Διαχείριση των µη εξυπηρε-
τούµενων δανείων, µισθολογικές ρυθµίσεις και άλλες επείγου-
σες διατάξεις εφαρµογής της συµφωνίας δηµοσιονοµικών
στόχων και διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων» (Α’ 176) και 3) µε
την από 11.12.2018 «Συµφωνία Τροποποίησης Διατάξεων της
Σύµβασης Παραχώρησης» που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο
του ν. 4586/2018 (Α’ 217)

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΥΜΦΩΝΙΑ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗΣ ΔΙΑΤΑΞΕΩΝ ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ

ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ
Άρθρο 1 Κύρωση της από 24.06.2021 Συµφωνίας Τροποποί-

ησης διατάξεων της από 31.05.2007 Σύµβασης Παραχώρησης

ΜΕΡΟΣ Β’
ΙΣΧΥΣ
Άρθρο 2 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΥΜΦΩΝΙΑ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗΣ ΔΙΑΤΑΞΕΩΝ 

ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ

Άρθρο 1
Κύρωση της από 24.06.2021 Συµφωνίας 

Τροποποίησης διατάξεων της από 31.05.2007 
Σύµβασης Παραχώρησης

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η από 24.06.2021 Συµφωνία
Τροποποίησης Διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 37.1 και 37.2 της από 31.05.2007 Σύµβασης
Παραχώρησης, όπως αυτή κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
3597/2007 «Κύρωση Σύµβασης Παραχώρησης του Έργου της
Μελέτης, Κατασκευής, Χρηµατοδότησης, Λειτουργίας, Συντήρη-
σης και Εκµετάλλευσης του Αυτοκινητόδροµου Κεντρικής Ελλά-
δος και ρύθµιση συναφών θεµάτων» (Α’ 168), που υπογράφηκε
µεταξύ αφενός του Ελληνικού Δηµοσίου και αφετέρου: α) της
Ανώνυµης Εταιρείας µε την επωνυµία «Αυτοκινητόδροµος Κεν-
τρικής Ελλάδας Ανώνυµη Εταιρία Παραχώρησης» και β) εκ τρί-
του των Μετόχων της παραπάνω Ανώνυµης Εταιρείας: (1)
Ανώνυµης Εταιρείας µε την επωνυµία «CINTRA CONCESSIONES
DE INFRAESTRUCTURAS DE TRANSPORTE S.A.» που
εδρεύει στη Μαδρίτη Ισπανίας, (2) Ανώνυµης Εταιρείας µε την
επωνυµία «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΙΑ ΣΥΜΜΕΤΟΧΩΝ ΑΚΙ-
ΝΗΤΩΝ ΚΑΙ ΚΑΤΑΣΚΕΥΩΝ» που          εδρεύει στην Αθήνα, (3)
Ανώνυµης Εταιρείας µε               την επωνυµία «IRIDIUM CONCE-
SIONES DE INFRAESTRUCTURAS S.A.» που εδρεύει στη Μα-
δρίτη Ισπανίας, (4) Ανώνυµης Εταιρείας µε την επωνυµία
«DRAGADOS S.A.» που εδρεύει στη Μαδρίτη Ισπανίας, και τρο-
ποποιήθηκε:

1) Με την από 28.11.2013 «Συµφωνία Τροποποίησης Διατά-
ξεων της Σύµβασης Παραχώρησης», που κυρώθηκε µε το άρθρο
δεύτερο του ν. 4219/2013 «Κύρωση των Συµφωνιών Τροποποί-
ησης των συµβάσεων παραχώρησης των µεγάλων οδικών έργων
και ρύθµιση συναφών θεµάτων» (A’ 269),

2) µε την από 19.12.2013 «Συµφωνία Τροποποίησης Διατάξεων
της από 28.11.2013 Συµφωνίας Τροποποίησης Διατάξεων Σύµ-
βασης Παραχώρησης», που κυρώθηκε µε το άρθρο 44 του ν.
4354/2015 «Διαχείριση των µη εξυπηρετούµενων δανείων, µισθο-
λογικές ρυθµίσεις και άλλες επείγουσες διατάξεις εφαρµογής
της συµφωνίας δηµοσιονοµικών στόχων και διαρθρωτικών µε-
ταρρυθµίσεων» (Α’ 176) και

3) µε την από 11.12.2018 «Συµφωνία Τροποποίησης Διατάξεων
της Σύµβασης Παραχώρησης» που κυρώθηκε µε το άρθρο
πρώτο του ν. 4586/2018 (Α’217), το κείµενο της οποίας έχει ως
εξής:
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16356 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16358 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16360 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16362 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16364 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16366 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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16368 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΜΕΡΟΣ Β’
ΙΣΧΥΣ

Άρθρο 2
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,.................................2021

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την

ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.33’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 14 Ιουλίου 2021 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επί του διανε-
µηθέντος πορίσµατος της «Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής
προς διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης σχετικά µε τη διερεύ-
νηση αδικηµάτων που τυχόν έχουν τελεσθεί από τον πρώην
Υπουργό Επικρατείας από 23-09-2015 έως 05-11-2016 και εν συ-
νεχεία Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης
έως τις 09-07-2019, κ. Νικόλαο Παππά κατά την άσκηση των κα-
θηκόντων του», περί αποδοχής ή µη της πρότασης για την
άσκηση δίωξης κατά του ως άνω πρώην Υπουργού και λήψη από-
φασης, µε µυστική ψηφοφορία, επί της προτάσεως της Επιτρο-
πής για την καταγγελλόµενη πράξη για την οποία ζητείται
άσκηση δίωξης, όπως αυτή καθορίζεται και εξειδικεύεται στο πό-
ρισµά της, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 86 του Συν-
τάγµατος (ιδίως της παρ. 3), 153 επ. του Κανονισµού της Βουλής
(ιδίως των παρ. 2 και 3 του άρθρου 157) και του ν. 3126/2003
«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών» (ιδίως των παρ. 1, 2 και 3 του
άρθρου 6), όπως ισχύουν, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διά-
ταξη που έχει διανεµηθεί.
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1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

5. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

7. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

6. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

8. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


